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ก. ผลการประชุมรับฟงความเห็นเฉพาะกลุ ม (Focus Group) เพื ่อรับฟงความเห็น และขอเสนอแนะ 

จากผูมีสวนไดเสีย เกี่ยวกับนโยบาย แนวทางการกำกับดูแลเพื่อสงเสริมใหเกิดการพัฒนาระบบนิเวศ

เศรษฐกิจอวกาศ ดานดาวเทียมของประเทศไทย (ฉบับเต็ม) 

ก - 1 กรณีศึกษา SPACE X, STARLINK จากประเทศอเมริกา ภายใต หัวขอ “GISTDA and Thai 

Government Conversation with SPACE X, STARLINK” (Closed-door) 

การประชุมรับฟงความเห็นเฉพาะกลุม (Focus Group) ครั้งท่ี 1 

กรณีศึกษา SPACEX, STARLINK จากประเทศสหรัฐอเมริกา  

หัวขอ “GISTDA and Thai Government Conversation with SPACE X, STARLINK” 

รายละเอียด Damrongrit Niammuad: I think it is time. We can start with the introduction of 

our delegations today. Today, what we call a focus group is the closed-door 

discussion with the Thai agencies dealing with the space economy and the 

telecommunication with our representative from Starlink. May I invite the 

representative from SpaceX Starlink to introduce yourself please. 

Joseph Petrzelka (Starlink, SpaceX): Thank You all for hosting this event. We 

are very honored to be here and happy to be in Thailand to represent Spacex and 

specifically the SpaceX Starlink service. My name is Joe Petrzelka, I am representing 

the global business and government affair team based out in Washington DC so I 

work on policy and regulatory matters related to Starlink. 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): And Thank you again for the invitation to the 

panel. My name is Sharon Zhang and I work in a parallel capacity with Joe on the 

SpaceX Starlink market access team with specific responsibility with Southeast Asian 

licensing and market entry. With that I’ll hand it back to Damrongrit to continue 

forward. 

Damrongrit Niammuad: Thank you. My name is Damrongrit Niammud. I am 

the deputy executive director of Gistda. Thailand’s space agency and I am incharge 

of the space affair at Gistda and also dealing with the space technology 

development in Gistda in Thailand. I am also in charge of the project manager of 

the NGSO project with support from NBC. That is why I am here today. And on my 

left is Professor Mitchai. 
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Prof. Mitchai Chongchaewchamnan: Good afternoon, everybody, I am Mitchai 

Chongchaewchamnan. I am the telecommunication specialist on this project that is 

supported by NBTC and Dr.Damrongrit is the head of the project. 

Damrongrit Niammuad: On my right-hand side, the representative of NBTC. 

Orasri Srirasa: Good afternoon I am Orasri Srirasa from the office of NBTC. I am 

the division director of the satellite and orbit management model. I am in charge of 

the foreign satellite operation and licensing. As you know NBTC is a regulator 

responsible for assignment and also broadcasting, telecomm business including 

Satellites business just 3 years ago. Happy to have you all today. 

Yatinun Thongnium: My name is Yatinun Thongnium. I work at NBTC as well. 

Damrongrit Niammuad: We also have the policy team from GISTDA.  

Raweewan Nutpramoon: Good afternoon, everyone. It is my pleasure to be 

here. I am Raweewan Nutpramoon from the GISTDA team. I am the director of the 

corporate strategy office. 

Damrongrit Niammud: She is working with the National Space policy 

committee and she is working as the security team for that committee. And 

Thailand’s space master plan is on her hands. That is why we invited her. 

Chakrit Prosongsuk: Hello my name is Chakrit Prasongsuk. I am head of 

strategy state policy effrequency GISTDA. Thank you. 

Napasorn Chingchitranon: Hello my name is Napasorn Chongchitranon. I am 

from the international relations division of GISTDA. 

Thanapat Paiboonsirichit: Good afternoon everyone, my name is Thanapat 

Paiboonsirichit. I am from the policy and strategy division of GISTDA. I am also part 

of the team for the Thailand national space policy. 

Dr. Ammarin Pimnoo: Hello everyone I am Dr.Ammarin Pimnoo honorary 

advisor attached to the house committee of communication telecommunication 
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and digital economy and society. This is very good news that we will learn from you 

and no from you to improve our country. 

Sakhonwan Naksompob: Good afternoon, everyone, my name is Sakhonwan 

Naksompob. Plan and policy analyst professional level from the office of national 

digital economy and society commission. Thank you 

Chayapa Sri… : Good afternoon everyone, my name is Chayapa Sri plans and 

policy analyst from the office of national digital economy and society commission. 

We also serve as the secretary to the national policy committee as well. And I 

would like to say sorry to everybody that today our executive director might not be 

present because she just had a tight schedule so now, we are just going to represent 

her. If you have any questions, we will take notes and inform our director to 

consider that later. Thank you. 

Pierre Jaffre: Hello everyone I am Pierre Jaffre. I am the special advisor for the 

Secretary General of the EEC eastern economic corridor. 

Pinit Ratthanadilok Na Phukapet: Good afternoon, everyone, My name Pinit 

Ratthanadilok Na Phukapet. VP from satellite department from National telecom 

public company limited. 

Damrongrit Niammuad: On the back row we have the office of national 

economic and social development council. Kindly introduce yourself. 

Matthaya Boonyaritlakana: Good afternoon, everyone, my name is Matthaya 

Boonyaritlakana. 

Kittipong Tissayakorn: Good afternoon, everyone my name is Kittipong 

Tissayakorn. I am a policy and plan analyst of the Office of the national economic 

and social development Council. 

Damrongrit Niammuad: David, can you hear us? Please introduce yourself. 

David Vaccaro: Yes, my pleasure, good afternoon, everybody. My name is 

David Vaccaro, I am the CEO of Excelsior space which is a US international and 
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consulting advisory firm in the space and SATCOM markets. Our clients include 

NASA, The Australian space agency, the Japanese space agency, and numerous 

other space agencies around the world. We also were quite intensive with the 

SATCOM sector. We actually also several years ago did a project for SpaceX but on 

the rocket tree side. And it’s a pleasure to be with you. And I think I would like to 

frame the discussion today by talking about the opportunity in Thailand that Sharon 

and Joe will also get into. As an outsider of Thailand and an admirer of Thailand, 

we have noted how quickly the economy is growing and how Thailand has become 

a true hub in southeast Asia for all types of businesses and activities. Because of 

the intense usage of data on the consumerist side and also the enterprise side and 

also in different work fields. There is maritime, broadband internet access for digital 

inclusion. Thailand is a very exciting place for business and for the SATCOM 

business. And so, I think there is an opportunity as Thailand begins to consider its 

future space strategy with the new development of the non-geostationary orbit. 

There is a tremendous opportunity for Thailand to get it right in terms of policies, 

regulations and also with outside organizations, especially leading companies like 

SpaceX and starlink. And we are very honored that Starlink is there. I am happy to 

be with you all today. Looking forward to co-moderating alongside Damrondrit. 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): We appreciate that David, just as a quick 

interjection we just wanted to note that Santee from Thaicom is here with us as 

well. 

Damrongrit Niammuad: And also, in the room we have the adviser to the 

ministry of the digital economy and society. Please introduce yourself. 

Parun Pachitawanu: Pleased to meet you all, my name is Parun Pachitaeanu. 

Thankyou. 

Damrongrit Niammud: I think now we all know each other. Before I give the 

floor to NBTC to have some remarks I would like to get some project background. 
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The Thai Royal Government has tasked Thailand’s National Broadcasting and 

Telecommunication Commission (NBTC) with developing a new National NGSO 

Space Ecosystem Strategy. This strategy will explore many avenues to expand 

Thailand’s space economy. Part icular focus areas will include satell ite 

communications (satcom)—especially in low Earth orbit—and downstream services 

and applications. Of course, a core aspect of Thailand’s new National Space 

Strategy will be using space and satcom for socioeconomic development. But 

Thailand has greater ambitions: to become a leading international space business 

hub in Southeast Asia, and to create a competitive space startup landscape of its 

own. 

The Thai Delegation welcomes any advice and engagement SpaceX Starlink 

may offer toward these goals. Thailand welcomes deeper commercial , 

technological, and economic partnership with SpaceX. This is the background of the 

project. Thank you everyone for being here. I would like to invite Ms.Orasri Srirasa 

to give some remarks before we start the communication. 

Orasri Srirasa: Good afternoon, everyone, it is my honor to be here today. I 

would like to thank GISTDA for organizing the new space economy conference 

including the organization in this focus group. As you know, Thailand is now the 

turning point in the space and satellite industry. In September 2020 Thailand 

changed from concession to licensing scheme. Just generally this year we organize 

the satellite auction, tie orbital slot auction and now there are two companies 

Space Tech innovation (STI) it is the subsidiary company of Thai comm and also 

another company is NT National telecom public company they on the satellite 

orbit slot auction and now it is in process to proceed the telecom licensing and all 

the orbital slot license. For NGSO right now we grant the license or non-commercial 

license such as GISTDA that already got the license for Theos 2. However, for NGSO 

in Thailand most players that have the opportunity to deploy the service in 
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Thailand are the foreign satellite operators. We would like to support the foreigner’s 

company as well together with the Thai companies because now some startup 

companies are also consulting NBTC as well to launch the NGSO commercial 

satellite, starting to send the documents to apply for the license. We are opening 

for satellite business service in Thailand that is an open market and the government 

already issued that market asset policy. Last year we just finished the study project 

to study on the technology trend on satellite both GSO and NGSO satellite and in 

this project, we also estimate the economic impact and social impact on the 

satellite industry in Thailand, we also study other countries that are leading in the 

satellite service for example the policy and regulatory framework in the US, UK, 

UAE or even South Africa. We try to use this informative information to develop our 

policy in Thailand. For the NGSO we have to get more information and luckily, we 

have GISTDA to do this project because last year from the study project, this report 

is already published on the NBTC website we found that in the report it shows that 

in 15 years Thailand have the satellite industry it makes the GDP increase around 6 

billion 600 billion baht in 15 years. So, it can help the country and also increase the 

competitiveness of Thailand's economy as well. For the NGSO we set up the project 

that Dr. Damrongrit mentioned that he is studying how to develop NGSO and the 

impact of this project will deliver the economic impact analysis again but focus on 

NGSO both as a communication satellite and non-communication satellite. We 

hope that today we will get the informative discussion and also, we would like to 

get a view from the international expert and also EEC and SpaceX also we would 

like to thank MDES and the advisor off MDES and other participants that joined the 

workshop today. I hope we will have a productive workshop today. 

Damrongrit Niammuad: Before I get the floor to SpaceX star link David do you 

have anything to add? 
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David Vaccaro: Oh yes just briefly, back on what was just added soThailand's 

initiatives for economic developments are completely cross-cutting across many 

different aspects of societies so just for people as deeply familiar eastern economic 

Corridor EEC is a major to try to grow the Thai market and the Thai economy 

outward puts the eastern part of the country which is generally less developed the 

maritime traffic and the number of shipping vessels going in and out of ports makes 

it very useful market for connectivity as everyone knows how Thailand is one of the 

most visited countries in the world from a tourist perspective so all the external 

tourists who are coming have a great week and huge amounts of data usage. 

Beyond that we haven’t even spoken yet about the national military usage in other 

types of activities that may be Satcom consumer markets. So it’s just a very exciting 

market. I think this is a great time for starlink to be visiting. The other thing I didn’t 

say about starlink is I personally am extremely impressed by the huge volume of 

satellites that are put up in such a short order and the real continuity advantages 

that Starlink is already providing across the world so you Starlink are the perfect 

guest for us today.  

Damrongrit Niammuad: I think it is all set, the floor is yours. 

Joseph Petrzelka (Starlink, SpaceX) : Thank you all very much for you know 

the introductions and just the kind of plan that we have for the presentation is I'll 

give a brief overview of kind of SpaceX as a company and I'll focus in on more of 

our launch services and then Sharon will focus in on the Starlink service which is 

one of the growing areas of SpaceX as a company generally, but just to start off I 

think it's very impressive that Thailand is focusing in on the space economy and is 

looking to be a leader in South East Asia you know as NPTC mentioned the space 

economy is enormous the potential is enormous and I think the national plan 

focuses in on not just the potential but also the end result which is serving 

consumers serving the Thai people which is exactly the right way to think about 
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how to create a regulatory and a policy regime that is attuned to the needs of the 

population and so with that I'll just kind of dive into it and then we're happy to take 

questions at the end of course and hear from you all about any additional points. 

So, SpaceX is the world's leading launch services provider. We were founded in 

2002, so we just had our 20th anniversary last year and the ultimate goal is to make 

the human species multi-planetary. So, we're currently in the process of designing 

our next Generation launch vehicle which we’re hoping will take us to Mars but 

right now we launch approximately 2/3 of the total mass to orbit in the world so 

that's more than any other company and more than any nation and from the 

beginning The Thai government and also the Thai commercial sector represented 

by Thai comm specifically put great faith in SpaceX as a company. Thai comm was 

actually the first contract we signed for the launch of the Falcon 9 vehicle which is 

now the most reliable, most used, most launched and most landed rocket. We are 

really honored by the trust placed in us very early on and since then we have 

launched multiple Thai com satellites. And we’ve also launched the Napa 2 earth 

observation satellite for the Royal Thai Air Force so as a launch services provider 

one of the really critical things we do is we are able to lower launch costs not just 

for commercial and government entities in the United States but globally as well. 

So, these are just a few of the key milestones in the SpaceX timeline so we started 

on in 2008 with the earlier version of the Falcon which then later evolved into the 

Falcon 9 which is the launch vehicle that we currently use. Falcon 9 as I mentioned 

is the world’s most flown and most reliable rocket so we can take payloads to Leo 

or to GTO orbits depending on what the needs of the customers are. The key inside 

that SpaceX brought to just the space sector generally was reusability so the way 

that we always talk about it is if every time you flew you had to throw away the 

airplane afterwards flying on an airplane would be much more expensive than, 

that’s essentially the way companies were doing things before SpaceX designed a 
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rocket that could be landed and reused. So those cost savings are then passed on 

to the customer who is able to launch payloads into orbit on a much cheaper cost. 

And then we also have the Falcon 9 heavy which is there in one of the sides and I 

have the drawing of this on the next page as well. But the Falcon 9 heavy vehicle is 

essentially three Falcon 9 rockets that are combined together to provide additional 

thrust capacity for heavier payloads into orbit. So, these are not to scale but to give 

you an idea of the major vehicle we have designed or are in the process of 

designing. So you have the Falcon 9 rocket there on the left, and what we do with 

the Falcon 9 rocket is we integrate whatever the need of the customer we integrate 

those into the payload fairing which is then placed on top of the actual Falcon 9 

rocket so on the left side there the top of the rocket there is actually our Dragon 

capsule which is the the larger one that is the second one on the right and the 

Dragon Capsule can take crew so it takes astronauts to and from the International 

Space Station International, it also takes cargo to and from the international Space 

Station. Then if we're not taking crew or cargo, we typically in case the customer 

payload into the fairing which is that larger topper on the Falcon 9 rocket and that's 

what we deliver for instance our Starlink satellites in so we actually stack the 

satellites we can we can fit 50 starlink version 1.5 satellites per launch. That's how 

we've been able to rapidly build out the starlink network in which we're now over 

4,000 startlink satellites launched. Then the Falcon heavy vehicle as I mentioned is 

just three Falcon 9 rockets that are combined together to give additional launch 

capacity. And then the last vehicle the farthest on the right there is our next 

Generation starship vehicle which is substantially larger than it appears here, so the 

thrust to orbit is going to be about 17 million pounds whereas a single Falcon 9 is 

going to be about 1.7 million so substantially more thrust capacity and we just 

carried out the first full static fire of this vehicle which is actually the last test so we 

fired as many of the 33 engines as possible to do the final test before we actually 
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attempt to launch that to orbit. So, this is again just another demonstration of 

SpaceX continually developing, continually pressing forward in terms of innovation 

in the space sector you know to meet the needs of customers now and into the 

future. Now I’m going to turn it over to Sharon to talk a little bit about Starlink 

which is our high-speed Leo internet service. 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): Thanks Joe for the review of just the 

tremendous accomplishment SpaceX has had in the last 20 years. So a lot of rocket 

talk,definitely. But I just wanna really quickly take a moment to really bridge further, 

kind of iterate why we’re here to talk to you about Starlink as a non-geostationary 

constellation for communication as a space rocket company. So, as you can see on 

the graphic Joe was showing on the left, the Falcon 9 vehicle is really the center 

and the heart of SpaceX, it is partially reusable and we launch a new Falcon 9 

weekly, to give you an idea. The most advanced moments in the course of 72 hours 

even and so with this tremendous launch capacity we then look to kind of see how 

we can access the capacity space to develop communication technologies. So, with 

that we will develop Starlink in 2020. So, starling is a whole today. A non-

geostationary low earth orbit satellite constellation providing high capacity, high 

speed, low latency connectivity anywhere across the world. The areas that we see 

as the center of starlink is the area where fiber is currently not available, is too 

expensive, and is entirely unprohibited for that to be currently built. With Starlink 

as a whole today we are currently in 65 countries and territories around the world 

since our initial launch in 2020. In 2020 we had zero satellites and currently will not 

sit at 4400 of our initial constellations. We are also very excited and continue 

developing new types of communication based broadband technologies to 

implement and distribute the capacity we are developing in non-geostationary orbit 

today in Starlink. So, as I mentioned previously the goal that we are working on in 

starlink is providing fiber-like connectivity anywhere in the world that you could 
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possibly access; whether you’re on a boat on a plane in the future or a commercial 

jet line or even perhaps you’re just in the school in the remote area. Those are the 

types of use cases that we’re really focusing on. Our goal is not to replace 

connective telecom infrastructure; our computers and phones are quite smart; they 

are always going to prefer the more reliable fiber connectivity for a long-term high-

speed access. But in those occasions where fibers are not accessible or you might 

be in a certain location where fiber is not available, that is where Starlink really 

seeks to be that second layer to fill in the existing gaps and to further build in more 

capacity certain types of use cases, especially economic development type use 

cases. So, as I mentioned previously, since our launch in 2020 in the United States, 

we are serving over a million customers today. Customers for us refer to the 

number of individuals who have terminals. These terminals could serve upwards of 

25 to 50 to even a hundred people at a specific site. So, we will leave the number 

of folks who are able to enjoy Starlink to be much greater today. We are currently 

accessible in all 7 continents. We have a global polar to polar coverage available 

today. With again, 65 countries in counting. Most recently and most relevantly to 

those stakeholders in the conversation today, we have been very active in 

developing our Asean based network. Just 3 weeks ago we did commercially go live 

in the Philippines after receiving legal authorization about a year previous to this 

point. Before that, in the late fall, we also went live in Japan. As we are kind of 

looking towards Asia Pacific (we are already in Australia and New Zealand) clearly 

Thailand is a very key part in that ingredient. It would be silly for us not to do so. 

And that is why we are so excited to engage with the stakeholders' conversation on 

how we can further build capacity here in Thailand through SpaceX and Starlink. 

Just to kind of go back again to the technology, SpaceX as Joe mentioned has had 

a number of different achievements. One of the achievements that we cannot take 

credit for is inventing the idea of the low earth orbit constellation. But what we can 
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take credit for is being one of the first companies to be able to plan this without 

becoming bankrupt. So, if you look at the graph on that nice little thing that I 

definitely did not design. Geo Satellites is about 36,000 kilometers above earth. 

There are a lot of benefits to this. One of the biggest benefits is that you end up 

having one satellite covering a large part, or even the entirety of the world. So, you 

build a tremendous capacity in a single launch. The downside is in certain types of 

applications you might end up having higher latency speed and also can necessarily 

connect to every single edge of the world. Starlink and other low earth 

constellations, however, set it at about 5 minutes 50. So, 36,000 versus around 550 

kilometers. That is a very big distance. But the downside of this approach is you end 

up needing to have a lot of satellites to provide polar to polar coverage in order to 

provide a global ISP service. So that is really again where Starlink and SpaceX are 

really merry as 1 idea. Because of SpaceX engineering abilities and our ability to 

have frequent and affordable launches for Starlink were able to then create and 

continue to deploy the Starlink constellation today. So, as I mentioned previously 

this graph is actually kind of not a great graph there. But what we really wanted to 

draw your attention to here was why we kind of are speaking about the Asia-Pacific 

today. So, when we first started to deploy our satellites, our satellites were 

essentially launched in orbital tubanal bands. You could see the horizontal lines 

there. So, our launch of our ‘better than nothing data’ started first in the US and 

you know America and in Europe. A big part of that is we have the capacity at the 

time. As we’ve gotten more satellites up and we have also deployed our inter-

satellite links, so the ability for our satellites to talk to each other in space, we have 

now been able to expand our cover maps much greater to the Asia-Pacific. Which is 

why we’re here to talk to you all today. So essentially when it comes to having 

folks typically interact with Starlink, the thing that most people would interact with 

would be the user terminal; or the satellite dish. So, at Starlink we made the first 
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commercially available phased rate antenna on the market. This is an incredibly 

powerful piece of technology that efficiently uses spectrum, a very critical national 

resource. We are basically enabling folks to access what would previously only be 

available in very hi-tech applications and communication facilities as a deployable 

remote type of user’s terminal technology. Among the benefits of the way that we 

designed the phased rate antenna and they use their terminal broadly are the way 

that we consider our end users. We knew that the individuals using the Starlink 

terminals wouldn’t always be in the most ideal situations, perhaps they do not 

have any technical background, they can’t go out to see the sky and see our 

constellation tracking, perhaps they couldn’t have constant access to power. 

Therefore, when we designed Starlink terminals we really focused on versatility. To 

give you an idea, the total power needed for the Starlink user terminal is about the 

same as 4 incandescent light bulbs; the same as what you might have in your 

home, office for example. And what it means is folks can really remotely and 

flexibly deploy this technology in emergency response situations. Another 

component to this is it is really simple to set up. You basically have to do two 

steps; take it out of the box and plug it in. The only prerequisite you need to have 

there is connection to the sky. And of course, Starlink has to have licensing in that 

country as well. With that said there is an iron new motor built onto the terminal 

itself that will gimbal and give you the optimal degree of connection to our 

constellation. And what is really fantastic about this technology as well is you as 

the end-user never have to see how complicated the back in technology is. So 

underneath that beautiful white layer at the top there is about 64 raitums in 

number of different pieces, a really complex technology that is actively tracking a 

non-geostationary satellite constellation that is constantly moving; at any given 

moment you are creating an optimal connection to about four satellites with hand 

overs happening over every millisecond that you as a user never have to kind of 
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see or experience. But that is actually what kind of built in the resiliency of 

connectivity of this particular system. So, with the Starlink satellite here, I am going 

to pass this over to Joe to quickly walk through.  

Joseph Petrzelka (Starlink, SpaceX): Sure, so I think the easiest way to think 

about the current model of Starlink satellites that were launching it's actually a 

similar design to this table set up here so you would have the body of the satellite 

here and then the solar array which extends above the satellite which is the actual 

power source for much of the hardware that is on the satellite. So what do you 

have on the bottom you have to face array antennas which again these antennas 

are incredibly revolutionary because they are constantly finding The most optimal 

path to provide access for consumers and one of the things that was designed into 

the system from the beginning is the idea of resiliency and redundancy, so that if 

you have a satellite for any number of reasons and is no longer functional there are 

other pathways for the consumers to be continuously provided with service. So, 

this resulted in a seamless Internet connection, and even to hardest reach places. 

beyond that SpaceX takes space safety and sustainability very seriously. Space is a 

shared environment. We want to make sure that countries and companies well, into 

the future, have an opportunity to develop their own systems, and that we can 

continue to launch astronauts and satellites into all different orbits. All off satellites 

are maneuverable, they have autonomous collision avoidance systems and we 

have written best practices that we believe other operators should follow. Things 

like maneuvering when there is one in 100,000 chances of collision versus the NASA 

orbital debris standards, which are one and 10,000. So, we maneuver our satellite 

out of the active debris field all the time. They care for thousands of maneuvers 

and these are carried out with little to no human intervention because again it is all 

organized. So, this is all carried out via complex algorithms that are constantly 

intaking data and maneuvering the satellite in order to ensure that we did not 
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create any debris. Beyond that our satellites are at such a low orbit they are at 550 

km as Sharon mentioned so what that means is that even if our satellites become 

completely non-maneuverable, which were trending towards a very low non-

maneuverable rate, but if for some reason a satellite, we lost communication 

connection with it or we lost the ability to fire the thrusters there at such low 

altitudes that it would actually disintegrate in the atmosphere within five years. And 

if, for some reason, when we do insert the satellites into their initial orbit, which we 

do very low we carry out health checks if we notice anything wrong with the 

satellite, we immediately deorbit it, so it doesn’t cause any issues to other systems 

or in the future by creating debris. So, they’re completely designed for 100% 

demisability they create no sustained debris in the atmosphere or just in the orbital 

environment. That’s kind of the overview of the satellites. We continuously update 

these as well, so we just got a new license in the United States, which has 

authorized us to launch a newer version of powerful satellites that can provide 

service to more consumers globally. So, we’re constantly trying to see what the 

hardware and software applications are that we can use to optimize our 

performance. 

Sharon Zhang (Starlink, Spacex): Great! And another kind of around the 

satellites as well, are that the satellites are flying overhead today. As for today we 

are the largest non-geostationary constellation in the world that’s successful. We 

also have the highest capacity to give you an idea. We have 75 terabits, over 75 

terabits, of existing capacity that we can go out in the countries of our license and 

regulation for. One of the other beauties of the conversation we are having today is 

that we’re constantly trying to understand the use cases behind what our 

consolation can provide. When we first launched our better than nothing beta in 

2020, We were very focused on Internet services on providing Internet back to the 

home Internet, internet in certain types of scenarios. As we continue to progress, 
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we understand that there are other applications for our capacity, or other use cases, 

and we started to design terminals with that in mind. Understanding these use 

cases whether it’s in motion, whether it’s at different price points, or whether in the 

future that might be in certain types of partnership existing Telecom providers. So, 

part of the reason why we want to engage the stakeholders today was really also 

to begin the conversation back to you. You know where you Starlink fitting in 

because in the countries where we are currently licensed, we had the pleasure of 

developing deep relationship with the country’s regulators and with their 

stakeholders and we’re designing with those inputs in mind what our next 

generation satellites, and what our next generation products look like for SpaceX 

and Starlink. So, the slides that we have here just show a couple of different types 

of fixed site applications, so these are fixed site applications, not even in motion. 

We’ve enjoyed connecting schools around the world, we’ve connected over 

around I think 80,000 or 100,000 students today around the world. We have 

supported enterprise operations, oil bricks, mining, agriculture and in addition to 

that, we’ve also expanded into disaster, relief, and emergency response, which is 

something that Starlink has been very proud to kind of continue to support in those 

critical use cases. We’ve also enjoyed this kind of partnership as well, and continue 

expanding and growing as a company with telecom countries around the world 

around cellular backhaul opportunities. So, think cell phone towers in the sky as a 

way to kind of consider that. So, we’ve kind of continue to iterate and continue 

develope our capacity to build our existing capacity in the countries that were 

regulated and launched in. So, one of the case studies that we did want to draw 

your attention to as well, is our launch in Japan. We see Japan as one of our very 

successful launches here in terms of the policies and the regulatory regime. But 

also, in our ability to develop the business use case of downstream businesses that 

we can support. So, Japan being our 60th country launched at that point 6 
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continents, today seven continents. We had the pleasure of working with a number 

of fantastic Japanese companies and the Japanese MIC and partnership in our 

development. The key difference in the way that we are regulated in Japan, or the 

thing that we wanted to draw to is that SpaceX Starlink is regulated as our own 

telecom company, but that has not meant that we have not partnered with 

domestic providers. TDI has been a fantastic and hallmark key partnership with us 

in Japan, supporting us in our licensing at adverts, but also and very much so 

around our business operations. So, we have a commercial agreement in enterprise 

relationship around authorized distribution and also in backhaul. So, as we are 

continuing developing, we’ve really seen Japan as a future model, of you know 

SpaceX and Starlink discussing the needs alongside private sector companies, but 

also being treated as a similar peer in that regard. Because you want to understand 

how to also be regulated and also have a contribution back to the economy with 

the most ability to develop enterprise relationships in that process as well. So, with 

all that said, really just kind of zooming back out here SpaceX and Starlink today, is 

very much new to Asia-Pacific. We are very very good at engineering. We're very 

very good around understanding technological capabilities and innovations. One of 

the things that we are continuing to be humbled about is operating businesses in 

very diverse environments and also serving individuals in different backgrounds and 

so this is a place where we ask you all for your help in helping us better learn how 

to basically serve the folks of Thailand. But in that conversation, we just hope that 

we are also able to really serve as a role of a capacity builder. We don’t seek, or 

cannot probably, become the next Dtac or the next True or Thaicom and having 

the direct relationship with the people here in Thailand we’re just not put to do so. 

But what we are very very much positioned to do, is work with all of the companies 

in Thailand to provide the capacity of Starlink and the technology of Starlink, and 

then have the Thai experts themselves bring and deliver this to the market. Of 
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course, we would still like the ability to sell directly to consumers and to be able 

to hold that relationship to continue to innovate so we can continue to bring the 

newest and greatest to Thailand at every moment. But with that said we are very 

much looking to have a complementary relationship with the existing providers 

here in Thailand. So, with that Dr. Damrongrit.  

Damrongrit Niammuad: Thank you very much! David, do you want to add 

something? 

David Vaccaro: That was a great overview and is a great problication for our 

topic. One thing that we would like the people in the room to especially comment 

on are the use cases that you see for Starlink in Thailand, and especially because 

each of you are in different ways familiar with different aspects of the Thai economy 

and society and the usage needs of Thai society and people. We would like you to 

try and connect your thoughts and you riles and the roles of this project with some 

of the things that Starlink just talked about in terms of its capacity and capabilities.  

Damrongrit Niammuad: Okay! Any questions? 

Parun Pachitawanu: Hi, so I have some questions that I have heard about 

Starlink for a long time, since you planned to launch maybe 40,000 Leo into space 

and another one is oneweb that is the two that I heard for a long time. I myself 

personally see when you talk about Starlink in the past, we have believed that the 

system of the satellite that you can use on earth that you showed before, it is the 

same model since the start right?  

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): Yeah, so I’m gonna pull up the slide that I 

think you are referring to here. So, the first array antenna design is still very much 

the same as our initial launch, but we have innovated in this. So, our first generation 

was of course very powerful, but the following generation, the phased array 

antenna had higher capacity essentially.  But in terms of the discussion around the 

product development we’ve also further added other verticals there, so we really 
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started first with residential and business applications then we developed a version 

of this but for enterprises and industrial applications so it can support more people 

connecting in a single moment. We’ve also then very much invested in the in-

motion application, specifically aviation maritime and also land based. So, if you 

can think about the things, we’ve been able to support that has included 

emergency services in the Australian outback for example. We’ve been able to 

support disaster relief by providing kits that could be flexibly deployed if a disaster 

were to happen with certain government ministries. And we’ve also been able to 

support more industrial based applications as well. But I think your question also 

raised another excellent point as well around product development. Please 

proceed with the following.  

Parun Pachitawanu: Because of what I saw, we have somebody bringing this 

kind of antenna to test in Thailand already, long ago. But actually, it is not allowed 

because we have to ask for NBTC. That is why you are not here yet; you have to 

ask from them to allow you to be in. In terms of the ministry of Digital economy 

what we have done so far is we have established a digital village to provide rooms 

and computers throughout the country. The first phase that we had 2 years ago was 

about 500 places that included computers. What we intend to do is we try to let 

people in those areas use technology and do sales online. We have a meeting room 

and we want them to take a picture and create contents and work together with 

the logistics company which is under our ministry which is Thailand Post. They can 

bring out to Thailand Post and sell things, learn to sell things, or study it in the 

internet area. The second phase has just been signed about 1,700 places which 

would be in the school. 200 or 300 happening will be in the remote area. Right 

now, we do mostly the physical. In some parts very far, we have to use the solar 

sale to generate electricity to supply. We can use infrastructure from NT which is 

under our ministry or some parts we use True or AIS- they have to dig for 
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connections. Those are on the border, very far in the rural area that we need to 

plan for Thailand. We need to cover everywhere in the country to use the internet 

and people have the ability to access the internet. That is why ministry also look 

after the ‘เน็ตประชารัฐ’ or free net to the village, maybe 24,000 villages. Which 

before it is not doof commercial that AIS True or Dtac is not covered. So, the 

government provides that for free but actually it is 1 pinpoint at each village that 

you have to connect it from the village to your house. My minister has just come 

back from the mobile world and we have been discussing a little bit on the idea of 

what we plan to do. This is the first meeting with Starlink and we would like to 

know the approaches and deal with the Thai country. As for the minister’s idea, he 

also believes and wants to push it through because there are still a lot of 

regulations to be fixed and we have to be more commercial and welcome to all 

the technology. National Telecomm we also plan to do some Geosat that we 

already bid for some licensing and also Thaicom; another thing that is quite 

expensive licensing. Come back to this, because we are Thailand, we will not be 

able to pay a lot on that, we believe this technology can still be expensive. I do 

not know how much right now but the thing that we are concerned about is how 

expensive it is to use the data from SpaceX Starlink and the capacity of Starlink 

right now. I haven’t seen how you transfer it to the earth’s station at this moment 

and also, we already understand how marine needs to use it and also in the air 

force or airline that can be covered. I have also heard that the more customers 

using it the better pricing but I don’t know how it will be better because compared 

to the physical internet we suit doing that way. But we believe it should be 

combined technology with the provider and do it together which means that we do 

not compete with the local provider at all. These are the new things that’s why I 

just met with Starlink at this time since I have heard about you for quite some time. 

The Thai government is also willing to see how we can start because we do not 
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want to be the last because I would be so ashamed of that. Therefore, please share 

some ideas and I will get the information to update to the minister and see how we 

can work together and get started on what we can bring into the country. 

Damrongrit Niammuad: thank you for the first-round question after the 

presentation. I would like to organize it like this; firstly, we would have some 

roundtable discussion for maybe 30-45 minutes and then we can have an informal 

discussion for about half an hour outside this room. In this environment it is very 

difficult to discuss even if we are in a closed room. It's not that easy. So, we are 

going to stop our roundtable discussion at 3 PM and we get half an hour outside 

the room. If you have any questions or interest, you can have an informal discussion 

with Starlink directly so it will be a direct communication. I think I’ll start with the 

roundtable. The very first question to our Thai government agency friends, Thailand 

has a vision to become a leading regional hub for space activities. How do the Thai 

government leaders in this room see the role of leading private companies like 

SpaceX in supporting that vision? I think I will start with our advisor at EEC. Do you 

see how SpaceX can support the vision of Thailand to be the regional hub of space 

activities? 

Pierre Jaffre: I think we can only support the fact that we want to position 

Thailand which is already a hub in many domains to be in space as well. It is 

growing a lot, everything we develop EEC in terms of connectivity with the shipping 

as you know which is a big hub. The ambition we have for the cargo business to 

attract and to be able to lead. The airline business where we are waiting to access 

a new economy because we speak about economy but inside the plane the focus 

is wrong. All that is of course only pushing for companies like yours or public or 

private companies to be able to deliver this kind of service. It is definitely good to 

have a used case. It will be a necessity and something we should launch as soon as 

possible. EEC is more than open to do that and the 12 organizations that we have 
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probably need this kind of services. Therefore, let's use cases and whatever you 

need. You will get our support for sure.  

Damrongrit Niammuad: Any further comments? 

Ammarin Pimnoo: Thank you very much. I was very impressed with your 

presentation, but for myself. We are actually talking about a very new thing for the 

world. If we use the Internet from the sky, what does that mean? AIS tower, home 

Internet, wiring land and broadband, we have to remove everything. In the future, I 

can’t imagine how many satellites the low earth orbit will have and how the orbit 

will operate. But now we are talking about NGSO and GSO. Let’s think about this, 

what is GSO? Actually, it is only one altitude that can synchronize with the earth, 

right? But for the NGSO actually in GSO does not talk about the low earth orbit 

NGSO means higher and lower than the GSO. So maybe we should understand what 

we are talking about and this is a very good opportunity for NTPC to talk about the 

low earth orbit commercial cause we do not have the low earth orbit commercial 

at this time. So on behalf of the second chairman of the committee, colonel 

Dr.Manitsuwan and the vice president chairman Khun Kalaya. Actually, I have two or 

three questions for space X. First is about the orbit for your star link. Is it important 

for a low earth orbit? I understand that if you have a little bit more altitude, you 

can cover more areas so now maybe you have about 550 km, I’m not sure about 

that. I would like to ask what orbit that is. you want it to be good for your business. 

This is really good information for the NPTC in the future. And the second is in case 

of future work, perhaps we will have so many low earth’s orbit, satellites will block 

the signal from the GO satellite or not. and for example, if we need to launch a 

rocket to space, will it crash with your constellation or not. Yes, now it might have 

only you, but I heard that not only starlink but I heard about the consolation in 

China also. I think this business is very interesting for every country. I think that is all 

I want to ask you now thank you. 
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Joseph Petrzelka (Starlink, SpaceX): Those are all very good questions. Just to 

take them in order, our orbital altitudes range from low 500 up to 570. The new 

license we receive in the United States will be launching, that is for 750,000 

additional satellites which will primarily be the newer version that are more 

powerful that we conserve more consumers with. Those will be in the range from 

540 to 570. There is no ideal range; essentially there is a tradeoff between being 

lower and needing more satellites and have A faster speed and lower latency to 

moving higher and then needing fewer satellites but sacrificing speed and latency. 

We found a pretty sweet spot right in the 550-kilometer range. We have initially 

planned for a higher constellation but after discussing the issue of orbiting debris 

and space sustainability as well as some concern of the astronomical community in 

terms of being able to continue to observation, we filed with domestic regulator in 

the United States, the federal communication commission, to lower our altitude of 

the initial satellite by about half. We went from 1000 down to the 550-kilometer 

range. That drastically improved not the speed but the general space sustainability 

because as soon as you get above 600 kilometers you start extending the lifetime 

that a satellite or a debris object remain in orbit. Once you start pushing 600 

kilometers and up you start looking at 10 plus years and eventually you will get 

into the 1000 really quickly. That is kind of the orbital altitude. The second question 

on blocking GSO signals, Spectrum from space is different from territorial spectrums 

as we all know. We don’t have technological ability in terms of intermingling 

frequencies, frequency hopping and things that you do on the terrestrial side that 

allows you to get more band within more usage out of the same frequencies. On 

the space that you essentially need to avoid each other and so we sign coordination 

agreements with other operators. We essentially do this on a direct basis to make 

sure that we do not interfere with other systems. With GSO systems in particular, 

there are certain frequency bands that are allocated by country to NGSO operators 
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so those GSO have to make sure they are coordinating with other frequencies and 

spectrum bands. We also make sure that we are coordinating with them. It is 

generally carried out very well and the good thing about Starlink is that it is a very 

maneuverable, highly versatile system. We can maneuver our spectrum and 

frequency we use very quickly so that we are not interfering with other operators. 

This is important because our systems are very new and so we are able to design, 

with our latest technology, that allows us to avoid interference problems that you 

might have seen historically. I think those were the main questions. And yes, 

obviously from the competition from other countries, in the NGO, this is a very 

important sector not just from a commercial standpoint but from a GEO political 

standpoint. There is going to be a lot of investment from state actors and we think 

it is very important for consumers to have choices and for countries to have choices 

when they are thinking through telecommunication infrastructures. 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): And I think just to contribute or add to Joe’s 

wonderful points there, SpaceX Starlink is a newer concept that we have been a 

very responsible and very active operator in the global policy space at the ITU. The 

ITU has established certain safeguard for the non-geostationary and the 

geostationary constellations. We very much design our systems to use globally 

harmonized spectrums, so using the international standards of what would be 

available and also the protection that we need to build in place in our systems. 

With that said we just wanted to provide assurances that despite being a newer 

technology, we are very vigilant in terms of the domestic needs and the existing 

needs of spectrum users and folks that are also using space. One of the analogies 

that I personally think that is very powerful is the consideration around how big the 

earth is. If you really think about how big that entire surface area is, the constellation 

becomes much smaller. To put it into picture, think about a highway and you have 

millions of cars that are passing through at any given moment. We are looking at 
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something not even in the millions to cover the entirety of the world and so that is 

something that we kind of want to put into perspective. We ultimately see space as 

building additional capacity for everyone here on earth. We know this is kind of a 

different way of thinking about the way we use space that we all share. For that 

reason, that is why we become so engaged in becoming licensed in our countries 

around the world in order to share the capacity that we are developing and enable 

that kind of terrestrial based applications. 

Damrongrit Niammuad: Any further comments? David, do you have anything 

to add? We have 30 minutes for roundtable discussions. 

David Vaccaro: Sure, and just for a point of order Damrongrit. I am going to 

combine some of the questions we proposed just to keep the conversation flowing. 

The next question I would like to ask you is “when you think about the global 

priorities of SpaceX Starlink, how does Thailand fit into that mix?”. Maybe from an 

overarching perspective if you don’t mind commenting on that. 

Joseph Petrzelka (Starlink, SpaceX): Sure. I think Thailand is going about thank 

you strategically regarding national space policy in exactly the right way. 20 years 

ago the United States was at a crossroads in terms of transitioning from launch 

services that were provided by the United States government. They were carrying 

out, for instance, space shuttle missions once a year. SpaceX last year completed 

61 launches and this year we are on track to complete over 100 — essentially a 

launch every 4 days. That transition was brought about because the government 

thought strategically about how it could induce the private sector to invest and 

bring in innovation to the space economy. I think Thailand is thinking strategically 

about the best way to do this. One of the things you have to do if you have to 

coordinate it through many government and private sector actors. You have to get 

launch licenses, spectrum licenses both for initial contact with spacecraft but also 

for communication generally. You have to think through the development of space 
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ports. You have to think through environmental considerations. It is very complex 

and it takes a lot of careful thought analysis. So, I think one thing that Thailand is 

doing right is thinking how all of this fits together cohesively and is obliging the 

policies priorities under the national space policy. This is exactly what happened in 

the United States and now it has a thriving space economy with multiple operators 

including SpaceX. That is one thing that is an example of SpaceX in the United 

States as Thailand moves forward with the changes in the space sectors. Looking to 

the precursor of the United States is a great example and looking at a company like 

SpaceX. Space is a really hard sector but do you have the benefit of seeing some 

countries that have gone through similar performance. 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): Thailand is also a very special country. There 

is a different entrepreneurial spirit of implementing newer technologies and have 

the appetite to do so. That is a place that SpaceX and Starlink really prizes. At the 

end of the day what we see ourselves delivering is that kit. We aren’t the ones who 

implement that technology on your day-to-day basis when it comes to connecting 

schools or even in certain types of enterprise best applications for example. The 

things that we would hope you would consider as we kind of discussed SpaceX 

Starlink and also all kinds of space technologies is also the cost basis in which we 

develop these technologies for. One of the very unique positions that SpaceX 

Starlink has today is that we are currently the largest operational low earth orbit 

constellations. Our calculus when it comes to some of these discussions are very 

different. We are looking at what next week, two weeks, a month or two months 

from now looks like. This is in regards to what we are developing, what we are able 

to sell and distribute and also, we continue to grow. In some of these conversations 

especially in how Space technology fits into the future a lot of it tends to be “what 

it would look like 20 years from now?”. We are asking you all what it looks like in 

the next year. We really hope that we can look into the implementation of some of 
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these space policies in the sectoral specific regulations in ministerial regulations in 

the discussions as well.  

Damrongrit Niammuad: I think I learned from Joe that you emphasized the 

coordination of multiple operators. It is a hard job to fit everything together and 

you mentioned priorit ies and also Sharon mentioned a good thing about 

entrepreneurial spirit in Thailand and the cost base on making some kind of product 

and service. Starlink can fit into this kind of spirit in Thailand. I would like the Thai 

site to add something on this. Maybe from the National Space policy secretariat you 

have any comments on the idea of Starlink? 

Raweewan Nutpramoon: Thank you very much for your presentation. As Khun 

Damrongrit mentioned previously, we work as a secretariat of the National Space 

committee in drafting the national space policy. When we think about doing a 

space economy in Thailand, we always face the question ‘How?’ because in 

Thailand there are many questions from the government on the budget and the 

demand because it is very limited. From the process of mapping the policy plan we 

have explored and we see that in Thailand we have some companies that can be a 

supply chain. We call this Class A. We have 4 industries that I think you can consider 

as our priority. The first one is satellite manufacturing. We had a session about this 

today. Second is the satellite data service, we have used the data for a long time. 

The third one is a satellite from the security side. Lastly, the ground equipment. We 

Target these for groups as a priority because we see that they are the company 

they already have their activities with so if we can’t link your demand and our 

supply together. If we see some gap, I think it can be like the mechanism or 

regulation from the government side. 

Damrongrit Niammuad: Mr. Parun as the top executive minister of digital 

economy and society, this may be one of the targets of the ministry that links the 
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digital space, economy and society. Do you have any comments with Starlink on 

the national space plan? 

Parun Pachitawanu: Like I mentioned before that we consider, ever since we 

finished the after concessions with Thaicom, I think 2 satellites will be transferred 

to NBS already and we also move things back to the national telecom to start a run 

on 2 satellites which will be another 2-3 years to continue and we also have a plan 

to launch some satellites also ( a part of the military)  and the commercial will be 

combined on. At this moment we are still new for the Leo satellite which is a 

limited player on the market. As you know Starlink has the most rocket launch orbit 

right now at 4,000 something and will continue to keep launching to more coverage 

in the world. We as the ministry are still concerned and need to study more. This is 

because for a long time Thaicom was the only one to understand and the 

government sector was GISTDA only. This year we have combined TOT (Telephone 

Organization of Thailand) and CAT (Communications Authority of Thailand) to be 

one which is now the national telecom. We have a sector where we establish the 

new line of establishment and we have a satellite network division to look after 

satellites. Also, back to the minister we are pretty concerned before we see about 

the transfer stuff because it is like a land terminal thing and how to learn how to 

drive rockets which is quite a headache. Nobody knows about that because we do 

not intend to study before because we have a concession with Thaicom but almost 

30 years already. However, it is about time, we do not have many people at all but 

for the new technology coming at Starlink I believe that can fill some gaps but we 

need more knowledge, technology and information. You may have to do more 

work and explain and give some ideas how Leo satellites can bring the new world 

to Thailand or whatever country that has been done before and you have samples 

already. These are what we need to know more about. Regarding the satellites the 

government is most concerned about security. Something that is in the air already 



29 
 

การประชุมรับฟงความเห็นเฉพาะกลุม (Focus Group) ครั้งท่ี 1 

กรณีศึกษา SPACEX, STARLINK จากประเทศสหรัฐอเมริกา  

หัวขอ “GISTDA and Thai Government Conversation with SPACE X, STARLINK” 

we have to look after So security will be the first issue when we want to use this 

technology. We will move on since we already have authority to look after the 

satellite we will continue. I am not sure how we can partner because if I’m not 

wrong 2-3 years ago the communication authority of Thailand used to be some 

partner with Thaicom but now not any more. Let’s come back to Starlink, just share 

a little bit more information and work harder to give us more ideas. I mostly know 

your Boss. 

Pinit Ratthanadilok Na Phukapet:  Could you please share some ideas about 

the competition between LEO and GEO, as the NPTC representative already 

presented that we have an option but all of them GEO. But this is kind of a different 

platform, so could you please clarify the competitiveness of LEO and GEO. 

Joseph Petrzelka (Starlink, SpaceX): I’ll jump in. First of all, congratulations on 

the orbital slots, we look forward to competing to provide launch services for those. 

But yeah, I think GEO’s is sharing a sort of mention geostationary and NGO systems 

can be very complimentary. So, you could have services provided by NGSO that 

have lower latency but also it is very expensive. You have to have a consistent 

launch and you have to have a lot of capital in order to launch the number of 

satellites that SpaceX has been able to launch. And then GEO’s obviously you need 

far fewer satellites and you have a much broader trust roll footprint. So again, sort 

of complimentary services. Also, for different applications on the ground, if 

someone isn't using huge amounts of data, if they are not looking, I think someone 

asked about speed generally and capacity for starlink terminals. So starlink terminals 

generally were providing close to 100 megabits of speed on the downlink side and 

20 megabits on the uplink side. Which allows you to do the functional things of 

videos, streaming whatever it might be. If you’re doing something else that you 

need a more basic connection, if you’re not so worried about having 40 milliseconds 

of latency or lower. Frankly if you’re looking for a lower cost point, that is where 
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other providers might come into play. Again, this is also reflected in different GSO 

and also NGSO products offering. So starlink has continued to iterate different used 

cases and different product lines based on customer needs so you can have very 

high-capacity terminals and plans where you are consistently prioritizing and get the 

best speed available, or you can have a lower priority plan which is more affordable 

but does not come with the same speed guarantee. So, I think companies are 

thinking through these and they are thinking about the complimentary service that 

can be provided by different systems. 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): You know I think it is a very apt question in 

something that folks are definitely concerned about. But today we’ve launched in 

65 countries and GSO’s very much still exist in the world for a reason. There’s a 

place in the world to provide service, but there is also a place for NGOs or Leo’s 

constellations to provide service as well in lower orbits. As Joe mentioned, latency 

applications are a really big piece of why we charge premium prices for our 

products in certain applications. I think perhaps an example we can use is in Japan, 

there is a very strong GEO market and there is a very strong satellite television 

broadcasting market, a very strong market for certain types of broadband internet 

as well, existing relationships. But the place that Starlink has been able to 

supplement have been in certain types of applications like service delivery drones 

for example or things around commercial aviation and jetliners, maritime services or 

even providing a second layer of connectivity in certain areas that are fiber 

connected. So, when we are explaining through the amazing beauties around the 

engineering of Starlink, we don’t want to seem like we’re E.T. we’re not. We’re very 

much still in technology, we have limitations, we have a business model as well. 

And so that's the place where we like to continue discussing our role and how we 

can contribute to the existing telecommunications industry in Thailand.  

Damrongrit Niammuad: David, anything you want to add 



31 
 

การประชุมรับฟงความเห็นเฉพาะกลุม (Focus Group) ครั้งท่ี 1 

กรณีศึกษา SPACEX, STARLINK จากประเทศสหรัฐอเมริกา  

หัวขอ “GISTDA and Thai Government Conversation with SPACE X, STARLINK” 

David Vaccaro: Well, I think I like to pivet if I have some use cases and maybe 

some more specific questions. This is actually intended for both Starlink and the 

Thai government audience. So, when we think about the next face phase strategy 

for Thailand. The specific use cases where Starlink may be a huge value added in 

terms of connectivity, telemedicine and tele education. Concurrently there is a 

potential strategy formulation around different types of users themselves. So, 

everybody from students to different industries, mining, tourism, ecotourism, in-

flight connectivity, eastern economic organization and so forth. So, I would like to 

pivet to where we start in terms of trying to bring Starlink directly to the Thai 

ecosystem. And from the government perspective what would be a good test bed 

or starting case or maybe a collection of those that may be good places to start 

collaborating actively with Starlink. 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): Again, that’s such an excellent question. I 

mean it’s really a place that we really like to hear the opinion of the stakeholders 

in the room around which used cases that the Thai ministry, government, 

stakeholders, officials see as the most important that they can see Starlink fitting in. 

To be frank, there are a number of use cases that are possible. The question is 

which one is the most important: that you think that you can kind of evaluate the 

values or see the technology. But with all of our government stakeholders, one of 

the things we strongly recommend folks, is to see the terminals. Visit that in 

Hawthorne California where I am currently based or D.C. where Joe is based to see 

SpaceX in person. In Hawthorne we have our rocket development facility and also 

the place where we manufacture these beautiful kits as well. If you visit us in 

Seattle, you can then see the facility where we manufacture our actual satellites. 

But I think once you see the tangible products you start realizing this is something 

people can use in your everyday life, but also something that can be easily 

integrated in the existing ecosystem. But we think the best place to start is either to 
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visit us in the United States or the next time we come through the appropriate 

approvals through the NPTC we are happy to provide demonstrations of the 

capabilities.  

Boonsit Yimwadsan:  So, you launch the rocket from your area only at that 

one place? 

Joseph Petrzelka (Starlink, SpaceX): We actually launch from 2 locations in 

the United States. We launch from Cape Canaveral, the Kennedy space station in 

Florida, and we also launch on the west coast from Vandenberg space force base. 

Those provide complimentary launch capability for different orbits. So, if we are 

doing polar insertion, if we are launching a satellite into a polar orbit we typically 

launch from the west coast. If we are doing crude missions or launches into a kind 

of more equatorial orbit we typically launch from Florida. So the breakdown this 

year we will have just over 60 launches from Florida and approximately 36 from 

California. 

Damrongrit Niammuad: Any comments from Prof. Mitchai? 

Prof. Mitchai Chongchaewchamnan: I think that the Starlink technology is a 

good technology that can close digital device especially in Thailand. I saw the 

opportunity to use Starlink. Maybe you can demonstrate for the education in the 

remote area that fiber cannot go through. I think in Mae Hong Son province in the 

north of Thailand. And another thing is about telemedicine or E-health I think it is a 

good application or use case for Starlink to demonstrate because as you said the 

upstream is about 20 megabit per second and the downstream is 100 megabit per 

second so I am not sure if that is enough for telemedicine or education or Line chat 

or zoom. Another point that you mention about the Philippines use case, right? You 

went in contact with the Philippines and now they allow you to deploy the Starlink 

network in the Philippines. Can you give more information on your successful use 
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case in the Philippines? I would like to know how the government from the 

Philippines supports or promotes you in this case. 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): Again, just a fantastic question! When it 

comes to the bandwidth of what Starlink terminal enables, the way to think about 

it is really around the megabits per second the capacity but also around the 

latency. So, the latency that you receive for Starlink as a user is in the double digits. 

That's compared to, you know, an average of 300 milliseconds in the GSO 

constellations. We’re looking for something in the double-digit range around sub 

sixty, that's the corrupt target in terms of milliseconds. So, what that looks like is 

you can have a team call, you can stream a video conference, you can watch TV, 

you can video games which is another very fantastic use case for Starlink. In the 

residential terminal or the standard kits that you purchase as an individual you 

would get about 250 megabits per second on the download, that is the typical 

download capacity. Our enterprise kits enable far more than that so we can serve 

up to 25 plus individuals, and you can also compound the capacity by adding more 

high-performance terminals which is what our maritime customers do or some of 

our more industrial customers use as well in their facilities. So, there are a really 

large number of ways you can play with the terminals and with our satellite 

capacity in order to enable what you need on the ground. When it comes to a case 

in the Philippines, one of the examples that we found very successful in our 

conversations there is that over the course of time we were able to have these 

conversations on how Starlink and SpaceX can be licensed. That is kind of the stage 

one of all of this. In order for us to enable any of this we need to have a licensing 

pathway. In the Philippines today you have a 100% owned entity if SpaceX that 

operates in the Philippines and that holds our licensing in the Philippines. From that 

point forward we as SpaceX are held accountable to the loss of the Filipino 

government. So, we hold the same type of compliance security standards for 
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example ‘the any other domestic telecommunications provider’ is then held 

accountable too because we do have a domestic entity. From that point forward 

we have been able to develop a number of enterprise partnerships, with domestic 

telecompany, with private sector companies but also beyond that with parallel 

ministry to regulators in the Philippines Including the Philippine space agency. We 

have been able to evaluate bees in a very early stage. We have been able to see 

the licensing pathway. We have been able to invest and really see the engineering 

capability behind Starlink in the Philippines and from that point forward that is how 

we are now—commercially live with over 10,000 users in the Philippines over only 

a couple of weeks. 

Damrongrit Niammuad: Pierre, do you have any comments on the 

demonstration? 

Pierre Jeffre: I come back to the use case as EEC representative. EEC is in 

charge of attracting investors in the country. Of course, if we provide services 

infrastructure definitely it will attract more investors especially if you find that in 

other parts of the world. To say that in terms of the licensing it’s not the job of EEC 

so we rely on the right institutions in Thailand to study that but in terms of use case 

I suppose that you have studied for a long time the ones that NGSO will bring a lot 

of value. You mentioned education, which is obvious, telemedicine and maritime. I 

am sure you have many others. What should be done I believe would be to study 

some cases like those already discussed this morning, a very good process that we 

can definitely analyze. For people around the room to be able to test and see the 

pros and cons. I think what we need to do is provide some input in this use case 

and we would try to think what makes sense. That is what we try to push at EEC 

every time we can to go to use cases and sandboxes. I think it will be a good way 

for people to see the benefits so that is definitely the way I think we should move. 

If you have this type of used case, I think it would be very good.  
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Orasri Srirasa: I would like to support the idea that we conduct the use case 

and we may set up a regulatory sandbox when we are starting a use case. We set 

up the regulations like in the easy zone or in the other region of Thailand such as 

south of Thailand coverage with the university or some area. And now we have the 

notification to support the regulatory fee. And for the interesting use case that 

Sharon presents, in Thailand there are many opportunities to show not only the 

government sector but the enterprise sector as well. For the government, maybe 

education or tele medicine or the emergency warning now we have the problem of 

flooding sometimes, and also the air pollution. And I got the question from the UN 

organization because many UN organizations because the office is located in 

Bangkok, they would like to use the internet satellite to serve in case of an 

emergency because sometimes terrestrial or mobile cannot support. And they 

asked when they can use Starlink, something like that they asked NPTC as well. And 

for another use case, the agriculture side we would like to see the application used 

together with the IOT to support our farmers or to support the energy sectors. 

These are my comments. I think I agree with the idea to support the use case and 

we will see how we can do it together with EEC as well. It is already included in the 

notification in the regulatory sandbox. And the second thing I think because of the 

regulation, how do we apply for the license? Actually, NPTC would like to support 

the innovation, the foreign satellite and the new technology but this is beyond the 

NPTC law, this is the foreign business, so if the government can support and help to 

resolve this problem together or maybe set up a policy we will do it together, but 

we will need the assistance from the advisor to the minister. And the other thing I 

would like to add, because of the masterplan for ground equipment, is it possible 

for Thai companies to develop the customer equipment or the terminal like the 

antenna that you have shown.  
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Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): First of all, wow that was a lot of fantastic 

information. We so appreciate the dialogue that the NPTC, especially around the 

regulatory frameworks and continuing to include companies like SpaceX in that 

conversation, we so appreciated that partnership from the NPTC. In terms of the 

manufacturing of the current terminals I will share that currently thai is completely 

done in our own manufacturing facility and the reason that that's done in that 

manner right now is because we use a very iterated design process so each batch if 

something goes wrong, we will change it. We have our own 3D printers on site to 

change the way that we manufacture components. We have robotic arms that 

manufacture these terminals. But with that said as we continue growing, we’ve seen 

the need to further invest in how we further expand our company. One of the 

things we have done in Thailand already is actually experience the partnership of 

many companies, suppliers in Thailand for many of the core components. In fact, 

Thailand is one of the biggest suppliers in many of the critical components for our 

user terminals and satellites today. One of the other things that we are excited 

about is the possibility to one day hopefully provide service to Thailand, but also 

to really understand the value train of how to further support through these 

partnerships with the private sector companies. Also, in the case of for example 

Australia the opportunity to develop another secondary value-added economy 

through the distribution of Starlink. So, in Australia we launched the service about 2 

years ago. At that date we’re shipping all of our terminals from the United States 

and that's primarily because we as a company are trying to expand very quickly 

with a very expensive product, we launch things into space. So, with that said as we 

developed our customer base in Australia, we have then invested in several regional 

distribution centers, this reduced the total shipping time down to 2 to 3 days for 

folks to receive the Starlink terminal. So that's kind of like the long-term vision that 

we see of being able to further partner with retailers etc. Also, to expand our supply 
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chain partnership as we continue to develop. But as of today, because of how 

quickly we’re innovating and how much we’re adjusting our design processes that 

are currently entirely based in the United States but that have involved the 

partnership with many Thai partners in that process, including companies in the 

EEC.   

Damrongrit Niammuad: I think this is the value of why we bring all the 

stakeholders together in this room. I think we all agree that sand box demonstration 

or these kinds of things that we can develop also have the policy secretary to help 

us for the implementation of SpaceX and Starlink in Thailand. I think for the use 

case I think we can experience that with Japan as you mention a lot. As far as I 

know we have a close relationship with Japan's cabinet office. They allow SpaceX 

licensing in Japan and also, they make some kind of, if I may say, demonstration or 

use case with the OneWeb for maritime applications for tourism. I think there are a 

lot of models as Sharon mentioned in Japan. Japan is one of the main targets that 

we are a partnership with and we are studying a lot of models and discussing with 

Japan. I think we can learn a lot from Japan and it is the baseline to explain to our 

policy makers in Thailand. This is my last question and conclusion to this 

conversation. To you, what are the regulatory or policy steps should Thailand 

consider to grow its ecosystem in partnership with SpaceX Starlink? 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX):  Fantastic question. One of the things that 

Joe highlighted here is how Thailand has been very proactive in developing the 

national space masterplan. One of the things that we as an operational space 

rocket company and also a teleco across the world that we’ve seen, is there are a 

lot of these plans but not necessarily a lot of them follow through in some of the 

countries. In Thailand we’ve seen a tremendous appetite for that to be 

exceptionally different, not the same scenario at all. But that is really the place that 

we see a lot of room for us to continue, for us to do the legwork of continuing 



38 
 

การประชุมรับฟงความเห็นเฉพาะกลุม (Focus Group) ครั้งท่ี 1 

กรณีศึกษา SPACEX, STARLINK จากประเทศสหรัฐอเมริกา  

หัวขอ “GISTDA and Thai Government Conversation with SPACE X, STARLINK” 

advocate and continuing to kind of seek to understand and learn from Thai 

ministries and how we can support you all in your endeavors of implementing 

certain types of space technologies in sectoral specific regulations and sectoral 

specific plans too. For example, how we can further grow, how different ministries 

might see space in terms of building capacities for their projects. Different types of 

ministries that are involved in heavy industry for example, if there are certain 

opportunities in the future that we can also grow the pie for the space economy 

broadly. One of the things that we also learn is that regulation is around for a 

reason. We’re not here to break everything with a hammer but our goal is to really 

cultivate our relationship over time. We know our boss doesn’t have the best 

reputation when it comes to being nice with people on the internet. But with that 

said we are really seeking to try to be present in these conversations and should 

there be forms in the future that is what Joe and myself will both be very interested 

in engaging even just as an observer of how Thai companies today are already 

implementing space policies and space systems for the Thai people’s future.  

Damrongrit Niammuad: David, any closing remarks? 

David Vaccaro: Yes, first of all thank you everybody for something that I think 

is an excellent first conversation. The last remark is I think the next phase for today 

will be some spillover conversations may be informally outside of this room. What I 

strongly encourage to happen is first, for every Thai ministry official to please 

exchange business cards and contact info with SpaceX Starlink so that the dialog 

can continue. And secondly, just building on the use case theme, we have talked 

about some specific ideas in the eastern economic corridor in northern provinces. I 

would like to go a step further and maybe think about potential projects. Even if it 

is completely off the top of your head it doesn’t have to be official or formal yet, 

just ideas about specifically how Starlink can serve Thailand? And maybe in your 

particular ministry or organization or agency. What would be an interesting initiative? 
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Could it be a mining operation? Could it be an agricultural facility or province? 

Could it be eco-tourism projects? When you think about these projects, that is 

where the conversation can really start to move forward into how we can actually 

implement a real partnership executive and of course serve Thailand across society. 

So, my ask to the audience id please once we adjourn to have informal 

conversations and exchange contact information now. Please feel very open about 

sharing palette project ideas even if it is unofficially just to get the ball rolling. With 

that Thank you all for the conversation. 

Orasri Srirasa: As I mentioned earlier, we also have concern on the telecom 

business and mobile in Thailand because it could be complimentary or a 

competitor. This session obviously has an impact and I would like to know your 

views on how much it has an impact towards telecom business in Thailand. 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): I think again this is another place of concern 

around the impact specifically to mobile operators. This has come up as a question 

to us. For us, we currently aren't mobile network operators. But the thing that we 

have been able to provide in terms of partnerships in telephone companies is 

complimenting and expanding their existing territorial connections. The other 

vertical that we see to be incredibly complimentary has been the direct to cellular 

service. This is something that SpaceX Starlink would not provide on their own. We 

would provide that in partnership through tele company network operators. 

Basically, what that enables is low data through applications. So, if you for example 

are 10 kilometers in the ocean and get lost and need to call. Those would be the 

type of applications that direct to cellular payload would really compliment using 

the existing antenna on your phone. Going back to the question, SpaceX and 

Starlink, again, are not built to be a consumer-friendly business. We aren't going to 

be a Dtac or a True which has different stalls in areas where people can develop an 

in-person relationship. That is why, since we have launched, we invested so heavily 
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in our authorized and distribution partners and reseller partner kind of relationship 

model. That is where we see opportunities coming to life. But today we currently 

do not provide a direct mobile network operator competitor. We really see 

ourselves complimenting the industry. 

Boonsit Yimwadsan: I think that for satellites, Leo satellite communication 

will complement mobile operators right now. But what about fixed line operators? 

Sharon Zhang (Starlink, SpaceX): For fix line applications as well when there 

are fibers available fibers are always gonna be our first choice. Especially fibers to 

the home which Thailand is very much blessed with with strong terrestrial 

connectivity of fiber. The place where we see Starlink fitting into that is really 

dividing the second layer of connectivity. I think the events of the last couple of 

years with the pandemic and also with some of the natural or manmade disasters 

that we’ve seen we’ve really seen the definition of connectivity really really 

changed and so that's where we see Starlink entering into that picture. From a cost 

basis fiber is always gonna be a more affordable option, that’s why Starlink is really 

oriented to be that resilient connectivity partner. And also, the partner you know 

those occasions right, where perhaps there’s a fiber project in process a government 

ministry could take hold of those terminals and deploit flexibly. We’re trying to fill 

the gaps of technology today.  

Ammarin Pimnoo: I have a question for SpaceX, this is a rare chance to have 

questions directly to SpaceX. So do not mind me. Right now, in Thailand Spaceport 

is a pretty hot issue. SpaceX is the number 1 space company as everyone knows. 

As your name pops up in the meeting a lot. Spaceport in Thailand right now we are 

planning to do preliminary research about the feasibility. One of the questions that 

pops up a lot is the demand to the Spaceport to support the cost. We need to 

consider whether it is worth it to do or not. One of the senior space experts 

proposed a statement that somehow Thailand can convince SpaceX to launch 
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Starlink by using Thai spaceport like even 1 percent from your 42,000 Starlink 

satellites. It will answer this question about the demand for spaceports in Thailand. 

As you are here do you have some comments or statements. Can we convince you 

to use Thailand spaceports to launch your Starlink satellite? 

Joseph Petrzelka (Starlink, SpaceX): Thank you for the question. So right now, 

SpaceX is such a dominant launch provider. And since the Russian invasion of 

Ukraine, we’ve become an even larger share of global launch services because of 

disruptions to the Russian launch capabilities but also just the general transit of 

rocket bodies and other materials through Europe. So, SpaceX actually launched 

many of our competitors' satellites and many of them had to come to us because 

of the disruption due the Ukraine war. I think part of this experience taught us to 

have many different launch providers throughout the world. What we’ve seen in 

the United States is you’ve seen a lot of people who started off at SpaceX go on to 

find really interesting and exciting companies that center around SpaceX in Los 

Angeles. These companies are doing a lot of really exciting and innovative things 

around 3D printed rocket engines, but also just smaller pieces that can help with 

payload delivery and tracking or internet of things applications. So, I think we are 

always looking for new opportunities, looking for new investment opportunities. We 

are excited about the possibilities for Thailand to develop your own launch 

capabilities. Just to remind you that 20 years ago the US were launching our 

astronauts in Russian rockets. That was only two decades ago. I think two decades 

from now it will be exciting to see where Thailand is. We would welcome the 

opportunity to go with you on this journey of building out the Thai space. 

Ammarin Pimnoo: In this case since you mentioned this it is good. This is what 

I was trying to ask you. So if you would like to be a part of Thailand's development 

for the space program and since I care about our students, the young workforce 

and the current workforce, can SpaceX and Starlink take them on board and let 
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them learn your technology. Can you transfer some technologies to Thailand? Build 

some test facilities here? Provide some research grant scholarship or some of those 

things. 

Joseph Petrzelka (Starlink, SpaceX): Thank you for the question. So, we’re 

somewhat limited in terms of technology transferring things we could do but one 

thing that SpaceX has always tried to do as a company is inspire excitement and 

interest in space, in everything to do with space exploration, astronomy but also 

the engineering side as well. So, we offer a number of internship possibilities in the 

United States but yes generally speaking as a company we try to inspire excitement 

around space, the space factor.  

Dr.Damrongrit Niammuad: Thank you, so don’t worry we have time outside 

the room for you to chat, ask questions and make connections outside the room. 

This is the end of our focus conversation and closed-door conversation with SpaceX 

Starlink. Thank You very much for your time and everyone who took part in the 

conversation. 
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รายละเอียด Mc: Good morning to all delegates! My name is Wanaree from the 

International Relations Divisions at GISTDA. It’s my honor to be your MC for today's 

event. I’d like to take this opportunity to give you a warm welcome to the Focus 

Group on “Chinese Satellite Constellation perspective in 21st Century”at Centara 

Grand at Central Plaza Ladprao in Bangkok, Thailand 2nd June 2023 at room 

Ladprao 1-3 on 2nd floor. The Geo-Informatics and Space Technology Development 

Agency (GISTDA) has undertaken a project aimed at examining the provision and 

regulation of non-geostationary satellite orbit (NGSO,) communications systems to 

foster the development of Thailand's satellite economic space ecosystem. The 

p ro j e c t  ha s  r e ce i ved  financ i a l  s uppo r t  f r om the  B roadca s t i ng  and 

Telecommunications Research and Development Fund for Public Interest, which 

operates under the purview of the Office of The National Broadcasting and 

Telecommunications Commission (NBTC).With this initiative, GISTDA and NBTC 

jointly organized a "Focus Group" with the objective of exchanging experiences 

regarding to policies, guidelines for promoting appropriate competition in opening 

up a free market and infrastructure development, and policies that encourage the 

emergence of non-geostationary satellite orbit (NGSO,) communications systems in 

the space economy with leading companies from Asia and Europe.A gentle reminder 

to you that this morning, we don’t have the exact time for the break but during the 

event, please feel free to take a break whenever you’d prefer. The networking 

break will be outside of the room. The snacks and drinks will be available from 

10.30 am. afterwards. Before we commence the focus group, please allow me to 

give you a rationale for today's event.Recent technological advances have made 

possible the creation of a chain of non-geostationary satellite orbit (NGSO,) 
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communications systems. Such systems offer the advantages of ubiquity, relatively 

low costs, and upgradable infrastructure that enables the use of innovative on-

board technologies. This evolution opens up a plethora of opportunities for massive 

self-organized, reconfigurable and resilient NGSO, constellations, which can operate 

as a global network. China is to oversee the construction and operation of a 

national satellite internet network through coordinating the country’s major space 

actors. Their plans are moving ahead to alter earlier constellation plans by space 

sector state-owned enterprises and possibly make these part of a larger “national 

network” satellite internet project. 

 

Mr. Wang peng: good morning, ladies and gentlemen. Thank you for coming 

here and joining us to talk about satellite internet and constellations. This morning 

my friend Peter told me it would be better if I can present in Thai. Yes, of course I 

will do my best to study Thai, but it is too difficult for me today. I said let's use our 

plan which is I will press it in Chinese and Peter will translate in English.  

 

Peter: So, I can get one Mr. Wang peng said. So, as head of the national 

cooperation he will present in Chinese, and I will translate in English, but I think in 

another six months I can translate in Thai. Now let him start. 

 

Peter: Dear guests, this is Wang Peng from galaxy space head of network 

operation. So, today's topic is mainly about satellite internet practice in China. As 

well as our companies practice and our plan for satellites especially the Leo 

constellation business.  

 

Peter: So, there are going to be three parts; The global industry background, 

as well as China’s approach to present to the guest, and our company's introduction 

and our Leo constellation plan.  
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Peter: Ok, So, as you can see on the slides the space industry market size is 

quite huge. And now we talk about the new space economy and people ask why 

there are driving forces for the new space economy. We have identified and listed 

Some of the factors for example the technology, we now see the revolution of 

technology like the space array antenna and the data processing in space, digital 

payload, millimeter wave, etc. And also, the cost of launching the satellite into 

space reduces the heavy lift like the cost of launching now is cheaper than before. 

And then the satellite manufacturers capacity improved. Now we do mass 

production which reduces the cost and improves the lead time. And then there are 

a huge demand to actually stay connected everywhere, people expect to 

experience more of our satellite internet and there are a lot of industry used cases 

for example the IOTs and also, some other applications for different industries that's 

what we think the real driving force for this new space economy and for the Leo 

constellation used cases. 

 

Peter: So, get back to our topic today. Why do we talk about Leo? Why do 

we talk about the low earth orbit constellation? As we can see now the Leo 

constellation has become the industry trend, right now there are about 7,000 active 

satellites in orbit. And among them almost 6,000 are Leo satellites and from the 

different industry players across the world, the US, in the EU as well as in China and 

other countries, the Leo constellation becomes a hot topic. But how to deploy the 

satellite to make it affordable? There is Something called the mass production way, 

we are going to also, introduce a little bit later. 

 

Peter: So, one of the exciting trends for this industry now we can see it is 

almost mature enough for direct satellite device connection, like traditionally, our 

mobile phones cannot connect to the satellite directly we have to connect with a 

user dish or reflector dish, right now there are innovations in this sector. Some 

people are working on the satellite side to make the satellites more compatible 
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with our devices. And so, industry players are working on the innovations on the 

mobile phone side to make sure that the mobile phones are strong enough to 

connect to the satellite. And also, industry players are exploring the new standard 

protocol to make sure that the satellite services can be really massy adopted for 

the industry. This is an exciting moment for us, we believe it will affect both the 

operators and the mobile phone devices of all industries to be connected for the 

next decade. 

 

Peter: So, this chapter is about what China is doing and what China is planning 

to do. So, in China we have a five-year plan as a national strategy to boost the 

economy in different aspects. So, in the 14th five-year plan aerospace and space 

industry is an important part of the new space economy and the Chinese president 

be in the annual speech of the annual congress meeting as well as the CPC 

meeting, has mentioned the space industry several times regarding how the 

garment owned enterprises as well as the private market, further establish and 

facilitate to the ecosystem in China as well as in different countries. As we can see 

in China, we have a very large territory and we have different local garments which 

are also, strong enough. Garments like Beijing and Shanghai provinces, also, have 

their own place policy regarding boosting creating hubs for the space industry. So, 

me will focus on the application side, So, me maybe focus on the development 

research side. But there are policies coming out like booming policies from different 

local garments as well as central garments of China to foster the ecosystem in 

China.  

 

Peter: For those of you in the satellite industry, this is an entity that we 

should keep an eye on. It is called China satellite network company. It was 

established in 2021 and the company has managed to build and operate a satellite 

constellation to operate the system to provide the application in China as well as 

overseas. This entity is one of the critical entities that was newly established in 
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China. It shows that China also, has different policy initiatives and has really 

committed to do So,mething and China satellite group is now currently working to 

have the constellation plan and deploy the satellite into orbit. 

 

Peter: So, as you can see on the slides, one of the let’s say flagship project 

this new entity has rolled out is regarding the Leo constellation. So, the company 

has filed to RTU network more than 10,000 satellites in low earth orbit. But the 

company will become the operator to contract with companies like GalaxySpace 

for the satellites manufacturing and delivering, and the model of this project is our 

central garment takes the lead to roll out to the policy, roll out to the initiatives, 

create the organizations and then to boost the private sectors to fully get involved 

So, there we have the project to be deployed in the coming years. As a compariSo,n 

the US company everyone knows SpaceX have already deployed satellites to low 

earth orbit. But the model is different; the private company mainly takes the lead. 

So, I think that is like different advantages and different ways of promoting industry 

development.  

 

Peter: So, this is the slide we fell like is critical for us to share and to present 

to the partners because it shows how the system of mechanism of the space 

industry is changing take China for example traditionally the space industry is more 

like a national mission, like it's not for private companies for individuals everyone 

think the space industry is quite far. We see the news but we feel like it's not our 

business because traditionally the government takes the lead both in the west and 

the east the government takes the lead to identify the projects, missions and 

exploitation. And then the government allocates the funds and when the budget is 

allocated maybe Someenterprise will start to do the research, development and 

launch the satellites and all the R&D will be focused on those national missions to 

make it successful. So, those are the traditional ways or traditional practices in the 

space industry. Not many sectors of many companies are involved, we can see the 
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successful stories but actually maybe So,metimes it's not cost effective. But as time 

goes on private companies gradually participate in this industry, and now using 

China for example we have we call it a new system or new mechanism in the name 

space industry, So, in this kind of new trend it becomes now market oriented 

compared to the traditional national mission oriented. So, the market oriented you 

need to identify the application, the demand, the real use case, the market need 

for the satellite or for the space industry. Then with this market need you can now 

look for reSo,urces from all different sectors whether its government or private. And 

R&D is more comprehensive in all the sectors, it is no longer just to focus on one 

mission or one specific project. And regarding another critical part that is funding, 

with this new way of developing the space industry the private sectors can be 

hosted and also, the funding the capitals from different sectors can be attracted to 

invest in the space industry. Which is actually very good, because when you have 

the financial market, when you have the venture capitals, when you invest into the 

space industry definitely companies can encourage more into this industry more 

applications will be developed. So, that's what we think is critical regarding the 

lesson learned in China, what we have been in the innovation companies like us, in 

the new way of the space industry. We think it might be a good case for Thailand to 

study and to rule out the basic policies of Thailand.  

 

Peter: So, this page is why the private companies are important for the new 

space economy. Like what I mentioned for the last slides, the private companies 

must get involved in this industry, private companies have a heavy competition, So, 

there’s a market force, like you have to do an innovation to lower the cost to in 

improve and reduced lead time So, that is actually beneficial for the whole industry 

and the supply chain system because the private company needs to compete So, 

there is actually a play the attentive to create more open and inclusive supply 

chain system. To have the most suitable suppliers for the space ecosystem. And 

another way of private companies’ involvement is with all those let’s say with all 
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of those talents from different industries, whether fresh graduates, or all of the 

experts from the space industry, the innovation and the R&D will be faster and 

more diverse. And in the end, the private company’s involvement in the space 

industry can also, be a good supplement to the government side to further explore 

the resources, and make more applications available for the whole industry, and for 

the most part.  

 

Peter: So, this chapter is all going to be about our company GalaxySpace, So, 

just a brief introduction. We are a Chinese private company. Our headquarters is in 

Beijing, the capital of China and we specialize in satellite design, development, 

manufacture, as well as constellation operation. Right now, we already have the 

production line, the AIT, that can produce up to 100 satellites per year, and this 

capacity can also, be further extended. In 2020 we became China's first unicorn 

company in the commercial space sector. Right now, we have about 1.6 billion 

evaluations in the market. We have established China’s first low earth orbit 

broadband trial constellation in China. This trial constellation can enable the 

industry as partners and players to explore more about use cases, the latency 

speed, all those cases, which we also, do these kinds of demonstration and 

exploration in Thailand.  

 

Peter: OK great to present to you our core team and our founders of the 

company. We have a diverse background of management team lead by our 

Chairman CEO Mr.Xu Ming, who actually was the president of a New York stock 

exchange company from the Internet, Fintech company. And our cofounder was 

also, working for a giant Chinese Internet company. Then we have experts from the 

space industry, So, from the technical side and Some from the operational side. As 

you can see we have one of our well-known investors Mr.Lei Jun who is also, the 

president of Xiaomi. This diverse background, some from the Internet background, 

some from that tech background and some from the space background, gives us 
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the capacity that we can do really fast and develop in satellites. We adopt the 

knowledge of the first iteration of the development in different sectors to the space 

industry. It’s kind of like Someone from outside that brings new things to the 

industry which gives us the capacity to make ourselves different from the industry. 

 

Peter: So, this is an example of our R&D innovation. So, typically speaking, we 

have successfully applied in the electronic industry to the space industry to 

upgrade the satellites and upgrade the unit sub system of satellites and also, we 

adopt the manufacturer capacities, and the best practice in the automobile 

industry, as well as the electronic industry into the space industry. You can see our 

large area of flexible Solar array on the left picture and our arms processor on the 

right side for the multi-functional process.  

 

Peter: Regarding our manufacture, we have what we call the first-generation 

telecom satellite, which is 200 KG, level of telecom satellites which we launched 

into orbit in 2020. Then we quickly updated our capacity. We developed a second 

generation of satellites, and we actually batched and produced the satellite in total 

six numbers of satellites that were batched produced, and those satellites can 

increase both the telecom payload and the remote sensing payload which actually 

is a great innovation. And right now, we are almost completing our third-generation 

satellite, the 300-level telecom satellite. It is a flat panel design stackable satellite 

we are going to launch very soon. And which will further reduce the cost and 

improve the lead time in the industry.  

 

Peter: So, besides the telecom satellites, we displayed in the last slides. This 

side we have to show you some of the satellites. We have the full range capacity 

to develop the optical satellites, the infrared satellite as well as the SAR satellite. 

Each aspect of them we have successfully launched into orbit already. 
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Peter: So, this is a picture showing our smart factory So, we have different 

facilities, but this one is one of the flashiest ones. We call it the smart factory 

located in Nantong Jiangsu, China. This is the smart factory that can produce up to 

100 satellites per year. In its next phase the capacity can be extended to 300 to 500 

satellites per year.  

 

Peter: So, this is the trial constellation we have mentioned. We call it the mini 

spider constellation, So, we have our own satellites of a total of seven satellites. 

Those seven satellites have enabled us together with our growing system to 

establish a trial network, So, this network has the capacity to do different types of 

demonstration and use case scenarios. For specific locations maybe it can join the 

satellites maybe twice a day or half an hour, a day and half an hour are enough for 

us to do our testing and do some use case scenarios and this is the trial 

constellation. We also, have growing systems in different locations. 

 

Peter: So, with our trial system, we have operated and tested several use 

cases and it was quite successful that we have done the testing for the rural area 

broadband communication. We have done successful testing in a very high humidity 

and heavy rain environment. We have equipped our user dishes on the vehicle for 

the ‘Satcom on the move’ broadband services. And we also, partner with the 

operators to explore the integration of the space network as well as the terrestrial 

network for example, the China unicorn. So, the performance of testing is quite 

exciting. We feel like it is a very good technology being verified.  

 

Peter: So, to highlight, some of the industry applications we have explored, 

one of which we called the satellite internet 5G So, we have applied to Leo 

broadband application, for the mining side like for smart mining, monitoring and 

control. Also, for the electricity grid civilians of the electricity grid which we also, 

use from the pipeline grid. Also, the smart monitoring of drones and vehicles and 
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we are also, testing the LEO + GEO which is one of the cutting-edge technologies 

also, in the industry. So, we successfully did the test in one of the national parks in 

China and another aspect is the IoT services which is also, the part of the topic and 

we use our own LEO services to combine with the application that are use cases to 

verify that IoT use case. As we mentioned on the move the satellite antennas are 

equipped with the vehicles and the chips to test the consistent communication 

services with the LEO broadband services. 

 

Peter: So, this page Mr. Wang explained about the turnkey Solution we have 

delivered. In 2020 as I mentioned, we launched our satellites, telecom satellites, 

into orbit which is still in the orbit. In 2022 we contracted one rocket to deploy our 

batch produced satellites. So, with that rocket we have successfully launched our 

6th satellites into orbit. In this year, March 30 we have launched another four 

satellites. Those satellites are earth observation satellites we call the InSar satellite 

which is the world's first Leo pattern formation of SARs satellite, we deliver for the 

clients. 

 

Peter: We took this as an example to show how the government and the 

private sector can complement each other. How the government recognizes the 

private sector can encourage the private sector to make better performance in 

industry development. In April of this year, the Chinese new premier Mr.Li Qiang 

visited our company's headquarters in Beijing. And from this news report you can 

see that our cofounder Isabell was explaining our antenna to Premier Li Qiang. The 

Premier to keep upgrading our technology, keep lowering the cost So, the private 

sector can contribute more to the space industry. 

 

Peter: OK, So, what’s our plan in Thailand? So, we have highlighted three 

aspects. Number one is we are partnering with Thai universities and institutions, and 

companies we also, welcome, to explore the application of the satellite Internet, 
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the LEO satellite services to strength the research capacity in the country and also, 

to assist us to improve our concept in Thailand for this part we also, need the 

support from NBTC, Gistda and also, the guest in the audience, to assist us to 

explore the use cases. And then the most important or one of the most critical 

strategies of our business plan in Thailand is we are seeking for the right partner to 

join hands with us to build and operate the LEO constellation in Thailand to provide 

broadband services to the Thailand market, as well as other markets, beyond 

Thailand. We believe it is a very good opportunity and it is the right time. But last, 

but not least, we are pleased to explore the corporation potential and technology 

empowerment for the Thailand space ecosystem. For example, we have partnered 

with entities regarding R&D to empower the supply chain system, and also, to 

further enhance the Thailand AIT capacity for monitoring, satellites and delivering 

etc. So, those three parts are what we are actually currently working on, and we 

welcome more partners to be part of the plan and work together for the ecosystem. 

 

Peter: So, this is a concept why this constellation, we have a range of 

applications when we have the Leo constellation in orbit. We have the network to 

support it and explore the use cases for the government clients for the enterprise 

clients as well as for the individual consumers. We think for each of their aspects 

there are much more to explore and commercialize the project. 

 

Peter: OK, So, we are sure there are a lot of constellations and initiatives by 

different players, So, what’s the unique part of our own? So, our let’s say 

constellation concept the model of our business might be, let's say from our view, 

unique and the best fit match for the Thailand market. So, what we intend to do is 

we intend to find the right partners to create a tailor-made constellation targeting 

specific applications with partners to co-invest in the constellation. So, the idea is 

from the beginning the partner had the share part of the ownership of the 

infrastructure of the constellation. So, digital Sovereignty can be ensured. This is 
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one of the concerns of the LEO constellation business. We believe the partner from 

the beginning co owns a constellation which can address some of the concerns in 

the industry. And the investment will be from all the partners, and the potential 

return will also, be shared with the partners. So, Thailand will not just be a market, 

but also, be a place to get returns, not just to enjoy the services. And with this kind 

of business model, we believe it can also, leverage our own resources in other 

countries as well as in China, to further empower the system to grow, instead of 

just having the product and services available. 

Peter: So, this is the last and brief one but let’s work together to make 

Thailand the space hub of Southeast Asia and we do have the confidence on that. 

Thank you. 

Mc: Thank you So, much, that is a very good presentation. So, right now we 

will get the floor to everyone to ask questions. Does anyone have questions 

regarding the presentation? 

Attendee: Hi I am from in NPTC. I saw your presentation you did mention 

space leverage. How are you going to deal with it according to the LEO satellites, or 

do they have a lot of satellites to operate? How do you deal with space leverage? 

Peter: Thanks for the question. Before answering, I would like to introduce 

our expert in satellites who’s been working for the satellite industry since 26 So, he 

is really an expert in the industry and I would like to invite Dr. Jin to actually answer 

this question, and I will do the translation.  

Peter: So, for the general review, you know, there is like an international 

policy in law, right now that is ruling out for all the corporators to comply. That is 

when you design your satellite you have to make sure that you take care of the 

debris that at the point of time that your satellites are going to expire you need a 

structure system to move the satellite to what we called that grave area for the 

satellites to actually go into dishes after a particular time that is, I think from the 

legal part policy part that the RT you an international corporation is working on, but 

at the same time from our side for the legal constellation perspective, first we 
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design the satellites to make sure the satellites comply to the people and policy 

requirement in the international stage as well as in Thailand in China. Secondly, as 

you may notice, there’s actually startups that are actually working on the sector, 

the companies that manage to actually collect the space debris in the industry, 

which are also, very fast. So, we think it is just about policy transparency and then 

also, the private companies to be involved in which the concern can be resolved.  

Mc: Anymore questions? 

Attendee: thank you for the presentation. I saw the slide about the mini 

spider project. This is a six-satellite constellation. Do you have any business model 

to bring up the broadband Internet in Thailand, or all over the world? 

Peter: OK thanks for the question. So, we do have this trial constellation we 

call it an experimental constellation of the mini spider So, this constellation was 

designed and was deemed to be used for a technology verification for use case 

exploration. We do have the plan to actually launch more satellites, and to deploy 

a larger constellation which is going to be for a business use for consumer use, but 

for this trial constellations only will be focused to use it for. Exploration of use 

cases, technology verification. This trial constellation will Not be used for our 

commercial services which will be the different constellation to be deployed. But 

this trial constellation we wanted to do the demo in China in Thailand, as well as in 

other countries.  

Anon: Hello, my name is Anon, my company works with the space debris 

research immigration. So, my question is how you plan to manage the satellite the 

end of life, your satellite? 

Peter: Sorry? Can you repeat the question? 

Anon: My question is how are you planning the end of life for your satellite. 

Peter: You mean the lifetime, right? 

Anon: Yes! 

Peter: OK So, I think that echoes to the first question we raised. And we said 

when it comes to the expiry of the lifetime, the satellites will be moved into the 
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area where we call it the grave area, which is lower than 300 km in terms of the 

latitude. For it to then after Sometime use the radiation from the atmosphere will 

be like making into dishes, which is a normal practice and at the same time like 

what I just mentioned, there are also, commercial services we believe will be 

coming out we’re going to the debris collection like a trash cycle 

Anon: yes, yes, that is my direction to focus on that? 

Peter: That's great. 

Attendee: Hi, can you elaborate more regarding the spectrum using the 

constellation and the filing status now? 

Peter: Yeah, maybe I can directly answer this question. I can introduce a little 

bit about the spectrum. So, for the new constellation, it’s a two-way communication 

which means it has a uplink it has a downlink. So, for the uplink our frequency will 

be ranging between let’s say 47 GHz to maybe 51 to 252 GHz that touches into the 

category of the frequency band that we call Q band or V band which is a higher 

frequency range. This frequency range in the ITU we have the priority standards and 

the advantage partitions in the ITU filings. And in terms of the filing process So, we 

have our own filings for the trial constellation, as well as other networks. Each of 

them is in different stages of the ITU for those who are familiar with that, the A 

stage or the C stage which are still in the different stages. But particularly if you ask 

about the constellation we intend to deploy from Thailand. This plan still has to be 

further discussed. Maybe we need one by one to really update the progress and to 

further discuss that. Which is kind of like a commercial combination right now. 

Thank you. 

MC: anymore questions 

Attendee: So, you mentioned the partnership in Thailand. Do you have a 

specific segment to start at the beginning phase, or start the process of a partner in 

Thailand? 
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Peter: As we introduced, we intend to launch constellations from Thailand. 

definitely we are working with potential interesting partners to explore the feasibility 

and explore the agreement. Actually, I cannot talk too much about that at this 

stage. But definitely we welcome the business. We intend to be a part of the 

constellation concept and also, welcome those who specialize in the distribution of 

services supply chain companies in the hospital system. We can all do Something 

together in terms of different aspects for a different kind of business. But particularly 

for that we can have one by one catch up regarding the details. Thank you. 

M i t c h a i  C h o n g c h a e w c h a m n a n :  H e l l o ,  m y  n a m e  i s  M i t c h a i 

Chongcheawchamnan. I’m from Songkhla university, I am one of the projects 

headed there. I’m quite interested in your project about integration with 5G. Can 

you give a little bit more detail about what you have done with your satellite. And 

that second question is for your satellite. What is the most specific area for the 

application that you think will be the main application for your satellite? 

Peter: for the 5G network integration we have finished the 5G backhaul test 

via Leo satellite with China at unicorn.  So, we use our expanded per amental 

constellation to collect 5G base stations, and network. As we see in the slides, we 

have a test with the mobile mobile application which shows us in that scenario the 

download speed can be higher than 300 megabits. We know before the LEO 

satellites there are already some companies that made base station backhaul 

testing with GEO satellites. But you can see with LEO we can provide lower latency, 

So, it’s very good to fit the 5G network. That’s what we have done. Of course, at 

the same time we also, try to make satellite services to provide service to the user.  

MC: We also, have a question from a participant that joined online Mr. David. 

He would like to know what is the first step for cooperation with Thailand. 

Peter: OK, So, as we introduced, we wish to be patient in the steps to kind of 

like present the concept first which we are currently working on with universities 

and institutions to establish demo gateways and bring the user dishes subject to 

the compliance with the regulations to do the test and explore the use case 
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actually proof of concept. That’s the first date which we are currently working on 

and in the meantime, as we said, we are working on with some potential partners 

on the constellation business model to conclude the deal to launch the 

constellation. That’s one part we are working on.  

MC: All right, thank you So, much. If you have any questions, maybe you can 

ask the speakers from. GalaxySpace later at the networking lunch. So, right now 

thank you So, much. So, we will move onto the next section which will be the 

panel discussion. So, may I invite a guest speaker from GalaxySpace, Miss Isabel Liu, 

Vice President. Mr.Wang Peng head of network operation, Mr.Peter Huang Director 

of business development. And the moderator of this panel discussion Dr.Jesada 

Sivaraks member of the board direction of Gistda. 

Dr. Jesada: สวัสดีครับผูเขารวมสนทนาทุกคนนะครับ ก็ขออนุญาต ไดรับเกียรติจากทาง 

GISTDA มาเปน moderator ในชวงเชา โดยมีคุณIsabel คุณWang คุณPeter. It is a great 

honor to welcome you to this panel. I think we have a great chemical; one is for 

the policy one is the marketing side and one is for the technical side. And I think 

our our dance will get very useful information from our discussion. May I start with 

the first question? Peter, you need to translate that. OK just kidding! I have to ask 

you guys about the policies first, because when I see that you have your ambition 

with Thailand, I saw many coincidences with the Thailand space Society. But as you 

know that because of the space business in Thailand is still in the transition we do 

not have a clear legal or commercial business. And sometimes when we need to 

initiate some space business, they have some to raise about this one. Anyways, I 

have to start because you come from satellite business because when you talk to 

the satellite business, mini position and satellite business, you have the Samsonite 

manufacturing satellite operation satellite, launching or satellite management I 

need to clarify. I already see your presentation, but I need to be clear about the 

position of GalaxySpace in the satellite business. What is your intention in China? 

And what is your intention outside China? Can you please current clarify this. 
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Isabel: thank you, Dr. Jesada And thank you Everyone for coming today. And I 

really am proud to be a representative of China and GalaxySpace. So, this is a really, 

very good question. As everybody knows, the space industry really has a long 

history. But the LEO satellite, especially the constellation, is a really booming 

industry. At the very early stage even in the United States and in China. As a private 

company, especially a leading private company, GalaxySpace had made a lot of 

effort. In China we have two aspects for doing business. The first one is the satellite 

production price of the satellite as well as the small components. We did a lot of 

innovation in hello ha how many hockey games are on R&D into making the 

satellites cheaper. So, we will enhance our capabilities in the satellite production in 

this area at the first stage. And also, we are helping the Chinese government as well 

as we are looking forward to seeing some partners to build the giant constellation 

in China. Later, we are looking for the chances of the operation for the LEO 

constellation. That is a major aspect in China when doing the space business, you 

mentioned. But in Thailand actually it is a very special place. Do you know 

everybody knows that a constellation is not just focused on one region not for one 

country. But it is an international product. So, since we are doing this kind of 

business, the global business and the business development, it is very important to 

my company. So, we want to make Thailand the center point for global business 

development. As Thailand has a very open economic environment and also, I think 

everybody here is from this industry. I think everyone wants to embrace the trend 

of this new industry. So, I think we want to make Thailand the center point of this 

industry. The second aspect is we want to align the Thai strategy to be the space 

hub of Southeast Asia. I think this is very important for us. And also, we have the 

capacity we have already viewed during the five years and we want to enable the 

partners who are interested in this area to improve your capacity to make your 

dream. Come true to be the space hub. The third aspect is we are looking for 

partnership in Thailand as well as we want to join hands together to do international 

business with this legal constellation. So, these are the three aspects.  
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Dr.Jesada: Thank you! Maybe the next question is about the technical side. 

Because in your presentation, you already have seven LEO in space right now to 

provide 30-minute continuous service. In the case for the commercial, if we need 

to provide a continuous 24-hour constellation how many satellites in the orbits do 

we need. 

Peter: That is an interesting question actually. If you look at the existing 

constellation plan, we can see the numbers are very different. We can see that 

Starlink has 42,000 satellites constellation plans. So, it depends on the amount in 

the system design. So, basically, if we have several hundred satellites in low earth 

orbit, we can provide 24 hours service. But we must consider the natural capacity. 

We must consider how many users we will support by the constellation. So, back 

to GalaxySpace we have designed some options for the constellations side. Every 

design for some specific areas on earth actually, we can also, provide 100 satellites 

for 24 hours service. But if you want to make a Global service to ensure the whole 

natural capacity we need more satellites, of course. So, if we move forward, I think 

we need to start with the real amount. 

Isabel: one more point actually, we have already designed the small 

consolation, especially for Thailand actually. At the first stage we need 64 satellites 

at the very early stage, more or less actually to cover the whole Thailand to provide 

continuous service for most of the VIP users. But actually, you know, the 

constellations will be the merrier So, later we will provide more satellites to cover 

the whole timeline to make sure everyone can get a better service. 

Dr.Jesada: thank you, So, now I got the number 64 for Thailand. But the next 

question is if you need to submit the satellite into orbit, maybe you need to register 

in the name of China? In the name of Thailand? What is your plan for the 64 

satellites? Because now he has seven satellites in orbit and how about the other 50 

more Something. 
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Isabel: This is another very good question. We cannot actually do it on our 

own to produce 64 constellations for Thailand, because we want to make the Thai 

people own the constellation by yourselves. To make sure the data and all the 

information is secure. We call it digital Sovereignty. That’s why we are looking for 

the partners who are interested in building the constellation together with us in 

Thailand. So,, for example, may be some pioneers in this industry, as well as some 

you know, may be local operators in the industry and also, we have the capacity 

because I know that you know, Thailand has a very good you know manufacturing 

industry supply chain. So, in China, we already have the capacity to review the 

supply chain. We can help Thai people in Thailand to find the local suppliers. So, 

we can help you to build your own smart factory for the mass production line in 

Thailand. 

Dr.Jesada: Good to hear that. I then have the opportunity to create jobs and 

create money for the satellite business. Another one is maybe my concern. I 

comment in many places many times about the regulation cost. Because I’m 

starting the satellite business, we start in the Geo satellite business. The one that I 

comment on, not criticize or complain about the regulation cost in Thailand it’s not 

quite reasonable. Because the satellite business should be regional competition, 

it’s global competition. if we raise the regulation cost too high it means that we lost 

the opportunity to compete with that. As in the past, they have auctions for the 

orbit slot. For the Geo, there are Somespectrum usage costs. They have to give the 

transporter free of charge for the government agency or Something like that. That is 

called the overall regulation cost. Do you think this is a barrier to come inside 

Thailand or Something like that or do you have Some suggestions to the 

government agency? We have the agency sitting over here. They could take Some 

suggestions on this one.  

 

Isabel: Peter will answer this question because he has a lot of connection 

with the GISTDA and then NBTC who are making regulations for this industry 
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Peter: I have to answer this question very carefully. We’ve visited many 

countries and seen many regulations in the industry. We have seen that Thailand 

regulation including the NBTC and also, other agencies like GISTDA and also, private 

companies are really key to that new space economy, and also, for the Leo 

constellation policies and regulations. We see that there is a lot of focus that has 

been paid to this industry. We feel like it’s a good start and a good beginning. I have 

engaged with GISTDA and the NBTC to consult on the policies. I think the current 

policies are quite transparent. But yeah, as I said, it’s not a complaint or a criticism 

but actually because of the Leo constellation as Isabel mentioned, it’s kind of a 

meal but a booming industry. And the competition among countries and industry 

players it’s just not a competition of capital. It’s not just a competition of 

technology. It is also, a competition of regulation and policy. because in the end as 

most of us know, for you to launch a constellation to have a network you need to 

first past the regulation part. You need to have your network filing ready. You need 

to have the operation license ready So, that is the strategic process to guide those 

procedures. So, we believe that with current studies and workshops will help to 

also, assist the regulators throughout the policy that is really inferior to the new 

business and the new industry practices. So, that is the advantage of the country as 

a whole, and also, is a great advantage for the local ecosystem to grow together 

with foreign counterparts like our own. 

Dr.Jesada: Thank you for your comment. OK, So, maybe during the policy 

Something about this one. The thing is when you see the global competition that is 

called Geo political. because you are a private company you need capital to get 

the project plan. Do you have any impact from this situation to get international 

investment for doing the business plan as you plan in the future about the Geo 

political. What we saw is the western side of China and many places where this 

thing happened. I ask you if you have Some impact on this one. And another 

question is about if you give the comment to Thailand, regulation and policy. What 
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should we do? Should we have to select a side or should we be neutral for this 

one? 

Isabel: Actually, I’m going to answer first, read this one and Peter and Wang 

Peng can add more. The first one is we need to have open policies for this industry 

because this is a really booming industry. I mean a new industry not just for 

Thailand, but also, for the United States and China. So, nobody knows the clear 

future's So, this is the time this is the opportunity for the pioneers to enter this 

industry So, I think the government for the NBTC or the GISTDA as well as other 

government agencies need to have open policies to support this industry. And also, 

the second one, maybe if it’s possible, like China we have our state-owned 

investment capital to support this industry. But I think in Thailand, it’s a different 

kind of industry. and also, I think we need to encourage private companies to 

elaborate their benefits to do this industry. For example, the private companies are 

very flexible to find money, to find a capital for doing donations like us. I think 

Thailand needs to encourage private companies. I think Some of you in the 

audience are from private companies. I visited one of the private companies in 

Thailand in this industry. I think the government needs to give them more 

encouragement to enter this industry. The third one, I think Thailand should create 

more international corporations, not just in capital, but in different kinds of supply 

chain manufacturing to support this industry. 

Peter: Just to add on top of that, I think it is like that exact advantage of the 

opportunity for Thailand. You have the Chinese perspective in the morning and you 

can have the EU perspective in the afternoon. So, I think Thailand is a very good 

neutral addition. From my personal view, I don’t think Thailand needs to select a 

side. Yeah, there are Geopolitical situations but there Still are commercial driven 

markets. So, what we as a Chinese company really focus on is open the use cases 

we want to focus on commercial wise opportunities and we want to work with the 

environment, which is a happy place for this overall Geo political issue. But we do 

believe that Thailand actually is a very good option and is actually a very good 
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opportunity for Thailand to actually have the knowledge on the whole international 

stage to have the investors and partners coming in from abroad no matter where 

they’re from. It's OK for Thailand to do the business to make it an available project 

at. So, that would be beneficial not only for Thailand, but for private companies of 

different backgrounds. 

Dr.Jesada: Maybe I will go into detail about the current situation from law and 

regulations. We have a policy that’s called landing light. Landing light is partially 

opened, not fully opened. It is opened in Some countries US EU, including China. 

Also, if I did not get it wrong, I think it is only 10 that are open for foreign satellite 

orbit. Do you think we should continue with this one or change it in the future? 

Isabel: This is actually a tough question. Thank you, Dr. Jesada. I think it is 

related to political reasons. You know the satellite is a different kind of business. It 

is a different kind of thing. Not the same as the Internet business. For example, 

everyone can use applications everywhere. But I think constellations are a kind of 

infrastructure structure, So, like the property. Every country has their Sovereignty to 

make sure to be secure. So, that’s why the other countries' constellations want to 

do business with the countries that have permission. I think this can change very 

soon. But actually, as I said before, this is a new industry, and a very early stage. 

Every country, every company, every agency is really for different kinds of points 

just to change the current policies. So, maybe I think we need to work hard together 

to see what we can do together. For example, Thailand can maybe open the rate 

for Chinese constellations. You can lead us to do the business together with your 

partners. To provide the services. Or if we build a constellation in Thailand together, 

GalaxySpace the Thai constellation to have the right to provide the services in 

China. We can try. 

Dr.Jesada: Thank you. Next, because you mentioned the application over 

constellations. On GalaxySpace do we have Some highlight applications or 

constellations that you need to do business in the future. 
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Isabel: In Thailand? 

Dr.Jesada: In Thailand, or in other countries? 

Isabel: I will let Mr.Wang Peng answer this question. 

Wang Peng: OK, So, firstly, we think there is a broad range of applications to 

do with the constellation. GalaxySpace, we are using the Leo constellation in, for 

example, smart mining. And we are using the Leo satellites to do the power of 

creating a monitoring, remote control or Something like that. So, if we look at 

Thailand or South east Asia, there are mountains here, seas and many more. Not all 

are powered by the ground network. If we want to cover all the area with ground 

network technology it will be very expensive. So, we think the Leo constellation 

will play a very important role in the overall courage here. And based on the 

courage or based on the connection, we think the applications can be promoted. 

Firstly, we think all the partners in Thailand must know better than us So, we really 

want to find good partners here to explode the application scenarios together. We 

think maybe Some examples firstly, we think the applications in the agriculture 

sector will be a very good example. We think the application can be made in the 

farming sector. Another example is tourism. We know Thailand is attracting millions 

of tourists, and they are doing many types of activities here with the application in 

this sector can have a very big potential to make Thailand a more popular place to 

visit. 

Isabel: And also, one more point actually, we all know that the improvement 

of the infrastructure, especially in the telecommunication infrastructure will boost 

the applications. For example, the 4G to 5G telecommunication technology, helps 

people to have more applications on the Internet like we chat or online payment.  

So, we can guess maybe with the space technologies improvement there are more 

and more applications that will come up. Like chat, GPT or robot or Some kind of 

AI, artificial intelligence, Something like that. I think Thailand should take the lead in 

Southeast Asia. As well as take the lead in other countries.   
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Dr.Jesada: That’s good. If you expect that we have a close on the application, 

but for the supply side, it’s like a ground station. If you plan how many ground 

stations you intend to employ? 

Wang Peng: The plan is we will build three ground station sites. And of 

course, each side will have a few antennas to connect our satellites. So, we will set 

up the ground station in the north in the middle and the South. That way we can 

provide continuous service for Thailand. It is also, possible to provide service to the 

other countries around Thailand. 

Dr.Jesada: If we have a ground station, do we need a spectrum to provide the 

service? 

Peter: currently according to our design the frequency we’re going to use for 

the gateway uplink it’s going to be Q band V band which touches upon 47 GHz to 

51 or 52 GHz. For the user side maybe touch upon K band which is a more popular 

band.  

Dr.Jesada: Maybe you have to negotiate with NBTC on this one. Q band, V 

band and K band. 

Mc: Now maybe we have time for a Q&A. 

Dr.Jesada: Yes, please. If anyone has questions or comments or objections, 

please feel free to come up to our panel. 

Attendee: Good morning I’m impressed with Mr.Wang Peng. You speak in 

English. Because the first session you spoke in Chinese. And then I went out and I’m 

like oh you can speak English. I am part of the PTTEP group. It’s the national oil 

company and we use the satellite data to monitor the infrastructure more and 

more. We are trying to understand them So, it’s a good session today. But I see that 

there are two key applications, right we are talking about the communication 

application that’s one thing.  Another is the earth observation or remote sense. Just 

to clarify, you’re doing both right because you do the monitoring as well in China, 

right?  
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Peter: So, yeah, we do manufacturing design and manufacturing observation 

satellites.  

Attendee: So, GalaxySpace is doing satellite manufacturing.  

Isabel: And first stage, we need to build the constellation first, and then do 

the application later. 

Attendee: And the operator? I think I saw in the slide it’s China authority. 

Isabel: Yeah, depending on the company to do the operation, yes. 

Attendee: So, GalaxySpace handles the manufacturing and production of 

satellites, right? 

Peter: Maybe for Some clarification. In terms of satellites the entity we have 

with the Chinese company is one of the operators in China to operate the Leo 

telecom satellite constellation, but we as a company as Isabel mention we have 

our manufacturing in China for both remote sensing satellites, as well as telecom 

satellites. But for the remote, sensing satellites, we are not specialized in the 

applications for remote sensing satellites. But mainly the manufacturing of the 

remote-sensing satellites. For the telecom satellites, we manufacture, as well as 

operate the telecom satellites. And for that regard the question you just mentioned 

about our applications in the data transmission connection, yes, we have many 

telecoms low earth orbit satellites for this purpose. We are actually also, interested 

in exploring with companies like PTT when you have the infrastructure. Maybe we 

can adopt a Leo broadband service to do the data transmission or the 

communication of the offshore platform. If we have the chance, maybe we can 

explore it with our existing satellites. 

Attendee: Thank you.  

Mc: does anyone have any more questions? 

Attendee: Hello I am from the defense technology institute. I have my own 

comment on the regulations that I would suggest. I think in the near future, the 

complication might be seamless. You know whether it’s up there or on the ground. 

I think whether it’s Internet-based or point-to-point communication I think what you 
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used to do in the past for the underground application. I think you have to do the 

same thing with the space application. So, for example, if we try to regulate the 

landing rides, we might have to ask ourselves first whether we can do anything with 

the Google application, or Lazada application from abroad. We might need to do 

the same thing with Leo based applications. I think it would be clearer if you have 

a laid-out specification of the satellite with Some displayed payloads. Whether you 

have a visual or optical payload or communication payload will see better what 

applications are available for the satellite. For me, I come from the defense sector, 

So, I would be interested in surveillance and border security and things like that. 

So, we would know better if you have such payloads, we’ll see a better picture. It 

will be interesting to have a good optical play load as well. I think the defense 

people would be interested. My last question is whether you would be interested 

in seeing yourself as an investor for Thailand spaceport or not in the future. As you 

know, Thailand has a good position. We would need an expert like Chinese, as well 

as European countries to lead us in doing So, because I think that we have quite a 

good Geolocation but you know better. OK thank you. 

Isabel: thank you for the suggestion you know actually, we are really very 

interested in discussion with you for further cooperation, maybe in the future. 

Actually, we are definitely interested in investing in different kinds of application 

scenarios together in Thailand. Not only what you mentioned before, but also, 

exploring more and more scenarios when we’re going to do what we’re interested 

to do in the future. We can help you find the capital for other corners, not only in 

Thailand, and not only from GalaxySpace but also, may be from China or from 

other countries. 

Peter: thank you for the suggestion, as well as for the request we can have a 

catch-up meeting for the topic regarding what you mentioned. Regarding the 

spaceport, it is great for us to hear this strategy. We have a lot of fields to study 

that we haven’t done or haven't done to further analyze the applications, 

commercial wise let’s say strategy of the business whether on launching or other 
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supply chain parts. But as a company, we have a full range of the capacity to 

further collaborate with the Thai entities to see what we can contribute to the 

space hub. Thank you. 

Dr.Jesada: good! Maybe I have Some added questions because this question 

reminds me about the trend of satellite weight. Because of your presentation, I saw 

that you have to make a manufacturing satellite 100 kg 200 kg 300 kg 500 kg. But in 

the past, it was like 1000 kg. What is your perspective on the wheat satellite that 

will be suitable in the near future, maybe in three years or five years should we still 

see the big satellites anymore or do they have to develop into lighter ones? 

Peter: We believe that the different satellites are all needed, and each have 

their own advantages. For example, we talk about satellites that are also, GPS 

satellites. Those satellites need to be at higher altitudes to be a larger satellite, 

which is OK in the middle term, and will not be replaced. They are quite useful. But 

they say for the telecom satellites we do believe that the satellites should become 

lighter because it is closer to the surface of earth to ensure kind of like the latency 

performance and speed performance. Those are areas where we think that small 

satellites are more valuable. In the coming years in the telecom satellite sector, we 

do believe that small are going to be a hot topic. Now we need more like optical, 

sar satellites, sar those that are also, going to the low earth orbit, So, those small 

satellites may be the innovation in the industry that is more cost efficient and is 

easier to use long-term. Yeah, since our expert is here, invite him to explain a little 

bit more. 

Peter: So, what Dr.Xin explained is that the real focus for this topic really 

needs to be touched upon the performance of the satellites. Then we can be 

heavy or light but the performance compared to the size definitely is going to be 

improved. You have the satellite weight that you have the payload performance 

which you’ll definitely keep an orbit and have the let’s say performance index for 

the applications. it doesn’t mean that satellites will all become smaller or become 

heavier, but it depends on the scenario or the application that we use. But one 
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thing for sure, with the involvement of technology satellites can definitely do more 

things no matter what their size is and depends on the use cases that we have to 

have a suitable size to launch into the orbit to take into consideration for all the 

different matters.  

Dr.Jesada: Thank you  

MC: All right I think we have learned a lot from this panel discussion and it is 

very engaging between speakers and participants. Move onto the last section So, 

right now we move onto the last section we have a group photo together. 
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กรณีศึกษา EUTELSAT ผูใหบริการดาวเทียมของฝรั่งเศส  

หัวขอ “EU Ambitions in the next decade: NGSO satellite Strategy & Business” 

รายละเอียด David Vaccaro: Good afternoon, everybody, my name is Davis Vaccaro. I am 

CEO of Excelsior space consulting based in the United States. I am talking to you 

tonight from Washington DC. It is about 3 in the morning. If there are any issues, it is 

just because of the time difference. Thank you very much for coming. Before I 

continue, can you please raise up your hand to make sure you can hear my okay. 

Okay, perfect thank you. I am working under Dr. Damrongrit who is in the room and 

Prof. Mithchai, who is there at the front of the room. I am working under them and 

with them on a fascinating project to help understand Thailand space directions 

and to think about the next steps for Thailand as a space actor so the project is 

conducted by GISTDA and it is for the NBTC and I know we have some NBTS folks in 

the room so I'd like to give a broad overview of the project and also tell more 

about the the purpose of today's workshop and also introduce our honored guest 

Sam. Before I continue Prof. Mitchai, can you give us an introduction? 

Dr. Mitchai: Thankyou David. My name is Mitchai Chongcheawchamnan and I 

help Dr. Damrongrit in charge of this project for studying about NGSO. We try to 

promote NGSO as an economic driver to increase the economic activity in Thailand. 

This is a new technology. We hope that after this session we will obtain some 

suggestions to the regulation, especially for NBTC and the government about how 

to boost the ecosystem for the NGSO satellite. I think the project will be completed 

within this year. We are lucky to have Sam here and David a special guest from the 

US. Hope that you all will enjoy the discussion in the afternoon today. I give the 

floor back to david. 

David: Thankyou Prof. Mitchai. Now I would like to explain the project in a 

little more detail before introducing Sam. Basically GISTDA and the Thai national 

broadcasting and telecommunications commission or NBTC are working together to 
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develop a new national NGSO space ecosystem strategy.to develop a new National 

NGSO strategy. so this strategy is looking at the entire NGSO space economy as it 

relates to Thailand. So of course, International NGSO which stands for non-

geostationary orbit or mostly the Leo focused satellite constellation locations and 

services enabled by those constellations. So, on the downstream side it could be 

image processing, it could be satellite Communications processing, it could be 

applications such as tele education and enabled by NGSO. Now on the Upstream 

side it could be of course satellite manufacturing, satellite operations, launch into 

orbit and facilitation into the national ecosystem and startup ecosystem along 

those lines. We are going to explore all aspects of that as it relates to Thailand. So, 

the strategy we are looking at and we are in the process of the project was 

concluded at the latter stage this year. The strategy will explore many different 

Avenues to expand Thailand’s space economy. Particular focus areas are including 

satellite communications or Satcom which is why Sam is here from Eutelsat today. 

Especially looking at the Satcom in the low earth orbit but not only in the low earth 

orbit and also downstream applications and services. One core aspect of the new 

national space strategy will be trying to understand how to leverage NGSO space 

and Satcom for socioeconomic development throughout Thailand. But besides this 

and beyond it Thailand is an interesting point in the development of its space actor. 

One thing we have learned through this project is that Thailand really does wish to 

establish itself as a leading hub for space businesses in South East Asia and to be a 

great competitor in space all by itself. In the space startups areas, in the space 

manufacturing, operation and on the space downstream services and applications. 

We are excited today to talk to Eutelsat and thankful today that Sam could come 

to this conference. I’m going to introduce Sam in a second but i want to also tell a 

little bit more of how we expect the day to unfold. Essentially Sam is going to get a 

brief present Eutelsat and one web. Then we are going to open it up to interactive 

dialog. We have prearranged a number of questions to facilitate conversation much 

like the last session. What we hope to do this afternoon is to get deep into the 
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details of how Thailand and Eutelsat can better work together. One reason Eutelsat 

is very interesting is that it is basically the leading satellite operator in Europe. The 

title of this session is “EU Ambition in the next decade: NGSO Satellite Strategy & 

Business”. So, Eutelsat because of its ongoing merger with Oneweb is probably the 

leading player in that regard. So, we think there is potential for Thailand and 

Eutelsat to work together both on the government level and business level. To that 

end as we continue the dialog this afternoon. We would like you to think about 

potential projects we could actually start to collaborate on very soon. What I would 

call pilot projects. Everyone invited is here for a great reason and we are excited to 

have a huge turn out this afternoon. Basically, we hope that we can stimulate a 

discussion along the lines of what we can actually work on together; Europe, 

Eutelsat and Thailand. Before I turn it over to Sam for introduction, I'd like to just go 

round the room and mention who is in the room. If you do not mind as I read the 

name of your organization, please raise your hand so Sam who is visiting could 

know who is who. NBTC (National broadcasting telecommunications of Thailand), 

Office of national digital economy and society, easter economic corridor initiative, 

GISTDA, Royal Thai armed forces, Royal Thai air force, and other government 

agencies. From the private sector we also have a number of attendees, so Thaicom 

which Sam used to work with, True Corp, R V Connex, EmOne, Mu Space, Thai 

aerospace industry company limited, AI and Robotics Ventures company limited, 

Infinity Plans Management company limited, FICT Associate company, PASCO 

(Thailand), Prompt Technical Services Limited. Thank you for raising your hands and 

sorry to put you on the spot. From the university side we also have a number of 

universities which is going to be important as we look at the teleducation and other 

types of applications that could be enabled by NGSO. Prince of Songkla University, 

Thammasat University, Udon Thani Rajabhat University, School of development 

economics national institute of development administration, Institute of future 

study of development, Mahanakorn university of technology, Srinakharinwirot 

university. Sorry if I said the last name wrong. We count the number of organizations 
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attending and we have nearly 20 different organizations representing the Thai 

government and many different aspects of the Thai government. Some of the Thai 

armed forces, Thai private sectors which is important to understand the NGSO 

potential for the commercialization ecosystems and the university suide which is 

important for tech workforce, technology development, technology test beds and 

potential collaboration for lots of different applications for socio economic 

development. Thanks for raising your hands. I just want to let everyone know who 

is in the room so that as we proceed it can be a little looser and more informal 

dialog this afternoon. Hopefully as the afternoon continues, we will get more 

relaxed and talk more openly about potential collaborations. Before I continue, I’d 

like to introduce Sam briefly. Sam is a senior business development director 

focusing on partnership at Eutelsat. He has been in the space satellite business for 

more than 20 years and he also had the pleasure of working in Thailand with 

Thaicomm. So, he is quite familiar with the country already. He has an MBA from 

the Agent institute of management and also studied at Assumption University 

bachelor of engineering. So, a great resource to have representing and thank you for 

coming Sam. 

Sam: Good afternoon, everybody! So, when I came here in 1995 in Assumption 

university there was a physics professor named Vichit Narong. He said I cannot 

pronounce your name. It is better I call you Sam. After that I put it in brackets 

everywhere including my name card. Second thing is I would like to thank GISTDA 

and of course David for allowing me to come here. It was a last-minute thing to 

come here so thanks for accommodating me. Before I go, I just wanted to let you 

know this is something we have presented to some other institutions in Europe and 

there is a reason why I’m going to present that, this will include what Eurosat is and 

what we are doing with Oneweb. After that I will talk a little bit about how we 

could work together. It is just an idea please feel free to come and talk to me in 

between. You can stop me whenever you want. So, we have been in this industry 

for 45 years. We have a headquarter in Paris, we are on 34 satellites and we have 
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launched even during Covid time, 4 more satellites including one coming next 

month. Next month what is coming out is a conventional satellite but it is 

something you guys can look into because we do build missions along with it. Our 

satellite will go in but the same rocket we will actually bring in new missions, small 

missions. That can actually be useful for any of you here. If you look at the whole 

map around here, we have CKU and K all the bands covering the world. The most 

important will be the one on top. First time we did a software defined satellite. The 

4 components when we talk about it. There are a lot of satellite people here. One 

is your capacity, second is your spectrum, third is your frequency and lastly is beam. 

So, if you remember when we do a standard satellite what happens is we cover the 

photography and we put beams into it. But assuming that it went out of the area I 

cannot sell those capacities. We can’t move in olden days but today we could 

move it and we could change the frequencies. All those things are possible. And 

that is the first one Eurosat Quantum, when we launched it the first 6-9 months 

nothing happened. Nobody was interested but within 1 and a half years, capacity 

was done, closed.  Mostly the UAE took it for various reasons because you have 

this…15.13 there. A Lot of ridgemont. What they want to do is have super yachts.  

What they do is in summer they actually stay in sessions which are in the north of 

Africa side. During this side, on the Mediterranean side they move it, they want my 

satellite to be there straight away whenever they move. Eurosat quantum is 

basically a beam that should take 250 megahertz. They buy a lot and move it with 

them wherever they go. It is also the US military because you guys know the US 

army moves around a lot of training exercises. In those times it is good for them to 

use this capacity. Just to give you a simple idea of what we are, if you look at our 

core business 61% of business comes from broadcasting. Though with auditors 

coming into play this is going down a bit here and there. But we have done enough 

that we always have this hot bird at 10 degrees. So basically, what happens is all 

the Asian channels and the Middle Eastern channels who want to have some 

presence in Europe will have to use that particular satellite because there are 36 
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operators inside that satellite. Second is data and professional videos. Thirdly, 

Government services predominantly work with the ministry of defense, in Poland, 

France, and all these kinds of places. Connectivity is fixed broadband where we 

have KA band also over Africa, we call it Konnect with a K. Konnect Africa. There we 

do a lot of retail and broadband businesses. The last one is mobile connectivity 

when it comes to that it is purley inflight connectivity. Actually, when I was with 

Thaicom my last project was inflight. NokAir was the first airline in Asia for that 

matter to have wifi. So, I was part of the project. If you want to know how we work 

in Thailand we do not work with end users directly. We only work with partners. In 

those days I think the Thai global network was not very popular but it used to be 

there. Asia is covered with Thaicom using this channel. The moment they form out 

of Asia it is always under our satellite in Europe and the US. That is one thing we 

did. At the same time Thaicom in those days used to be very good in the region. 

Vietnamese channels a lot of Vietnamese channels wanted to be outside especially 

in Europe because there are a lot of Vietnamese who moved. If you know, there 

were a lot of French colonies at that time. Therefore, they want Vietnamese 

channels in French speaking countries. For the last 30+ years we have been doing 

only one kind of business just like every other satellite operator. We only sell 

megahertz, which means we don’t sell services. We just sell megahertz and you 

handle how you want to handle your business. That has been the motto for a very 

long time. But just before Covid, if I am not wrong, our company started to think 

very differently. Said you know what, we need to give full services to the customers. 

That is when this name came to Eurosat. Basically, what we do is a global satellite 

network as a service. You know in CLOUD people are doing SAS, BAS. Same way we 

try to do network as a satellite, network as a service. For us to do that we started 

building the gateways immediately. The first thing we built was the backend. The 

OSS and VSS are completely integrated. We spent a year on this to develop 

everything inbuilt. After that we built this for this kind of portfolio. Maritime, 

enterprise, aviation, intercom, government. All can be done with this. Globally, we 
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have got about 7 gateways. In Asia it would be in Manila and one would be in 

Australia. We also have Paris, New York, Miami, Hawaii and we plan to add one 

more. All this is also integrated with a pop. That means we add a gateway teleport 

service and the pop connecting all the way to all these regions. So, we integrated 

the whole service and now we go and sell the NBPS model. So, we go to every 

partner and sell only one. Where do you want to go around? Here is what you 

would do. Use this satellite so basically this is 7 gateways, 20 satellites, 17 

transponders all connected into 1 network. The second thing is flexibility. Flexibility 

here will be more in the terms of, usually satellite operators we sell a minimum 1 

year. We don't sell less than a year, every partner coming into business will do a 

minimum 1 year with us subscription based. Now, you don’t need more than 3 

months and they don’t want it for the next 6 months. We actually do post connect 

services now. Since everything is ready, we can do 1 month, 3 months then 6 and 

12. That kind of flexibility we are giving to our partners. Again, I just want to reiterate 

1 thing, it is only to our partner not to the end users. End customers our partners 

take care of, not us. So, if you look at the main point, this unified oasis BSS is the 

main thing we did. So basically, if you become a partner to us, you have your own 

portal. You have full visibility and full control of how you want to operate your 

business. We don’t have visibility there. We would only check the network side of it 

but how you want to run the business is up to you and they give the same thing to 

their end users. Then comes this, so I want to say that in advance because we 

would talk a little bit more on this. We have this geo ecosystem with many satellites 

now on this. Then comes the low latency layer which is Oneweb. If you want to 

know about Oneweb that is what it is. A total of 618 satellites in 12 planes. It is 

1,200 kilometers above the earth. Out of this 588 are active the remaining are 

standing by most of the time. That is why it says 60 spares. 5 per plane divided by 

12. We have 2 satellite operations. So what we call our geo world gateway they call 

it SNPs oneweb calls it SNPs. You are looking at 70 milliseconds against 600 

milliseconds NGO. And 100 plus in BPS. The differentiating factor would be this 
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compat to Geo. I am not saying Geo is bad, I am saying we could have this multi 

orbit integration. So, the main thing is up to 195 in BPS. Which is very good in most 

of the cases. It is not a world without broadband access because we cover the 

whole world with 588 satellites. The go to market approach like I said is another 

good relationship we built. Quantum also has the same fundamental principles that 

they only go to partners. They do not go directly to end users. We should be kind 

of getting married now. It is at an engagement level yet to get married. This is the 

road map, right now I would say we are 1.5. That means all the satellites are 

launched but there are gateways which are yet to be stored including Thailand. It is 

not done yet if I am not wrong. All these satellites are already sitting up there, by 

the end of the year if all goes well, provided the gateway comes into Thailand at 

that time, we should be able to serve the world with a global coverage from 

January 2024. It is already above 50 degrees which you already know. The 1.3 

version is South America, America. The last part will be Australia and Thailand. Of 

Course, India is getting ready at the same time. Here is the network and coverage 

map. What you see in red are the gateways we call in SNP here. Now if you look at 

it in our region there is Thailand there. These are the SNPs and the pops. So, when I 

say pops, it means I am bringing you traffic until the day of when you need it. From 

there you have to pick it up for your end customers. Eutelsat is a global distributor 

of Oneweb same as any other company. What we wanted to do is we have a 

network on the geo plane. We have all the pops ready here. Oneweb’s ideology 

and business model is I come to you; I go to you like a pop. For example, if 

Thailand should be Singapore the pop should be in Singapore. So, it's your duty as 

a customer to bring that traffic from Singapore to Thailand. We have integrated the 

Leo side, we take the Leo pop from there, wherever they are, bring that to our 

network. So we integrate the whole OSS, BSS, everything. So tomorrow my clients 

don't have to spend money on the pop any more. We also made the same service 

plans based on the number we have here. We have already made service plans to 

all of our clients. That is the difference between how we work. He is also a DPA 
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exclusive probably for space in the region but he has to bring his traffic from 

Singapore but for me I have already done it. Because I have this. I integrate this with 

the pop. It is a fully integrated solution with all the pricing inside your portal. Any 

questions?  

Audience: non audible 

Sam: That is a wonderful question. Well basically I think you have to 

understand Oneweb also has a lot of investors here. There is the UK government, 

there is India, there are Koreans, and Japan. So, the UK government has a way to 

write in certain places. Russia especially has a lot going on during lockdown. See, 

this is delayed. Oneweb is delayed by close to a year because we are doing all the 

launch from that side only. From central Asia. So, we had to move all the launches 

to SpaceX and Isro India. So, we have not done these two regions. You do not ask 

me the reason because I do not know. There should be a logical reason but I don’t 

know. But it is not cowardly for sure. Korea is not a coward, Russia is not a coward, 

China is not a coward. 

Audience: There are a lot of business opportunities not only for customers 

but the businesses as well. 

Sam: Oneweb has something called full W capacity, I would say. It is not the 

same as we did on the geo side. It is called full W capacity. Assume that you have 

gig capacity overtime but you have more requirements than two gigs. Then you talk 

to Oneweb, they would be able to fill more capacity from other areas and bring it 

to you. They can add more capacity to your country. but they have their own 

limitations as well. They cannot do the left and the right. So, the answer is yes, we 

can. 

Audience: non audible 

Sam: That depends, you know it is not under you and me. It is one of the 

main players in this. All the cables and fiber and all that. It depends on that. But 

usually what we do is, we know exactly how much traffic to be landed. We already 

have existing partnerships. We work with them and say please add this much 
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capacity to it. First, that’s how you work it. If you ask me in detail about how much 

it is, it should be my teleport team to know the answer, not me. But yeah, that is a 

lot of cost. 

Audience: non audible 

Sam: My understanding is, right now up to 16 antennas if i am not wrong in 

Thailand. These 16 antennas cover the whole of Indochina.  

Audience: non audible 

Sam: There is an Indonesian gateway, so its satellite is moving at this. There is 

always a backup if you look at it, there’s always a backup for everything here. 588 

plus. This is something for what will lead us. Some of you may have been to Paris 

so you might have seen Billy, he is incharge of all these things. On the Oneweb 

side, we are working on this kind of antenna. Build an antenna in such a way that 

we could pack it and go. There are two of them there; the black one is mostly for 

army defense. The second would probably be for commercial use. We are testing it 

right now. It is successful. But we still need to do it on life-size. This is how we 

could work together. I’ll tell you the future we expect to be with Eurosat and 

Oneweb. First layer now is Geo and there is Leo. At OSS, BSS we are integrating but 

if you look at the scenario, they say maritime. Maritime, if my customer says I want 

Geo and Leo. That means I’m putting three antennas, two for Leo, one for Geo. 

that is not feasible for customers. So, for our second version we are trying to 

integrate that, only using a pop so you switch from the two to one. See global 

coverage is done by Leo but if you need large capacity switches to Geo. Now the 

switching is done through alot today, we are working on a basic lever. 2026 or 2027, 

that is Eurosat’s plan to have one unified box. So, we are working with a lot of 

people now, let’s see how that turns out. This is only for 7 years, Oneweb. The 

second version of that comes in at that time we should already have 1 box. Which 

could do both Leo and Geo. Now when we do this, a fully integrated system, this is 

what Eurosat wants. Now ISL for the gen 2 is a lean plan. ISL is basically an inter 

satellite link using a laser. This is available today on Leo if I am not wrong but on 
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Geo I don’t think so. It's very hard to deal with. But that is in plan but today we 

could do Leo to Leo already and we are working on this now. We have the Leo 

satellites and the Geo satellites. The one-part missing is the integration part. That 

would take some time but we have in mind. The multi orbit business model. What 

happens is this, multi orbit, multimission. The Multi orbit I leave it out because it is 

not something useful for you but multi missions is something probably you could 

do. I will give you some examples. Last year we launched satellite E10B. It is now 

coming into operation. In this we have two small missions, it is called Joyesat. The 

Joyesat is basically nothing but you all want to do now in GISTDA probably. You can 

have your mission on launch back, our payload. We come on hold, launch it, and 

you decide what you want to do at that time. How much power do you want? If 

you want it for image, imagery, censor projects? You decide that then that machine 

goes on here. So Joyesat now is launched on the gentle side but if you are 

interested you can actually put some applications into it and test it. That’s the way 

we’re keeping it. So, there are some countries that want to use that, to see some 

of the applications. So, we are doing that if you are interested, let me know. I’ll tell 

Willy he will do the job for you, not me. 

Attendee: non audible 

Sam: I don't think so I understand your question but I don’t think so. This is 

our plan of doing it and we will discuss more. There is one more satellite coming 

next month. It is called E36D. It is a replacement satellite. In that airbus working 

with us on this, there is a mission. That is usually for UHF military payload. It’s 

specifically, I cannot mention the company name or the country name but it is 

specifically for a country and they ask us to do only UHF payload. This is something 

we do in particular. We are working with different countries and companies if you 

think we can do it together. That is an area we can explore. 

Attendee: Non audible 

Sam: Yeah, you can see all these things. We have done these things. We 

actually Eutelsat 25B in 2013. Qatari Armed Forces (QAF) module implemented on 
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the spacecraft. So we take up on our mission for their own smaller missions. 

Multiple steerable spot beams and RF payload. Then you have 9B in 2016. So when 

we launch any satellite there are always more than one other country or company 

trying to come on board to that same mission for their own applications. It is 

probably something you can look into. The last one is for the GPS accuracy over 

North America. When I say that we come on a mission, basically we are releasing 

our carepex. That is point number one. You are not investing too much on it, 

because my pay is already going. I am spending the money. You would come on 

board and you pay a portion of it for yourself. Then you will be on the business 

once you get the details. 

Attendee: Does it mean that your supply will have more than 1 flying? 

Sam: Usually 

Attendee: And it’s flying may be from a different country as well? 

Sam: Yes. You need to keep it because when we do satellites usually, we 

think of the broader. 

Attendee: And the complicated thing will be the philosophy coordination. 

Sam: Yes, I do agree with you but there are some counties we couldn’t do. 

But the majority of the countries we cover already, including Russia, for a longer 

period of time so we have enough understanding. We do work with other subject 

operators if we don’t have it. In Europe it is simple because there are 2-3 players. 

But in Asia, every country has a satellite. So, it is a little difficult to go get that 

regulatory angle but still it is possible. You can do it only for your country, you 

cannot do it all over the region. That is about it. I want to keep it simple. That is 

Willy’s name by the way. 

Attendee: Good afternoon, Sam. I have one question about the gateway in 

Thailand. When will it be ready to go buy the service? 

Sam: Good question but I am also waiting like you to start my operations by 

early next year. But it should be done because by portal 4 of this year it is going to 

be open. Everything is on. So that means this cannot be delayed much. If there is a 
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delay there is a loss of lifespan. See we lost 1.5 years already of the 7 years. That is 

a lifetime we lost 1.5 years. There remains this much time left; we cannot afford to 

lose time. But I think they are doing their best already. So, the moment they get 

their license I think they would start right away. 

Attendee: For NGSO it is normally that being done. For the NGSO 

constellation, how can we get another one? 

Sam: Seriously do not know. NGSO which we do is all with Oneweb. But we 

are working on it so I can tell you. I have written down your question already and I 

will get the answer to you. 

MC: Anymore questions? Alright should we move on to the next discussion. 

Which is going to be a panel discussion. We will have Mr. Sam again on the stage. 

May I invite Prof. Mitchai Chongcheawchamnan head of technical studies GISTDA 

NGSO project, to be the moderator. We also have Mr. David Vaccaro, GISTDA project 

coordinator to be the co-moderator as well. 

Prof. Mitchai: This is the panel discussion. I would like everyone to enjoy this 

session. Davis is with us from the US. It is still very early, right? 

David Vaccaro: Yeah, it is a beautiful time of year. It is spring so perfect 

weather outside. 

Prof. Mitchai: Yeah, that is great so you haven’t slept yet, right? 

David Vaccaro: No problem, I am happy to be with you. 

Prof. Mitchai: Thanks for your excellent presentation. Now we have lots of 

questions to try to ask you about Eutelsat and Oneweb. 

David Vaccaro: Prof. Mitchai before we begin, do you mind if I say a few words 

to the audience at the top of the panel discussion? 

Prof. Mitchai: Actually, that is for this discussion, right? We have some topics 

that we would like to ask Mr. Sam. We start from the big picture from Eutelsat. 

David, you want to say something first? 

David Vaccaro: Just briefly to the audience. So this is to put the whole 

conversation in context. So basically, you know I am here to watch the NBC as an 
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outsider to Thailand and I am very honored to be with the whole audience and you 

on stage today.  When I think about Thailand and its satellite opportunities it is very 

exciting and this is from an outsider's perspective to mention. basically, for me as 

an American outsider, Thailand is basically the hub for south east Asia. it’s 

geographically at the center, middle part of southeast Asia. it is a thriving destination 

for international tourism, of course. but also, businesses would like to Headquarters 

their southeast Asian operations here in Thailand. So, when I think of Thailand’s 

economy, despite all these strengths and also that Thailand is a beautiful paradise 

of a country despite that, I did some research before this conversation so Thailand's 

economy is about 500 billion US dollars of GDP and that means GDP terms of 

economy is the 27th largest economy in the world. A country of 70 million people. 

But on a GDP per capita basis’ meaning per person across that 70 million people 

Thailand is the 84th biggest economy so if you spread the economy around to 

people it's 84th in the world and yet Thailand has two strength and the exciting 

thing is that satcom and satellite services and NGSO in general can be the thing that 

makes a huge difference in the Thai economy because the Thai economy even 

though it is the most active, vibrant regions of the world is still growing roughly 

about 1.5% to 3.5% per year even though it's a newly industrializing economy so 

what could make the difference to make the Thailand's economy grow faster to 

make Thailand GDP per capita and salaries in Thailand and economic development 

and develop faster satcom could be a huge game changer. Firstly, from the 

connectivity perspective. Second as Sam said from the maritime perspective. Thirdly 

from all the downstreams perspectives cases that we started talking about at this 

conversation. The other thing I was at is that it's an exciting time in Thailand 

because there's a whole new generation of young thais coming in who I've seen 

personally are extremely entrepreneurial and many from the universities who want 

to start companies of their own want to start startups around and satcom could be 

integral to their entrepreneurship. So basically, I think it's a great opportunity for the 

whole project and Eutelsat and the European collaboration could be a key 
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ingredient in moving forward those goals. So with that Me and prof. Mitchai will go 

back and forth. Why don’t you start Prof. Mitchai? 

Prof. Mitchai: I think you start with the topic to discuss first. Maybe you can 

start first. 

David Vacarro: Sure, so this first question is meant to be a big contributive 

question. We hope the audience can say a few words just to start to get involved in 

a back-and-forth interactive informal dialog on this stage. So the first question is 

actually for the audience there. Which is basically when you hear what Sam has 

said and when you think about what we talked about throughout the day. We know 

that Thailand has a vision to be a leading regional space hub in Southeast Asia. So 

how do the Thai government, businesses, universities in the room see potential 

ways to work with leading private companies like Eutelsat or like Europe in general 

in supporting that vision. We would love to hear your thoughts on how Thailand 

could work together with Eutelsat to promote this vision. 

Prof. Mitchai: Does anyone like to answer. No response? This is a tough 

question. 

David Vaccaro: It is a tough question, please continue thinking about it. 

Prof. Mitchai: Maybe we can come back later with this question. I will 

continue. We just like to see what is next for this region especially for Thailand. 

What is Eutelsat’s main target for doing business, especially in Thailand. 

Sam: I can’t say specifically about Thailand. Let’s do regional work in that. 

Thailand being in the center. Every center business in Asia for quite some time. It 

has been a great place for riverside telecom as well. The manufacturing sector has 

been great for quite some time here. We would say this region alone, I look at the 

population first thing. If you take the 5 countries. Vietnam has the highest 

population if I am not mistaken 82 million. Then you have Thailand next. With the 

young population like that there are alot of things you could do. The kind of 

potential businesses you could do. It doesn’t have to be on a satellite base but we 

could use satellite space, and the economy is becoming bigger. Every country is 
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actually trying to spend a portion of its budget on this economy these days. Even in 

small countries. So I would say region wise there is a lot of potential you could do 

within these 5 countries.  

Prof. Mitchai: Thank you. When we talk about the space economy in Thailand, 

we have a lot of this business and opportunity and we also have some space 

startups companies as well. What part do you think Thailand could go into business 

for example like satellite manufacturing, application? 

Sam: It is a good question, but I don’t think we have a ready-made answer to 

that. Some of you should know because I am not in that business but I do notice 

that use space is one. They just came back 7-8 years ago and they started doing 

things nobody thought of. In Asia nobody does this business. But there are the bots 

to come and start doing it. Otherwise, it is usually the European and Americans who 

are doing it. But having said that if you ask me, the downstream of the businesses, 

everything has downstream you don’t have time for space manufacturing and all 

that. The downstream application side has a lot of space there. I was talking to 

somebody earlier here that people have drones and all that. Drones don't do 

anything; they just fly away here and there. But the backend behind it is the most 

difficult; software applications. You could find it in any industry there. They have 

potential here because I study in this country. My engineering was here in 

Assumption University. I have a lot of friends who are very good engineers, better 

than me for sure. So we should use that. The downstream is actually worth doing 

which adds more value.  

Prof. Mitchai: So in that case we can work with Eutelsat right? For the Thai 

Sam: You mean for the space side of it? We always look at it. I think every 

satellite operator is looking forward to it. If we look at it recently, we never thought 

that we would get into cloud business satellite. But today we are doing cloud 

business. That is one good example. We are getting downstream slowly. But we 

would never enter into the market to serve the end user. I agree with you and if 

there is a potential for it why not? 
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Prof. Mitchai: David, you have something to input here? 

David Vaccaro: Yeah, thank you. So,  Sam thank you for your very 

comprehensive presentation. So, beyond what you talk about, just on a day-to-day 

basis that Eutelsat. Can you tell us about some topics you see top of mind, whether 

for Eutelsat business or for the satellite industry and space industry as a whole. The 

things that preoccupy or make you guys think about day to day. 

Sam: Okay to take that into consideration, I would say slowly we are trying to 

get into the application level. Just to see who are the potential partners who we 

would work with. For example, during Covid time, especially those who are in the 

maritime industry, I met some of the partners. It was surprising. A lot of the crew 

could not have an internet connection and a lot of ones on landside were either 

sick. They could not do anything about it. So now there are a crew that is getting 

better and when I talk to him, he came up with the idea, for example as a ship 

owner, now he is building within the ship a recreation place and a medical place 

which was not there before because every 6 month they would come back but this 

time they could not come back. When I talked to him about the recreation place, 

you said they have full cable and all that. Then I thought of adding a small server 

with content. You see all these kinds; you show them anything they watch. But if 

you don’t have basic internet access you can’t do anything. The Internet is one 

angle but without the internet there are also a lot of things you could do.  Those 

are the things we want to be a part of. Slowly. There are a lot of companies which I 

have met. They are into maritime but they don't do anything on connectivity. They 

have their ritual reality class and they built all their centers around their ship. See 

this is downstream, this is what I like. The niche market. This company just does 

and the center gives you business intelligence on shore to all their management. 

Next time when the mechanic wants to enter into the engine room in the vessels, it 

is somewhere far away, but you have this ritual class and software and the technical 

guy sitting there on land he actually walks them through. This is something we want 

to work with. We are trying to work with them in the region. This is how I look at it. 
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On a daily basis we really want to add value because we now have the system 

ready. We have gateways, oasis, and systems ready. So I should add more into it so 

people can access it. That is one thing we are talking about. Did I answer your 

question? 

David Vaccaro: That is a very helpful answer. Thanks. I want to mention it to 

the audience also. Feel welcome to raise your hand if you have questions. We 

understand that we are guiding the conversation but we want to make it something 

that you can engage in as well. Do I see a question? 

Anol Paisal: Hello. My name is Anol Paisal from EmOne Thailand. My company 

works with the AER. My question to ask you is regarding slave sustainability. How do 

you plan to manage your satellite at the end of life?  

Sam: It is a very difficult thing to answer. It is a very good one. The whole 

word is talking about it. It is similar to carbon emission. Carbon emission is a big 

thing and today countries are exchanging that as a currency. You get rupees when 

you actually have saved more on that on the emission side of it. People are trading 

that but I can’t give you a valid answer because I don’t have one. I’m sorry. But 

there is a team which is working on it at Eutelsat and they are talking to all the 

industry people about how we can do this better. That much I can tell you but the 

outcome of it I don’t know yet. My apologies if I cannot answer you that question.  

Anol Paisal: David you have an opinion. 

David Vacarro: So of course, for the geosynchronous orbit, there are graveyard 

orbits that the satellites are typically moved to. The low earth orbit is getting 

extremely congested depending on how you count it. There are 7 to 10 thousand 

active satellites now with thousands more being launched every year. So it is 

becoming too congested and it is causing major issues with satellite managements, 

space traffic management. To control it, there are a few startups that are trying to 

actively deorbit satellites. Astroscale of Japan is the most famous of these but there 

are also a few others that are in the mix. It is becoming a bigger business. Here in 

the US there is a company called Starfish which is a startup space tech company 
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trying to also deorbit. But as to the bigger question on how to manage it, it is still 

very much early days meaning that we see it as an opportunity for Thailand in a 

sense that Thailand can help with SSA and STM from a software perspective; 

working with startups. Also there is a wide open market in terms of starting up 

companies that could assist with traffic management and even possibly in the 

future space hardware for this. That is my short answer. Sam, do you have anything 

to add to that? 

Sam: No. Like I said it is too early to actually come to it and on the Leo side 

if I am right, though it is congested there is a distance. I think SpaceX does it at 450 

km and we are doing it at 1200 km. Amazon would be 500 km. There is this gap at 

least. But still a lot of satellites. 

David Vaccaro: I would like to add one more thing on this topic. I think the 

question is asked on space sustainability in which there are a lot of different aspects 

on space sustainability. One of it is actually traffic management and keeping the 

space as a global common every country can participate in. But another interesting 

aspect is the actual sustainability of the launch propellant; the fuel that goes into 

the launch vehicle, satellites. Up until recently it has been very toxic. Hydroxyzines 

and other types of propellants which cannot be easily handled by humans. There 

are all kinds of problems so an interesting angle on this which actually Thailand 

could be a part of is the concept of sustainable propellant. This would be non-toxic 

propellant, fuel for satellites and rockets. It uses a relatively green fuel opportunity 

meaning there aren’t that many companies developing that green propellant. It is 

still a relatively early day. Thailand as it thinks it can expand its space ecosystem. 

Could think of nontraditional. Types of activities like green propellant. This means 

that Thailand does not actually have to launch anything into space but produce 

the fuel sustainability. so there are a lot of interesting aspects on space sustainability 

and it is a huge thing. 1.03.34 

Prof. Mitchai : Are you working on debris management? A startup company. 
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Anol Paisal: Yes. A startup company researching and development for 

alternative ADR.  

David Vaccaro: And also, would like to mention Muspace is in the room as 

well. They are relatively early stages but also working on technology for space.  

Orasri Sriras: The market size as you mentioned for the downstream and 

upstream as well have, Eutelsat used to estimate the market size in Thailand and 

the Asia Pacific countries? 

Sam: We actually start with Europe. We don’t know much in the US when it 

comes to this. But then it's only Latin America, Africa. We look at the whole thing 

by developing countries. There is more scope. If you look at South America there is 

a lot of scope. Africa has a lot of scope. Asia has a lot of scope. Most Asians are 

good at math. So that means they are good at software. There is a number on it. I 

can send that number to you. 

Orasri Sriras: And another issue is in Thailand we also have a concern on the 

social and national security impact. Do you think the NGSO satellite constellation 

will impact the overall national security, in terms of the data privacy. 

Sam: I doubt this but if you see Oneweb, it is clearly written there. It is all 

encrypted data when it comes to you, to the country. The data is protected all the 

time and you here, any company in Thailand, takes it in and then you decrypt it 

and you take it further. I mean national security level should not be a problem. 

Now that you are asking me there are a couple of countries that are asking. There is 

a particular system they want and they expect that to be in satellite. What they 

want us to do on the satellite level is impossible, we bring the data back to you 

then you can have this at a back-end system. Where you can protect your data. It 

can’t be from the satellite companies usually. Now that you said it I will let you 

know what is the solution that they ask for. It just does not come to mind. But it is 

here I wrote it down. It is a good question. Thank you. 

David Vaccaro: So just as we continue our conversation. We have the 

conversation structure on different themes. So the first theme was about the big 
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picture. And some of the questions that came out of this discussion actually are a 

good way of transitioning to the next theme which is use cases. We are trying to 

think of specific ways that Thailand can come up with use cases or key projects in 

collaboration with Eutelsat but also in general for its NGSO ecosystem. There are a 

lot of concepts that I believe could be interesting. Sam mentioned a few of them 

already, which is the maritime sector. A key aspect of Thai satellite data usage. The 

huge amount of just pure broadband data being used by everyone’s smartphone in 

Thailand and the idea of digital connectivity for every part of Thailand not just the 

main urban centers Bangkok and so forth but also the outline of rural areas of 

Thailand. I believe we still have a few people from the arm forces in the room and 

maybe some arm forces applications connectivity. But I actually wanted to open it 

up to Sam and the audience about potential use cases. So the first question we just 

generally had to start this conversation was, What are the future value added 

services applications in industries that could be enabled by Eutelsat and Oneweb? 

If you don’t mind starting Sam? 

Sam: Let me put this from the Eurostat perspective to start with? We have 

done experiments and we are still doing some experiments. Starting with ELO. ELO 

is a Leo satellite on its own. Working with the IODC satellite business. We just 

wanted to see how it works. Whether it is useful. We are trying to work with Sigfox. 

The idea was actually an enable system from sigfox which would just bring data 

directly without a gateway. Just bring the data directly into it. This is 4 satellites. We 

did it in the 2019-2020 time frame. It was not that much at that time but recently 

one of the Middle Eastern countries has taken so much interest in this. They said I 

would take all the Fo because they had electric substations all over. If you take 

UAE, all over the substations there is a seperate by itself. They want protection. 

They want to see if electricity is being misused, they want to check everything 

including the maintenance. The testing is being done as I speak. We are still not 

completely aware of the commercial value of it. But there is testing being done. 

IOD in everyday life, according to me, we have something that is automatic. We just 
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need to bring that. There is a lot of value we can bring in the regioning side, smart 

cities. These are not done yet. We can do much more on this. Telecos is doing this 

as well. I am not saying only the space company should do it but it could be done 

by Telecos as well. As long as there is connectivity for all these things definitely 

there is a chance. Mainly we focus on 1.IOD which we are working on. Of course, 

the integrated solution for Geo and Leo is the main for us which would help in a lot 

of different ways for us. Other than that, I wouldn’t say much. Other than this is 

Africa, the whole of Africa is amazing. It is beautiful. There is a lot of cooperation 

but then connectivity, the moment you get out of the city there is not much. I think 

David probably knows that. We came up with the concept of a community center. 

Every area community center we choose a reseller, we choose a shop and we 

bundle everything for them, solar, access point, antenna. We also give the vouchers 

to them and they take a percentage of it. They don’t deliver the type of data 

consumed. People come into the area just to consume data and go back. That is 

something I find unique and I brought in Facebook on this later. Facebook has an 

amazing intelligent black box with them. We work with them because they have 

alot of market intelligence and data. So I will use the same concept along with 

Facebook. So the backend is Facebook. That is all with it, it is another one we really 

want to do. If at all you do anything B2C it will be there. Using this we can develop 

more applications on top. Once you have infrastructure it is easier to build 

applications on top. Which it is not done directly. We work with local partners who 

have done these kinds of applications. That is how we build ecosystems. Did I 

answer your question? 

David Vaccaro: For me it is a great answer. Prof. 

Mitchai do you want to add anything? 

Prof. Mitchai: Yes, I quite agree with Mr. Sam about the high value added for 

the NGSO which is about the satellite OT. I also think it has a lot of opportunities 

for startup companies in Thailand. Especially for the software developers and 

system indicators. Once they can access satellite OT kits at a very cheap price you 
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would have an open floor that they can develop software. There is a lot of 

opportunity for new startup companies to propose new applications. I also think 

about satellites on the move. You talked about the maritime and plane. That would 

be for the SME and big companies to work with. 

Sam: It is a yes and no. When we take a particular application on a service we 

don’t have to be part of the 100% of it. It could be a portion of it which adds value. 

I think there are companies which are doing it already. Especially on the maritime 

segment there are a lot of things that we could do. The territory of water is one 

important thing. The fisherman fishing vessels and crossing your territory and moving 

and getting caught and things like that. You could send the SOS which is basic. You 

should know where these kinds are and they should get an alarm on their phone. 

Things like that are possible and I think there was a company in Europe that kick 

started this actually with Inmarsat. But their job is very easy, they make the box by 

themselves. They don’t care whether they use Inmarsat or not. Any advanced 

system is okay for them; they built this very nicely. They decide one thing, one box 

with software. Today Inmarsat actually sells their solution. That box is sold by 

Inmarsat. 

Prof. Mitchai Chongcheawchamnan: That is very interesting and another thing 

that I think has possibilities for Thailand is about the telemedicine or tele education 

especially for the remote area with terrestrial network cannot access.  

Sam: I thought Bumrungrad hospital has a software which is able to do that. 

But 3-4 companies are doing it, which is very very good. We tried to work with some 

of them in the Philippines and in Africa. Again, the same thing is a small suitcase. 

You open the suitcase and there are about 10-15 smaller instruments which can do 

about 35 medical tests and that’s connected to a small laptop. Once you take the 

test you put it there. You key in the patient name, you send it across to the main 

hospital and the main hospital there is the doctor who checks all these things. He 

would then send the results back. Remote area you have only clinics. I don’t know 

how many of you have been to the Philippines. There are a lot of villages and 
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provinces. So there are nurses who go to these provinces one week a month from 

the hospital. So when you go there all the villagers will go to check. All this will be 

sent to the main hospital and the doctors will online check everything and give you 

the results back. There is at least the first level of medical care taken care of before 

you fly into the main hospital if you have any illness. There is a company in India 

which works with the UN that covers 20 countries where villages implemented all 

this. But I think in Thailand you have hospitals every. 

Prof. Mitchai: Yeah, every province. 

David Vaccaro: Since there are Universities presence. I wanted to ask if 

anybody has questions on tele education or distance education with international 

european or other unive as a potential use case. 

Attendee: Actually I am not from university but from high school. I would like 

to ask you as a kind of user. From your slide you said that this system can improve 

GPS accuracy.  

Sam: That is because of the distance from the earth. Latency does have its 

own ups and downs but in today's world if you look at it there are small Leo 

satellites launched just for the GPS coordinates and Geo imagery. Their latency 

does help get you accurate data. That is what I meant from GPS 

Attendee: I would also like to know the difference from the GNSS system. 

Sam: GNSS is used in the American sector. Today GPS is used even on land. 

The enclosure of places. Imagine if you landed in a locked country. When the 

occupation of land is happening illegally and buildings are being built somewhere. 

To avoid this people are requesting all these kinds of solutions.  

Attendee: From my understanding from the global navigation satellite system, 

there is a lot of positioning technology and it concerns the GPS as well. Also, as you 

mentioned in your slides it could help with GPS accuracy. 

Sam: See we are looking at it differently and you are looking at it differently. 

Your question is perfect but I am looking at it from the point of view that we have a 
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Leo system now and could I do the GPS spot better. I am saying yes that is possible. 

That is what we mean by that. 

Attendee: I am not from the university but I am from the perspective of being 

a student. For these 2 sectors, are we talking about specialized doctors and 

specialized professors with expertise in different fields. These people cause a lot of 

money to maintain. Therefore, I think it is good that tele education and 

telemedicine can help bring this expertise to more rural areas. They might have no 

access to these expertises and it is one thing that Leo Satellite and Geo connectivity 

can help. 

David Vaccaro: So, we are getting into some questions about regional 

dynamics and also about potential partnership pathways. I do want to stay on the 

use case question for the moment and just mention several ideas occured to our 

team. We want to hear Sam’s reactions and also the audience’s reaction because it 

is an opportunity because there is a cross section of people from different sectors. 

Please let us know if you think this is a good start for collaboration projects in 

Thailand. One of the ideas is the digital inclusion initiative, so simply providing 

greater broadband connectivity in rural areas of Thailand. Another idea is better 

services for the global tourism market. Another idea is eastern economic corridor 

expansions because the eastern countries in particular are trying to attract more 

investment, trying to have better connectivity and also satellite downstream 

services. Along those lines the idea of an aerotropolis. Because there are military 

workers coming to the workshop, the idea of a greater AI team for the military and 

army forces. Lastly, tele education and telemedicine. That is about 6 ideas that we 

wanted to throw out to the audience. Does anybody have an opinion on these 

ideas? 

Prof. Mitchai: Just after we had the presentation from Eurosat, there are alot 

of opportunities to work with in Thailand. For Thailand we have a big sector for 

tourism. Mostly in the south which has beautiful islands and beaches. I think you 

mentioned maritime and I think it is a good project to secure tourists traveling in 



114 
 

การประชุมรับฟงความเห็นเฉพาะกลุม (Focus Group) ครั้งท่ี 3 

the sea because we need a strong communication up on shore. I think this pilot 

project is good for Thailand as well. 

Sam: Out of curiosity when we talk about islands, I don’t think we go off the 

shore where we don’t have AIS or Dtac of True network. Usually, we have a 

network. We don’t go that far I suppose but why not give it a shot. There are alot 

of players here who actually are doing that. 

Orasri Sriras: For example, for the energy sector, for MEA or PEA we set up the 

energy point. 

Sam: Are they not doing it already? 

Attendee: I am not sure as far as I know, they implemented it at the 

substation. But I am not sure if they are close in meters or not. But each substation 

they have access to. 

Attendee: You have to implement more on your PA smart metering. We call it 

the AMI project. We have done the project in Pattaya about 20,000 meters. Not the 

mobile cellular but we formed our own network. We need a mesh network because 

if we have to commit at 99.5%, we have to form a mesh network.  

Sam: That is interesting to know because you usually do not need it. Everyone 

can actually go back to the star network. Our network guarantee is at 99.5 percent 

that is on Geo. 

Sam: Is there a chip set that you add into the meter? How does it work? 

Attendee: Actually, we started producing our smart meter at the factory.  

Sam: Interesting thank you. 

David Vaccaro: Can I ask about smart agriculture just before we move to use 

cases. Does this seem like an important potential application that we should think 

more about? Smart cities like traffic management. Increase the number of crop 

lands through satellite connectivity. These seem like big themes around the world 

and Thailand seems like a great market for this. What does the audience think 

about in terms of these use cases and also Sam if you have any thoughts. 
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Sam: The way I see it, the smart cities, traffic management, everything. The 

backend plays a big role as long as we produce the downstream better everything 

will get better at it. That means we need soil experts. There has to be somebody to 

know the whole agricultural side of it. All these things are important for us to 

integrate. Then it makes sense for the tech side of the business. Second, smart 

cities. I have heard alot about it but have you seen a smart city in your life? When 

you say smart for example I can think of one place in New Zealand, after 9 o'clock 

in the evening the street lights are usually off. The moment you cross out the light 

comes on. That is the only thing I have seen of smart cities. It is a very broad term 

‘smart cities’. I don’t know how we would define that.  

David Vaccaro: I have a quick comment on that, so some countries like Saudi 

Arabia would have huge amounts of investment or creating model smart cities like 

Neon. Thailand is not really in the same position but as I understand, the eastern 

economic corridor could be like a demo area for smart cities. So that is one 

interesting concept to think about. 

Orasri Sriras: May I ask David for the case study from implementing IOT 

applications for satellites for agricultural sectors. Could you give an example of that. 

David Vaccaro: It's a question for me, is that correct? 

Orasri Sriras: Yes 

David Vaccaro: I think the question was, is there an example of the Internet 

of things smart city or test bed, but is that correct? 

Sam: especially the agricultural sector she’s asking. Is there any example? 

David Vaccaro: so I’ll give you two examples. One is what I mentioned already 

which I’m not sure if you’re familiar with the Saudi Arabian model city of NEOM. 

Saudi Arabian governments is paying billions of dollars to create a city out of 

nothing on the Red Sea and they’re implementing. The smart city infrastructure to 

manage the street lights as I mentioned but also the traffic but also the power grid 

and the infrastructure and all aspects of Technology, including biometrics. So it’s 

quite elaborate, but this is what happens when Saudi Arabia countries that have 



116 
 

การประชุมรับฟงความเห็นเฉพาะกลุม (Focus Group) ครั้งท่ี 3 

billions of dollars that can spend. Outside of the city they’re doing smart agriculture, 

smart irrigation, where they’re taking the water in the Red Sea and taking the salt 

out of the water and using it to irrigate the land in order to create new agricultural 

productivity areas. Thailand is very rich in water, and also has a lot of fertile land. 

And so Thailand wouldn’t have to spend nearly so much money to do smart 

agriculture. A more relevant example of smart agriculture to Thailand, would 

probably be in Oregon in the United States. Some places in Oregon actually 

implement the planet labs satellite imagery. There is a pilot project in Oregon to 

do smart agriculture in the part of Oregon, that is in between the coast, which is 

very wet and the interior of Oregon, which is quite dry. So there’s a pilot project in 

the city in the middle of Oregon to do smart agriculture. But that’s probably more 

applicable to Thailand and that will be the same thing to think about partnering 

with Eutelsats or other organizations to think about this as a pilot project. 

Prof. Mitchai: I think of a smart agriculture application for using satellites. 

Sometimes it depends on the money that we get to spend is the money we are 

right. At this time it’s just like a showcase because this technology is new. And 

satellite IOTs are quite expensive. 

Sam: But like I said, we don’t have to have a special IOT satellite for that as 

long as we have the packet, which will be the boxes that you were talking about 

and the software. We can use the Leo satellite to do that. So he was talking about 

NEOM which is a new project, a country being built by Saudi Arabia. By the way, I 

don’t know if you guys know that they signed an exclusive deal with wonder. So all 

the Leo in that area goes only to them. They’re using Leo satellites for everything.  

David Vaccaro: That’s fascinating. I didn’t know that actually. So we’re getting 

to the end of our conversation. And we went to also make sure there’s time for 

questions and more open discussion. So I think you know if it’s OK, will pivot to the 

next part of our conversation which is about regional dynamics. Will keep it simple, 

which is a question for Sam about when you think about Thailand players compared 

to other regional players, Vietnam, Malaysia, Indonesia, Singapore where you 
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operate a lot, what can Thailand do to increase its strength as a space hub. Not 

only in comparison to these other countries, but also in connection with Eutelsat 

and Oneweb. 

Sam: Are you also talking about the satellites being launched by these 

countries? 

David Vaccaro: Yes, the entire space ecosystem. 

Sam: if you look at the whole reason here you can even take the Philippines, 

part of it, Malaysia, part of it, and Indonesia, part of it. I think Indonesia is the only 

country that uses extensive satellites. I don’t see many players having more than 

one or two satellites. They have only two or three satellites. Now one is going in 

the light and is launching a new one. So there are not many regional players for 

you. I think Thailand has maybe six or seven satellites now. Regionally I would say 

you have more potential, Thailand has more potential. Malaysia is very clear that I 

want only one satellite for my country. Regionally, I would say, Thailand has a lot 

of potential because you have a lot of software inside of it. A lot of them are 

happening here. The only thing I notice is that there are many initiatives from the 

government. I’m not just about money it’s not about money all the time, put 

policies in place, process in place. Once you have some things that fit into that area 

that I can do the project I can develop some softwares for it and there is some 

opening for them to showcase that. Then it happens. Other than that I would say 

that all regionally not much has happened in the space industry. And a couple of 

countries, I can’t name , are getting into something more than what we are talking 

about with David. They’re getting into not just imagining. There’s a satellite operator 

who is getting into outside of the Geo and the India zone. But what you want to do 

is get into other areas. I read an article on this space to earth and space to space 

they are two different categories. Space to earth is what we are talking about David 

all the time. And now it is moving from space to space only. India has got a lot of 

stuff especially on the space tech side. That is because the government supports 

the policies in the processes, helps the companies to start once they start the 
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investment automatically and an investment comes from private guys, and they 

actually are doing very well. Five to six companies who I know are doing very good. 

They launched two Sat cubes already. The small cubesats. Some of them are 

actually doing the launchpad. Is that a good enough answer? 

 David Vaccaro: That's a good answer. You comment on the extent in which 

Eutelsat and Oneweb is already working, or will work more with the current Thai 

companies? 

Sam: But it is not something I could discuss today, because even today we 

broke up our separate companies. Until it happens I think I can’t answer anything. 

but as deeply as a distributor of Oneweb we have our plans like what I told you. 

We will have fully integrated systems coming in and user pricing. That is what our 

goal is and that is what we are going to do. And from day one it is very clear David, 

we went to oneweb because of one reason: the Geo Leo combo. The multi orbit 

system is coming whether we like it or not there are people who are doing it 

already. So this is a must. And there are a lot of use cases in this and which has not 

been explored yet. We would want to do this Geo Leo, but we would want to do it 

seamlessly at one point. Maybe not today but down the line yes. 

David Vaccaro: Thank you! So before opening up to the last question and 

comments from the audience. Prof.Mitchai, is there any question you would like to 

ask? 

Prof. Mitchai: Yeah, I just like to go back to the previous question about the 

ecosystem that Thailand has globally. I am not sure if we have a private company 

here and I would like to hear from the private sector in this room. So maybe you 

can make some suggestions or comments on the global ecosystem in Thailand. Any 

suggestions from new space? 

Attendee: Actually from the satellite space ecosystem, we think that the 

policies regulations is one of the major roles that we have to have. So we want 

some kind of regulator in the government sector to try to open the rules for, or 

open mind if you think about it. Because in the future, there’s more applications, 
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which are very new things. Something like if you open mindedly talk about, of 

course we have the regulations existing, but try to sew it and make room to move 

forward. to make Thailand a hub of space. We have a good ecosystem, maybe we 

have good start ups. We want to make the negotiation more open. Of course we’re 

going to have new space laws and new space agencies, so these are going to have 

rules to control space regulations and policies. But there should be a single point 

of control. So everyone wants to do this kind of business in space. Because space 

needs a lot of investments and we want to make sure that we want to invest to 

make the regulations open to move forward. Something like that. 

Prof. Mitchai: I forgot to tell you that you have some comments, so we got a 

little souvenir for you. So any other comments from other companies or start up 

companies? 

Attendee: hello, I actually have questions for the Eutelsat on the multi orbit. 

So in the future in the long run when they connect as one network. I want to know 

the challenge of security and differences. So from the slides, it said about the 

government for the commercials. so the thing about the difference is certain about 

the country my country so as the one service one exchange in sharing the same 

infrastructure. How are you gonna deal with the security reasons for that?  

Sam: As I mentioned, if you look at that wonder, they’ve been doing it the 

traffic land at the port. Once it lands, you control the traffic and you take it further. 

It has been the case. Your question is wonderful. I don't deny that but as much as 

possible when you use any kind of satellite medium, do you have any kind of 

communication medium this question has been asked and people do use it. 

Actually Starlink was using it for some time, but lately they stopped it I heard. 

Encryption is only one thing that is available today and I say that people are using it 

there’s no problem because it is just moving around all the time and handing out 

to you all the data that is coming out. And security is not only from point A to point 

B the moment it gets out most of the time it has a much more layered security. For 

example, a USB keep two companies why the auditing for technical side is so strict 
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with the US government that we really have set up a separate company and they 

come and check everything and they put their own products into it so the moment 

bring back the data it's their equipment which takes care of it their people who are 

control that. They’ve been doing that security wise. People are asking us at the 

satellite level to bring lawful interception, that’s not possible I mean I’ve not seen 

anyone doing it yet. That’s actually the security point which goes back to you. It’s a 

very good question lawful interception could be done at the ground level. Am I 

right to say that? not at the satellite level it should be done at the ground level. 

But it’s good. Things are moving. Things are changing, there's more security parts 

coming in. 

Prof. Mitchai: I think there are no further questions. David show me move on 

to the last session. 

David Vaccaro: Yes, we want to make sure there are no more questions. we 

have one last question for Sam. And then we would like to ask the audience again, 

if they would like to suggest any potential collaboration projects. I’ve know I asked 

several times so sorry to be saying it again but we love to hear some of your 

thoughts but the last question for now is basically do you have any advice for 

Thailand as you know we're doing a project for NBTC we are doing this project to 

try to inform how NBTC can create a new strategy for Thai NGSO space ecosystem. 

not just satcom, but also downstream upstream. So basically, any thoughts you 

have or any suggestions you have will be helpful for us. 

Sam: Thank you! I’m still very young in the industry. So I’ll tell you one thing 

most of the time when I go to meet these agencies in other parts of the world. 

What I notice is among the agencies who are intergovernmental number one and 

intercountry. I don’t think there are a lot of cost efficiencies. Does it happen quite 

often that you meet similar agencies from other countries and discuss the next 

thing you’re doing, do you brainstorm? That’s one thing I would probably say. For 

example, I would put into a simple question a simple point not a question. Leo was 

never in the picture for a very long time. It’s never in the picture. That means there 
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should not be policies and Leo when it comes to spectrum and frequency. Nothing 

should be there. Why? We never thought of it. No one thought of it. Suddenly 

somebody launched it here. Then we are all stuck now what, and we are thinking 

what the hell am I supposed to do? What should I write? Now this is possible if we 

are discussing with other similar agencies in other countries, probably we could 

have done this much before. And I think that’s how we are learning. Satellite guys 

here around learning the same thing. We see what they are doing. We meet them 

once yearly, learn from them take them and see whether you can implement that 

here. I just heard somebody saying there’s gonna be any space agency here. See for 

a longest period of time India is a closed country when it comes to space. Of course 

security was an issue at the time but one fine day the government came and said 

you don’t want there’s not a problem here. I’ll tell you how many agencies you 

have to go to for you to start your business if you are not an engine company. All 

this is taken care of now by one agency, it started last year. They came up with a 

new policy. Took time, but when it comes to the policy, you have to get this, call 

all of them, call all the agency guys and tell them this is what I’m proposing. Can 

you propose something better or do you think it’s right or do you think it’s wrong? 

That would trigger a conversation between two people. We get more ideas. And 

that’s how it is implemented. It took for years for them to come up with the 

policies, but they came back with that at a loss which is good for everybody now. 

You go to them, they can tell you yes, or now you can do business or you can’t do 

business. This is number one. Number two is the ecosystem. You know when we 

talk today about the satellite part but behind a satellite there are a lot of topics. 

Building the satellites, there are a lot of things. Either upstream or downstream 

there are a lot of applications and a lot of things which we could do and I think we 

should encourage them. Proper policy. The other segments applications will come 

in. I will stop at that. 

David Vaccaro: I think that is an excellent place to stop. I think the last thing I 

would like to ask the audience is first do you have any more questions? I would 
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love to hear questions from you. And second if you have ideas which you could 

work with Eutelsat we would love to hear that as well. So any last thoughts from 

the audience?  

Attendee: so I’m quite interested in the onshore and offshore transmission so 

we can connect better. 

Sam: Definitely! 

David Vaccaro: Sam, would you like to mention CommunicAsia before you go 

because I know you are going to be there next week in Singapore right? So just a 

quick plug for Sam Sam and Eutelsat will be next week at a major satellite 

conference in Singapore at CommunicAsia. If you’re there, please find him or if you 

know people who are there please tell us. 

Sam: Thank you. 

Dr.Mitchai: Before I close the session, I would like to say thank you to Sam, 

especially during your holiday. We appreciate that. And thank you David I know that 

you’re sleepy. I don’t know how you manage it. Hopefully we can meet again on 

site. 
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ก – 5 การเผยแพรส่ือประชาสัมพันธ 

 

“2 คายยักษใหญ พรอมวางโครงขายดาวเทียมอินเทอรเน็ตในไทย” 

เผยแพรเม่ือวันที่ 6 มิ.ย. 2566 

ที่มา: https://mgronline.com/uptodate/detail/9660000051878 (ผูจัดการออนไลน) 
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“2 คายยักษใหญ พรอมวางโครงขายดาวเทียมอินเทอรเน็ตในไทย” 

เผยแพรเม่ือวันท่ี 6 มิ.ย. 2566 

ท่ีมา: https://www.thailandplus.tv/archives/706369 (ไทยแลนดพลัส) 
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“OneWeb-GalaxySpace พรอมวางโครงขายดาวเทียมอินเทอรเน็ตในไทย” 

เผยแพรเม่ือวันท่ี 6 มิ.ย. 2566 

ท่ีมา: https://www.prachachat.net/ict/news-1313991 (ประชาชาติธุรกิจ) 
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“GISTDA จับมือ กสทช.  

เดินหนารับฟงความคิดเห็นดานการใชประโยชนจากดาวเทียมวงโคจรต่ำ” 

เผยแพรเม่ือวันที่ 26 กรกฎาคม 2566 
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“GISTDA joins hands with NBTC to continue hearing opinions  
on the utilization of low-orbit satellites – Siam Rath” 

เผยแพรเม่ือวันที่ 25 กรกฎาคม 2566 

ที่มา: https://thailand.postsen.com/live-style/165714/GISTDA-joins-hands-with-NBTC-to-continue-hearing-

opinions-on-the-utilization-of-low-orbit-satellites-%E2%80%93-Siam-Rath.html 
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“GISTDA จับมือ กสทช.  

เดินหนารับฟงความคิดเห็นดานการใชประโยชนจากดาวเทียมวงโคจรต่ำ” 

เผยแพรเม่ือวันท่ี 25 กรกฎาคม 2566 

ท่ีมา: ibusiness 
 

 
 

“GISTDA จับมือ กสทช.  
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เดินหนารับฟงความคิดเห็นดานการใชประโยชนจากดาวเทียมวงโคจรต่ำ” 

เผยแพรเม่ือวันท่ี 25 กรกฎาคม 2566 

ท่ีมา: https://siamrath.co.th/n/464786 (สยามรัฐออนไลน) 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

“GISTDA จับมือ กสทช.  

เดินหนารับฟงความคิดเห็นดานการใชประโยชนจากดาวเทียมวงโคจรต่ำ” 
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เผยแพรเม่ือวันท่ี 25 กรกฎาคม 2566 

ท่ีมา: https://www.matichon.co.th/local/quality-life/news_4099111 

(มติชนออนไลน) 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

“GISTDA จับมือ กสทช.  

เดินหนารับฟงความคิดเห็นดานการใชประโยชนจากดาวเทียมวงโคจรต่ำ” 
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เผยแพรเม่ือวันท่ี 25 กรกฎาคม 2566 

ท่ีมา: https://lifeandsciencenews.com/?p=24052 

 
 

 



 

 

 

 

ภาคผนวก ข 
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ข. การสัมภาษณผูเช่ียวชาญเชิงลึกภายในประเทศไทย 

การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันพฤหัสบดีท่ี 12 มกราคม 2566 เวลา 10.00 – 11.30 น. 

ณ ศูนยราชการฯ อาคารรัฐประศาสนภักดี กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ  พลเรือเอก ทวีวุฒิ พงศพิพัฒน กรรมการ สทอภ.      

1. ในมุมมองของพลเรือเอก ทวีวุฒิ พงศพิพัฒน เรื่อง NGSO ประเทศไทยควรจะดำเนินการเรื่องอะไร 

เพ่ือแสดงถึงความพรอมอยางไรบาง 

เปนท่ีทราบกันดีอยูแลววาดาวเทียมทวีความสําคัญมาอยางตอเนื่องเปนระยะเวลานานตั้งแตอดีตท่ีผานมา 

หากนับตามวงโคจรแลว ดาวเทียมจะมี 4 ลักษณะ คือ ดาวเทียมวงโคจรตํ ่า (Low Earth Orbit: LEO)  

อยูในระดับความสูงประมาณ 800 – 2,000 Km. ดาวเทียมวงโคจรปานกลาง (Medium Earth Orbit: MEO)  

อยูในระดับความสูงตั้งแต 2,000 – 20,000 Km. ดาวเทียมวงโคจรคางฟา (Geostationary Earth Orbit: 

GEO) อยูในระดับความสูง 35,786 Km. และดาวเทียมวงโคจรรูปวงรี (Highly Elliptical Orbit: HEO) ใช

สนับสนุนการสื่อสารเฉพราะในข้ัวโลกเทานั้น มีระดับบความสูง สูงสุด 35,000 – 45,000 Km. จุดต่ําสุดของวง

โคจรประมาณ 1000 Km. 

ดาวเทียมวงโคจรตํ่า (LEO) ที่ผานมาในอดีตยังมีการใชอยางไมกวางขวางนัก โดยดาวเทียม (LEO)  

ที่เรารูจักดีคือ Remote sensing ของ GISTDA และ GISTDA มีโครงการ คือ THEOS-1 โดยมีดาวเทียมอยูใน

ระบบ TEOS-1 คือดาวเทียม ไทยโชต เนื่องจากเปนดาวเทียมวงโคจรตํ่าเวลาหมุนรอบโลกจะไมไปกับโลก 

เพราะฉะนั้นการจะใหครอบคลุมท้ังโลกจะใชดวงเดียวไมได จะตองมีเปน Constellation เพราะฉะนั้น GISTDA 

จึงจําเปนตองเขาไปเปน Partner กับประเทศตาง ๆ หากตองการภาพในเวลาที ่ดาวเทียมของ GISTDA  

ไมสามารถท่ีจะถายภาพไดก็สามารถขอจากดาวเทียมประเทศประเทศอ่ืน ซ่ึงเปนการแลกเปลี่ยนขอมูลกัน  

สําหรับประเทศไทย นอกจาก GISTDA แลว จะมีการใชดาวเทียมวงโคจรคางฟา (Geostationary Earth 

Orbit: GEO) ซึ ้งมีความจําเปนมากในเรื ่องของการสื ่อสาร เนื ่องจาก พื ้นที ่หางไกลถาเราใช Landline  

(การสื่อสารทางสาย) จะตองลงทุนสูง ดังนั้นรัฐบาลแกไขโดยใชการสื่อสารผานดาวเทียม โดยครั้งแรกประเทศ

ไทยเชาชองสัญญานดาวเทียม Intelsat และดาวเทียม Palapa ของอินโดนีเซียตามลําดับจะสังเกตเห็นไดวา 

ประเทศอินโดนีเซียท่ีใชดาวเทียม เนื่องจากวาเปนประเทศหมูเกาะ  
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1. ในมุมมองของพลเรือเอก ทวีวุฒิ พงศพิพัฒน เรื่อง NGSO ประเทศไทยควรจะดำเนินการเรื่องอะไร 

เพ่ือแสดงถึงความพรอมอยางไรบาง 

  

ตอมารัฐบาล เล็งเห็นความสําคัญวาประเทศไทย ควรมีดาวเทียมสื่อสารเปนของตนเอง จึงไดมีการ

คัดเลือกใหมีการดําเนินกิจการดาวเทียมสื ่อสารภายในประเทศและกําหนดเปน “National Project”  

โดยบริษัท ชินวัตรคอมพิวเตอร แอนด คอมมิวนิเคชั่นส จํากัด (ตอมาคือ บริษัท ไทยคม จํากัด) เปนผูไดรับ

สัมปทานมีกําหด 30 ป ตั้งแต วันที่ 11 ก.ย. ป 2534 – วันที่ 10 ก.ย. ป 2564 และนี่คือนิมิตรหมายอันดีใน

เรื่องเศรษฐกิจอวกาศ โดยเฉพาะอยางยิ่งอุตสาหกรรมดาวเทียมสื่อสารของประเทศไทยติดอันดับตน ๆ ของโลก 

ซึ่งดาวเทียมดังกลาว เปนดาวเทียมวงโคจรประจําที่ โดยการยิงดาวเทียมแตละดวงเขาสูวงโคจร จะตองไปขอ

สิทธิในการเขาใชวงโคจรดาวเทียมหรือที่เรียกวาเอกสารขายงานดาวเทียม (Satellite Network Filing)  

ซ ึ ่ ง เอกสารน ั ้ นจะประกอบด  วย 4  ส  วนค ือ  1 )  วง โคจร  2 )  Footpr in t  3 )  ข  อม ู ลทาง เทคนิค  

4) Frequency หากวาดาวเทียมที ่ย ิงขึ ้นไปใช KU band จานรับสัญญานก็ใชจานรับสัญญาณเล็กได  

แตจานขนาดเล็กประเภทนี้ จะถูกรบกวนไดงาย เม่ือเวลาฝนตกความยาวของเม็ดฝนจะไปทาบกับ Frequency  

ทําใหภาพเบลอ แตถาจะใช C band จานรับสัญญาณจะใหญกวา เมื ่อฝนตกจะไมถูกรบกวนมากนัก  

และนี่คือจุดกําเนิดดาวทียมสื่อสารในประเทศไทย  

การท่ีบริษัทไทยคมไดรับสัมปทาน กิจการดาวเทียมสื่อสารภายในประเทศนั้น กระทรวงคมนาคม (ตอมา

คือ DES) จะตองมอบหมายใหไปขอรับสิทธิในการเขาใชวงโคจรดาวเทียมจาก ITU ในนามประเทศไทย โดยหาก

เปน Filing ในขั้นสมบูรณ (ขั้น N - Notification) จึงจะสามารถยิงดาวเทียมขึ้นสูวงโคจรได ซึ่งในเวลานั้น  

เราไดรับสิทธิในขั้น N จํานวน 13 Filing และขั้นตน (ขั้น C - Coordinate) จํานวน 8 Filing นับวาสูงมาก 

อยางไรก็ตามหากไดรับสิทธิข้ัน N แลวไมยิงดาวเทียมข้ึนสูวงโคจรจะมีเวลา 3 ป มิฉะนั้นจะถูกเรียกสิทธิคืน  

ตอมาเกิดวิกฤตเศรษฐกิจทั้งในประเทศไทยและทั่วโลกเมื่อป 2540 รัฐบาลไทยจําเปนตองกูยืมจาก

กองทุน การเงินระหวางประเทศ (IMF) ซ่ึงรัฐบาลไทยตองปฏิบัติตามเง่ือนไขท่ีกําหนดในหนังสือแจงความจํานง

ในการกูเงิน (Letter Of Intent) โดยมีเงื่อนไขสําคัญคือตองแปรรูปรัฐวิสาหกิจ ทั้งนี้เพื่อใหเศรษฐกิจเกิดการ

แขงขันอยางเสรีและเปนธรรม นอกจากนี้ รัฐธรรมนูญแหงราชอานาจักรไทย ป 2540 รองรับหลักการ การแขง

อยางเสรี และเปนธรรม จึงเปนที่มาของการจัดตั้งองคกรกํากับดูแลกิจการในแตละสาขารวมทั้งสาขาสื่อสาร

โทรคมนาคม และเปนท่ีมาของการตรา พรบ. กสทช. ป 2543 เพ่ือจัดตั้ง กสทช. โดยตาม พรบ. ดังกลาวสรุปได

วา กิจการทั้งหมดของดานการสื่อสารโทรคมนาคม จะประกอบดวย 3 สวน คือ 1) กิจการกระจายเสียง  

2) กิจการโทรทัศน 3) กิจการโทรคมนาคม ถาเปนกิจการกระจายเสียงและโทรทัศน จะอยู ด วยกัน  

เพราะเปนการ Broadcast เปนการแพรสัญญาณสงมาทางเดียว แตถาเปนโทรคมนาคม เปนการแพรสัญญาณ

สงลงมาและสงกลับไปเปนสองทาง ดังนั้น กสทช. จึงรับผิดชอบในเรื่องท้ังหมดของการสื่อสารโทรคมนาคม 
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1. ในมุมมองของพลเรือเอก ทวีวุฒิ พงศพิพัฒน เรื่อง NGSO ประเทศไทยควรจะดำเนินการเรื่องอะไร 

เพ่ือแสดงถึงความพรอมอยางไรบาง 

อยางไรก็ตามจะมีพระราชบัญญัติเกาอีกฉบับเรียกวา พระราชบัญญัติวิทยุคมนาคม ป 2498 ซ่ึง  

ตราในสมัยรัฐบาล จอมพล ป. พิบูลสงคราม มีการกํากับดูแล การตั ้งสถานีวิทยุ การมี การครอบครอง  

และการใชเครื่องวิทยุ เนื่องจาก สมัยกอนจะมีการกระทําเปน คอมมิวนิสต การจะสงวิทยุ การใชเครื่องวิทยุ 

และการตั้งสถานีวิทยุ หากขาดการควบคุมจะกระทบตอความมั่นคงได ก็เลยตองออกพระราชบัญญัติวิทยุ

คมนาคม ป 2498 ขึ้นมา โดยผูประกอบการจะตองขออนุญาตใหครบทุกกฎหมายที่เกี่ยวของ สมมติวาเราจะ

ประกอบกิจการโทรคมนาคม เราก็ตองไปขอใบอนุญาตประกอบกิจการโทรคมนาคมและตองไปขออนุญาตตาม

พระราชบัญญัติวิทยุคมนาคม ป 2498 เพื่อเอา Hardware เขามา และการตั้งสถานีวิทยุก็ตองไปขอตาม

พระราชบัญญัติวิทยุคมนาคม ป 2498 แตหากเปนการประกอบกิจการกระจายเสียงและโทรทัศนก็ตองไปขอ

อนุญาตตามพระราชบัญญัติประกอบกิจการกระจายเสียงและโทรทัศน ป 2551 แลวแตกรณี โดยในตอนแรกท่ี 

คณะกรรมการ กสทช. (กสทช) ไดรับหนาที่จากกระทรวงคมนาคมและกรมไปรษณียโทรเลขมา คือ มีหนาท่ี

กํากับดูแลกิจการโทรคมนาคม แต กสทช. จะไมรับผิดชอบเรื่องของดาวเทียม จนกระทั่งป 2553 มีการตรา 

พ.ร.บ. กสทช. ใหม มีการแกไขในคํานิยามของการประกอบกิจการโทรคมนาคมโดยกําหนดให กิจการซ่ึง

ใหบริการดาวเทียมสื่อสาร ถือเปนสวนหนึ่งของกิจการโทรคมนาคม กสทช. ก็จะไดรับหนาท่ีในสวนนี้ไป โดยจะ

เปนเฉพาะในเรื่องการประกอบกิจการ หมายความวา ถาตองการนํา Transponder ไปขาย ก็จะตองไปขอ

อนุญาตจาก กสทช. และใบอนุญาตโทรคมนาคมของ กสทช. จะมีอยู 3 ประเภท สําหรับการประกอบกิจการ

โทรคมนาคมท่ีเก่ียวกับดาวเทียมสื่อสาร เรียกวา “การประกอบกิจการโทรคมนาคม ประเภท 3” คือ มีโครงขาย 

เพราะฉะนั้น เวลายิงดาวเทียมข้ึนไปนั้นจะเปน Hardware จะมี Transponder ท่ีเปน Bandwidth ท่ีจะไปขาย

ในการสื่อสาร โดยแตเดิมดาวเทียม 1 ดวง จะมีประมาณ 14 Transponders แตปจจุบันมีมากกวาโดย กสทช. 

จะรับผิดชอบในเรื่องของการออกใบอนุญาตในการประกอบกิจการโทรคมนาคม ซึ่งดาวเทียมที่ไทยคมยิงขึ้นไป 

สวนมากเปนดาวเทียม Broadcast แตจะมีอยู  1 ดวง ที ่เปนเทคโนโลยีใหม และทํากําไรใหมหาศาล  

คือ ดาวเทียมไทยคม 4 เปนดาวเทียม Broadband มีการสงสัญญาณ spot beam จะสงใหสถานีทีละจุด  

และจะเหมาะแกการสงผานขอมูลมาก ๆ ซึ่งแตกตางจากดาวเทียม Broadcast ที่จะสงสัญญาณในลักษณะ 

Wide Band เพราะฉะนั ้นดาวเทียมประเภทนี้ คนนิยมใชผู คนเรียกวา IP star คือ Internet Protocol  

ซึ่งคือดาวเทียม Internet และบริษัทไทยคมเปนผูคิดคนไดเปนรายแรกของโลก ที่ผานมาประเทศไทยสวนมาก

ใชดาวเทียม Broadcast เพราะฉะนั้น ไทยคม 4 เปนเทคโนโลยีใหม บริษัทไทยคม จะขายในประเทศแค 4 – 6 

% ท่ีเหลือก็จะขายใหตางประเทศ เชน ญี่ปุน ออสเตรเลีย ถือวาบริษัทเปนผูบุกเบิกและเปนอันดับ 1 ของโลกท่ี

คิดคนเรื่องนี้และปจจุบันถูกเรียกวา High-throughput ซึ่งก็คือดาวเทียมวงโคจรประจําที่ ซึ่งดาวเทียมวงโคจร

ประจําท่ี ความเร็วท่ีเคลื่อนท่ีเทากับโลกหมุนรอบตัวเอง จึงเสมือนกับดาวเทียมอยูประจําท่ี และหากจะตองการ
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1. ในมุมมองของพลเรือเอก ทวีวุฒิ พงศพิพัฒน เรื่อง NGSO ประเทศไทยควรจะดำเนินการเรื่องอะไร 

เพ่ือแสดงถึงความพรอมอยางไรบาง 

คลอบคลุมไดรอบโลกจะตองยิงดาวเทียมขึ้นสูวงโคจร 3 ดวง เพราะ 1 ดวง เทากับ 1 ใน 3 ของโลก ซึ่งใน

อนาคตจะใชดาวเทียม Broadband (high-Throughput / HTP) มากกวาดาวเทียม Broadcast เนื่องจาก

การใชงาน Internet จะเขามามีบทบาทมากข้ึนและจะนําไปใชเปน Platform ของ Internet of Things (IOT)  

ปจจุบันมีโครงการพัฒนาดาวเทียมสื่อสารวงโคจรต่ำโดยบริษัท Starlink / One web / Iridium 

ซึ่งบริษัท Iridium เปนผูดำเนินการกอนใคร แตโครงการพัฒนาดาวเทียม Starlink มีศักยภาพที่จะยิง

ดาวเทียมไดมากกวา 4,000 ดวง Oneweb ยิงได 3,000 ดวง Iridium ก็จะไดอีกสวนหนึ่ง ซ่ึงเขาจะใชเปน 

High-throughput เชนเดียวกัน ที่ตองใชดาวเทียมจำนวนมาก เพราะวา ดาวเทียมจะหมุนเร็วกวาโลก 

และอยูในวงโคจรต่ำ จึงสรางเปนโครงขาย (Constellation) ซึ่งในปจจุบันดาวเทียม LEO จะเขามาเสริม

ดาวกับเทียมวงโคจรประจำท่ี (GEO)  

ในอนาคต เรื ่องของการสื ่อสารผานดาวเทียมจะมีบทบาทสําคัญอยางยิ ่ง ทั ้งนี ้ร ัฐธรรมนูญแหง

ราชอาณาจักร ป 2560 มาตรา 60 กําหนดวา สิทธิในการเขาใชวงโคจรดาวเทียมนั ้นเปนสมบัติของชาติ  

ซ ึ ่งต องร ักษาไวและใหเกิดประโยชนสูงส ุด ร ัฐบาลจึงไดม ีการแกไขพระราชบัญญัติ กสทช. ป 2553  

ในป พ.ศ. 2562 โดยให กสทช. ร ับผิดชอบเรื ่องของดาวเทียมสื ่อสารทั ้งหมด โดยในมาตรา 27(1)  

กสทช. จะตองออกแผนบริหารสิทธิในการเขาใชวงโคจรดาวเทียม และมาตรา 27 (14) ให กสทช. มีอํานาจ

หนาท่ีในการจัดหา Filing ใหแกหนวยงานรัฐและสนับสนุนรัฐใหมีดาวเทียม มาตรา 27 (14/1) ให กสทช. รักษา

ไวซึ่งสิทธิในการเขาใชวงโคจรดาวเทียมและสามารถสละสิทธิไดหากมีเหตุผลและความจําเปนที่จะสมควรและ

เหมาะสม มาตรา (14/2) ให กสทช. มีอํานาจพิจารณาการใชดาวเทียมสื่อสารตางชาติในประเทศไทย (Landing 

Right) ดวย สำหรับดาวเทียมวงโคจรต่ำเริ่มที่จะเขามาในประเทศไทย ซึ่งเปนเรื่องที่ดีในการที่ประเทศไทย

ควรจะมีดาวเทียมวงโคจรต่ำ ในประเทศไทยอยางไรก็ตาม เนื่องจากการลงทุนดาวเทียมสื่อสารในวงโคจร

ต่ำ (LEO) จะตองใชเงินเปนจำนวนมากเพราะตองยิงดาวเทียมเปนโครงขาย หากจะมีการลงทุนในประเทศ

ไทยที่มีการรวมมือกับตางชาติตองคำนึงถึงกฎหมายที่เกี่ยวของดวย ทั้งนี้ตามพระราชบัญญัติประกอบ

กิจการโทรคมนาคมในประเทศไทย คนไทยตองถือหุนมากกวา 51% แตถาหากตองการใหมีการลงทุน ก็

อาจจะตองแกกฎหมายฉบับนี้แตท้ังนี้ตองพิจารณาถึงความเหมาะสมในดานตาง ๆ ใหรอบคอบดวย  
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2. ขอเสนออ่ืน ๆ เพ่ิมเติม 

1) เนื่องจากปจจุบันประเทศไทยมีการใชดาวเทียมและดําเนินกิจการอวกาศอยางหลากหลายและ 

ยังไมมีหนวยงานในระดับนโยบายและกํากับดูแลในภาพรวมใหเปนระบบ จึงควรเรงรัดใหมีการ 

ตราพระราชบัญญัติ (พ.ร.บ) กิจการอวกาศเพื่อกํากับดูแล และกําหนดนโยบายเกี่ยวกับกิจการ

อวกาศในภาพรวมในระด ับ พ.ร .บ และควรจะม ีการจ ัดต ั ้ ง  ส ําน ักงานก ิจการอวกาศ  

เพื่อเปนหนวยงานทางธุรการ โดยกําหนดใหมีคณะกรรทการนโยบายอวกาศแหงชาติดูแลในเรื่องนี้ 

รวมทั้งควรพิจารณาการจัดตั้งองคการอวกาศแหงชาติเพื่อเปนองคกรที่มีภารกิจในการศึกาและวิจัย

เก่ียวกับการอวกาศดวย 

2) เนื่องจากปจจุบันไดมีการแกไข พระราชบัญญัติ (พ.ร.บ) กสทช. ป 2553 เพ่ือใหสอดคลองกับกิจการ

อวกาศและสอดคลองกับเทคโนโลยีที ่เปลี่ยนไป Convergence จึงควรตองมีการรวมและแกไข

กฎหมายที่ กสทช.รับผิดชอบ อีก 3 ฉบับ คือ 1) พระราชบัญญัติการประกอบกิจการโทรคมนาคม  

ป 2544  2) พระราชบัญญัติการประกอบกิจการกระจายเสียงและกิจการโทรทัศน ป 2551   

3) พระราชบัญญัติวิทยุโทรคมนาคม ป 2498 ใหสอดคลองกับ พระราชบัญญัติ กสทช. ป 2553    

ท่ีแกไขแลว และสอดคลองกับเทคโนโลยีท่ีเปลี่ยนแปลงดวย  

3) ควรจัดตั้งใหมีกองทุนพัฒนากิจการอวกาศเพื่อใชในการสงเสริม สนับสนุน พัฒนากิจการอวกาศใน

ภาพรวมดวย 
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันจันทรท่ี 6 กุมภาพันธ 2566 เวลา 9.30 – 11.00 น. 

ณ รานกาแฟ Starbuck อาคาร Tipco Tower กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ  นายสมประสงค บุญยะชัย  กรรมการ สทอภ.     

1. ประเทศไทยไมไดเตรียมพรอมกับเรื่อง Economy และ Iridium หากเทียบคนประเทศญ่ีปุน  

ทานสมประสงคมีความคิดเห็นอยางไร 

หลักคิด อยางท่ีผมยกตัวอยางในท่ีประชุมเรื่องของ Space Economy เขามาเพราะวา เม่ือสมัยกอน 

ชาวตะวันตก ในเรื่องของการเดินเรือ จึงทําใหเขาสามารถไปหาแผนดินอ่ืนได นอกจากนั้นยังมีความสามารถ

ในการ หาประโยชนจากมหาสมุทร ซึ่งตัวอยางนี้เกิดขึ้นเปนตัวอยางมาแลว แตตอไปนี้คือ Space ประเทศ

ไทยตองไปหาบางแลว เพราะประเทศตะวันตกท่ีสามารถข้ึนไปไดนั้นเพราะเขามีความรู ในขณะท่ีอาณาจักร

ประเทศไทย ท่ีถูกจํากัดดวยทรัพยากร แตประเทศตะวันตกสามารถแสวงหาทรัพยากรอยางมากมาย จึงทํา

ใหไปถึงทวีปแอฟริกาได และที่สําคัญความรูความสามารถจะตอง ถูกถายทอด จนกระทั่งมาถึงเมื่อ 60 ถึง 

70 ปท่ีแลวท่ีประเทศจีน มุงเนนไปทางดาน Space และมีการประกาศวาเจอแรธาตุใหม ๆ เพราะฉะนั้นตอง

มี 1) องคความรู  2) ตองถายทอดวามรู 

2. ในอนาคตประเทศไทยควรมี NGSO แบบใด 

ประเทศไทย ควรมี NGSO Commercial / Non Commercial หรือไม 

ผมมีความเชื ่อวาเทคโนโลยีนี ้เปนเทคโนโลยีที่สําคัญ และจะกลายเปนสามัญลักษณะแนนอน  

คือจะมีใชกันทั ่วไป เพราะอะไรถึงมีความเชื ่อแบบนี้ ตัวอยางที ่ชัดเจนในปจจุบันคือ GPS (Global 

Positioning System) และในอดีตซึ่งเปนความลับแตก็รูกันคือดาวเทียมสอดแนมทางทหาร ซ่ึงจะแสดงให

เห็นขอมูลทางการทหารของฝายตรงขาม เพราะฉะนั้นดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี NGSO นาจะตองเปนสิ่ง

ที่เกิดขึ้น และอีกปจจัยหนึ่งที่ทําใหเกิดขึ้นอยางมากคือราคา Launching จะมีราคาที่ถูกลง แตในป ค.ศ. 

1960 ราคา launching นั้นประมาณ 200,000 USD. ตอ 1 km. และในป ค.ศ. 2022 ที่ผานมาราคา 

Launching เหลือพันกวาเหรียญและในป ค.ศ. 2023 ตอไป บริษัท Space x ประกาศวาจะทําการ 

Launching ใหอยูในหลักรอย แตท้ังหมดท่ีราคาถูกลงนั้นไมไดข้ึนอยูท่ีเทคโนโลยี Launching อยางเดียวแต

จะขึ้นอยูกับระดับความสูงที่ลดลงดวย เพราะสมัย ค.ศ. 1960 ไมมีดาวเทียมวงโคจรวงโคจรระยะตํ่า (Low 

Earth Orbit "LEO") และ ดาวเทียมวงโคจรวงโคจรระยะปานกลาง (Medium Earth Orbit "MEO") ซ่ึงจะ

มีแต ดาวเทียมวงโคจรประจําที่(Geostationary Earth Orbit "GEO")เพียงอยางเดียว เพราะฉะนั้น

เทคโนโลยีดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี (NGSO) จะมีอัตราเพ่ิมข้ึนในอนาคต  
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ประเด ็นคำถามที ่ว า ดาวเทียมวงโคจรวงโคจรระยะต่ำ (Low Earth Orbit "LEO")  

และ ดาวเทียมวงโคจรวงโคจรระยะปานกลาง (Medium Earth Orbit "MEO") จะเปนยังไงตอไป  

ผมคิดวา “No Question After Definitely” จะตองเกิดขึ้นอยางแนนอน และดาวเทียมวงโคจรวง

โคจรระยะปานกลาง (Medium Earth Orbit "MEO") จะมาใชในเรื ่องของอะไรหลัก ๆ คือ 1) 

positioning หรือ GPS ดาวเทียมที่จะทำ positioning จะไมใชของประเทศสหรัฐอเมริกาเพียงอยาง

เดียว จะเห็นไดวา สภาพยุโรปก็ทำ รัสเซียก็ทำ จีนก็ทำยกตัวอยาง ดาวเทียมเปยโตว เปนตน แตวาใน

เรื่องของ  Positioning  ดาวเทียมจะตองโคจรรอบโลกและมีจำนวนมากพอที่จะสามารถชี้พิกัดไดท้ัง

โลก 2) Communications ซ่ึงในเรื่องของ Communications เกิดข้ึนมานานแลว ยกตัวอยางบริษัท 

Iridium และบริษัท Microsoft ท่ีลมเลิกไปซ่ึงพยายามจะทำเนื่องจากเทคโนโลยีตาง ๆ มีคาใชจายท่ีสูง 

และขีดความสามารถยังไมพอ แตในปจจุบันก็ยังคงใช Concept นี้อยูแตจะพยายามพัฒนาเทคโนโลยี

มารองรับคือ Star link / Oneweb เปนตน อันนี้ก็เชนเดียวกันเมื่อเปนดาวเทียม Communications 

ระบบก็ตองใหญมากเพ่ือท่ีจะครอบคลุม ถัดไปท่ีใชอีกอยางหนึ่งคือ 3) Earth observation หนวยงาน

ท่ีนำมาใชและเห็นไดชัดในประเทศไทยคือ GISTDA คำวา  Observe เยอะมาก Observe ในเรื่องของ

แหลงน้ำ / Observe ในเรื่องของการเกษตร / Observe ในเรื่องของทรัพยากรธรรมชาติ / Observe 

ในเรื่องของความมั่นคง / Observe ในเรื่องของการเคลื่อนยายประชากรพลเมือง เหลานี้เปนตน จะ

เห็นไดวา เรื่องของ Earth observation จาก Satellite จะเกิดประโยชนอยางแนนอน  4) นำ IOT 

และ เซ็นเซอรรุนใหมมาประกอบ เพราะฉะนั้น Satellite ท่ีเปนดาวเทียมวงโคจรวงโคจรระยะต่ำ (Low 

Earth Orbit "LEO") และดาวเทียมวงโคจรวงโคจรระยะปานกลาง (Medium Earth Orbit "MEO") ไมใช

จะสนใจแตเรื่อง Communications ซ่ึงจุดนี้มีรายงานท่ีแสดงใหเห็นเปนตัวอยางคือ GISTDA พอรับขอมูล

มาแลวก็ไปประมวลผลและจะสง Output ไปใหหนวยงานที่เกี่ยวของและดาวเทียมวงโคจรไมประจำท่ี 

(NGSO) ดาวเทียมวงโคจรวงโคจรระยะต่ำ (Low Earth Orbit "LEO") และ ดาวเทียมวงโคจรวงโคจร

ระยะปานกลาง (Medium Earth Orbit "MEO") จะตองเปนเรื่องท่ี Focus และหามละเลย เนื่องจาก

ตัวอยางคุณประโยชนที่ยกตัวอยางไปขางตน หากประเทศไทยไมดำเนินการก็จะเปนแคผูใชงานและจะ

ถูกควบคุมจากผูใหบริการได ผมคิดวา Global Communications และ Global Positioning จะเปน

เรื่องที่ใหญสำหรับประเทศไทยในเวลานี้ ตอนนี้ประเทศไทยควรจะสนใจแค Earth observation กับ

เรื่องของ IOT ท่ีเขามาเพ่ิมเติมขีดความสามารถและ Development ของ Server, Software เพ่ือจะ

ให Output กับหนวยงานท่ีมีลักษณะแตกตางกันจุดนี้ถึงจะเหมาะกับประเทศไทย 
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3. การแขงขันของผูใหบริการโทรคมนาคมในปจจุบันทานมองวาควรจะเปนการแขงขันกันหรือจะ

เปนการสงเสริมกันจะมุมมองตรงนี้เปนอยางไร 

ในในสายตาของผมคิดวาจะมีเฉพาะงานบางงานซึ่งรัฐควรจะเปนผูดำเนินงาน ยกตัวอยางเชน  

1) งานดานความมั่นคงงานเรื่องทรัพยากรธรรมชาติของประเทศ 2) งานที่เกี ่ยวกับทรัพยากรของ

ประเทศซ่ึงมีความจำกัดอยางท่ีดิน ส่ิงเหลานี้รัฐบาลควรท่ีจะกระจายทรัพยากรอยางเท่ียงธรรมใหกับคน

ทุกคนในประเทศ แตงานบางงานนั้นควรท่ีผลักดันเอกชนเขามาดําเนินการ ซ่ึงรัฐบาลควรจะเปดโอกาสใหมี

การแขงขันเพื่อที่จะไดรับประโยชนแกผูใชบริการใหมากที่สุด ใหผูใชบริการมีโอกาสไดเลือกแตการแขงขัน

นั้นก็ตองเปนไปอยางมีกติกาเพราะฉะนั้นประเทศไทยตองมี Regulator ที่ทำหนาที่ออก Regulation 

แลวก็ทำหนาที่ควบคุมกติกาเพื่อใหเกิดความยุติธรรมกับทุกฝาย สิ่งท่ีจะทําเปนหลักสูตรใหสอดคลองกับ

ความเปนไปของโลกในอนาคต ตางประเทศมีความเจริญขึ้น ตางประเทศจางงานผูเสียภาษีเพราะฉะนั้น

รัฐบาลก็จะไดภาษีจาก Corporate และรัฐบาลจะไดภาษีจากภาษีรายไดของผูทํางานและไดภาษีจาก Vat 

เพราะผูที ่ทํางานจะมีเงินใชจายภายในครอบครัว เขาก็จะเสีย Vat เพราะฉะนั้นภาพรวมในประเทศจะ

เกิดขึ้นใหญขึ้น การที่ประเทศไทยยกระดับแรงงานขึ้นมาอยางที่กลาวเมื่อสักครูแปลวาขีดความสามารถใน

การแขงขันของประเทศจากสูงข้ึนใชไหม แลวนอกจากนั้นบริการแบบนี้ขีดความสามารถแบบนี้ก็ยังจะเอาไป

ใชบริการใหกับประเทศอื่นไดอีกดวย ประเทศไทยมีโอกาสที่จะนำรายไดเขาประเทศแลวเมื่อสักครู ท่ี

กลาวถึงเรื่องของการแขงขันจะตองมีกติกาเพื่อที่จะทำใหผูประกอบการของประเทศไทยที่ไดรับการ

พัฒนาและขณะเดียวกันประเทศไทยก็ทำใหผูประกอบการตางประเทศกลาที่จะเขามาลงทุน เมื่อไหรก็

ตามที่มี Regulation และมีผูกำกับกติกาท่ีเปนไปดวยความเที่ยงธรรมชัดเจนจะทำใหเกิดผูเลนใหม ๆ 

และการท่ีมีผูเลนจากตางประเทศจะเปนผลดีในการท่ีทำใหผูเลนของไทยตื่นตัว แตหากกฎกติกาไปเอ้ือผู

เลนตางประเทศจนเกินไป จะเปนการปดกั้นไมใหผูเลนในประเทศไทยเกิดการพัฒนา แตหากกฎกติกา

ของประเทศไทยไปปดกั้นผูใหบริการตางประเทศ และยกระดับผูเลนคนไทยอยางเดียว ผูเลนคนไทยก็จะ

ไมพัฒนาเพราะฉะนั ้นก็ควรจะคำนึงถึงความเหมาะสม และวิเคราะหกันโดยละเอียดรอบคอบ 

เพราะฉะนั้น กสทช. ควรที่จะขยายบทบาทตัวเองวาควรจะออกขอบัญญัติ กฎหมาย ระเบียบ อะไรท่ี

ทันสมัย ขณะเดียวกันกฎหมายที่โบราณก็ควรจะนำออกไป สิ่งที่ผมกลาวไมใชสิ่งที่ผมจะตอบคําถามนี้วา

จะทํายังไงผมพูดเปนหลักการไดแตเปนหนาที่ขององคกรตาง ๆ ซึ่งทั้งองคกรตองทํา เพราะฉะนั้น กสทช. 

ควรจะขยายบทบาทของตัวเองและตองเขาใจสถานการณที่เคลื่อนที่ไป แลวจะออกกฎระเบียบขอบังคับ

อะไรที่ทันตอสมัย และเปนกฎขอบังคับที่ทําใหเกิดเหตุการณอยางที่ไดพูดไปเมื่อสักครูคือเกิด Entreating 

ทั้งคนขางนอกแลวก็ทําใหเกิดโอกาสสําหรับคนขางในและขณะเดียวกันกฎอะไรที่โบราณก็ตองเปลี่ยน

ออกไป พอเปน กสทช. จะทําในรูปแบบนี้ Mindset ตอง Chain วา Space economy เปนสิ่งสําคัญ

สําหรับอนาคต หมายความวาประเทศไทยเจริญขึ้นมีการยกระดับแรงงาน มีการ Create Job มีการสราง

รายได มีการเสียภาษีของบุคคล มีการเสียภาษี Vat เพราะผูคนใชจายมากขึ้น เพราะฉะนั้นภาพรวมที่ทํา

เรื่อง Spacer Economy และ Outcome มองถึง Economy ของประเทศ ไมใชมองวาลายเสนท่ีทานไดรับ



192 
 

เขามาเทาไหรจะเปนรายไดของหนวยงานนั้นจุดนี้ตองเลิกคิดอันนี้ตองเปลี่ยนเลย MINDSET อันนี้ตอง

เปลี่ยนใหมแลวหนวยงานท่ีท่ี Work กับตางประเทศยกตัวอยางตองใหการสนับสนุนก็ตองมองวาสิ่งท่ีเกิดข้ึน 

Outcome อันนี้เปน Outcome ของ Total Picture เปน Outcome ของ National economy ซึ่งจะ

สงผลดีการกับทุกคน และ 1) รัฐบาลตองมีการพัฒนาบุคลากรที่อยูในองคกรของรัฐบาล ซึ่งรัฐจะตอง

เปนคนที่ยกระดับพัฒนาคุณภาพบุคลากร 2) รัฐบาล Create ใหเกิดการแขงขันและใหเกิดการบริการ

ใหม ๆ จุดนี้ทำใหเอกชนตื่นตัวหากกฎ Regulation ตาง ๆ เปนไปดวยความเที่ยงธรรมผูกำกับกติกา

เปนไปดวยความเที่ยงธรรมไมใชวาปดกั้นคนนอกทำใหคนในอยางเดียวหรือปดหรือเปดเผยคนนอกแต

วาคนไทยไมมีโอกาสเจริญเติบโตไมใชเปน Balance  ธุรกิจก็จะทำใหทางบริษัทพวกเอกชนรูวาเขา

ตองการคนแบบไหนการพัฒนาบุคลากรก็จะเกิดขึ้นจากภาคเอกชนดวยซึ่งเยอะกวานะจะเยอะกวา

ภาครัฐบาลที่เกิดขึ้นเอกชนก็เปนเปน User คนหนึ่งของสถาบันการศึกษาฉะนั้นเมื่อมี User คนหนึ่ง

สถาบันการศึกษาถึง User เขามาจาก Public Factor ภาครัฐอีกคายหนึ่งมาจากภาพ Private vector 

สถาบันการศึกษานี้ก็จะตองตื่นตัวทันสมัยแลวยกระดับตาง ๆ ขึ้นไปจะเชื่อมโยง และจุดนี้คือการ

ยกระดับแรงงานของประเทศท้ังหมดเพราะฉะนั้นแรงงานของประเทศไทยจะมีคุณคาท่ีสูงข้ึน 

4. ทานสมประสงค มองวาการเปลี่ยนแปลงในประเทศในเรื่องของความตองการของผูใชงานท่ี

อยากใชเทคโนโลยีใหม ๆ หรือการเปลี่ยนแปลงจากความกดดันจากภายนอก ที่ทำใหเกิดการ

เปล่ียนแปลงในประเทศไดมากกวากันหรือวาจะควบคูกัน  

จะควบคูกัน 1) โลกปจจุบันนี้เปนโลกเปดเพราะฉะนั้นในภาคของเอกชนในภาคของเอกชนสินคา

ตัวเดียวกันอาจจะถูกภัยคุกคามมาจากท่ีอ่ืนท่ีไมอยูในประเทศไทย 2) บริษัทเอกชนอยากจะเจริญเติบโต

นี้ก็แปลวาตัวเองตองยกระดับผลิตภัณฑ บริษัทเอกชนองคกรเอกชนก็อยากจะเจริญเติบโตการท่ี

อยากจะเจริญเติบโตนี้ก็แปลวาตัวเองตองยกระดับผลิตภัณฑ ยกระดับ Product And Service หาก

บริษัทเอกชนจะขายเหมือนเดิมใชเหมือนเดิมการเจริญเติบโตนั้นยากเพราะฉะนั้นท้ัง 2 ประเด็นจะเกล้ือ

กูลกัน ในขีดความสามารถในการแขงขันอยางสูงขึ้นเพราะฉะนั้นแรงกดดันก็จะไปสูกับแรงกดดันขึ้นมาจาก

ตางประเทศตางประเทศก็พัฒนาก็ไมอยูกับที่เพราะฉะนั้นเมื่อพัฒนามากขึ้นก็จะสามารถเจาะตลาดที่อื่นได 

แตในสวนของภาครัฐที่เปนองคกรของภาครัฐอันนี้ตองยกระดับตัวเองเชน เรื่องความมั่นคงก็ตองศึกษาวา

ความมั่นคงประเทศไทยตองยกระดับขีดความสามารถยังไงที่จะทําใหประเทศไทยสามารถที่จะเปนรั้วท่ี

เขมแข็งปองกันไมใหคนอื่นเขามาปลอยใหคนอื่นเขา Enemy ก็ไมไดหยุดนิ่งอยูกับที่เพราะฉะนั้นตอง

ยกระดับนอกจากนั้นเรื่องเกี่ยวกับเรื่องการจัดสรรทรัพยากรทรัพยากรไมมีทางจะ Gold คือ ลักษณะภูมิ

ประเทศไทยเทานี้ และจะทำอยางไรถึงจะ Make Use ใหมี Efficiency สูงสุดโดยเท่ียงธรรมกับคนไทย

ทุกคนเปนซ่ึงเปนหนาท่ีของรัฐบาล 
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5. ควรมีการออกกฎหมาย ระเบียบใหครอบคลุมการดำเนินงานดาน ดาวเทียมวงโคจรไมประจำท่ี 

(NGSO) ในลักษณะใด มีปญหาและอุปสรรค หรือมีแนวทางการแกปญหาอยางไร 

ผมคิดวาเรื่องนี้เปนเรื่องที่ตองวินิจฉัยโดยละเอียดเปนกรณีไปคือ ของบางอยางในจุดเริ่มตนประเทศ

ไทยอาจจะมีผล Protection เปนชวงระยะเวลาหนึ่ง หากประไทยได Protection ที่ Forever เปนก็ไมได

เปนผลดีสําหรับประเทศไทย ยกตัวอยางเรื่องของ Landing Right อันถูกตองการที่ใครก็ตามจะมาทำ

ธุรกิจในเมืองไทยคุณจะตองไดรับใบอนุญาต Landing Right และ Landing Right นั้นตองใหบริษัทท่ี

หุน 51% กับประเทศไทยอยางนี้เปนเรื่องถูกตอง สิ่งนี้ควรจะอยูตอไปหรือไมคิดวายังไงก็ควรจะตองดู

ตอไปอยางนี้อยางนี้เปนตน จะตองดูเลยวาหากในอนาคตมองวาควรจะตองมี Mechanism ในกาเขาดู 

จะตองเริ่มจากจากการ Open Minds เมื่อ Open Minds เสร็จก็จะ Open Eyes วาโลกนั้นเคลื่อนที่เปน

ยังไงและนําประเด็นทั้งหลายมารวมกันพิจารณาวาอะไรยังประโยชนใหกับประเทศไทย ประชาชนคนไทย

สูงสุดทั้งระยะสั้นและระยะยาวอันนี้ Open Eye ในเรื่องของ Movement เทคโนโลยี Movement ของ

เรื่องของ Consumer Movement ของเรื่องของการแขงขันในตลาดโลก Movement เรื่องของวิชาความรู

แรงงานในประเทศไทยและของคนอื ่น สิ ่งตาง ๆ เหลานี ้มีปจจัยอื ่นในหลายอยางที ่จะตองนําเขามา

เพราะฉะนั้นตองพิจารณาเปนกรณีไป 

6. ทานสมประสงค มองวารัฐบาลและประชาชนมีแนวความคิดไปในทิศทางเดียวกันหรือไม  

หรือวาประเทศไทยควรจะสร างการเร ียนร ู ท ั ้งร ัฐบาลประชาชนไปพรอมกันในเร ื ่อง 

ของ Open Minds  

ตองเริ่มจาก Open minds ขออนุญาตขออนุญาต Philosophy คนทุกคนที่เกิดขึ้นมาในประเทศนี้

ในแผนดินนี้ลวนมีสิทธิของความเปนมนุษยเทาเทียมกันหมดเทาเทียมกันทุกคนท่ี แตวาทรัพยากรของ

ประเทศไมสามารถจะใหทุกคนไปบริหารไดประเทศไทยจึงจําเปนตองมีตัวแทนตัวแทนไปบริหารทั้งนั้นเม่ือ

เปนเชนนี้จะมี 2 สิ่งคือ ที่ตองเทาเทียมกันคือ 1) สิทธิ 2) หนาที่ ตองเทาเทียมกันคือ สิทธิและหนาที่ใน

การที่มีเปนตัวแทนไปบริหารคุณมีสิทธิในการที่จะสรางกฎหมายในการที่จะใชกฎหมายแตคน ๆ นั้นก็

ตองมีหนาท่ีท่ีตองรับรูวาสิทธิท่ีไดมานั้นเปนสิทธิของประชาชนท่ีเขามอบใหแลวจะตองทำเพ่ือประโยชน

ของกระจายคนจะตองทำไปใหกลับไปสูประชาชนไมใชเปนของของคุณท่ีคุณไปใหเขาสิทธิท่ีประชาชนก็

มอบใหมาเขามอบใหพวกขาวเขาไมไดมอบใหตลอดไปเพราะฉะนั้นคุณอายุ 60 ก็เกษียณก็เปนขอ

เกษียณจะเปนเชนนี้เพราะฉะนั้นในระหวางที่ทำหนาที่คุณขามหนาที่เพื่อใหเกิดประโยชนแกประชาชน

เพราะวาส่ิงท้ังหลายท่ีเกิดข้ึนมานั้นเปนส่ิงท่ีมาจากประชาชน ประชาชนมีหนาท่ีเสียภาษี ภาษีทุกคนเสีย

หมดมีมีภาษีที่ใหญที่สุดในประเทศนั่นคือภาษี Vat และประชาชนมีหนาที่ในการเสียภาษีประชาชน

จะตองมีส ิทธ ิ ์ ในการตรวจสอบวาค ุณใชภาษีไปในทิศทางที ่ถูกต องหรือไม ประชาชนมีส ิทธิ์

วิพากษวิจารณวาคุณทำเพื่อประเทศและประชาชน หรือทำเพื่อประโยนสวนตัว ซึ่งตองตั้งอยูบนสิทธิ

และหนาท่ีตอง Set minds วาสิทธิและหนาท่ีคูกัน 
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7. เรื ่องของนโยบายโทรคมนาคมซึ่งตอนนี้ประเทศไทยอาจจะติดในเรื่องของ Landing Right  

ทานสมประสงคมีความคิดเห็นอยางไร 

ไมวา Starlink / One web หรือผูใหบริการคายไหน Global Star โดยสภาวะของ Physical 

ดาวเทียมเคล่ือนท่ีผานดินแดนนานฟาประเทศไทย แตอยูใน Level ท่ีสูงมากไมมีไมมีอะไรกำกับอยูแลว  

ประเด็นสำคัญก็คือเมื่อผูใหบริการตางชาติจะมาหาประโยชนทางธุรกิจในประเทศไทย ผูใหบริการ

ตางชาติตองอยูภายใตกฎหมายไทยเพราะฉะนั้นประเทศไทยตองใชโอกาสนี้ในการที่จะโปรคนไทยดวย 

ดังนั้นผมยังเห็นดวยวา Landing Right จำเปน ไมใชใครก็ไดเขามาทำอะไรก็ไดโดยท่ี อันนี้เปนแผนดิน

ไทยเมื่อสัญญาณลงมาบนแผนดินไทยนั้นจะมาเก็บคาบริการคนไทยนั้นจะตองอยูภายใตกฎหมายไทย

ดวยและตองเก็บภาษีที่กำหนดใหเปนบริษัทไทย 51% เพื่อเปนการยกระดับประเทศ ประเทศไทยตอง

คิดวาเม่ือแผนดินไทยมี Consumer เปนคนไทย ผูใหบริการตางชาติเขามาทำธุรกิจไดรับประโยชนนี้ไป 

ส่ิงหนึ่งท่ีผูใหบริการตางชาติจะตองใหก็คือทำใหคนไทยเจริญข้ึน ตองควรท่ีจะมีความเทาเทียมกัน และ 

Landing Right ตองเปนบริษัทของคนไทยและยังจำเปนอยูในเวลานี้ 

8. รัฐบาลหรือคนไทยตองเตรียมตัวอยางไรกับเทคโนโลยีในอนาคต 

ผมอยากจะแนะนําให Mindset มองถึงประเทศชาติโดยสวนรวมไมใชไปมองถึงรายไดเฉพาะ  

และเรื่องของ Open Minds กับ Open Eyes เพราะฉะนั้นกฎระเบียบที่ใชในเวลานี้อาจจะเหมาะในเวลานี้  

แตในอนาคตอาจจะไมใชแลวก็ไดแตในขณะนี้ขอคิดวายังจําเปนในเรื่อง landing right ยังจําเปนเพราะวา

ประเทศไทยยังมี Eyes Technology จะตองมีกลไกลทําใหคนไทยไดรับการพัฒนาและก็ยกระดับ หากคน

ไทยไปถึงในระดับท่ีสามารถคิดไดอยาง Star link คนไทยไปบุกขางหนาแลวก็เดี๋ยวคอยวากันไมง้ันจะปลอย

ใหเขาเขามาแลวก็ควบคุมทุกสิ ่งทุกอยางไมไดซึ่งตองมีกฎหมายใหพอใช และกฎหมายจะเดินตาม

เทคโนโลยี กฎหมายตองทันสมัย ซึ่งคนที่ควบคมกฎหมายอยาง กสทช. ตองเขาใจบริบทและเขาใจวา

กฎหมายอันไหนเกาแลวควรถอดออกหรือออกฎหมายใหมที่จะใสเขาไปใหมที่มารองรับ คนที่ควบคม

กฎหมายตองติดตามเทคโนโลยีใหทัน คนท่ีจะทำจุดนี้ไดตองเปนคนท่ีมี Mindset ท่ี เปดกวาง  

9. ทานสมประสงคมีมุมมองเกี่ยวกับ Startup ที่จะดำเนินการในเรื่อง New Space Economy 

อยางไร  

สงเสริมเต็มที่เลยแตวาคงตองใชวาตองยอยงานคือบริษัทที่เปน Startup ขึ้นมานาจะ Startup  

ไดยกตัวอยางเชนจากเรื่อง Software Development เมื่อสักครูที่พูดถึงแลวก็คงไปหากจะเริ่มทีเดียว

ไมนาได แตวาสมมุติวามี Satellite TEOS - 2 ของ GISTDA มีอยูแลว บริษัทนึงเกิดขึ้นมาและพบวา 

GISTDA นั้นสนใจในเรื่องนั้น บริษัทก็ไปศึกษาเรื่องนั้น ๆ ศึกษาเรื่องเกี่ยวกับเซนเซอรและ signal ท่ี

เกิดขึ้นตรงนี้แลวเอาตรงนี้มาพัฒนาเปน Software เปน Application Software ซึ่งดีกวาที่คิดวาใช

อยูในปจจุบันแลวมาเสนอ GISTDA ก็ open Minds ที่จะเอามาพิจารณาดีกวาของที่ใชอยูปจจุบันนะ

เพราะฉะนั้นก็ควรจะสงเสริม Application Software เปนอะไรที่ไมไมหยุดนิ่งอยูกับท่ีไดแลวก็ไมได
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ลงทุนในแงของ Cab X ในเรื่องเครื่องจักรไมไดลงทุนเพราะฉะนั้นบริษัทที่มีคนอยู 4 คน 5 คนก็อาจจะ

พัฒนา Software และเปนจุดกําเนิดของบริษัท Startup อยางนี้ก็ไดเปนไป 
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันพฤหัสบดีท่ีท่ี 7 กุมภาพันธ 2566 เวลา 13:30 – 14:30 น. 

ณ ศูนยราชการเฉลิมพระเกียรติ 80 พรรษา ช้ัน 7 กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ   ดร.ปกรณ อาภาพันธุ (ผสทอภ.)     

1. ในอนาคตประเทศไทยควรมี NGSO แบบใด ประเทศไทย ควรมี NGSO Commercial / Non 

Commercial หรือไม 

เห็นวา ประเทศไทย ควรมี NGSO Commercial เพราะ การเปดใหมีการแขงขันเสรีในกิจการ

โทรคมนาคมเปนสถานการณปจจุบันที่เกิดขึ้นทั่วโลก ในการบริหารจัดการกิจการที่ใชคลื่นความถี่ทั้งดาน

โทรคมนาคมและดานกิจการกระจายเสียงวิทยุโทรทัศน ซ่ึงจากประสบการณในอดีตท่ีผานมา กรณีท่ีรัฐเปน

เจาของกิจการโทรคมนาคมท้ังในดานการลงทุนและการใหบริการแกประชาชนนั้น ประชาชนผูใชบริการ

มักจะไมพึงพอใจคุณภาพการบริการ  

อีกทั้งการใหบริการของรัฐยังไมสามารถทําไดอยางทั่วถึง โดยเฉพาะอยางยิ่ง เมื่อเทคโนโลยีเปลี่ยน 

แปลงอยางรวดเร็ว รัฐก็ไมสามารถปรับตัวไดทัน อีกทั้งยังตองใชเงินลงทุนมหาศาลในการเปลี่ยนแปลง

เทคโนโลยีประกอบกับสภาพการณท่ีรัฐผูกขาดกิจการและไมมีการแขงขันจากผูประกอบการรายอ่ืน รฐัจึงไม

จําเปนจะตองนําเสนอผลิตภัณฑ หรือการบริการใหม ๆ สูตลาการบริหารจัดการกิจการโทรคมนาคมดวย

ระบบการแขงขันเสรีและเปนธรรมจึงเปนระบบท่ีเกิดขึ้นเพื่อแกไขปญหาดังกลาวและเพื่อสรางการแขงขัน

ขึ้นมาในกิจการโทรคมนาคม และเพื่อใหผูประกอบการแขงขันกันนําเสนอการบริการที่ดีที่สุดแกประชาชน

ในฐานะผูบริโภค 

2. การแขงขันในกิจการดาวเทียมและบริการโทรคมนาคม หรือบริการดิจิทัลใหม ๆ ในประเทศ

เ ป น 

อยางไร และแนวโนมในตางประเทศเปนอยางไร 

ยกตัวอยาง กรณีประเทศลักเซมเบิรก มีบริษัท SES หนึ่งใน 3 ของผูประกอบกิจการดาวเทียมราย

ใหญที่สุดของโลกและสํานักงานใหญบริษัทของ Intelsat S.A. หนึ่งใน 3 ผูประกอบกิจการดาวเทียมราย

ใหญที ่สุดของโลกตั ้งแตป ค.ศ. 2010 ถึง 2016 เชนกัน ความสําเร็จของบริษัทเอกชนทั้งสอง ทําให

อุตสาหกรรมอวกาศของประเทศลักเซมเบิรกเติบโตขึ้นจนคิดเปนรอยละ 2 ของผลิตภัณฑมวลรวมใน

ประเทศ (Gross Domestic Product: GDP) ภายในป ค.ศ. 2016 ซึ่งอาจกลาวไดวามีผลตอ อัตราการ

เติบโตทางเศรษฐกิจที่รวดเร็วมากโดยใชระยะเวลาเพียง 30 ปในการเริ่มตนอุตสาหกรรมอวกาศเทานั้น

เบื ้องหลังสําคัญของความสําเร็จก็คือ การบริหารจัดการดาวเทียมที ่ใชรูปแบบการดําเนินธุรกิจแบบ
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รัฐวิสาหกิจและใชรูปแบบการจัดสรรใบอนุญาตแบบสัมปทานและมากอนไดสิทธิกอน และนโยบายของ

รัฐบาล และกฎหมายท่ีเอ้ือใหอุตสาหกรรมดาวเทียมของประเทศเขมแข็ง  

ตัวอยางนโยบายรัฐบาลรวมสนับสนุน คือ โครงการการรวมทุนระหวางรัฐบาลกับบริษัท SES ใน

โครงการ “LuxGovSat” “การมีหุ นสวนระหวางภาครัฐและภาคเอกชนเปนวิธีที ่ดีที ่สุดในการเริ ่มต

นโครงการนี้เนื่องจากความเปนหุนสวนทําใหมีการรวมองคความรูในดานอุตสาหกรรมอวกาศของประเทศ

ลักเซมเบิรกโดยสงผานไปยังบริษัท SES ซึ่งมีขีดความสามารถในการบริหารจัดการกฎระเบียบทางดาน

ดาวเทียม การติดตอสัมพันธกับตางประเทศ ตลอดจนภาพลักษณของบริษัทที่มีความมั่นคงและชื่อเสียงที่ดี

ของประเทศลักเซมเบิรกจึงถือไดวา เปนสิ่งสําคัญที่จะนําเสนออยางมีคุณคาใหกับรัฐบาลอื่น ๆ หรือองคกร

ระหวางประเทศตาง ๆ 

อยางไรก็ตาม อุตสาหกรรมดาวเทียมเปนอุตสาหกรรมที่มีแนวโนมความเสี่ยงสูงเพราะเทคโนโลยี

เปลี่ยนแปลงรวดเร็ว และยังตองแขงขันกับกิจการโทรคมนาคมประเภทอื่น ๆ ดวย มีการเปลี่ยนแปลง

อันรวดเร็วทางดานเทคโนโลยีทําใหมูลคาของทรัพยสินเสอืมลงอยางรวดเร็ว เนื่องจากเปนทรัพยสินท่ีเก่ียวข

องกับเทคโนโลยีและอุปกรณอิเล็กทรอนิกส และมีวันหมดอายุอุตสาหกรรมดาวเทียมเปนอุตสาหกรรมท่ีตอง

การความรูและความเชี่ยวชาญทางดานเทคนิคเฉพาะดานบุคลากรจํานวนไมมากที่สามารถทําได และคาจ

างอยูในระดับสูง ซ่ึงหากใช 

โครงสรางของรัฐ (ไทย) และการบริหารจัดการในรูปแบบของรัฐ (ไทย) อาจจะมีปญหาในเรื่องคา

ตอบแทนหรือสวัสดิการท่ีไมสามารถจายไดนอกจากนี้อุตสาหกรรมดาวเทียมเปนอุตสาหกรรมท่ีตองการการ

ป รั บ 

ตัวกับตลาดโลกอยางรวดเร็วโดยเฉพาะอยางยิ่งในเรื่องพฤติกรรมการบริโภค โดยจะตองแขงขันกับกิจการ

โทรคมนาคมและกิจการกระจายเสียงวิทยุและโทรทัศนที่มีอัตราการเตบิโตสูงมาก และความเขมแข็งของ

อุตสาหกรรมดาวเทียมอยู ที ่การกระจายความเสี ่ยงโดยการมีจํานวนดาวเทียมมากขึ ้นและใหบริการท่ี

หลากหลายภายในหลายประเทศ 

3. เรื่อง NGSO ตองเตรียมพรอมอะไรบางในแงของภาครัฐและหนวยงานท่ีเกี่ยวของ 

ควรมีการแกไขกฎหมายท่ีสนับสนุนอุตสาหกรรมดาวเทียมของประเทศ 

ตัวอยาง ประเทศลักเซมเบิรกมียุทธศาสตรเพื่อเปนผูนําดานอวกาศและเปนศูนยกลางการสํารวจ

อวกาศเชิงพาณิชยของยุโรปจึงมีการตราพระราชบัญญัติวาดวยการสํารวจและการใชทรัพยากรในอวกาศ 

ในป ค.ศ. 2017 ซึ่งเปนกฎหมายที่สรางสิทธิในความเปนเจาของทรัพยากรที่ไดมาจากอวกาศ เนื่องจาก 

สนธิสัญญาวาดวยอวกาศตอนนอก ค.ศ. 1967 (The Outer Space Treaty – OST) ซ่ึงประเทศตาง ๆ 107 

ประเทศ รวมถึงประเทศลักเซมเบิรกไดเขารวมเปนภาคีดวย ไดมีการกําหนดหลักเกณฑสําหรับการสํารวจ

อวกาศอยางสันติและเปนอิสระ 
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กฎหมายนี้มีวัตถุประสงคเพื่อสรางระบบการออกใบอนุญาตและการกํากับดูแล การสํารวจและ 

การแสวงหาทรัพยากรในอวกาศมาครอบครอง (ซึ่งคลายคลึงกับรัฐบัญญัติการปลอยวัตถุเขาสูอวกาศ 

ในเช ิงพาณ ิชย และการแข งข ันของสหร ัฐอเมร ิกา (US Commercial  Space Launch and 

Competitiveness Act) ภายใตกฎหมายนี้ ผูประกอบการเชิงพาณิชยท่ีไดรับอนุญาตสามารถดําเนินการใน

การแสวงหาทรัพยากรอวกาศเพ่ือนํามาเพื่อใชประโยชนอยางหนึ่งอยางใดได ซึ่งเรียกวาการแสวงหาประโย

ชนจาก “วัตถุใกลโลก” หรือ “Near Earth Objects” (NEOs) ไมวาจะเปนการทําเหมืองแร หรือทรัพยากร

อื่น ๆ และจากการตรากฎหมายฉบับนี้อยางเปนทางการ จึงมีผลใหประเทศลักเซมเบิรกเปนประเทศแรกใน

ยุโรปท่ีมีกฎหมายกําหนดความเปนเจาของทรัพยากรท่ีไดมาจากอวกาศ จึงเห็นไดวา ประเทศลักเซมเบิรก มี

นโยบายที่กาวหนาและมีความพยายามที่จะพัฒนาตนเองใหเปนศูนยกลางทางดานกิจการอวกาศในเชิง

พาณิชยขของยุโรป 

นอกจากรัฐบาลสนับสนุนกิจการดานดาวเทียมและอวกาศผานนโยบายหรือโครงการตาง ๆ ตลอดจน

มีกฎหมายที่เอื้อตอการประกอบกิจการทางดานอวกาศแลว ควรมีหนวยงานที่เกี่ยวของกับการกํากับดูแล

อุตสาหกรรมดาวเทียมและอุตสาหกรรมอวกาศ เชน “หนวยงาน Institute Luxembourg of Regulation 

หรือหนวยงาน ILR” ซ่ึงเปนสถาบันกํากับดูแลแหงประเทศลักเซมเบิรก โดยมีบทบาทและหนาท่ีในการออก

ใบอนุญาตการประกอบกิจการ สนับสนุนผูประกอบการท่ีอยูในอุตสาหกรรมดาวเทียมท้ังทางดานองคความ

รูและเงินทุนสําหรับการวิจัยและพัฒนา โดยมีวัตถุประสงคเพื่อสรางอาชีพในอุตสาหกรรมดาวเทียมและ

อุตสาหกรรมโทรคมนาคม และพัฒนาใหเขมแข็งเพ่ือไปสูตลาดโลกได 

4. ควรมีการออกกฎหมาย ระเบียบใหครอบคลุมการดําเนินงานดาน NGSO ในลักษณะใด  

มีปญหาและอุปสรรค หรือมีแนวทางการแกปญหาอยางไร 

ปญหาสําคัญในเรื่องของดาวเทียมนั้น มิใชเปนปญหาในมิติทางดานกฎหมายแตเพียงอยางเดียว  

หากแตเปนปญหาในเชิงนโยบาย ปญหาในการประสานงานระหวางหนวยงานตาง ๆ ของรัฐปญหาการ

ประสานงานระหวางเอกชนกับรัฐ และอาจกลาวไดวาเปนปญหาดังกลาวท่ีเกิดข้ึนเปนปญหาท่ีเกิดกับบริบท

ของประเทศไทยเทานั้น โดยเฉพาะอยางยิ่งในประเด็นท่ีมีความทับซอนกันระหวางระบบสัมปทานกับระบบ

ใบอนุญาตท่ีทําใหสิทธิและหนาท่ีของผูประกอบการเกิดความลักลั่น จนเกิดความไมม่ันคงในทางสถานะทาง

ธุรกิจได ดังนั้น การกําหนดนโยบายที่ชัดเจน แนนอนและสอดคลองกับบริบทของประเทศไทย จึงเปน

สิ่งจําเปนอยางยิ่ง สําหรับการพัฒนาอุตสาหกรรมดาวเทียมใหมีการเติบโตท่ียั่งยืน โดยเฉพาะอยางยิ่ง หากมี

การบริหารจัดการที่ดีและมีประสิทธิภาพก็จะสามารถนํารายไดหรือสรางความไดเปรียบในทางนโยบาย

ระหวางประเทศใหกับประเทศไทยได 
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันอังคารท่ี 22 กุมภาพันธ 2566 เวลา 08.00 - 15.00 น. 

ณ EEC บางรัก ตึก CAT ช้ัน 25  กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ   คุณชิต เหลาวัฒนา ท่ีปรึกษาพิเศษ ดานพัฒนา การศึกษา บุคลากร และเทคโนโลยี 

EEC  

1. ในอนาคตประเทศไทยควรมี NGSO แบบใด 

ประเทศไทย ควรมี NGSO Commercial / Non Commercial หรือไม 

ประเทศไทยหลงคิดวาประเทศไทยหลงเปน Leader และ User Implement จะเห็นสองสวนท่ี

สัมพันธกันคือ 1) National Security 2) Economy เพราะฉะนั้นตอง Optimized ใหดี ซ่ึงประเทศไทยนั้น

หวังในคนรุนใหมเชน GISTDA เปนอยางมาก เพราะหนวยงานไทยท่ีจะสามารถ Optimize ในจุดนี้ได คงไม

พน GISTDA เพราะวาเปนหนวยงานท่ีเขาใจใน Education Technology เปนอยางดี อยางลาสุด Star link  

สงคนมาคุยรายละเอียดกันแลว ซึ ่งในแงของเศรษฐกิจ ประเทศไทยตองการอยางมากในเรื ่องของ

ดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) และดาวเทียมวงโคจรระยะกลาง (MEO) ซึ่งจะเปนตัวกระตุนทำให 

Supply Chain เกิดขึ้นและสิ่งที่ Star Link ทำนั้นสามารถสงกลุมดาวเทียมขึ้นไปหวงอวกาศไดหลาย 

10,000 ดวง ซึ่งคิดคราว ๆ ในมิติเดียวถาประเทศไทยสามารถทำ Supply Chain ไปอยูในจุดนี้ไดคิด

เฉพาะในมุมมองของ บริษัท EEC ก็จะสามารถเรื่องลดสตอก สินคาไดมหาศาล ซึ่งตรงนี้แค Justin 

Time ไดทันที  

ในแงของเศรษฐศาสตรซึ่งเปนเรื่องที่ดีอยางมาก ในมิติเดียวกันนี้ พอสิ่งที่กลาวไปขางตนนั้นเกิดข้ึน

แลว สิ่งท่ีจะตามมา Prone To Cyber Security มากและจะไมมีอะไรท่ีสามารถบอกไดวาจะ Prone ในจุด

นี้ เพราะฉะนั้นถาประเทศไทยคิดเรื่องพวกนี้ไปในทิศทาง Economic Development ในขณะเดียวกัน

ประเทศไทยจะไม National Security โดน Temper ไดในสวนนี้ยากยิ่ง ซ่ึงประเทศไทยจะเลือกทางใดทาง

หนึ่งไมได ซึ่งประเทศไทยตองสราง Innovation Ecosystem ใหเกิดในประเทศได ซึ่งถาตอบตามขอหนึ่ง 

มีความจำเปนอยางมากแตเราจะตอง ฉลาดในสถานะ Follower หรือ Implement วามิติไหนที่เรา

ตองการ Exercise ใหเกิดเศรษฐกิจอยางที่พูดไปนั้นขางตนเกิดขึ้น และประเทศสามารถสราง Supply 

Chain ได และจะเห็นไดชัดถึงเรื่องการคำนวณตนทุน การลงทุน และ Impact ท่ีเกิดข้ึน ผมคิดวาในแง

ของยุทธศาสตรแลวไมใชวาประเทศไทย Implement ในเรื่องของ เศรษฐกิจแลวเราจะทิ้งเรื ่องนี้ 

Somehow ผมคิดวาตองมีแนวทางเรื่องนี้ซึ ่งประเทศไทยไมใชเจาของ Technology ประเทศไทย
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จะตองมีหนวยงานท่ีคลายคลึงกับ GISTDA หรือ สำนักพัฒนาเทคโนโลยีกิจการอวกาศ (สพก.) ท่ีจะให

ความรูกับสังคม วงการธุรกิจอุตสาหกรรม และรัฐบาล ยกตัวอยางแนวทางในการดำเนินการดังนี้  

A) ประเทศไทยตองสนใจและจำเปนอยางยิ่ง และมีธุรกิจอะไรใน A ที่เกี่ยวของกับดาวเทียมวง

โคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

B) เนื่องจากประเทศไทยมีขนาดเล็ก B คือส่ิงท่ีควรทำเม่ือประเทศมีทรัพยากรอยูแลว 

C) ตองอาศัย Intelligent และบุคคลที่มีความรู นอกจากเรื่องของการลงทุนท่ีไมคุมคาหรือ 

National Security และชวยแนะนำวา เรื่อง C ไมควรทำ ซ่ึงเรื่องนี้เปนเรื่องท่ีเสียหาย  

ถาพูดถึงเรื ่องของ Satellite และสามารถกําหนด A B C ได หนวยงานแรกที่ตองไป Educate  

คือหนวยงานราชการ หนวยงานรัฐ แตตอนนี้ขณะกฎหมายของประเทศไทย ที่ทําใหธุรกิจเรื่องเกิดขึ้นไมได

เพราะวาไปอิงเรื่องของ National Security เยอะมาก ผมคิดวาข้ันตอนสําคัญกอนท่ีจะถึงขบวนการในการ

เขาไปอยูในแผนของรัฐบาลหรือสํานักงานสภาพัฒนาการเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ ผมคิดวาข้ันตอนแรก

ในการใหข อมูลนั ้นจะตอง Educate และตอง Educate ในภาพใหญว า ดานที ่ 1) Economic 

Development ดานที ่ 2) National Security และทั ้งสองงดานนั ้นสัมพันธก ันซึ ่ง Economic 

Development คือ National Interest ตองการใหประเทศไทยมีความมั่งคั่ง แตในขณะเดียวกันก็จะมี 

National Security ซ่ึง GISTDA อยูระหวางสองฝงนี้ เม่ือไปดานไหนดานหนึ่ง อีกดานหนึ่งก็จะมีผลกระทบ 

เพราะฉะนั้นตองประคองใหอยูในจุดกึ่งกลาง ผมถึงบอกวาจุดนี้บอบบางอยางมาก โดยเฉพาะอยางยิ่ง

ประเด็นที่บอกวาจะตองให สํานักงานสภาพัฒนาการเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติหรือหนวยงานของรัฐ

ออกเปนนโยบาย ซึ่งบริษัท EEC ไมมีปญหา และบริษัท EEC อยูฝายเดียวกับรัฐบาล ผมเองอยูในเรื ่อง 

Technology บริษัท EEC แตสํานักงานสภาพัฒนาการเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติและรัฐบาลพยายามจะ 

Introduce New Technology ตอนนี้นํา Rare Earth มาใชและตองมาดูวา Rare Earth ท่ีมีมลพิษเยอะ ๆ 

นั้นมีทางที่จะมีขบวนการการใหมหรือไม ซึ่งในปจจุบันคนพบวาเรื่องของมลพิษลดลงมาจาก 100% เหลือ

ประมาณ 10% ได เหมือนกันในแงของ Satellite ถาประเทศไทยเดินหนาไปอยางรีบรอนและไม

ระมัดระวังก็จะเจอ C แนนอน ซึ่ง ไมคุมกับการลงทุน เจอ national security และอีกมากมาย แตถา

สมมติวาประเทศไทย เริ่มคุนชินกับ Technology นี้แลว และทางภาครัฐเขาใจลึกซ้ึงมากข้ึนแลว ผมวา

มีความจำเปนอยางย่ิง วาประเทศไทยจำเปนตองมี national plan ใหได ดังนั้นผมคิดวาไมใชมีแคแผน 

5 ป แตตองดูไปไกลมากกวา 20 ป แตจะ break down ทุก ๆ 5 ป ยกตัวอยาง window ก็จะถูกอัพเดท

ทุก ๆ หาป ในขณะประเทศไทยจะหาผลประโยชนจากดาวเทียมอยางไร 

2. มองวาถาธุรกิจนี ้ในประเทศไทยเกิดขึ ้นจะเปนการใหบริการดานโทรคมหรือบริการดาน  

New digital  ไดอยางไร 

ผมจะพูดถ ึงในมุมมองของ บร ิษ ัท EEC เร ื ่องของ Autonomous Vehicle ซ ึ ่งผมได ท ํา 

Autonomous Vehicle ยุคแรก ๆ ในสมัยกอนและมีราคาแพงอยางมาก ซึ่งในปจจุบันนั้นเกิดขึ้นแลว

ยกตัวอยาง Tesla วิ่งดวย Autonomous Vehicle แตในทางกลับกันเรื่องของ 5G แค Column เดียวเม่ือ
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เปรียบเทียบ Infrastructure ในการตั้งเสาไฟ 5G คุณลมเหลวแลว ตนทุนไมได เพราะฉะนั้น Autonomous 

Vehicle ก็จะเกิดข้ึนในเมืองเทานั้น เพราะวาตางจังหวัดไมสามารถเกิดข้ึนได เม่ือมี Satellite มาตอนนี้ รา

เดนซี่ของ satellite ประมาณ 40 Sec ตัว ดาวเทียมวงโคจรตํ่า (LEO) ซึ่งในตอนนี้ technology อยูท่ี

ประมาณ 35 - 40 Millisec ผมคิดวาไมเกินสิ้นปหนาอาจจะลงมาถึง 20 Millisec 

ซ่ึงดาวเทียมนั้นครอบคลุมทุกพ้ืนท่ี เพราะฉะนั้นทุกอยางจะเปน Real Time เกิดข้ึน ซ่ึงแนนอน

วาจะเกิด Commercial มหาศาล คราวนี้จะเกิดเรื่องของ Education และอีกหลายเรื่องท่ีตองการ  

Big Chain Of Data และการกระจายทั่วไป แตเมื่อนั้นไมกระจายก็จะอยูที่วามี Port แตตอนนี้มี 

Satellite และมีความเร็ว 20 Millisec ไดจะครอบคลุมทั้งหมด ซึ่งผมคิดวา 5G ไมสามารถเขาถึงไดแต 

Satellite สามารถทําได ซ่ึงนี่ก็คือโอกาสของประเทศไทย แตประเทศไทย จะควาโอกาสนี้ได ตองเริ่มตั้งแต

ตรงนี้ ซึ ่งในแงของการลงทุน เพราะฉะนั ้นเวลาจะเขาไปถึง Technology อยาลืมแนวทางในการ

ดำเนินการ ABC) ของผม และตองหันทิศทางใหถูก 

3. เรื่องดาวเทียมวงโคจรไมประจำที่ (NGSO) ตองเตรียมพรอมอะไรบางในแงของภาครัฐและ

หนวยงานท่ีเกี่ยวของ 

ซึ่งจะสอดคลองกันทั้งหมดที่ผมกลาวไปขางตน เมื่อประเทศไทยทราบถึงแนวทางในการดําเนินการ 

ABC และ แนวทางในการดําเนินการนั้น ABC จะมีการเปลี่ยนแปลงอยูเสมอ ผมวาสิ่งที่ขาดไปไมไดเลยคือ

เรื ่องของกฎหมาย ประเทศไทยจะตองดูวากฎหมายรองรับอยางไรใน ABC ซึ่งจะสื่อสารอยางไรกับนัก

กฎหมาย นักกฎหมายทานจะเกงในแงของการดูวา ประเทศไทยจะเปนอยางไร ซ่ึงประเทศไทยจะตองอาศัย

ผูรูในดานกฎหมายในการ Enable อยางในกรณีกฎเกณฑ Renting Right นั้นดีหรือไมดี แตผมเชื่อไดวาคน

ท่ีตั้งกฎเกณฑมีความปรารถนาดีตอประเทศไทยอยางแนนอน แตตรงนี้เปน Dynamic แตตองใหคนท่ีรูเรื่อง

ของ Technology เขามารวมดวย เพราะวานักกฎหมายตองเขามา Support ABC ท่ีกลาวไปขางตน ถา

ไม Support จุดในนั้นจะทำใหเกิดผลเสียกับประเทศไทยได ขาดไมไดเลยที่ประเทศไทยจะตองทำงาน

รวมกับนักกฎหมาย และจะตองมีนักเศรษฐศาสตรเขามารวมดวย  

กระบวนการดําเนินงานประเทศไทยจําเปนตองทําเพราะเราไมมีผูเชี่ยวชาญและผูรูจริงผมคิดวาเรื่อง

ของ National Plan จะตองทําเมื่อประเทศไทยไดขอมูลและขอเสนอแนะมาปรับปรุงกัน และจะเห็นไดวา

หนวยงานอยางสํานักงบประมาณกับสํานักงานสภาพัฒนาการเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติจะไมคอยมี

ขอเสนอแนะตอบกลับมา ถามองในภาพใหญหลาย ๆ แผนจะเปนแผนที่นิ่ง ซึ่งกลไกของ บริษัท EEC กําลัง

จะพยายามปดจุดออนในตรงนี้ 

และผมคิดวา 1) ผมคิดวาควรจะพัฒนาคนรุนใหมข้ึนมา และใหคนรุนหลังคอยแนะนำซ่ึงจะตอง 

Support คนรุนใหม แลวจะตองมีบทเรียนใหคนรุนใหมในส่ิงท่ีผานมา 2) ประเทศไทยจำเปนตอง Well 

Communicated กับ Policy Planer 3) Communicate เรือ่งนี้ไมไชวา Just One Time แตจะตอง

ตอเนื่องกัน ซึ่งการที่จะทำใหดีขึ้นนั้นตองรวมมือกับ วิศวกร นักเศรษฐศาสตร นักธุรกิจ นักกฎหมาย 

นักการเมือง ถาประเทศไทยไมวางแผนโอกาสพลาดจะเยอะ โดยเฉพาะประเทศไทยไมใชเจาของ 
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Technology แตประเทศไทยจะเปน Implement Technology และเม่ือวันนั้นมาถึงลูกหลานไทยจะ

มีความอยูดีกินดี รวมถึงเรื่องของ Satellite ประเทศไทยอาจจะยังไปไมถึง Upstream แตประเทศไทย

จะอยู ที ่ Medium Steam หรือ Dow Steam ประเทศไทยไมจำเปนตองไปเปนผู นำดานการ

เปล่ียนแปลง Technology แตประเทศไทยนำ Technology นั้นมา Dissect ซ่ึงผมคิดวาประเทศตอง

มีผูรูดาน Technology ที่ทำใหเกินผลกระทบ ซึ่งประเทศไทยตองมีบุคคลประเภทนี้ และในชวง 10 - 

20 ปนี้ความสามารถในการ Implement Technology นั้นสำคัญมากซึ่งจะสอดคลองกับการท่ี

ประเทศไทยควรจะตองมีแผน 

4. รัฐบาลจะตองแกกฎหมายจุดไหนหรือไม  

คือเรื่อง Commercial ในเรื่องของ Landing Light ซึ่งเรื่องของธุรกรรมและธุรกิจของดาวเทียม

นั้นเกิดขึ้นยากคือ 1) เจาของ Technology จะไมยอมที่แชร Technology เพราะวาตองแชรมากวา 

50% อีกดวย 2) ประเทศไทยไมมีเงินทุนเพียงพอที่จะไปแชร Technology ซึ่งตางชาติเมื่อเจอขอ

กฎหมายนี้จะตองถอย ซึ่งผมคิดวากฎหมายตองเปดกวาง แตในปจจุบันก็เปดกวางแตยังไมชัดเจน คือ

ประเทศไทยตองใหบริษัทยักษใหญอยางเชน Star Link หรืออะไรก็ตามมี Partner อยางเชน GISTDA 

ซึ่งอะไรที ่เปน Key Technology ใหผู บริการตางชาตินั ้นเปนเจาของ แตอะไรที ่เปนการสราง

แพลตฟอรมหรือ Implementing Technology ถึงจะใหคนไทยเขาไปรวมได ซึ่งในปจจุบันยังติดใน

ขอกฎหมาย Landing Light ถาเปนไปไดตอง Deregulate แตวาหากลไกอ่ืนมาเปล่ียนแทนเพ่ือท่ีจะให

ประเทศไดผลประโยชนจากตรงนี ้ 
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันพฤหัสบดีท่ีท่ี 2 มีนาคม 2566 เวลา 10:00 – 10:30 น. 

ช่ือผูใหสัมภาษณ  คุณศมาธร เทียนกิ่งแกว ผูแทนบริษัท Muspace     

1. Muspace ไดนิยามหรือมองวาดาวเทียมวงโคจรไมประจำท่ี NGSO เปนแบบไหนบาง และใน

ประเทศไทยธุรกิจนี้ควรจะเปนอยางไร 

อันดับแรกขอพูดถึงวงโคจรกอนเลยวา ดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี (NGSO) วงโคจรประกอบไป

ดวย ดาวเทียมวงโคจรระยะตํ่า (LEO) ดาวเทียมวงโคจรระดับกลาง (MEO) หลัก ๆ ดาวเทียมวงโคจร

ระดับกลาง (MEO) จะเปนแอพพลิเคชั่นสวนใหญจะเปนเรื่องของ GPS ระบบสื่อสาร นอกจากนั้นผมมองไว

อีกวาดาวเทียมวงโคจรระดับกลาง (MEO) จะเอาไปใชอะไรอีกบาง ผมมองถึงเรื่อง GPS ในทางปฏิบัติ

ประเทศไทยไมนาจะทำได เพราะเปน Global Application system อันนี้พูดถึงในทางทหารที่นำ 

GPS ไปใชคือเรื่องของการยิงขีปนาวุธ จริง ๆ สามารถนำไปใชในเรอืงของ Commercial ก็ได ถามวา

ประเทศไทยจะทำระบบ GPS ข้ึนมา ผมคิดวายังไมคุม อาจจะตองไปรวมมือกับประเทศอ่ืน เชน ญ่ีปุนท่ี

ใหประเทศไทยพัฒนาชวง Ground Implement หากประเทศไทยเขารวมแบบนี้จะไดผลประโยชน

มากกวา แตหากประเทศไทยลงทุนกับ GPS เองอาจจะยากมากกวา แตผมก็เขาใจวาทหารเขาก็คิดถูก

นะ แตมูลคาการลงทุนนั้นสูงเกินไป  

ประเทศไทยจะทำดาวเทียมแบบ Constellation นั้นยากเพราะตองลงทุนเยอะและตองมี 

Partner ระดับ Goalball ถึงจะงายในการดำเนินการ เพราะฉะนั้นผมมองวาประเทศไทยอาจจะอยูใน

รูปแบบการรวมมือกับตางประเทศ  

ประเทศไทยตองมองวาดาวเทียมวงโคจรระยะตํ ่า (LEO) ทําอะไรไดบาง แตที ่แน ๆ เลยคือ  

1) เรื ่อง Communication มี OneWeb หรือ Star Link ที ่กําลังจะมา และ 2) ดาวเทียม IOT เปน 

Conversation เหมือนกับ Application IOT  3. GISDA มีดาวเทียมรีโมทเซนซิ ่งดาวเทียมทางดาน

วิทยาศาสตร เพราะฉะนั้นหลัก ๆ ผมมองวาในแงของธุรกิจ งั้นจะแบงเปนดาวเทียมสื่อสาร ดาวเทียม

ภาพถาย มี 2 กลุมท่ีสามารถทำเปนธุรกิจได 

2. ปจจุบันเห็นวามีเอกชนกวาท่ีจะลงทุน ดานการปลอยดาวเทียมสำหรับ CO2 แลวเหมือนกัน 

ใชครับ ผูคนสนใจแตก็อยูท่ี Business Model แตท่ีวาจะทําเงินไดดีหรือเปลานั้น แตตองบอกกอนวา

ที่ผมศึกษามานั้นดาวเทียมสําหรับ CO2 มีขนาดที่ใหญ ในสวนของดาวเทียมสื่อสารเปนอะไรที่ Make 

money ชัดเจน ตอบโจทยการใชงานของลูกคาเพราะลูกคาอยากจะใชงานอินเตอรเน็ตตลอดเวลา ซ่ึง

ดาวเทียมสื่อสารตรงนี้ นาจะเปนตัวที่ไปแขงขันกับดาวเทียมวงโคจรระยะปานกลาง (MEO) แตขอท่ี
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ไดเปรียบของดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) ก็คือ 1) Global solution เพราะ ดาวเทียมวงโคจร

ประจำที่ (GEO) ไมสามารถที่จะใหบริการที่ขั้วโลกได เพราะอยูบนเสนศูนยสูตรมองไมเห็นขั้วโลก 2) 

ดาวเทียมวงโคจรประจำที่ (GEO) เปนดาวเทียมรุนเกา แตตอนนี้มีดาวเทียมที่เปนรุนใหมมาในการจะ

ทำการแขงขันกับดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) ได ดาวเทียมตองมีขนาดใหญมาก เพื่อใหคาบริการ

นั้นถูกลง จะตองมีการแขงขันกัน แตดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) มีเทคโนโลยีที่พัฒนา ทำให

ดาวเทียมถูกลง 

3. คุณศมาธร มีมุมมองของการแขงในเรื่องของโทรคมนาคม อยางไรบาง ในมุมมองของ Global 

scale และมุมมองของประเทศไทย 

กลุมดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) จะตอบโจทยในพื้นที่ทุรกันดาร พื้นที่ที่สัญญาณมือถือเขา

ไมถึง และเปน eovnglc ซึ่งจุดนี้จะเขาไปตอบโจทยในการใชบริการของลูกคา แลวผมคิดวาในระดับ 

Package เดียวกัน ราคาจะไมแพง เนื่องจากสัญญาณถูกสงลงทุกที่ ซึ่งในระดับ Global scale ตอง

ตอบโจทยลูกคาท่ีอยูพ้ืนท่ีหางไกล แตสัญญาณโทรศัพทนั้นเขาไมถึง และตองตอบโจทยในเรื่องของการ

เดินเรืออีกดวยซึ่งเรือทั่วโลกจะไดประโยชนจากตรงนี้อยางมาก และในสวนของเครื่องบินก็ยังมีการแขงขัน

ระหวาง ดาวเทียมวงโคจรระยะตํ่า (LEO) และดาวเทียมวงโคจรประจําท่ี (GEO) โดยปจจัยท่ีเปนตัวตัดสินใจ

ของผูใชบริการ คือเรื่องความเร็วของสัญญาน ซึ่งผมมองวาผูใหบริการคายไหนมีคาบริการที่ถูกที่สุดก็จะ

เลือกผูใหบริการคายนั้น ซ่ึงตอไปในอนาคตก็จะมีเรื่องของการใชงานอินเทอรเน็ตบนเครื่องบินเปนเรื่องปกติ  

มุมมองประเทศไทยยังมีบางพื้นที่ที ่สัญญาณโทรศัพทนั้นเขาไมถึง และตองใชดาวเทียม เชน  

ปา ภูเขา และตามชายแดน ซ่ึงผมมองวาโทรศัพทนั้นจะไมขยายสัญญาณเขาไปในทุกพ้ืนท่ี ซ่ึงในจุดนี้ก็

ตองคำนึงถึงการลงทุนของเสาสัญญาณซึ้งจะไมคุม ซึ่งผมมองวาดาวเทียมก็จะตอบโจทยในเรื่องของ

การบริการตรงนี้ได  

ซ่ึงชวง 5 ปแรกของการทําธุรกิจดาวเทียมอินเทอรเน็ต ซ่ึงจะตองเริ่มจากพ้ืนท่ีหางไกล ไดท่ีสัญญาณ

โทรศัพทมือถือนั้นเขาไมถึง  

4. เทคโนโลยีอินเทอรเน็ตดาวเทียมจะแขงขันกับสัญญาณโทรศัพทไดหรือไม 

สูได แตตองข้ึนอยูท่ีผูใชบริการวาจะเลือกใชบริการเจาไหน ซ่ึงผมมองวาเทคโนโลยีนั้นเทากันแตตอง

ข้ึนอยูกับผูใชบริการวาคุมคาในการจายในการใชบริการนั้นหรือไม 

5. รัฐบาลตองสนับสนุนอยางไรบาง เพ่ือทำใหธุรกิจของดาวเทียมนั้นดำเนินการไปตอได 

ในเรื่องการดำเนินงาน กสทช. ตองเปน One Stop Service และในการยื่นขอมูลที่รวบรัดและ

ไมตองเยอะจนเกินไป โดยเปดกวางในการใหอนุญาตในการบริการใหม ๆ ของภาคเอกชน โดยท่ีท่ีรับฟง

ความคิดเห็นจากภาคเอกชนในเรื่องบริการใหม ๆ 

กสทช.นั้น Concern ในเรื่องของ Regulation การควบคุม ความถี่ แตควรจะดูเรื่องท่ีตอบตอบ

โจทยใหกับประเทศเชน 1) รายไดของประเทศ 2) บริการใหม ๆ ที ่ใชประเทศไทยเปนฐานผลิตร  

3) เทคโนโลยีใหม ๆ ของประเทศ 4) การลงทุนตางชาติจะมารวมทุนคนไทยในประเทศหรือไม 
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6. ขอมูลอ่ืนๆ  

ผูใหบริการ อินเทอรเน็ตดาวเทียม OneWeb ใหบริษัท Mu space เปน Partner ของประเทศไทย

ซ่ึงเปนผูใหบริการแตเพียงผูเดียวในประเทศไทย 

7. ขอเสนอ  

1. ตองมีการสัมภาษณอีกครั้งหลังจากรวมมือธุรกิจอินเตอรเน็ตดาวเทียมกับบริษัท Oneweb 

2. อยากให   กสทช. ศ ึกษาการด ําเน ินงานของหน วยงาน Federal Communications 

Commission (FCC) ของสหรัฐอเมริกา ซึ่งผมมองวา FCC นั้น คอนขางมีมุมมองที่เปดกวาง 

ซ่ึงมีธุรกิจหรือโมเดลใหม ๆ ก็จะเปดโอกาสใหลองทําอยูเสมอ 
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันจันทรท่ี 7 มีนาคม 2566 เวลา 13.30 – 14.30 น. 

ณ อาคารเอสเจ อินฟนิท วัน บิสซิเนส คอมเพล็กซ ช้ัน 28 กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ  นายปยะวัฒน จริยเศรษฐพงศ หัวหนาคณะผูบริหารดานการคา บริษัท ไทยคม จํากัด

(มหาชน)  

1. ในอนาคตประเทศไทยควรมีดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) แบบใด ประเทศ

ไทย ควรมี NGSO Commercial / Non Commercial หรือไม 

เศรษฐกิจอวกาศโลกในปจจุบันขับเคลื่อนดวยธุรกิจดาวเทียมบรอดแบนด การใหบริการดาวเทียม

อินเตอรเน็ตเปนเศรษฐกิจอวกาศใหม หรือ New Space Economy อยางแทจริงในยุคนี้ ซ่ึงไมใชเฉพาะใน

สหรัฐเทานั้นที่กําลังดําเนินธุรกิจประเภทนี้ แตหลาย ๆ ประเทศกําลังตื่นตัวและใหความสนใจ อยางเชน  

จีน เปนตน  

ซึ่งการตีตลาดของจีน อาจสงผลกระทบตอธุรกิจภาพรวม อาจจะทําใหเกิดการใหบริการดาวเทียม

อินเตอรเน็ตความเร็วสูง คุณภาพปานกลาง แตราคาตํ่ากวาของ Star link ที่รายละเดือนประมาณ 3,000 

บาท ตอเดือนในขณะนี้ จะเปนการเพิ่มทางเลือกใหผูใชงานรายไดสูงและรายไดปานกลาง ความเร็วที่ไม

ตางกันมาก บางทีคนใชงานอาจจะไมทันรู สึกถึงความแตกตาง หากไมใชธุรกิจหรือกิจกรรมท่ีตองการ

อินเตอรเน็ตความเร็วสูง อยางพวกชอบเลนเกมออนไลน ที่ตองเน็ตดีๆ แรงๆ ก็อาจจะสามารถใชดาวเทียม

อินเตอรเน็ตราคาถูกได สวนนี้เฉพาะดาวเทียมอินเตอรเน็ต แตยังมีดาวเทียม (GNSS) ท่ีก็ถือวาเปนดาวเทียม

วงโคจรไมประจําที่ NGSO เหมือนกัน แตความสูงอาจจะประมาณ 20,000 กิโลเมตร จากพื้นโลก พวกนี้ก็

กําลังทําธุรกิจประเภทการใหขอมูลพิกัดรางวัดที่แมนยํามากขึ้นเรื่อย ๆ ระบบ RTK GNSS Network กําลัง

เปนที่สนใจทั้งในงานวิจัยและการใชงานจริง เชน การทําแผนที่ หรือ ฝงเขาไปในระบบรถยนตอัตโนมัติ

เพ่ือใหวิ่งไดเองในอนาคตอันใกล  

ดังนั้นแลว ยากมากที่ประเทศไทยจะหลบเลี่ยงการทํา commercial กับธุรกิจดาวเทียมประเภทนี้ 

แตความยากของเราอยูท่ีการเขาถึงของภาคเอกชนท้ังในประเทศและตางประเทศ เนื่องจากยังไมมีกฎหมาย

หรือกฎระเบียบท่ีชัดเจนในเรื่องนี้ คาธรรมเนียมตองเปนเทาไรในแตละวงโคจร ตองราคาเทากันไหม แลวทํา

อยางไรไมใหเอกชนหรือผูประกอบการไทยเสียเปรียบ อีกท้ังหาก กสทช. ใชเวลาคิดในสวนนี้มาก ก็จะทําให

ลาชาออกไปอีก หรือหากจะใชแบบเดิมที่มีอยู (เหมารวม license ละ 2 ลบ.) ผูประกอบการไทยก็อาจจะ

เสีบเปรียบไดหากคิดจะพัฒนาดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่ (NGSO) เองภายหลัง และอาจจะมีการลักรอบ
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ใชงานความถี ่ประเภทนี้ โดยที ่ประชาชนบางสวนอาจจะตองการใชเทคโนโลยีใหมๆ และรอภาครัฐ

ดําเนินการอนุญาตไมทัน  

อันนี้เปนเรื่องท่ีทาง กสทช หรือ ผูมีอํานาจในประเทศตองตื่นตัวและเรงใหเกิดการอนุญาตใชความถ่ี

เพ่ือธุรกิจประเภทตาง ๆ นี้โดยเรงดวน  

สวนประเทศไทยตองมีเองหรือไม ซึ่งหากเปนไปได อันที่จริง ภาครัฐควรลงทุนโครงสรางพื้นฐานนี้

ดวยเชนกัน อาทิ การใชงานดาวเทียมวงโคจรระยะตํ่า (LEO) Constellation ของหนวยงานทหาร ซ่ึง

นอกจากจะทําใหใชงานเฉพาะปฏิบัติการทางทหารแลว ก็ตองทําใหภาคประชาชนสามารถใชงานไดดวย 

เปน Dual-Use โดยหลาย ๆ ประเทศ อยางเชน สหรัฐอเมริกา หรือ สหราชอาณาจักร ก็เริ่มใหความสําคัญ

กับภารกิจทางทหารที่จะสามารถสงเสริมเอกชนในประเทศไทย จะเปนกลุมดาวเทียมอินเตอรเน็ต หรือ 

ดาวเทียม (GNSS) ก็ควรมีการลงทุนจากภาครัฐและอาจจะจัดใหภาคเอกชนเขาประมูลแบงกันไปพัฒนาเพ่ือ

ความเทาเทียบและไมผูกมัด ซ่ึงก็จะเปนการพัฒนาเอกชนไทยใหมีความเชี่ยวชาญในเทคโนโลยีอวกาศตอไป

ได 

2. การแขงขันในกิจการดาวเทียมและบริการโทรคมนาคม หรือบริการดิจิทัลใหม ๆ ในประเทศ

เปนอยางไร และแนวโนมในตางประเทศเปนอยางไร 

 ในตางประเทศมีการแขงขันกันไมมาก จํานวนผูเลนยังไมเยอะ แตปริมาณดาวเทียมที่สงขึ้นอวกาศ 

มีจํานวนมากถึง 2,300 กวาดวง ในปที่ผานมา โดย 80% คือ ดาวเทียมสื่อสารของบริษัท SpaceX และ 

OneWeb 

 
 

มีการหาขอมูลทางสถิติจากหลายสถาบัน ตางก็ลงความเห็นวา ดาวเทียมประเภทนี้มีแนวโนมจะสง

จํานวนมากขึ้นเรื่อย ๆ จนถึงป 2030 (พ.ศ. 2573) เฉลี่ยปละ 2,500 ดวง แตก็มีขอมูลของ Euroconsult  

ที่ใหขอมูลตางกันวา ชวงหลังๆ ดาวเทียมประเภทนี้อาจจะหยุดชะงักและตองกลับไปใชดาวเทียมสื่อสาร

ประเภทคางเหมือนเดิม ดวยเพราะจํานวนที่มากขึ้นอยางตอเนื่อง และเทคโนโลยี 6G/7G อาจจะมีผลใน
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การพัฒนาตอไป ซึ่งนอกจากนี้ ก็ยังมีการศึกษาวิจัยแนวทางการใชงานอินเตอรเน็ตแบบ 6G NTN (Non-

Terrestrial Network) ซึ่งจะทําใหการจราจรในอวกาศเพิ่มมากขึ้น การชนกันของดาวเทียม ขยะอวกาศ 

อาจจะมีปจจัยภายหลังไดในชวงปหลัง ๆ  

สวนการแขงขันในประเทศไทยยังมีไมมาก หรืออาจจะเรียกไดวา ไมมีเลย ยกตัวอยางการประมูลวง

โคจรดาวเทียมท่ีผานมา คือ บางทีอาจไมใชเรื่องของเงินท่ีใชในการประมูล แตเปนความสามารถท่ี เราแนใจ

ไหมกับการทําธุรกิจดาวเทียมสื่อสาร อยางเชน ดาวเทียมวงโจรคางฟา (GSO) ซึ่งจะมีทั้งเรื่องของเอกสาร

มากมาย การขอใชความถี่ การออกแบบดาวเทียมที่ตองมีความเหมาะสมตอการใชงาน ฐานลูกคา ความ

ยืดหยุน อะไรพวกนี้อาจจะเปนสาเหตุหนึ่งที่ทําใหผู ประกอบการไทยดานนี้มีจํานวนไมมาก การไดรับ

สัมปทานมานานเปนระยะเวลา 30 ป จะสรางประสบการณให บมจ. ไทยคม รูปแบบที่ยากมาก หากจะมี

บริษัทหนาใหมมารับงานในจุดนี้ไป 

 แตหากเปนธุรกิจดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี (NGSO) ตรงนี้ อาจจะเปนจุดเริ่มตนพรอมกันไดใหม 

แตรัฐ หรือ กสทช. ตองมีความชัดเจนในสวนของกฎระเบียบขอบังคับตามท่ีกลาวไวกอน นอกจากนี้ วงโคจร

เปนสิ่งท่ีมีอยูในธรรมชาติ หากมีการกําหนดภายหลังวาเปนสมบัติของชาติอีก อาจจะทําใหมีปญหาเรื่องการ

ใชงานดาวเทียมตางประเทศ เชน Star link หรือ OneWeb ซึ่งอาจจะสงผลใหใชงานไมได ตองเปน

ดาวเทียมคนไทยเทานั้นหรือไม 

3. เรื่องดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) ตองเตรียมพรอมอะไรบางในแงของภาครัฐ

และหนวยงานท่ีเกี่ยวของ 

ปจจุบัน ดาวเทียมดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจําท่ี (NGSO) ภาครัฐ ก็คือ ดาวเทียมใน 

โครงการธีออส ซ่ึงก็ไมมีปญหาในการใชงานอยูแลว และเปนเรื่องดีท่ีประชาชนหรือเอกชนจะสามารถเขาถึง

ขอมูลภาพถายดาวเทียมไดโดยไมมีคาใชจาย เพราะถึงแมเอกชนจะเอาไปทําธุรกิจ แตผลของธุรกิจ จะ

กลับคืนสูภาครัฐมาในรูปแบบของภาษีที่สงใหรัฐอยูแลว แลวการนําไปใชงานฟรี จะเปนการจุงใจใหเอกชน

อยากใชงาน และทําใหเกิดประโยชนตอสวนรวมโดยแทจริง  

หากเสนอได การที ่ภาครัฐจะลงทุนในโครงสรางพื ้นฐานทางอวกาศ อาทิ กลุ มดาวเทียม LEO 

Constellation หรือกลุมดาวเทียม GNSS ประกอบกับการพัฒนาทาอวกาศยานในประเทศไทย เพื่อให

สามารถสงดาวเทียมไดเองในระยะยาว และภาคเอกชน รวมท้ังมหาวิทยาลัยก็สามารถใชงานได ประเทศจะ

มีศักยภาพในเทคโนโลยีอวกาศเพ่ิมมากข้ึน เอกชนก็มีท่ีสงดาวเทียมราคาถูก โดยท่ีรัฐอาจจะสราง Demand 

การพัฒนาดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจําท่ี (NGSO) ใหเอกชนแขงกันหรือแบงกันไปทําอยางท่ีกลาวไว

ขางตน แลวรัฐก็หาคนมาพัฒนาทาอวกาศยาน เหมือนอยางตอนนี้ท่ีใหเกาหลีมาดูทํา Feasibility ก็ถือมาดี

มาก แตเกาหลีเองตองยอมรับวา ในเรื ่องของการพัฒนาทาอวกาศยานใหเปน commercial แบบเต็ม

รูปแบบ อันนี้เกาหลีใตก็นาจะยังไปไมถึง ตรงนี้ไทยก็ตองระวัง 

4. ควรมีการออกกฎหมาย ระเบียบใหครอบคลุมการดำเนินงานดานดาวเทียมประเภทวงโคจรไม

ประจำท่ี (NGSO) ในลักษณะใดมีปญหาและอุปสรรค หรือมีแนวทางการแกปญหาอยางไร 
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เทาท่ีทราบ ในปจจุบัน พรบ. กิจการอวกาศ มีการพูดถึง การบังคับใหผูเปนเจาของดาวเทียมตองข้ึน

ทะเบียนวัตถุอวกาศ ซึ่งไมแนใจวา จะโยงถึงความรับผิดชอบเมื่อดาวเทียมไปสรางความเสียหายใหผูอ่ืน

หรือไม หรือ ดาวเทียมไปชนกันในอวกาศแลวตองรับผิดชอบหรือไมอยางไร อันนี้ก็เปนเรื่องที่ใครก็ไมอยาก

จดทะเบียน หากตองรับผิดชอบในสวนนี้ ซึ่งแบบเดิมก็ดีอยูแลว แตก็เหมือนดาบสองสามคม หากเราไปชน

กับดาวเทียมท่ีเขาก็อยูในสนธิสัญญา UN ก็อาจจะมีการชดใชกัน หรือถูกชนก็ตามแต แตหากคูกรณีไมไดอยู

ในสนธิสัญญานี้ แลวเราจะเรียกคาเสียหายจากใคร ตรงนี้ รัฐหรือผูออกกฎหมายอาจจะตองชี้แจงใหทราบถึง

วิธีการรับผิดชอบ ความชวยเหลือจากภาครัฐ หรือความจําเปนทําไมตองจดทะเบียนในจุดนี้ ตรงนี้ อาจจะ

ทําใหเกิดขอสงสัยจากภาคเอกชน  

นอกจากนี้ การขออนุญาตใชงานความถ่ีก็ตองดําเนินการท่ี กสทช. ซ่ึงหากสามารถดําเนินการไดแบบ 

One Stop Services ก็จะทําใหการทํางานสะดวกและงายข้ึน  

สวนเรื ่องของกฎระเบียบขอบังคับการทําธุรกิจดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจําที ่ (NGSO) 

ประเภทดาวเทียมอินเตอรเน็ตอาจจะตองคํานึงถึงปริมาณที่จะเพิ่มมากขึ้น แลวทําใหดาวเทียมสื่อสารหลัก 

GSO จะถูกบังสัญญาณหรือไม มีมาตรการกํากับดูแลอยางไร  

โดยเฉพาะอยางยิ่ง หากผูประกอบการไทยจะพัฒนาดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจําท่ี (NGSO) 

เพื่อทําธุรกิจดาวเทียมอินเตอรเน็ตบางในอนาคต ในสวนนี้ รัฐมีแนวทางหรือชองทางที ่จะชวยเหลือ

ผูประกอบการไทยไวบางไหม หากดาวเทียมตางประเทศมาใชสิทธิจับจองคลื่นความถี่ ชองสัญญาณ และ

ระดับวงโคจรตํ่าที่เหมาะสมไปหมดแลว ตองยอมรับวาเราพัฒนาชากวาเขาจริง ๆ แตก็ตองมีพื้นที่ใหเรา

สามารถทําธุรกิจดานนี้ไดเองดวย 

5. มองมุมมองของดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) มี Potential กับประเทศไทย

อยางไรบาง  

เรื่องของเทคโนโลยีนั้นมีมาแลว และหากถามถึง potential มี value หรือไม ก็ตองตอบวามีแตจะ

ออกมาในทิศทางและโมเดลแบบไหน ซึ่งก็ตองยอมรับวาในปจจุบัน America เปนหลีด แตฝงยุโรปกําลัง

ตามมา ผมมองวาในเรื่องของเทคโนโลยีจะเรียนรูไดไมเทากัน แตอาจจะมีเรื่องของ ความยากของธุรกิจคือ 

Business model หรือการควบคุม Serenity Celebrity ของประเทศ ซึ่งมุมมองของเอกชนคือ Business 

Compare เปน Commentary และ Segment ไหนที่จะพอดีกับดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจําท่ี 

(NGSO) 

 

 

 

6. ณ ปจจุบัน ความคลองตัวและ Information ท่ีจะตองเดินไปในอนาคตจะชัดเจนอยางไร 
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 ณ ปจจุบันยังไมทราบวา ดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่ (NGSO) เราจะ Define อยางไรคําถามคือ 

Optic ที่อยูบนฟาทั่วโลกใคร Take กอนไดเปรียบ ซึ่งมุมมองความคิดนี้ก็เปนอีกมุมมองความคิดนึง หาก

เปนความคิดคอย ๆ ทําคอย ๆ ไป ซ่ึงอาจจะไมทัน แลวไดตรงท่ีวาเปดเร็วและฟรีเร็ว ก็จะมีคําถามเกิดข้ึนใน

กรณีที่ควบคุมไมได มองในแงของ Security  หรือวาเราควรจะมีเซ็ตอีกเซ็ตนึง ที่ขับเคลื่อน อยางเชน 

National Security เปนของประเทศไทยเอง ไมใชวาจะไปพ่ึงพาตางประเทศอยางเดียว 

7. บริการดาวเทียมสื ่อสารวงโคจรระยะต่ำ (LEO) ของเอกชนประเทศไทยควรจะรวมมือ 

กับตางประเทศหรือไม  

ซ่ึงจะมี 2 มุมคือ 

1) มุมของ  Security ก็จะมองอีกแบบนึง 

2) มุมของ Business ก็จะมาพรอมกับเรื ่องของการควบคุมได เพราะประเทศ ไทยไมไดเปน  

Free Market Launch  

ซ่ึงผมคิดวาโมเดลตองหาสวนผสมท่ีเจอกัน และอีกสักพักก็คงเจอ 

8. ในมุมมองของ คุณปยะวัฒน มองวา กสทช. Open พอหรือไมในการที่จะใหบริษัทไทยคม

เดินหนาไปตอ 

ผมมองวาดีนะครับ กสทช. Support เต็มที่ ประเด็นหลักกอนหนานี้คือการรักษาวงโคจรดาวเทียม

คางฟา ผมมองวาเปนเรื่องที่สําคัญที่สุดในตอนนี้ ซึ่งผมมองวาสิ่งที่ กสทช. Focus นั้นถูกทางแลว Parity 

หลังจากนั้นเราจะเดินตออยางไร พอเครียแบบนี้แลว Lender of Development ก็จะเห็นอยางชัดเจน 

ดีกวาเราไป Mix ท้ังหมดโดยไมรูอะไร 

9. คุณปยะวัฒน มองวา บริษัทท่ีใหบริการอินเตอรเน็ตดาวเทียมมีหลายบริษัทยกตัวอยางเชน  

Starlink, Oneweb เปนตน คุณปยะวัฒนมองอนาคตอยางไร 

ผมมองวา Star link ก็ยังไดเปรียบเพราะตัว launcher Falcon 9, Starship พอตัวจรวดสามารถ 

Reuserable ไดนั ้นคาใชจายในการปลอยจรวดจะลดลงอยางมาก และจะชวยในเรื ่องของ Business 

available ไดมากข้ึน ซ่ึงมองกลับมาท่ีประเทศไทยจะอยูใน position ไหน ซ่ึงมองกลับไปสิ่งท่ี SpaceX ทํา

ในเรื่องของ   Reuserable ในการสงจรวดขึ้นสู หวงอวกาศ นั ้นจะถูกลงอยางมหาศาล การที ่จะเปน 

Government หรือ Security ไปพรอมกันทุกอยางจะเดินหนาไปได 

10. หากประเทศไทยรวมมือกับผูใหบริการอ่ืน ๆ คุณปยะวัฒนมีมุมมองดานนี้อยางไร 

ผมคิดวาประเทศไทย Open ไดหมดซึ่งอะไรที่เปนประโยชนตอประเทศไทย และขอใหเห็นมุมมอง

พัฒนาการและทิศทางท่ีจะไป ไมใชวาทําไดแค 1 ป 2 ป แลวก็หยุด ซ่ึงจะไมเกิดประโยชน 

 

11. รัฐบาลตองเตรียการอยางไรบาง หากประเทศไทยจะดำเนินธุรกิจ Capacity building  

ของโทรคมนาคม ซึ่งในปจจุบันไมไดรับการสงเสริมจาก สำนักงานคณะกรรมการสงเสริมการ
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ลงทุน (BOI) หรือภาครัฐ แตในขณะเดียวกันการคาขายและดานอื่น ๆ ของอวกาศไดรับการ

สงเสริม ทางบริษัท ไทยคมมีมุมมองดานนี้อยางไร 

ผมมองวาศักยภาพคนไทยสามารถทําได หากเราเชื ่อสมการนี ้ ซึ ่งภาครัฐและเอกชนควรมอง 

Capacity Building ดวย ไมใชวาจะไปมองถึงเรื ่องผลกําไรอยางเดียว หากประเทศไทยมองเปนคําวา 

Space เปน New Frontier เพราะในปจจุบันโดเมนกวางขึ้น จากสมัยกอน เพราะสมัยกอนเปนโดเมน 

Satellite อยางเดียว แตเวลาทําตองทําใหครอบคลุมท้ังโดเมนนี้ วาโดเมนนี้นาสนใจหรือไม 

12. คุณปยะวัฒนมีมุมมองดานกฎหมายและระเบียบอยางไร 

กฎหมายมีพัฒนาการมา มีราง พรบ. กิจการอวกาศ ซ่ึงปฏิเสธไมไดเลยวาบริษัท ไทยคมตองโตข้ึนไป

ทุกวัน ซึ่งบริษัท ไทยคมก็เริ่มเห็นวาบริษัท ไทยคมอยากเปนอะไรในอนาคต ไดอีก 5 ปขางหนาและนี่คือ 

Vision ที่บริษัท ไทยคมจะตองเดิน ซึ่งประเทศไทยเริ่มจะตีกรอบวาประเทศไทยอยากเห็นภาพไหน และให

ทุกคนมาระดมชวยกันทํา และใหเอกชน ภาครัฐเดินไปดวยกัน 
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันจันทรท่ี 20 มีนาคม 2566 เวลา 10:00 – 11:00 น. 

ณ สำนักงานสภาพัฒนาการเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ  รองเลขาธิการสภาพัฒนาการเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ ธิดา พัทธธรรม 

  

1. ในอนาคตประเทศไทยคนมุงไปทางไหน ประเภทดาวเทียมวงโคจรประจำท่ี (GSO) ทานรองมี

ความคิดเห็นวาอยางไร 

การลงทุนดาวเทียมใชงบประมาณคอนขางสูง  ดังนั้น ในภาวะปจจุบันท่ีมีขอจํากัดดานงบประมาณ จึง

ตองเลือกการลงทุนที่จําเปนตองใชประโยชนมากที่สุดกอน ซึ่งตองพิจารณาแนวโนมเทคโนโลยีในอนาคต

ประกอบดวย ท้ังนี้ การพิจารณาวาควรลงทุนเม่ือไหร ตองพิจารณาถึงความตองการใช (Demand) ของกลุม

ผูใชบริการประเภทตาง ๆ  ประกอบกับประเทศไทยไมมีกําลังคนที่จะมาพัฒนาดาวเทียมในรูปแบบตาง ๆ 

ดังนั้น ถาคิดวาไทยควรจะตองพัฒนาดาวเทียมข้ึนเอง ก็จําเปนตองมีการพัฒนากําลังคนเพ่ือสนับสนุนเรื่องนี้  

ซ่ึงการพัฒนากําลังคนตองพิจารณาใหครอบคลุม ไมใชเฉพาะการพัฒนาดาวเทียมเพียงอยางเดียว แตจะตอง

พิจารณาใหครอบคลุม และสนับสนุนการพัฒนา Supply Chain ทั้งหมด ถาเปนดาวเทียมสื่อสารก็จะเปน 

Supply Chain ของการสื่อสาร  

โดยสรุปคือ ถาตองเลือกจะตองเลือกสิ่งที่จำเปนที่สุดกอน โดยพิจารณาเปรียบเทียบการพัฒนา

ดาวเทียมแตละประเภท แตละเทคโนโลยี วาตองการวงเงินลงทุนเทาไหร ตองการกำลังคนเทาไหร และ

อุตสาหกรรมในประเทศมีขีดความสามารถที่จะมารองรับอยางไร  ดังนั้น จากคำถามนี้จะสามารถตอบ

ได หากไดพิจารณาการศึกษาเรื่องดังกลาวของ GISTDA กอน จึงจะสามารถใหความเห็นอยางชัดเจน

วาควรจะเปนอยางไรและไปในทิศทางไหน 

2. ในสวนของภาครัฐ และสวนท่ีเกี่ยวของตองเตรียมตัวอยางไร 

รัฐบาลตองอํานวยความสะดวกใหกับการพัฒนาประเทศและกํากับดูแลธุรกิจใหโปรงใส ยุติธรรม 

รวมทั้งตองเตรียมกําลังคนและเงินทุนในแงของรัฐบาลเอง ตามแผนพัฒนาเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ 

ฉบับที่ 13 จะพบวาในการพัฒนาประเทศในอนาคตจําเปนตองมีกําลังคนสนับสนุน ซึ่งก็นาจะรวมถึง 

GISTDA ดวย ท่ีตองการกําลังคน ซ่ึงเรื่องนี้ สํานักงานสภาพัฒนาการเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ กระทรวง

การอุดมศึกษา วิทยาศาสตร วิจัยและนวัตกรรม กระทรวงแรงงาน และกระทรวงตาง ๆ  ตองพิจารณา

วางแผนรวมกัน 
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3. การวิจัยท่ีตองใชเงินจากภาครัฐ ทานรองมีความคิดเห็นอยางไร 

ภาครัฐสนับสนุนการวิจัยมาตลอด ซึ่งหากมองจากแผนพัฒนาเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ ฉบับท่ี 

10 ซึ่งกําหนดถึงความสําคัญของงานวิจัยและพัฒนา โดยมีเปาหมายชัดเจนที่จะปรับโครงสรางเศรษฐกิจ

ดวยการวิจัยและพัฒนา และไมใชมากจากงบของภาครัฐเพียงอยางเดียว จะรวมถึงงบจากภาคเอกชนดวย 

ตอเนื่องมาถึงแผนพัฒนาเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ ฉบับที่ 11 ก็ไดกําหนดเปาหมายชัดเจนวา ควรเปนก่ี

เปอรเซ็นตของ GDP แตในเรื่องก็ยังไมสามารถทําไดตามเปาหมาย 

4. แผนของสำนักงานสภาพัฒนาการเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ แผนฉบับท่ี 13 และแผนฉบับท่ี 

14 ทานรองมองดาวเทียมท่ีประมูลและการใชอวกาศควรจะเปนอยางไร 

แผนพัฒนาเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติฉบับที่ 13 หมุดหมายที่ 6 ไทยเปนศูนยกลางอุตสาหกรรม

อิเล็กทรอนิกสอัจฉริยะและอุตสาหกรรมดิจิทัลของอาเซียน จะมีเรื่องของดาวเทียมรวมอยูดวย และถือวา

เปนธุรกิจตนนํ้า 

5. ขอเสนอแนะ 

1. GISTDA ควรเปนหนวยงานท่ีกาวทันตอการเปลี่ยนแปลงแนวโนมการพัฒนาดาวเทียมในดานตางๆ 

อาทิ เทคโนโลยี กฎระเบียบ และสามารถเสนอแนะแนวทางการพัฒนาในอนาคตได   

2. GISTDA ควรเพิ่มบทบาทการสนับสนุนใหเกิดการใชประโยชนจากการลงทุนดาวเทียมแกภาค 

สวนตาง ๆ ไดเพ่ิมมากข้ึน 

3. ภาครัฐเปนกลไกลสนับสนุนการพัฒนาท่ีทําใหเกิดการแขงขันท่ีเปนธรรม โปรงใส 
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันจันทรท่ี 27 มีนาคม 2566 เวลา 11.00 – 12.00 น. 

ณ ศูนยราชการเฉลิมพระเกียรติ 80 พรรษา ช้ัน 7 กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ  ดร.เจษฎา ศิวรักษ  กรรมการ สทอภ.      

3. ในอนาคตประเทศไทยควรมีดาวเท ียมประเภทวงโคจรไม ประจำที ่  (NGSO) แบบใด  

ประเทศไทย ควรมีดาวเท ียมประเภทวงโคจรไม ประจำที ่  (NGSO ) Commercial /  

Non Commercial หรือไม 

ในมุมมองของผมเกี่ยวกับดาวเทียมวงโคจรต่ำ (NGSO) ของประเทศไทย ควรพิจารณาสอง

ประเด็นท่ีสำคัญ 

1. ควรเปนดาวเทียมหลากวัตถุประสงค Multi-discipline Satellite/Constellation  

จะมีความคุนคามากกวาเชน เปนดาวเทียมท่ีมีท้ังวัตถุประสงคสำรวจโลก, IoT / เซ็นเซอร และเตือนภัย

พิบัติ ไปพรอมกัน  

2. ควรเปนดาวเทยมท่ีมีหลายชาติรวมลงทุน Multi-Nationality Satellite/Constellation 

เนื่องจากขนาดฐานลูกคาเอาเฉพาะเมืองไทยตลาดอาจไมคุมคาทั้งที่จะนำมาใชในแงธุรกิจ และความ

มั่นคง รวมทั้งจะมีประเด็นในการตั้ง Gateway เพื่อรับขอมูลและควบคุมดาวเทียม ในตางประเทศเพ่ือ

บริหารจัดการดาวเทียม ดังนั้นถาเปนการลงทุนรวมกันเปนเจาของรวมกัน จะทำใหมีความคุมคาในการ

ลงทุน แตอาจมีความยุงยากในการบริหารจัดการ 

สองประเด็นดังกลาวสามารถใชไดท้ังในแงเชิงพาณิชย และเชิงความม่ันคง 

4. การแขงขันในกิจการดาวเทียมและบริการโทรคมนาคม หรือบริการดิจิทัลใหม ๆ ในประเทศจะ

เปนอยางไร และแนวโนมในตางประเทศเปนอยางไร  

ประเทศไทยเปนประเทศ Local อยางเชน Navigation Satellite ระหวาง GPS และ เปยโตว 

ซึ่งเปยโตวนั้นมี Accurate มากกวา ยกเวนดาวเทียมวงโคจรระยะปานกลาง (MEO) และเรื่องของ 

Political และตองยอมรับวาในภูมิภาคเอเชียจะมีประสิทธิภาพมากกวาดวยความที่เปน Local  

และจะไดในเรื่องของ Accuracy มากกวา ซึ่งเปยโตว เปนดาวเทียมดวงเดียวที่สามารถดำเนินการใน

เรื่องของการสง SMS ไดเพราะวาในการยิงดาวเทียมไปนั้นจะถูกสงกลับมาที่มือถือไดเลย แตหากจะ

ตองการดําเนินการจะตองแขงขันในระดับ Regional ของประเทศไทยได อีกสวนคือในเรื่องของการทำ

ตลาดประเทศไทยก็ตองมองตลาดมากขึ้น หากประเทศไทยทำตลาดดาวเทียมวงโคจรประจำที่ (GEO) 
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อยางเดียวนั้นไมไดแลว แตตองทำตลาดดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) ตลาดดาวเทียมวงโคจรระยะ

กลาง (MEO) อีกดวย 

  

5. ผูใหบริการ Operator ในประเทศไทย ณ ปจจุบัน ดร.เจษฎา มีความคิดเห็นอยางไร 

ขึ้นอยูกับนโยบายประเทศไทยในเรื่องของ Landing rights เนื่องจากประเทศไทยจะเปดใหใช

ดาวเทียมตางประเทศหรือไม เรื่องนี้จะเชื่อมโยงมาคำถามแรกที่ผมกลาววาเปนเรื่องที่กำกวมแน ๆ 

ประเทศไทยใชวงโคจรประเทศไทยหรือใชวงโคจรตางประเทศ ตอนนี้การจําแนกดาวเทียมประเทศไทยใชคํา

วาวงโคจรตางชาติท่ี กสทช. กําลังรับฟงความคิดเห็นคือ วงโคจรตางชาติอาจจะเปนคนไทยท่ีรวมลงทุนก็ได

หรืออาจจะเปนตางชาติเพียงผูเดียวก็ได แตสิ่งหนึ่งที่จะปกปองอุตสาหกรรมไดจะสามารถดำเนินการ

อยางไรใหวงโคจรตางชาติมีตนทุนในการดำเนินการ Landing rights เยอะขึ้น นโยบายของประเทศ

ไทยก็คือนโยบายในเรื่องของการใช Landing rights ใหเปนประโยชน เฉพาะวงโคจรที่เปน Regional 

ใหมีมูลคาท่ีถูกลง จะทำใหเกิดการแขงขันกับผูใหบริการอินเตอรเน็ตดาวเทียม OneWeb, Star link ได 

แตหากประเทศไทยไมดําเนินการประเทศไทยจะถูกโจมตีวาเปนผูกีดทางการคา ซึ่งไมสามารดําเนินการให

ตางประเทศเขามาใหบริการในประเทศไทยได จุดนี้จะเปนขอตกลงองคการการคาโลก (WTO) ซึ่งวิธีการท่ี

จะหลีกเลี้ยงขอตกลงองคการการคาโลก (WTO) นั้นคอนขางยาก  

6. ประเด็นท่ีเกี่ยวเนื่องกับความเปนเจาของหรือไม ดร.เจษฎา มีความคิดเห็นวาอยางไร  

ไมไดกลาวถึงความเปนเจาของแตจะกลาววาการใชวงจรดาวเทียมตางชาติหรือวงโคจรของ

ประเทศไทย ในโครงการประเทศไทยจะตองใชคำวา Construction เจาของคือเจาของโครงการไมใช

เจาของดาวเทียมแตละดวง เนื่องจากปจจุบันเมื่อกลาวถึงดาวเทียม ทุกคนกลาววาตองมีเรื่องตรา

สัญลักษณประเทศไทย ซ่ึงเรื่องนี้ยังไมจำเปน ความหมายคือ Landing rights กับความเปนเจาของ ซ่ึง

ความเปนเจาของเปนเรื่องของนักลงทุน คราวนี้ประเด็นที่สําคัญที่ใชคําวาวงโคจรในประเทศกับวงโคจร

ตางประเทศ วงโคจรในประเทศนั้นจะขึ้นอยูที่วาใครจะเปนผูจองวงโคจร หากรัฐบาลตั้งกองทุนอะไรขึ้นมา 

และนําเงินทุนมาดําเนินการ Project หรืออาจจะไดมาจากรัฐบาลในแตละประเทศเพ่ือนบานและนําเงินทุน

มาดําเนินการเพ่ือใหเกิดประโยชน และนํามาใชรวมกัน 

7. รฐัธรรมนูนมาตรา 60 ซ่ึงมีความคลุมเครืออยู ดร.เจษฎา มีความคิดเห็นวาอยางไร 

ผิดตั้งแตขั้นตนแลว ประเด็นปญหาคือจะจองวงโคจรใชหรือไม แลวบอกเปนสมบัติของประเทศ

ไทยท้ัง ๆ ท่ีประเทศไทยยังไมไดสรางข้ันตอนการลงทุนเลย การจัดทําเงินทุนตองตั้งงบประมาณให กสทช.  

ไปจัดหาเงินทุน นักกฎหมายคงคิดแคในมุมมองบริษัท ไทยคมสมัยเกา พอมาถึงปจจุบันมาเปน กลุม

ดาวเทียมวงโคจรระยะตํ่า (LEO) ก็ไมสามารถดําเนินการตอได ประเทศไทยมีสิทธิ์ขอ International 

Telecommunication Union (ITU) แตหากประเทศไทยไมไดเปนเจาของดาวเทียมอยางเชน Star link 

ยกตัวอยางหลักการของประเทศสหรัฐอเมริกา Star link บอกรัฐบาลวา Star link จะทําโครงการนี้และให

รัฐบาลไปจองจงโคจรให รัฐบาลก็มีความเห็นชอบท่ีจะสนับสนุนใหเอกชนดําเนินการ และสนับสนุนใหมีการ
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บริการทั่วโลก ทําใหตนทุนนั้นถูกลงอยางมาก ประเทศไทยมีนโยบายในการที่จะใหประมูล แตสิ่งนี้จะเปน

การเพ่ิมภาระตนทุนโดยไมจําเปนหรือไม และนับวันดาวเทียมวงโคจรประจําท่ี (GEO) รุนใหมท่ีมี Capacity 

สูง ๆ จะถูกยิงขึ้นไปโดยที่ตนทุนตางประเทศไมไดถูกเรียกเก็บ แตประเทศไทยยังมีการเก็บ ซึ่งกระบวนการ 

Licensing ตองมีการประมูลเพื่อใชประโยชนแกประเทศชาติและประชาชน ซึ่งไมวาจะเปนผูใหบริการคาย

ไหนจะตองผานกระบวนการ Licensing ที่ตองมีการประมูลอยางแนนอน ประเทศไทยจะทําอยางไร

เพราะวาดาวเทียมชั้นนําในตางประเทศก็พรอมจาย 

8. ควรออกกฎหมาย ระเบียบใหครอบคลุมการดำเนินงานดานดาวเทียมวงโคจรไมประจำท่ี 

(NGSO) ในลักษณะใด มีปญหาและอุปสรรค หรือมีแนวทางการแกปญหาอยางไร 

แนวทางกฎหมายรัฐธรรมนูนมาตรา 60 เปนอุปสรรคของการเกิดและทำธุรกิจดาวเทียม 

Constellation ในเมืองไทย ซ่ึงเปนสารตั้งตนของปญหา และตองแกไข รัฐธรรมนูน พรบ. กสทช. 

9. การเกิดข้ึนของ พรบ. สงเสริมกิจการอวกาศ ดร.เจษฎามีมุมมองอยางไร 

ซึ ่งตองคลำหากฎหมายยอย เพื ่อไปหาชองวางของกฎหมายใหญ ตองใชน ักกฎหมาย

ตีความหมาย ในเรื่องของอวกาศนั้นเปนสมบัติของชาติตองทำใหเกิดประโยชนกับประเทศชาติและ

ประชาชนสูงที่สุด แตไมไดกลาวถึงการใหประมูล จะมีวิธีการ Assign ใหเขาใจบริษัทเอกชนของ

ประเทศไทยจะไดกำไร และจะตองมีนโยบายภาครัฐมาชวยในการดำเนินงาน และจะมีเรื่องของของ

การศึกษา การสรางกำลังคนซ่ึงเรียกวา Beauty contest กลาวคือการทำรัฐธรรมนูน พรบ. ป 53 เปน

ตนเหตุแหงปญหา และเปนศาลตั้งตนแหงปญหา  

10. ประเทศไทยควรจะเดินหนาไปในทิศทางไหน 

ประเทศไทยควรจะเดินหนารูปแบบการกํากับดูแลควรจะเปนลักษณะ Support ซึ่งรูปแบบการ

กํากับดูแลของประเทศไทยเปนเรื่องของการควบคุมและสั่งการเก็บคาธรรมเนียมตาง ๆ และควรจะเปน 

Cost Base ซ่ึง กสทช. จะเก็บจากรายไดท้ังหมด 4% - 5% ซ่ึงเปนเรื่องท่ีสรางภาระโดยไมจําเปน และเปน

การตัดโอกาสการสรางการใชนวัตกรรม แตสิ่งที่เกิดขึ้นจะเรียกวา Price cap Policy ซึ่งเมืองไทยไมได

นํามาใช  

กสทช. เปนจะตองเปนผู Operator และตองเปนผูใหบริการกับประชาชน ซึ่งภายใน 5 ปขางหนา

คาบริการตองลดลงปละ 3% อยางนี้เปนนิยามวาประเทศชาติประชาชนไดประโยชน ซึ่งประเทศไทย

ตองเปล่ียน 1) โมเดลความคิด นิยาม การตีความ และเรื่องรายไดเพียงอยาเดียว 2) ตองทำความเขาใจ

กับหนวยงานสำนักงานการตรวจเงินแผนดิน / คณะกรรมการปองกันและปราบปรามการทุจริตแหงชาติ  

ใหมีความรูและเขาใจมากข้ึน  

ปญหาที่เกิดขึ้นในปจจุบันคือตนทุน ซึ่งการประมูลการใชงานความถี่และตองจัดการจายคา 

Licensing จายการนำสงคา USO อีกทั้งจายคาเลขใหมตอป ซึ่งมีการเก็บคาใชจายในการดำเนินการ 

มากเกินคววามจำเปน   

11. ในเรื่องของ พรบ. กิจการตางดาว ดร.เจษฎามีความคิดเห็นอยางไร 
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การมีพรบ. กิจการตางดาว 1) เปนการชักจูงใหเกิดการลงทุนในประเทศคือตองแกไขขันตอนใน

การออก Licensing ใหงายขึ้นและ Supportive มากขึ้นจนทำใหตางชาติสนใจและเขามาลงทุน ซ่ึง

มองวาพรบ. กิจการตางดาวไมไดเปนปญหาอุปสรรคอะไร และตองทำใหตนทุนในการกำกับดูแลนั้นถูก

ลงจาก 4% เปน 0.01 – 0.02% หากประเทศไทยมองวาเปนทรัพยากรของมนุษยชาติ ประเทศไทยควร 

จะสงเสริมใหคนไทย หรือธุรกิจไทย ใชทรัพยากรของมนุษยชาติมาใชประโยชนและกอใหเกิดประโยชน

มากกวา ซ่ึงในอวกาศไมมีสิ่งไหนเปนของประเทศไทย 

12. ขอเสนอแนะเพ่ิมเติม 

1. รัฐบาลตองนําประสบการณจาก 3G - 5G และTV Digital มาเปนบทเรียนในเรื่องของดาวเทียม

วงโจรไมประจําท่ี (NGSO)  

  



222 
 

การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันศุกรท่ี 31 มีนาคม 2566 เวลา 13.30 – 14.30 น. 

ณ ศูนยราชการเฉลิมพระเกียรติ 80 พรรษา ช้ัน 9 กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ   นายภุชพงค โนดไธสง เลขาธิการคณะกรรมการดิจิทัลเพ่ือเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ

  

1. มีมุมมองอนาคตอยางไรเกี่ยวกับดาวเทียมวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

ในปจจุบัน สํานักงานคณะกรรมการดิจิทัลเพ่ือเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ (สดช.) กําลังศึกษาใน

เรื่องของ New Space Economy อยูก็เขาใจวาเราคงตองศึกษาทั้งดาวเทียมวงโคจรประจําที่ (GEO)  

ดาวเทียมโคจรไมประจําท่ี (NGSO) รวมท้ังดาวเทียมวงโคจรระยะปานกลาง (MEO) ดาวเทียมวงโคจรระยะ

ตํ่า (LEO) ซ่ึงผมคิดวาแนวโนมตอไปในเรื่องของดาวเทียมอินเตอรเน็ตคาย One web ท่ีเขามาคุยกัน บริษัท 

โทรคมนาคมแหงชาติ จํากัด (มหาชน) (NT) ครั้งที่ผานมา และไดยินขาวในเรื่องของการลงนาม MOU กับ 

บริษัท โทรคมนาคมแหงชาติ จํากัด (มหาชน) (NT) ดวยและมี Star Link ซ่ึงผูใหบริการตางประเทศก็เริ่มท่ี

จะขยายธุรกิจเขามาในประเทศไทยผมมองวาตองดูท่ีบริบทประเทศไทยกอน  

ณ ปจจุบันตองเขาใจประเทศไทยท่ีแพประสิงคโปร มาเลเซีย เพราะวาลงทุนแตโครงสรางพ้ืนฐาน 

ตองบอกวาดาวเทียมอนาคตเปนสิ่งที่แยกยากระหวางอุตสาหกรรมอวกาศกับเทคโนโลยีดิจิตอล ดาวเทียม

ตอไปในอนาคตก็จะเปนเรื่องบรอดแบนดเปนสวนใหญ แตในอดีตจะเปนเรื่องของบรอดแคสต เปนหลัก  

เชื่อวาประเทศไทยมี บริษัท ไทยคม จำกัด (มหาชน) ที่ยิงดาวเทียมเปนประเทศแรก ๆ ของของเอเชีย

สมัยกอนแตปจจุบันเนื่องจากสภาพภูมิอากาศของประเทศไทย และรัฐบาลลงทุนกับเทคโนโลยีดิจิตอลท่ี

เปนลักษณะสาย Fiber Optic ลงถึงทุกหมูบานเพราะฉะนั้นการเติบโตของดาวเทียมประเทศไทย  

ถาเปรียบเทียบกับประเทศท่ีผมเรียนเม่ือสักครูนั้นตางกันอยาง ยกตัวอยางประเทศญ่ีปุนเหตุผลท่ีตองใช

ดาวเทียมจำนวนมาก เพราะลักษณะภูมิประเทศญี่ปุนเปนหมูเกาะ และจะมีเรื่องของภัยธรรมชาติอีก

มากมาย ผมมองวาดาวเทียมวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) ในอนาคตคงตองมีบทบาทอยางมาก  

ในเบื้องตนถาดาวเทียมวงโคจรประจําที ่ (GSO) ดวงใหมที่ บริษัท ไทยคม จํากัด (มหาชน)  

ประมูลไดมานั้น นํามาทําเปนดาวเทียมบอรดแบนแลวครอบคลุมในหมูบาน และทําใหศักยภาพในเรื่องของ 

บรอดแบนดครอบคลุมความเร็วเพียงพอตอความตองการไดผมก็เชื่อวาดาวเทียมวงโคจรประจําที่ (GSO)  

ก็ยังมีความสําคัญอยูแตถาศักยภาพตรงนั้นไมถึง ผมมีมุมมองวา Download 100 Upload 100 อาจจะไม

พอแลว อนาคตอาจจะเปน Download 200 Upload 200 หรือ Download 300 Upload 300 เพราะทุก

วันนี้ผมเชื่อวาบานทุกทาน WIFI ผมวาไมตํ่ากวา 500 mb. ทุกหลัง ซึ่งตรงนี้ถาใช IP Star แคประมาณ 5 
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mb. เทานั้นในการใชงานรวมกับคอมพิวเตอรเครื่องเดียวก็ชามาก ซึ่งตองดูบริบทของประเทศไทยวา ท่ี

ประเทศไทยจะยิงดาวเทียมในป พ.ศ. 2568 และ ป พ.ศ. 2570 ท่ีบริษัท ไทยคม จํากัด (มหาชน) ประมูลได

นั้นมาลองรับในจุดนี้หรือไม ถาไมรองรับ ดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี (NGSO) จะตองเขามาแทนดาวเทียม

วงโคจรประจําท่ี (GSO) เพราะวาเปนการลงทุนท่ีตํ่ากวาและก็สามารถเขาถึงไดในหลายรูปแบบ 

2. ณ ปจจุบันเรื่องการแขงขัน ถามีอินเทอรเน็ตดาวเทียมสื่อสาร Star link, Oneweb จะเขามา 

Disruption ผูที่ใหบริการอยูในประเทศไทยหรือไม และจะเกิดใหเกิดการบริการในดานอื่น ๆ 

อยางไร 

ณ ตอนนี้ประเทศไทยเปดกวางอยูแลวในเรื่องของนโยบาย ครั้งท่ีแลวท่ีประเทศไทยประมูลดาวเทียม

วงโคจรประจําที่ (GSO) ดาวเทียมคางฟา 5 แพ็คเกจที่ กสทช. เขาไปประมูล ผมก็เขาใจวารัฐเองจะตอง

มองในมุมอื่น ๆ ดวยไมใชรัฐบาลจะมองแตเรื ่องการประมูลอยางเดียว และตองมองวารัฐจะตองมี

ดาวเทียมเปนของรัฐเองหรือไม  

ในเรื่องของ capacity ที่ดาวเทียมดวงนึงมีนั้น จะใชแคภายในประเทศนั้นจะไมคุม คลาย ๆ กันถา

เปนในมุมมองของ ดาวเทียมวงโคจรไมประจำที่ (NGSO) อยาง Star link Oneweb รัฐบาลตอง

ปรับแตงใหเหมาะสม  ระหวางรัฐจะทำเองทั้งหมดหรือจะสงเสริมใหเอกชน จากปจจุบัน บริษัทที่จะทำ

เกี่ยวกับเรื่องนี้นอยราย แตถาผูใหบริการอินเทอรเน็ตดาวเทียมอยาง Star link หรือ Oneweb จะเขา

มาใหบริการในประเทศไทยจะตองเขาเงื่อนไขของ  Firm Level  และ state Level บริบทเดิมของ

ประเทศไทยนั้นจะมองแคในเรื ่องของดาวเทียมสื ่อสาร แตในอนาคตอาจจะตองมองถึงเรื ่องของ

ดาวเทียมสำรวจปองกันภัยคุกคามปองกันภัยพิบัติ และความมั่นคงของประเทศ ยกตัวอยางถารัฐบาล

ตองจายเงินคาประกันภัยพิบัติตาง ๆ ของนาขาวหลายหม่ืนลานตอป แตถารัฐบาลมาลงทุนในเรื่องของ

ดาวเทียมสำรวจในการตรวจภัยพิบัติตาง ๆ ในการตรวจหาพื้นที่ปลูกขาวในปนี้ควรจะปลูกพ้ืนที่ไหน 

เพื่อใหลดคาใชจายในการเสียประกันใหนอยที่สุด ซึ่งเมื่อกอนตองจายหลายหมื่นลานตอป แตยิง

ดาวเทียมมีคาใชจาย 300 ลาน และสามารถประหยัดงบของรัฐบาลตอปได สิ่งนี้รัฐบาลควรจะทำเอง 

แตถารัฐประเมินแบบนี้ไมไดรัฐคงตองใหเอกชนดำเนินการ แตผมเชื่อวาเรื่องของภัยพิบัติ ดาวเทียมสํารวจ 

ถาเอกชนทําก็ตองมองถึงความคุมคาที่จะลงทุนหรือไม ถาเอกชนมองแลวไมคุมเอกชนก็หันไปทําดาวเทียม

สื่อสารที่คุมทุนมากกวา และแนวโนมในอนาคต ดาวเทียมวิจัย เรื่องวิทยาศาสตร เรื่องอุตุนิยมวิทยา เรื่อง

การเกษตรในการสํารวจตาง ๆ  จะตองเปรียบเทียบ  ถาในอนาคตดาวเทียมวงโคจรไมประจำที่ (NGSO)  

มีราคาถูกลง ทำงายขึ้น เทคโนโลยีพัฒนามากขึ้น ก็ตองนำไปเปรียบเทียบในอนาคต ซึ่งในอนาคตที่ผม

กลาวถึงภายใน 3 - 5 ปขางหนารัฐบาลก็ตองเขามาประเมินความคุมคาอีกครั้งนึง และในแงกฎหมาย 

ทั้ง Firm Level และ state Level ตองใหโอกาสผูประกอบการรายใหม ๆ เนื่องจากเทคโนโลยี

อุตสาหกรรมอวกาศกับอุตสาหกรรมดิจิตอลนั ้นใกลเคียงกัน ซึ ่งอาจจะเกิดผู ประกอบการดาน

อุตสาหกรรมดิจิตอลยอมท่ีจะเขามาลงทุนดานอุตสาหกรรมอวกาศ   
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3. รัฐบาลตองเตรียมตัวอยางไร 

สำนักงานคณะกรรมการดิจิทัลเพื่อเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ (สดช.) นั้นเตรียมจะทำแผน

ระบบนิเวศเพื่อผลประโยชนในการทำดาวเทียมทุกภาคสวนสิ่งที่ สำนักงานคณะกรรมการดิจิทัลเพ่ือ

เศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ (สดช.) ทำนั้นจะตองคำนึงถึงตั้งแต ดาวเทียมวงโคจรประจำที่ (GSO)  

ดาวเทียมวงโคจรไมประจำที่ (NGSO) สำนักงานคณะกรรมการดิจิทัลเพื่อเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ 

(สดช.) ก็จะทำแผนเพื่อใหสอดคลองยุทธศาสตรทั้ง 5 เรื ่อง คือเรื ่องของโครงสรางดาวเทียมจะมี

อะไรบาง ไมวาจะเปนดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) ดาวเทียมวงโคจรระยะปานกลาง (MEO) 

ดาวเทียมวงโคจรประจำที ่ (GEO) รวมถึงอุปกรณตาง ๆ ในการนำเขาทั ้งหมดที ่เกี ่ยวเนื ้องกับ

อุตสาหกรรม ตองมองวาประเทศไทยมีศักยภาพเพียงพอในการทำสรางเองไดหรือไม 

ซึ่งในปจจุบันณพื้นที่หางไกล รัฐบาลเองก็ไมสามารถลงทุนในการสรางสาย Fiber Optic   

และภาคเอกชนก็ไมมีศักยภาพในการสรางเพราะเอกชนมองวาไมคุ มในการลงทุน  แตคาบริการ

อินเตอรเน็ตดาวเทียมสื ่อสารของแตละเดือนนั้นยังมีราคาสูงอยู จุดนี้รัฐบาลจะทำอยางไรก็ไดให

เทคโนโลยีตรงนี้นั้นถูกลง และเรื่องของ ground station ที่จะมารองรับดาวเทียมวงโคจรประจำท่ี 

(GEO) ดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) นั้นถูกลง และราคาจะตองไมแตกตางกันมากระหวาง

อินเทอรเน็ต Fiber Optic และอินเตอรเน็ตดาวเทียมส่ือสาร  

รัฐบาลตองสงเสริม 1) ดานโครงสราง 2) การเชื่อมโยงมูลคาทางเศรษฐกิจ 3) ดานการวิจัยและ

พัฒนากำลังคน 4) การนำขอมูลไปใชใหเกิดประโยชน เปนตน เพราะอุตสาหกรรมดาวเทียมผูคนจะ

เขาใจวาดาวเทียมจะเปนเฉพาะในเรื่องของการสื่อสารอยางเดียว แตดาวเทียมนั้นสามารถชวยในเรื่อง

ของ Smart Traffic และดานอ่ืน ๆ อีก ซ่ึงส่ิงนี้ตองนำดาวเทียมมาชวย 

4. ควรมีการออกกฎหมาย ระเบียบใหครอบคลุมการดําเนินงานดานดาวเทียมวงโคจรไมประจำท่ี 

(NGSO) ในลักษณะใด มีปญหาและอุปสรรค หรือมีแนวทางการแกปญหาอยางไร 

ส่ิงไหนท่ีรัฐบาลทำแลวไมเกิดเปน Commercial ส่ิงนั้นตองแกไข พูดในมุมมองของดาวเทียมวง

โคจรประจำท่ี (GSO) 1) ถาเกิดรัฐบาลลงทุนไมให คลื่นความถี่ 119.5 ประมูลรัฐบาลลงทุนเองจะใชใน

ประเทศไทยแคประมาณ 5% หรือไมเกิน 10% แตอีก 90% นั้นสามารถทำธุรกิจในตางประเทศได 

กฎหมายตรงนี้รัฐบาลยังไมสามารถทำ Commercial ได 2) ถารัฐบาลใหรัฐวิสาหกิจทำธุรกิจไดนั้น  

รัฐบาลจะ Subsidize ขนาดไหน และจะตองแกกฎหมายอยางไรเพ่ือใหรัฐวิสาหกิจนั้นเขมแข็ง  

ซึ่งในประเทศไทยนั้นยังขาด 1) บุคลากร 2) ประสบการณ 3) Commercial ระหวางประเทศ 

ซึ่งนี่คือจุดออนของประเทศไทย เพราะฉะนั้นรัฐบาลจะใหเอกชนทำดาวเทียมพอมีสงครามแบบยูเครน

รัสเซีย รัฐบาลตองเขียนจดหมายวารัฐบาลจะเขามาควบคุมดาวเทียมไดจุดนี้ตองแกไข ซึ่งผมมองวาไม

คุม  
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ในเรื่อง landing rights จะทำอยางไรที่จะสงเสริมใหมีภาคเอกชนเขามารวมแขงขัน ในการทำ

ธุรกิจดาวเทียมวงโคจรไมประจำที ่ (NGSO) ใหมากขึ ้นเพื ่อปองกันการผูกขาดของผู ใหบริการ

ตางประเทศ 

5. การพัฒนากำลังคนและการวิจัยพัฒนา ในการปฏิบัติแลวจะติดปญหาหลายเรื่อง ทานเลขามี

มุมมองดานนี้วาอยางไร 

ซึ่งผมจะเทียบกับแผนพัฒนาดิจิตอลที่ สํานักงานคณะกรรมการดิจิทัลเพื่อเศรษฐกิจและสังคม

แหงชาติ (สดช.)  กําลังดําเนินการอยู ซึ่ง สํานักงานคณะกรรมการดิจิทัลเพื่อเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ 

(สดช.) มีแผนท่ีจะพัฒนาบุคลากรและเพ่ิม รอยละในงานวิจัยดานดิจิตอล ซ่ึงรัฐบาลตองตั้งเปาหมายหรือไม

ในการวิจัย ยกตัวอยางประเทศเกาหลี งบวิจัยนั้น เปน 3 % ของประเทศ ในจุดนี้ที่สำคัญรัฐตองให

งบประมาณเปน % ที่ชัดเจน ซึ่งมีการเขียนไวในแผนของกระทรวงดิจิทัลเพื่อเศรษฐกิจและสังคมท่ี

ชัดเจน และการดำเนินงานตาง ๆ นั้นไมงาย แตอยางนอยก็จะมีทิศทางในการดำเนินงาน  

ตองมีสถาบันที่มาประเมิน และพัฒนากําลังคน ซึ่งไมไดจากสถาบันการศึกษา และอุดมศึกษาปกติ  

จุดนี้ตองดูวาอุตสาหกรรมอวกาศมีหลักสูตรไหนที่ตองศึกษาบาง ซึ่งผมภาวนาให พรบ.กิจการอวกาศ นั้น

เกิดขึ้นโดยเร็ว มีสํานักงานขึ้นมากํากับ และมาวางกฎกติกาดังกลาวขางตน ที่สําคัญรัฐตองใหงบประมาณ

เปน % ที่ชัดเจน ซึ่งผมเขียนไวในแผน DE และการดําเนินงานตาง ๆ นั้นไมงาย แตอยางนอยก็จะมีทิศทาง

ในการดําเนินงาน ซ่ึง  

สํานักงานคณะกรรมการดิจิทัลเพื่อเศรษฐกิจและสังคมแหงชาติ (สดช.)  นั้นตั้งเปาไววา ป พ.ศ. 

2070 GDP. รอยละ 30 ตอป แตในปจจุบันนั้น ป พ.ศ. 2066  GDP. รอยละ 12.97  แตบอกวาขอมูล

ดิจิตอลนั้นมีอยู 4 กลุม ซ่ึงผมเก็บไดไมครบ เราเก็บไดสองกลุมครึ่ง และในป พ.ศ. 2070 GDP. จะไดแครอย

ละ 21 ตอป แตถาเราเก็บไดหมดผมมองวาอาจจะถึง  อีกเรื่องที่ สรดช. นั้นตั้งความทาทายไวคือ อันดับ

ตัวชี้วัด IMD ดานดิจิตอล ซ่ึงปจจุบันประเทศไทยอยูในลําดับท่ี 40 แตในป พ.ศ. 2070 จะขยับไปในระดับท่ี 

30 แตผมเชื่อวาอุตสาหกรรมอวกาศจะเขามาชวย ซึ่งผมมองวามันแยกไมออกระหวางอุตสาหกรรมดิจิตอล

จะอุตสาหกรรมอวกาศ ซ่ึงผมมองวามันไมงาย และทาทายอยางมาก   
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันจันทรท่ี 10 เมษายน 2566 เวลา 11.00 – 12.00 น. 

ณ บริษัท อาร วี คอนเน็กซ จำกัด ปทุมธานี 

ช่ือผูใหสัมภาษณ   รศ. ดร. สุเจตน จันทรังษ  President บริษัท อาร วี คอนเน็กซ จำกัด  

1. มีมุมมองอนาคตอยางไรเกี่ยวกับดาวเทียมวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

ในมุมมองของผมมองวาดาวเทียมรีโมทเซนซิ่งมีความจำเปนตอประเทศไทย เพราะวาใน

ปจจุบันความเปลี่ยนแปลงของ ภัยพิบัติ สภาพอากาศนั้นเกิดถี่ขึ้น และการพึ่งพาดาวเทียมตางชาตินั้น

อยางเดียวอาจไมทันการ เนื่องปจจุบันการใชประโยชนจากภาพถายดาวเทียม ตนเหตุของปญหาไมได

อยูภายในประเทศอยางเดียว ซ่ึงประเทศไทยควรจะมีดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) และตองคำนึงถึง

กลุมดาวเทียมอีกดวย เพื่อใหเกิดความตอเนื่องจากภาพถายดาวเทียม ตองมีแผนรองรับในระยะ 5 ป 

10 ป วาตองใชประโยชนอยางไร เรื่องของภาพถายดาวเทียมนั้นเปนเรื่องที่สำคัญอยางยิ่ง รัฐควรจะ

สนับสนุนและตองมองในเรื่องของกลุมดาวเทียม และสิ่งสำคัญในการทำกลุมดาวเทียมนั้นคือประเทศ

ไทยตองสรางเทคโนโลยีข้ึนเองใหได  

เรื่องของ Space economy ในสวนตนนํ้า เรื่องการผลิตดาวเทียมนั้นสามารถนําประเทศเกาหลี

มาเปนตัวอยางในการดําเนินการ ซึ่งประเทศเกาหลีนั้นมีบริษัทที่ทําดาวเทียมอยูมากมาย เกิดจากการท่ี

รัฐบาลมีแนวทางท่ีชัดเจนวาตองการอะไร ตองการดาวเทียมก่ีดวงภายในก่ีป เพราะฉะนั้นประเทศไทยตองมี

แผนในจุดนี้ และเทคโนโลยีอุตสาหกรรมดาวเทียมนั้นเปนอุตสาหกรรมที่ทําใหเกิด ธุรกิจตนนํ้า ธุรกิจกลาง

นํ้า และธุรกิจปลายนํ้าไดอยางตอเนื่อง  

เทคโนโลยีอุตสาหกรรมดาวเทียมมองวาเปน Commercial ของธุรกิจตนนํ้าในเรื่องของการผลิต

ดาวเทียม และผลักดันใหใหอุตสาหกรรมดาวเทียมของประเทศไทยที่มีความพรอมเติบโตใหได เนื่องใน

ปจจุบันในการสรางกําลังคนนั้นไมมีอุตสาหกรรมมารองรับผูคนเลยไมคอยสนใจ  

• ธุรกิจตนน้ำ ผมมองวาประเทศไทยนั้นพรอมอยูแลว ประเทศตองมีการผลักดันและ

รวมมือกันถึงจะเกิดธุรกิจตนนํ้าของอุตสาหกรรมดาวเทียมได 

• ธุรกิจปลายน้ำ ถาจะทําใหดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่ (NGSO) ของประเทศไทยนั้น

สมบูรณจะตองมองถึงแอพพลิเคชั่นซึ่งประเทศไทยนั้นตองการแอพพลิเคชั่นสูงมาก  

ถาประเทศไทยมีโจทยที่เปนแอพพลิเคชั่น ประเทศไทยจะสรางคนในสาขาที่เปนความ

ตองการของประเทศไดไมวาจะเปน Big Data, AI และการถายภาพดาวเทียมในทกุวันนี้

ถาไมไดนําไปใชก็จะไมเกิดประโยชน ในปจจุบันจะมีเรื ่องของ Carbon Footprint  
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ของประเทศ และการดูแลประเทศเพื่อนบานตาง ๆ จะทําใหประเทศไทยเปนเศรษฐกิจ 

ของอาเซียนอยางแทจริง ซึ่งผมมองวาสิ่งเหลานี้คือ Space economy และดาวเทียม

รีโมทเซนซ่ิงมีความจําเปนกลับประเทศไทยในปจจุบัน 

ในมุมมองของกลุมดาวเทียมสื่อสารไมวาจะเปน Start link, Oneweb ผมมองวาประเทศ

ไทยจะมีความจำเปนในสวนของการพึ่งพาตัวเองเรื่องทางการทหารเปนหลัก เพราะประเทศไทยมีพื้นท่ี

ทางทะเลที่ตองดูแล รวมทั้งการที่ปฏิบัติภารกิจรวมกับประเทศอื่น ๆ ซึ่งถาเปนบุคคลทั่วไปนั้นใหใช 

Start link, Oneweb ไดแตถาเปนภารกิจของรัฐ จะตองมีดาวเทียมเพ่ือความม่ันคงเปนหลัก 

2. การแขงขันในกิจการดาวเทียมและบริการโทรคมนาคม หรือบริการดิจิทัลใหม ๆ ในประเทศจะ

เปนอยางไร และแนวโนมในตางประเทศเปนอยางไร 

อยากใหผูที่เกี่ยวของไปอานคำสัมภาษณของ Elon Musk ใหละเอียดถี่ถวน ซึ่ง Elon Musk  

ในขณะท่ีดำเนินโครงการ Star Link นั้นกลาวชัดเจนวาตลาดของ Star Link นั้นจะอยูพ้ืนท่ีหางไกลใน

พื้นที่ที ่การสื ่อสารโทรคมนาคมนั้นเขาไมถึง โดยฐานเทคโนโลยีแลวจะเปนไปไมไดที ่อินเทอรเน็ต 

ดาวเทียม Star Link จะมาแทนที่การสื่อสารโทรคมนาคม เพราะวา bandwidth ของคลื่นความถี่นั้น

จำกัดย่ิงกวา bandwidth ท่ีอยูในสายในสาย Fiber Optic ซ่ึงในสาย Fiber Optic นั้นมี bandwidth  

ที่มหาศาลแต Star Link นั้นจะเขามา Support ในพื้นที่หางไกลที่ประเทศไทยนั้นเดินสาย Fiber 

Optic ไปแลวนั้นมันไมคุม หรือในพื้นที่ที่ไมสามารถเดินสาย Fiber Optic ได เชน ในทะเล ภูเขาสูง 

และภายใน 10 ปขางหนาจะยังมีสาย Fiber Optic อยูเพราะวาความเสถียรภาพของการสงผานสาย 

Fiber Optic นั้นจะสูงกวา 5G  

การแขงขันในตางประเทศ อยางเชนกิจการดาวเทียม ผมมองวาสิ่งหนึ่งที่ตองลดบทบาทลงคือ

เร ื ่องของ Geostationary ซึ ่งดาวเทียมวงโคจรประจำที ่ (GEO) นั ้นสมัยก อนใชในการทำ 

Broadcasting ซึ่งในปจจุบันแทบจะไมมีผูคนสนใจ ในปจจุบันนั้นการรับชมตาง ๆ นั้น จะสงสัญญาณ

ผานสาย Fiber Optic เพราะฉะนั้นจะเห็นไดวาดาวเทียมโทรคมจะถูกลดความสำคัญลงแตดาวเทียม

ภาพถายและดาวเทียมรีโมทเซนซิ่งจะมีความสำคัญมากขึ ้นเพราะมีความเปลี ่ยนแปลงดานสภาพ

ภูมิอากาศที่จะตองติดตาม สิ่งหนึ่งที่พบเห็นไดคือ เมื่อสมัยอดีตตอนที่ประมูลนั้น จะมองรายไดสวนหนึ่ง

จากโทรศัพทระหวางประเทศ แตในปจจุบันนั้นไมมีใครสนใจการโทรศัพทระหวางประเทศ เพราะวามี

เทคโนโลยีเขามาทดแทน ซึ ่ง Over The Top  (OTT) สามารถ จะเขามาเปลี ่ยนแปลงอุตสาหกรรม

โทรคมนาคม และ over the Top  (OTT) จัดสงสัญญาณผานดาวเทียมวงโคจรระยะตํ่า (LEO) ในพื้นท่ี

หางไกล  
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3. รัฐบาลตองเตรียมตัวอยางไร 

1) รัฐบาลจะตองมีกฎหมายในเรื่องของนโยบายท่ีชัดเจน และอยูในหลักความเปนจริง  

2) รัฐบาลตองมีเงินลงทุนและคาดการจำนวนเงินท่ีจะตองลงทุน  

เพราะฉะนั้น นโยบายและกฎระเบียบตาง ๆ จะตองติดตามเทคโนโลยีท่ีถูกตองและชัดเจน 

4. ควรมีการออกกฎหมาย ระเบียบใหครอบคลุมการดำเนินงานดาน NGSO ในลักษณะใดมีปญหา

และอุปสรรค หรือมีแนวทางการแกปญหาอยางไร 

กฎหมายระหวางประเทศจะไมครอบคลุมกลุมดาวเทียมรีโมทเซนซิ่ง แตจะเปนการประสานระบบ

ระหวางประเทศเปนสวนใหญ ส่ิงท่ีรัฐบาลตองใหความสนใจมากท่ีสุดในในปจจุบันคือตองมีแผนท่ีชัดเจน

ในการดำเนินการ และเรื่องของดาวเทียมอินเตอรเน็ตส่ือสารวงโคจรระยะต่ำ (LEO) ไมวาจะเปน Start 

link, Oneweb ถาประเทศไทยยอมท่ีจะปรับแกกฎหมาย landing right คำถามท่ีจะเกิดข้ึนกับประเทศ

ไทยคือเรื ่องของ Cyber Security จะควบคุมอยางไร ถึงแมวาปจจุบันมีกฎระเบียบการใหบริการ

ดาวเทียมตางชาติ แตเรื่องของดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่ (NGSO) ประเภทดาวเทียมสื่อสารผมมองวายัง

ตองทบทวนกันอีกเยอะ กระบวนการจัดซ้ือจัดจางอาจจะตองกลับไปทบทวน  

ถานโยบายในการซ้ือของภายในประเทศควรจะใหโอกาสเทากันแกทุกบริษัทไมวาจะเปนบริษัท SME 

หรือบริษัททั่วไป เพราะวาการใหสิทธิ์บริษัทที่เปน SME อาจจะเปนการจํากัดความเทาเทียมกันที ่ไม

เหมาะสม และอาจสงผลกระทบตอการแขงขันที่ไมเปนธรรม ดังนั้น นโยบายในการซื้อของภายในประเทศ

ควรใหโอกาสเทาเทียมกันแกทุกบริษัท ผมมองวาในการชวยเหลือบริษัท SME เปนเรื ่องที ่ดี แตใน

ขณะเดียวกันตองมองในเรื่องของอุตสาหกรรมดาวเทียมอีกดวย 

5. แนวทางการแกปญหา 

ตองใชผูเชี่ยวชาญเฉพาะดานและผูมีความรูประสบการณมาแกไขปญหาเรื่องเหลานี้ จะเปน

บุคลากรไทยหรือตางชาติก ็ได  และจะตองเปนคนที ่เข าใจบริบท ควรจะตองหาบุคลากรที ่ มี 

Composition ขณะนี้เพื่อสรางแนวทางการแกปญหาและอีกอยางก็คือแนวทางการแกปญหาจะตอง

กระทำรวมกันระหวางประเทศยิ่งโดยเฉพาะปจจุบันดาวเทียมเริ่มขยับระดับความสูงเขามาใกลโลกมาก

ขึ้น ซ่ึงแตกอนนั้นยิงที่ 800 กิโลเมตรจากพื้นผิวโลก แตปจจุบันยิงดาวเทียมขึ้นไปในระดับความสูง 500 

กิโลเมตรจากพ้ืนผิวโลก เพราะวามีขยะอวกาศท่ีเกิดจากการชนของดาวเทียมอิริเดียมไดชนเขากับดาวเทียม

คอสมอส ซึ่งกอใหเกิดขยะอวกาศ 8000 ชิ้น เพราะฉะนั้นระดับวงโคจรที่ 800 กิโลเมตรนั้นมีขยะอวกาศ

เยอะมาก  

ดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่ (NGSO) ที่อาจจะเกิดเปนอุตสาหกรรมหรือเกิดเปนกิจกรรมใหมคือ

เรื่องของดาราศาสตร ซึ่งเมื่อพูดถึง Earth of servation คือจะมองโลกเปนหลัก แตปจจุบันมี Star Link, 

Oneweb เริ่มมีปญหากับเรื่องดาวเทียมมาบดบังการดูดาวในทองฟา และถาประเทศไทย ไมอยากเกิด

ปญหาอยางนี้จะตองสรางดวยตัวเอง หรืออาจจะตองขยับความสูงจากพ้ืนผิวโลกมากข้ึน แตก็ตองข้ึนอยูกับ
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ความคุมคาการลงทุนของประเทศมันอาจจะไมใชระยะสั้นเพราะในปจจุบันประเทศไทยยังมีปญหาเรื่องของ

เศรษฐกิจอยู ถาประเทศไทยพัฒนาเทคโนโลยีกลุมดาวเทียมวงโคจรระยะตํ่า (LEO) ขึ้นไป ดวยตัวเองใหได 

ผมหวังวาดาวเทียม THEOS - 3 จะดําเนินการ 100 เปอรเซ็นตในประเทศไทย ซึ่งประเทศไทยควรจะใช

ดาวเทียม THEOS - 3 เปน Case study เพื่อใหเปนการพิสูจนศักยภาพ และผมหวังวาผูมีความรูดาน

ดาวเทียม THEOS - 2 จะนําบุคลากรอ่ืน ๆ ในประเทศจะมาพัฒนาดาวเทียม THEOS - 3 ใหสําเร็จ 100% 

างสิ่งท่ีจําเปนตอการใชงานจะตองซ้ือแตยังไมสามารถผลิตได เชน กลอง ก็ควรซ้ือและตองไมใหชาวตางชาติ

มาดําเนินการ 

ตำแหนงวงโคจรในอวกาศไมมีใครเปนเจาของและไมมีใครมีอำนาจกำกับดูแล เนื่องจากใน 

Treatyค.ศ.1967 Outer Space เปนที่เสรี มนุษยชาติสามารถใชประโยชนจากอวกาศไดอยางเสรี 

เพราะฉะนั้นจะไมมีใครท่ีมีอำนาจไปกับดูแล ซ่ึงเรื่องของตำแหนงวงโคจรประจำท่ี (GEO) และ United 

Nations (UN) มองวาตางคนตางสงดาวเทียมวงโคจรประจำท่ี (GEO) ข้ึนไปสูอวกาศนั้นจะเกิดปญหา 

ด ั งน ั ้ น  Un i ted  Nat ions  (UN)  ม ี  Reso lu t ion ท ี ่ มอบอำนาจให   I n te rnat iona l 

Telecommunication Union (ITU) เปนผูมีอำนาจในการจัดสรรคล่ืนความถี่ในตำแหนงดาวเทียมวง

โคจรประจำที ่  (GEO) เพ ื ่อไม ให  เก ิดการรบกวนก ันระหวางประเทศ ซ ึ ่ง International 

Telecommunication Union (ITU) นั้นใชขอนี้ในการกำหนดกฎเกณฑในการใชสิทธิ์เขาสูวงโคจร   

6. ขอเสนอแนะเพ่ิมเติม 

1. GISTDA ต องเป นหนวยงานที ่ท ําหนาท ี ่ Support ด านตาง ๆ ให เก ิดอ ุตสาหกรรม

หลากหลายเนื่องจาก GISTDA มี Facility ที่รองรับอุตสาหกรรมเหลานี้ใหเกิดขึ้นได (ไมใช

เขาเปนผูแขงขัน) 
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันจันทรท่ี 25 เมษายน 2566 เวลา 11.00 – 12.00 น. 

ณ สำนักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุน กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ   คุณนฤชา ฤชุพันธุ  นักวิเคราะหนโยบายและแผน ระดับทรงคุณวุฒิ   

1. ในอนาคตประเทศไทยควรมี NGSO แบบใด 

ประเทศไทย ควรมี NGSO Commercial / Non Commercial หรือไม 

ในอนาคตการมีอินเตอรเน็ตดาวเทียมวงโคจรระยะต่ำ (LEO) จะเกิดประโยชนตอประชาชนอยาง

มาก เพราะวาการครอบคลุมของสัญญานั้นสามารถสงถึงในทุกพื้นที่ของประเทศ ซึ่งจะครอบคลุม

มากกวาเสาสัญญาณ 4G, เนื่องจากดิจิตอลเทคโนโลยีที่ถูกพัฒนาขึ้นมาในปจจุบันจะตองเชื่อมตอ

อินเตอรเน็ตอยูตลอดเวลา การครอบคลุมของโครงขายอินเทอรเน็ตดาวเทียมทุกพ้ืนท่ีนั้นจะเปนพ้ืนฐาน

ที่ดีเปนในการกอใหเกิดการพัฒนาเทคโนโลยีอุปกรณตาง ๆ และนำอุปกรณเหลานั ้นมาใชใหเกิด

ประโยชนหลากหลายดาน ผมมีมุมมองวาจะเกิดประโยชนใหกับประเทศและประชาชนอยางมาก 

2. ในการดำเนินธุรกิจดาวเทียมส่ือสาร จะตองเปดรับในรูปแบบใด  

ในอนาคตอาจจะตองเปดในรูปแบบของสัมปทาน เพื่อใหเอกชนนั้นเขามาลงทุน และตองแบง

ผลประโยชนใหภาครัฐ ซึ่งการดําเนินการ การบริหารจัดการ ของเอกชนจะมีประสิทธิภาพภาคมากกวา

ภาครัฐ  

แนวคิดท่ีวากระบวนการท่ีกระทําการใหเกิดการแขงขันนั้นเปนแนวคิดท่ีดี เพ่ือใหผูใชบริการนั้นไดรับ

ผลประโยชนมากที่สุด แตจะตองคํานึงถึง User วามีมากนอยแคไหน หากมีนอยจะไมมีผูเลนเขามาแขงขัน  

แตหากเกิดคาบริการนั้นมีมูลคาสูงจะไมมีผูใชบริการ และจําทําใหธุรกิจอุตสาหกรรมดาวเทียมจะเกิดข้ึนยาก  

เรื่องของโครงขายอินเทอรเน็ตจะมีแนวโนม Demand เยอะข้ึนอยางมาก เพราะวาในปจจุบันนั้นมีผู

ใหบริการอินเตอรเน็ตดาวเทียมหลากหลาย และลักษณะการดําเนินการจะเปดโอกาสและสงเสริมใหนั้น

เอกชนเขามาแขงขัน เพ่ือใหคาบริการในการใชงานนั้นถูกลง ซ่ึงจะเปนผลดีตอผูใชบริการ 

การดําเนินการนั้นมีลักษณะที่เปดโอกาสและสงเสริมใหกับภาคเอกชนเขามาแขงขัน ซึ่งหมายความ

วามีการสงเสริมใหภาคเอกชนมีสวนรวมในการใหบริการ โดยจะมีการแขงขันกันระหวางภาคเอกชนที่สนใจ

เขามาเปนผูใหบริการรายใหมและผูบริการในตลาด ซ่ึงจะเปนผลดีตอผูใชบริการ  

 

 

3. สำนักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุน มีความคิดเห็นอยางไรเกี่ยวกับ Landing Right 
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หากมีผูใหบริการตางชาติตองการที่จะดำเนินธุรกิจภายในประเทศแตยังติด Landing Right 

จะตองแกไขกฎหมายที่เกี่ยวของเพื่อไมใหเกิดการละเมิดกฎหมาย แตในขั้นตอนการแกไขกฎหมายนั้น  

ตองระบุเหตุผลวาทำไมตองแกไขกฎหมายและสังคมจะไดรับประโยชนอยางไรจากการแกไขกฎหมาย

ดังกลาว ซึ่งจะตองพิจารณารายละเอียดเกี่ยวกับกฎหมายและสังคมที่เกี ่ยวของกับประเด็นดังกลาว

อยางละเอียดเพื่อเขาใจวาการแกไขกฎหมายนั้นจะเปนประโยชนตอสังคมหรือไม ดังนั้น การแกไข

กฎหมายไมใชเรื่องงายและตองพิจารณาคำตอบอยางละเอียดกอนที่จะตัดสินวาจะดำเนินการแกไข

กฎหมายหรือไมตอไป 

4. สำนักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุนมีแผนรองรับธุรกิจใหมอยางไร 

นโยบายของสํานักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุนมีดังนี ้

1) เพื่อใหการสงเสริมมีประโยชนตอประเทศชาติและเทคโนโลยีไดมากที่สุด จะเหมาะสมกับ

กิจการที ่มีศักยภาพในการสรางสรรคเทคโนโลยีใหม ๆ และมีความเชี ่ยวชาญในดานที ่เกี ่ยวของกับ 

เทคโนโลยีนั้น ๆ  

2) การใชเครื่องมือของสํานักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุนเปนสิ่งสําคัญในการสงเสริม

กิจกรรมลงทุนในประเทศ แตถาตนทุนมากเกินไปบริษัทอาจจะไมสนใจลงทุนในกิจกรรมนั ้น ๆ จึง

จําเปนตองพยายามลดตนทุนในการดําเนินกิจกรรมเหลานั้น  

3) นโยบายใหมของสํานักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุนสงเสริมในเรื ่องของกิจกรรม

ดาวเทียมโดยเฉพาะในสวนของการผลิตอุปกรณดาวเทียม นอกจากนี้ ยังมีการสราง Ecosystem หรือ

ระบบนิเวศเพื่อสรางสัมพันธภาพและการทํางานรวมกันระหวางบริษัทตาง ๆ ที่เกี ่ยวของกับกิจกรรม

ดาวเทียม เพ่ือใหมีคุณภาพและราคาท่ีเหมาะสมกับตลาด  

5. สำนักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุนมีขอคิดเห็นอยางไร 

มีมุมมองวา กสทช. จะเปนหนวยงานที่รับผิดชอบในการควบคุมและกำกับดูแลธุรกิจการสื่อสาร

ภายในประเทศ ในขณะที่สำนักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุนจะเปนหนวยงานที่มีหนาท่ี

สนับสนุนการลงทุนภายในประเทศ และสองหนวยงานตองทำรวมมือกันเพื่อใหประเทศไดรับประโยชน

มากที่สุด หากมีกฎหมายที่ตองการปรับปรุงเพื่อใหเกิดประโยชนตอประเทศไทย ผมมีมุมมองวาควร

ดำเนินการปรับปรุงเพื่อใหเกิดประโยชนสูงสุดและสามารถชี้แจงไดในสังคม อยางไรก็ตาม แตถาผู

ใหบริการตางชาติเขามาดำเนินการแลวไมเกิดประโยชนตอประเทศไมจำเปนตองปรับ และนี่คือบทบาท

ของหนวยงานรัฐอยูแลวในการตัดสินใจดําเนินการตอหรือไมตอ โดยตองพิจารณาชั่งนํ้าหนักของประโยชน

และความเสี่ยงท่ีอาจเกิดข้ึนจากการดําเนินการดังกลาวดวย  

ณ ปจจุบัน สํานักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุน กําลังดําเนินการใหบริการและพัฒนาตนเอง

อยางตอเนื่อง เพื่อใหสามารถปรับตัวใหตอบโจทยกับภาวะการเปลี่ยนแปลงในสังคมและเศรษฐกิจไดอยาง

เหมาะสม โดยมุงเนนการสงเสริมการลงทุนในประเทศ รวมถึงการดําเนินการใหความชวยเหลือและสงเสริม

การลงทุนของตางประเทศในประเทศไทยอยางมีประสิทธิภาพ และใหบริการในการพัฒนานโยบายและ
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กฎหมายเพื่อสงเสริมการลงทุนในประเทศ โดยคํานึงถึงประโยชนของประเทศอยูเสมอ อยางไรก็ตามมิติ

เครื่องมือของสํานักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุนนั้นไมตอบโจทยใหผู บริการดาวเทียมสื่อสาร

ตางชาติ  
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การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันจันทรท่ี 12 มิถุนายน 2566 เวลา 10.30 – 12.00 น. 

ณ สำนักงานคณะกรรมการกิจการกระจายเสียง  

กิจการโทรทัศน และกิจการโทรคมนาคมแหงชาติ กรุงเทพฯ 

ช่ือผูใหสัมภาษณ   รศ. ดร.สมภพ ภูริวิกรัยพงศ  กรรมการ กสทช.    

1. ในอนาคตประเทศไทยควรมี NGSO แบบใด 

ประเทศไทย ควรมี NGSO Commercial / Non Commercial หรือไม 

ผมจะกลาวถึงมุมมองของการกํากับดูแล และการใชประโยชนของดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี 

NGSO ปจจุบันหนวยงานภาครัฐใชประโยชนจากดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่ NGSO อยูแลว แตจะมาใน

รูปแบบบริการสาธารณะ ไมวาจะเปนเรื่องของสํารวจโลก อุตุนิยมวิทยา และดาราศาสตร แตหากกลาวถึง

ดาวเทียม หากเปนดาวเทียมตางชาติที่จะเขามาใหบริการในประเทศไทยจะตองขออนุญาตจาก กสทช. แต

จริง ๆ แลวเปนขอยกเวนในเรื ่องของการใหบริการสาธารณะและตองใหหนวยงานที่กํากับดูแลเขามา

พิจารณาอีกที กรณีนี้เขาขายยกเวน 

ภาคเอกชนมีบริการระบบติดตามเรือประมง VMS (Vessel Monitoring System) นอกจากนี้จะมี

ดาวเทียมสํารวจตางชาติ จะตองขออนุญาต Landing Right แตกรณีนี้เขาขายในการยกเวน ปจจุบันจะมี

ดาวเทียมภายในประเทศและนอกประเทศเขามาใหบริการในประเทศไทย พอมองไปในอนาคตโดยเฉพาะ  

1) การใชประโยชน 2) การดูแล จะเปนอยางไร ซึ่งการใชประโยชนจะขึ้นอยูกับ Demand ของตลาด หาก

ตลาดมี Demand ทางดาน Non Commercial และ commercial  

ประเด็นเฉพาะดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่ NGSO Commercial หากรอใหเกิด Demand และ

ออก กฎระเบียบภายหลัง จะทําใหเกิดการไดเปรียบและเสียเปรียบได แตหากประเทศไทยจะไมออก

กฎระเบียบ ลวงหนาอาจจะสงผลกระทบใหผูประกอบการในประเทศไทย หรืออาจจะเขาสูตลาดไดยาก 

หรือกระทั่งเอกชนมีนวัตกรรมตาง ๆ จะทําใหการเขาสูตลาดจะชาหรือไม ซึ่งในการออกกฎระเบียบตาง ๆ 

ของ กสทช. จะตองดูชวงจังหวะใหดี ซ่ึงเปนเรื่องที่ยาก และแนวโนมของ ดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี 

NGSO Non Commercial จะเริ่มเปน Constellation สวนทางดานโทรคมนาคมถาไมเนนดาวเทียมบอรด

แบนก็จะเปนดาวเทียม IOT ซึ ่งในปจจุบันมีการนํามาใชอยางแพรหลายโดยเฉพาะ เรื ่องของการจัด

การพลังงาน การเกษตร ยกตัวอยาง หากประเทศเพื่อนบานไดขอมูลและผลผลิตทางดานการเกษตรก็จะ

เกิด Competition ซึ่งมันเปนความมั่นคงทางดานอาหาร หรือเรื่องการจัดการพลังงานก็จะเปนความมั่นคง

ทางดานพลังงานและจะทําใหเกิดการแขงขันได 
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2. การแขงขันในกิจการดาวเทียมและบริการโทรคมนาคม หรือบริการดิจิทัลใหม ๆ ในประเทศ

เปนอยางไร และแนวโนมในตางประเทศเปนอยางไร 

ในอนาคตจะมีเรื่องของดาวเทียม 5G ซึ่ง กสทช. จะดูแนวโนในอนาคต ซึ่งภายใน 5 ป ไมมั่นใจวา 

Mobile Broadband หรือบริการใหม ๆ ลักษณะนี้ ถาเรามองถึงดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี NGSO  

จะไมจํากัดเฉพาะแคดาวเทียมวงโคจรระดับตํ่า (Low Earth Orbit : LEO) ซึ่งที่ผูคนทั่วไปในปจจุบันสวน

ใหญจะกลาวถึง Starlink, One web แตยังจะมีอีกหลายโครงการเชน O3B ซึ่งดาวเทียมลักษณะนี้จะนํา 

ดาวเทียมวงโคจรระดับตํ่า (Low Earth Orbit : LEO) มาผสมกับ วงโคจรระยะปานกลาง (Medium Earth 

Orbit "MEO")  ซ่ึงท้ังหมดท่ีกลาวมาขางตน จะอยูในกลุมดาวเทียมสื่อสารท้ังหมด แนวโนมจะมาในลักษณะ

นี้ 

ไมวาจะเปนดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี NGSO หรือดาวเทียมวงโคจรประจําท่ี GSO ดาวเทียม 

มีแนวโนมและทิศทางดานบรอดแบนดเปนสวนใหญ ที ่ส ําคัญจะใชเทคโนโลยีการสื ่อสารผานทาง

วิทยุกระจายเสียง SDR (Software DefiniTIon Radio) ซึ ่งบริษัทที่ผลิตเทคโนโลยีชนิดนี้มีไมกี ่ราย 

ดาวเทียมที่ใชเทคโนโลยี SDR (Software DefiniTIon Radio) นั้นมีไมมากพอ แตยังคงมีหลาย ๆ บริษัทท่ี

พยายามพัฒนาเทคโนโลยี SDR (Software DefiniTIon Radio) ออกมา ซึ่งแนวโนมในอนาคตจะไปใน

ทิศทางของดาวเทียม  

หากสํานักงานคณะกรรมการสงเสริมการลงทุน (BOI) ให Incentive และในเชิงนโยบายหาก  

พรบ. อวกาศถูกประกาศใช ในดาน Non Commercial สทอภ. จะตองเปนผูดูแล  

กรณีการตั้งสถานีรับสัญญาณดาวเทียมภาคพื้นดิน ตองขอใบอนุญาตการตั้งสถานีรับสัญญาณ

ดาวเทียมภาคพ้ืนดิน หากเรามีความรวมมือกันจะสามารถขับเคลื่อน Space economy ใหกับอุตสาหกรรม

ภายในประเทศได  

3. เรื่อง NGSO ตองเตรียมพรอมอะไรบางในแงของภาครัฐและหนวยงานท่ีเกี่ยวของ 

Non-Commercial มันขึ้นอยูกับวาเราเปน User หรือเปลาหากเปน User ตองเตรียมความพรอม

ทางดานเทคโนโลยี ซึ่ง Non Commercial ผมมองวาหลาย ๆ อยาง คือวาภาคพื้นดินที่สามารถขับเคลื่อน

ไดในเชิงอุตสาหกรรม ในเชิงนโยบายจะขึ้นอยูกับ สทอภ. และหนวยงานที่จะเกิดใหมตาม พรบ. กิจการ

อวกาศ  จะเขามาดูแลกํากับอยางไร 

Commercial โดยเฉพาะเรื่องของระบบติดตามเรือประมง VMS (Vessel Monitoring System) 

หรือแมกระท่ังภาพถายดาวเทียมนั้นมีอยูแลว ซ่ึงการกํากับดูแลและการขออนุญาตไมไดมีความซับซอนและ

ยุงยากแตผูเลนจะมีไมมาก แตหาก Commercial ดานโทรคมนาคมจะตองดู Geopolitics  

การกํากับดูแล ไมไดกลาวถึง กสทช. อยางเดียวเทานั้นจะมีหนวยงานอื่นดานการแขงขันอยางเชน

กระทรวงพาณิชย เปนตน หากกฎหมายเขมงวดจนเกินไปจะสงผลใหผูประกอบการที่ตองการเขาสูตลาด
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ภายในประเทศอยากยิ่งข้ึนและชาลง ซ่ึงในปจจุบันจะมีการปรับแกกฎหมาย Landing Right ใหยืดหยุนมาก

ยิ่งข้ึน และอยากใหท่ีปรึกษาและ สทอภ. มองวาสิ่งไหนท่ีจะทําใหเกิดการแขงขัน  

กสทช. พยายามจะลดการใชอํานาจและเปลี่ยนแปลงมาเปนผูสนับสนุน สงเสริม แทนที่จะไปกํากับ

ดูแล โดยที่หลายทานมีความเห็นตรงกันโดยที่ กสทช. จะหลีกเลี่ยงคําวากํากับดูแล จะเนนในเรื่องของ

สงเสริมดูแล และคุมครองตอผูใหบริการ 

4. ควรมีการออกกฎหมาย ระเบียบใหครอบคลุมการดำเนินงานดาน NGSO ในลักษณะใดมีปญหา

และอุปสรรค หรือมีแนวทางการแกปญหาอยางไร 

ซ่ึงผมจะกลาวในมุมมองของ กสทช.  

กสทช. มี พรบ. ประกอบกิจการ 3 ฉบับ 1) การกระจายเสียง 2) กิจการโทรทัศน 3) กิจการวิทยุและ

โทรคมนาคม ซึ่ง พรบ.กิจการวิทยุคมนาคม พ.ศ. 2498 กลาววา คนที่จะใชคลื่นความถี่ในประเทศไทย

จะตองไดรับอนุญาตเทานั้น ในกรณีที่เขามาใหบริการและไมไดรับอนุญาตแสดงวาคุณมีความผิด และสวน

ใหญจะเปนขอหาม หลังจากนั้นจึงมีการเปลี่ยนผาน ณ ปจจุบันบอรดบริหารของ กสทช. ตั้งอนุกรรมการ

เพื่อนํา พรบ. ทั้ง 3 ฉบับจะถูกปรับแกใหเหลือฉบับเดียวและทันสมัยมากยิ่งขึ้นรวมทั้ง กฎระเบียบ Landing 

Right แตอาจจะตองใชเวลา  



238 
 

 

  



239 
 

การเขาสัมภาษณผูทรงคุณวุฒิ  

เพ่ือเก็บขอมูลการศึกษาแนวนโยบายการใหบริการ 

และการกำกับกิจการดาวเทียมประเภทวงโคจรไมประจำท่ี (NGSO) 

วันพฤหัสบดีท่ี 6 กรกฎาคม 2566 เวลา 15.00 – 16.30 น. 

ณ สำนักงาน กสทช. 

ช่ือผูใหสัมภาษณ   คุณเสนห สายวงศ ผูเช่ียวชาญพิเศษ กสทช.     

  

1. ในอนาคตประเทศไทยควรมี NGSO แบบใด 

ประเทศไทย ควรมี NGSO Commercial / Non Commercial หรือไม 

หากมองยอนกลับไปทุกประเทศที่มีมุมมองถึงเรื ่องอุตสาหกรรมอวกาศ สวนหนึ่งมองในเรื ่อง 

Communication Satellite และ Non Communication Satellite ซ่ึงหมายความวาจะพูดถึงเฉพาะเรื่อง 

การสื่อสารอากาศ (Communication Satellite) เทานั้น และมูลคาของตลาดโลกของกิจการอวกาศในชวง 

5  

ปท่ีผานมาในป 2020 ซ่ึงมีมูลคาประมาณ 3.3 แสนลานเหรียญหรือ 13 ลานลานบาท ซ่ึงอาจเปนขอมูลท่ีไม

ถูกตองหรือไมเหมือนกันกับขอมูลจริงท่ีมีอยูในปจจุบันหรือความเปลี่ยนแปลงของสถานการณอุตสาหกรรม

อวกาศท่ีมีข้ึนมาใหมหลังจากชวง 5 ปท่ีผานมา หากมูลคาตลาดโลกของอุตสาหกรรมอวกาศมีมูลคาสูงขนาด

นี้ จะแสดงใหเห็นถึงวามีอุตสาหกรรมหลัก ๆ ในอากาศที่ตั้งอยูในสถานีภาคพื้นดินและบริการตาง ๆ ดาน

อวกาศ 

หากมองในประเทศไทยดาน Non Communication เรื่องของดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่ NGSO  

มีความสําคัญเปนพิเศษในสวนของ Earth Observation หรือการสํารวจและการตรวจสอบสภาพโลก 

สําหรับภารกิจดานนี้ GISTDA เปนหนวยงานที่มีความเกี่ยวของและเปนผูรับผิดชอบในการดําเนินการ ซ่ึง

หนวยงานนี้มีการใชงานดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี NGSO เพ่ือเก็บรวบรวมขอมูลสภาพแวดลอมและพิกัด

ท่ีเกิดข้ึนบนโลก และควรจะเนนการใชประโยชนในเรื่องของ Earth Observation 

หากมองในเรื่องของ Communication ประเทศไทยควรจะสงเสริมในการพัฒนา IoT Satellite ซ่ึง

เปนการเปดโอกาสที่นาสนใจและมีศักยภาพที่ดีในการเสริมสรางอุตสาหกรรมอวกาศและเทคโนโลยีใน

ประเทศ และประเทศไทยมีศักยภาพเพียงพอในการพัฒนาดาวเทียมประเภทนี้ แตประเทศไทยจะตอง

สงเสริมการวิจัยและการพัฒนาอยางตอเนื่อง 

จากการคาดการณในป 2035 ประเทศไทยจะเกิดความตองการในการใชงานดานดาวเทียมเพิ่มข้ึน

อยางมาก ซึ่งสงผลให GDP เพิ่มขึ้นมาถึง 200,000 ลานบาทในอีก 15 ปขางหนา นอกจากนี้ยังมีโครงการ

ของรัฐบาลในดาน Support Digital device Internet ซึ่งเพิ่มมูลคาไปอีก 400,000 ลานบาท รวมเปน 
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600,000 ลานบาทภายในป 2035 จากความตองการและโครงการเหลานี้ กสทช. ไดทําการแกไขกฎหมาย

และประกาศหลักเกณฑในการอนุญาตดาวเทียมตางชาติในการใหบริการภายในประเทศ โดยคาดหวังวา

ดาวเทียมที่ไมประจําที่ NGSO จะมีบทบาทสําคัญในการพัฒนาคุณภาพการแขงขัน การเขาถึงขอมูล และ

การพัฒนาคุณภาพชีวิตของประชาชนในประเทศ 

อยางไรก็ตามหากมองในมุมของผู ประกอบการในประเทศไทยควรจะมีทั้ง Commercial และ  

Non Commercial 

2. การแขงขันในกิจการดาวเทียมและบริการโทรคมนาคม หรือบริการดิจิทัลใหม ๆ ในประเทศ

เปนอยางไร และแนวโนมในตางประเทศเปนอยางไร 

ในอดีต ดาวเทียมที่เปนสวนของ Space Segment ถูกมองเปนธุรกิจตัวเองที่ไมตองยุงเกี่ยวกับใคร  

นั่นคือภายในตนเองมีความเปนอิสระในการใหบริการและการดําเนินธุรกิจดานนี้ แตเมื ่อมีการเขาถึง

ดาวเทียมที่วงโคจรไมประจําท่ี NGSO ดาวเทียมสามารถใหบริการที่ครอบคลุมพื้นที่กวางขึ้น ดังนั้น บริษัท

และองคกรในอดีตไดเริ ่มสนใจในการใชงานดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่เพ่ือเพิ่มประสิทธิภาพในการ

ใหบริการอินเทอรเน็ต การสงส ัญญาณโทรทัศน ความเร ็วส ูงในการสงขอมูล และการทํา Earth 

observation (เพื ่อใชในการสังเกตการสภาพอากาศ การเกษตร การจัดการสิ ่งแวดลอม และงาน

วิทยาศาสตรอื่น ๆ ที่ตองใชขอมูลจากอวกาศ  และการเขาถึงของดาวเทียมที่วงโคจรไมประจําที่สงผลให

เปลี่ยนแปลง Landscape ของตลาดดาวเทียม และอาจกอใหเกิดพัฒนาธุรกิจใหม ๆ ในการกํากับและ

อนุญาตดานดาวเทียมวงโคจรไมประจําท่ี NGSO เพ่ือตอบสนองความตองการของผูใชบริการท่ีเพ่ิมข้ึนเองใน

ปจจุบันและอนาคต การเขาถึงดาวเทียม NGSO นั้นอาจสงผลใหเกิดความสามารถในการพัฒนาและใช

ประโยชนจากเทคโนโลยีดานดาวเทียมมากยิ่งขึ้นในอนาคต เชน Earth observation, 5G, อินเทอรเน็ตใน

พ้ืนท่ีหางไกล และหากประเทศไทยมีการพัฒนาแอปพลิเคชันในดาน Earth Observation จะสามารถสราง

มูลคาได 

 

3. เรื่อง NGSO ตองเตรียมพรอมอะไรบางในแงของภาครัฐและหนวยงานท่ีเกี่ยวของ 

กสทช .ไมไดเปนหนวยงานที่กําหนดนโยบายและการสงเสริมอุตสาหกรรมดานดาวเทียมโดยตรง  

ซึ่งทิศทางและนโยบายภายในประเทศไทยยังไมชัดเจนจนไมสามารถนําไปปฏิบัติได  อยางไรก็ตาม จุดนี้ยัง

เปนปญหาอยูปจจุบันในประเทศไทย และรัฐบาลตองกําหนดนโยบายและการสงเสริมอุตสาหกรรมดาน

ดาวเทียมท่ีชัดเจน 
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4. ควรมีการออกกฎหมาย ระเบียบใหครอบคลุมการดำเนินงานดาน NGSO ในลักษณะใด  

มีปญหาและอุปสรรค หรือมีแนวทางการแกปญหาอยางไร 

มุมมองของ กสทช. มองวากฎระเบียบและสิทธิตาง ๆ นั้น Support และ Cover ผูใหริการอยูแลว 

ไมไดมีเปนปญหาอุปสรรคตอการใหบริการภายในประเทศไทย หากประเทศไทยยังรอ พรบ. กิจการอวกาศ

หรือกฎหมายท่ีเก่ียวของกับการใชเทคโนโลยีอวกาศ อาจสงผลใหประเทศพลาดโอกาสตาง ๆ ได 

ในเรื่องของ Ground Equipment จะสามารถสรางมูลคาทางดานเศรษฐกิจใหกับประเทศไดมาก  

ในปจจุบันประเทศไทยมีศักยภาพในการผลิตชิ้นสวนดาวเทียมวงโคจรไมประจําที่ NGSO และจุดนี้รัฐบาล

ควรจะมีนโยบายในการสงเสริม อยางไรก็ตาม สํานักงาน กสทช. มีนโยบายในการสนับสนุนโครงการตาง ๆ 

ผานกองทุน กทปส. เพ่ือศึกษาธุรกิจทางดานอวกาศ 

 ณ ปจจุบันเทคโนโลยีอวกาศพัฒนาอยางรวดเร็ว หากประเทศไทยยังรอ พ.ร.บ กิจการอวกาศอาจ 

มีผลกระทบตอการพัฒนาดานอวกาศในประเทศไทย 
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ค. การจัดสัมมนานาชาติ International Seminar on “New Space Economy Thailand”   

เม่ือวันท่ี 16 – 17 มีนาคม 2566ณ โรงแรม The Sukosol Bangkok กรุงเทพฯ (ฉบับเต็ม) 

ค - 1 The Debate “Fostering the global aerospace value chain” 

 

Fostering the global aerospace value chain 

Moderator: 

• Mr. Nonthaphat Pulsiri, Ph.D., Toulouse Business School and The Sirius Chair 

Participant’s presentation:  

• Mr. Thomas Pfister, Chief Commercial Officer (CCO), GOM Space  

• Mr. Nicolas Bernardin, Managing Director, Country Director, THALES  

• Mr. Petr Bares, Honorary President of the Czech Space Alliance  

• Mr. Ravit Sachasiri, Business Development Director - APAC Region, Swedish Space 

Corporation  

 

Mr. Nonthaphat: Good morning everyone. My name is Nonthaphat Pulsiri. I am a post-

structural researcher at the Toulose Business School and The Sirius Chair. For the Sirius Chair 

is the chair of research in Toulouse with the five partners. So, for our session, our session is 

about the Fostering the global aerospace value chain. Today we have 4 representatives from 

4 organizations. The first one is Mr. Thomas Pfister, the chief commercial officer from GOM 

space, Mr. Nicolas Bernardin, the managing director, country director from Thales, Mr. Petr 

Bares, an honorary president of the Czech Space Alliance and lastly, Mr. Ravit Sachasiri, a 

business development director, APAC Region, from Swedish Space Corporation. For our 

session, I will ask each of you 3 questions. For the first question is about the introduction of 

your organizations and you can also show your PowerPoint presentation if you have one as 

well. I would like to start with THALES, Mr. Nicola. Could you please introduce your 
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organization and briefly explain THALES’s main activities in global aerospace value chain? So, 

I would like to ask THALES first.  

Mr. Nicolas: Good morning everyone. My name is Nicolas and I am very pleased to be here 

today. Before I start talking about THALES, I would like to thank you for the invitation to join 

this amazing seminar. So I have the slide too, to introduce THALES.  

Mr. Nonthaphat: Please wait for a minute. Or maybe you can give us the brief introduction 

first. 

Mr. Nicolas: So THALES is the internation IT company. Headquarter in France. So, we are 

employing more than 18 thousand people all around the world and 68 countries. But more 

importantly is that in Thailand, we are employing 7 groups of people. So, we are listing 5 

main markets including, Aerospace based but also securities and transport. And all these 

different markets and the presentation is there, I have already given the information regarding 

our main reasons. For environment market, so about the market, we are providing our 

customers, governmental, private, military or civilian with very large range of solution, 

system, services, providing our customers with the right information, and the right time so 

that they can take the right decision. We are operating very large range of technology such 

as satellite communication network and data protection, and cyber security. And then the 

last one is decision making from the common center for the metro line, etc. We are investing 

massively in connectivity, bigdata, AI, cybersecurity, to provide them in the World market 

and also in the space market. 

I will not tell all the different market like the E-passport like the Thai E-passport, credit card 

or digital payment. I would just go to the conclusion regarding the space. We have wide 

expertise aviation to ensure safety and security, working closely with the airline, working with 

satellite to improve the operation and connectivity. The second one is on the ground, such 

as the ATM and Airport Operations and Security and more, to detect and identify and 

naturalize the disturbances or ensure safety and security. Lastly is the airport, federating the 

airport system for the access control or the system in using new technology to make smooth. 
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To the space domain, we are considering as ‘the space for life’ for the component, 

equipment, satellite to the orbit different market. Telecommunication satellite is to create 

connectivity and new flexible satellite during the new trend. Space to observe and protect, 

since of course, climate change is important and this is aimed to understand the situation, 

then mapping, phenomenon. Space to secure and defend, for the observation capacity and 

military communication secure, and the armed forces around the world, Space to travel, and 

then I will finish with the exploration or Space exploration which is the main player for the 

international market in creating module and contribute commercial actions. So this is the 

different operations for the satellites. That is it. 

 

Mr. Nonthapat: Wow, that is quite impressive for the activities from THALES. As I also conduct 

the research from THALES as well, in France. So, I can say that THALES can move to 

sustainability directions. Right now, we have information about sustainable space and 

sustainable aerospace as well. So, I would like to move to our next representative from GOM 

space. I would like to ask you could you please introduce your organization as well and 

explain about your main products and solutions in global aerospace? You can also use your 

PowerPoint if you have one. 

 

 

Mr. Thomas: So, good morning, all. It is my honor to be here and thank you for the invitation. 

It is so refreshing and interesting session for me to be here, in Thailand. I will introduce our 

GOM space and some of you may know GOM space already. So, like Mr. Nicolas’s 

information, it seems like we are doing the same thing but with totally different sight for New 

Space in terms of the elements which is leading to the sustainable space, but we need 

traditional way to the New Space. And this is the slide that I have prepared but it does not 

show, so maybe I can start now. So, we are European companies and international, the 

European based. We have head quarter in Denmark and then we have offices in Luxemburg, 
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Sweden, France and US. We just celebrated our 15 years. In European space, it is for the 

maturing companies, trying to bring possible materials that the company can deliver. We 

have delivered so far more than 30 satellites in orbit. Qualified for 5 years and more than 5 

years from the government. From the university in Denmark, it is to develop radio then to 

offering when it comes to the products. So, we decided to move to vietnam. Now, we have 

reached 85 percent of satellites. 

We are manufacture and the motor will help in infrastructure in space. The question is what 

do you what todo and where you want us to step in. We don’t force you to do something. 

We are delivering more than 2000 satellites equipment each year, even for our competitors. 

We have biggest series, better system, better supply chain, so we have biggest qualities, 

equipment and connection. It is also depending on the power need like micro satellite, and 

air monitoring. We are also focusing on the scientific mission. GOM space is providing Online 

commucation and data exchange between 2 elements which is the communation and 

monitoring. Monitoring is to understand the working, having scientific vision like asteroid now 

we have the missions working on the asteroids which is interesting to understand it with long 

kilometers and we are willing to do it with Thailand.  

 

Mr. Nanthapat: Thank you for your information. So, GOM space mentions that it is not only aerospace value 

chain, but also focusing on the deep space and space exploration as well. So, I think GOM space is very 

promising for Thailand. So, next I would like to move to Mr. Petr from the Czech Space Alliance.  Could 

you please introduce your organization and briefly explain about The Czech Space Alliance’s main activities 

in global aerospace value chain?  

 

Mr. Petr:  Okay, I am so happy for having me here in Thailand. So I would like to tell you a 

little bit about how we work in space arena differently. We are quite fresh but active in space 

activities. First, Czech Republic is a very small countries in Europe and we separated from 

Soviet areas and moved to western countries and western cultures, to ESA or the European 
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Union and now we are looking for west and east or Asia too. Our history of space and 

technology of science was high technology even when we worked for Russia as well but it 

was poliotic disturbance and controlled union. So after we have separated from Soviet the 

space activity has stopped and came back 15 years ago by working with PECS the European 

organization. So, now we are able to compete with other countries in Europe. The goal has 

changed from Russian kind, but we learn from the European countries to focus on 

sustainability and transfer technology to real life for people to create the competitive area 

and return to the business. In our view, SME is important for a strong support. For us, most 

of the space budget goes to ESA like ESA support and policies which promote the 

competition, forcing the large prime for the small companies to have encouragement, 

starting new companies and industries. ESA is not European agency which overlap the line 

with Europe. Our industry is a private trade association of SMEs. The goal is to make 

association and to decelaerate the difficulties and to make the acceptance in Czech 

Republic. So, we try to talk with politicians so we started from the association. As our goal is 

to develop relation with other countries, when we went to neighboring countries. It was 

quite a challenge, so we have come up with the international promotion in presenting the 

country. For Czech Space Alliance, we have our active participants in creating the Czech 

space strategy to organize mission to czech republic including GISTDA, organization in Prague, 

and we work with other countries as well. The objective of ours is to make business, but the 

govment’s objective is to demonstrate high technology economy and high level of 

technology and with the investment. So, we are working in space and at the same time, the 

government expected the return. Activities with startups it is something that we can look up 

with corporation and with many space agencies around the world, especially GISTDA 

including Thailand or Mr. Dumrongkit, and the mission in brazil, mission to Mars in the U.K. to 

testing the Mars robot. For us, how to cooperate with Thailand is broad, so we talk with 

industries and startups level to see the capabilities and areas for providing the survey design, 

satellite control system, asteroids, and other services such as the cooperation with the 

Ministry of Transport. And that is it.  
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Mr. Nanthapat: Thank you Mr. Petre for your presentation. And I hope to see more collaboration and 

partnership between Thailand and Czech Republic as well. And for our very last representative, for the first 

question, I would like to ask Mr. Ravit from Swedish Space Corporation, could you please introduce your 

organization and briefly explain about Swedish Space Corporation’s main activities in global aerospace value 

chain?  

Mr. Ravit: Thank you very much for the introduction and also I would like to thank the 

organizer for inviting the Swedish Space Corporation here. I was here in Thailand months ago, 

but I have also history with Thailand since I am Thai but I am working for the Swedish 

company so I am a bit of a mixed. For Swedish Space, in main activities global space value 

chain, is an international collaboration that space is definitely borderless. So, the sharp 

introduction of the Swedish Space Corporation is the industry of SSC. We are different from 

my colleagues that we are entirely a Soviet oriented company and we play a value chain in 

space operator and manufacture and leverage to reduce the capital investment. The 

company started the activities in 1961 with some computer launch from Sweden from Esa. 

Now is a world wide organization and have the headquarter in sweden. Also, we have 

expanded our companies in the U.S., Pensilvania, Australia, Italy, Madrid, Thailand and etc. 

Our main purpose is to serve the customers and operation center. However, we are investing 

in many kind of the investment, and we also financially support ourself. For our company, 

we provide different zones areas for the customers for the scientific and launch services to 

launch rockets in the last 60 years, more than 600 launches and balloons for experiment for 

research and testing the components for the companies. Moreover, we have been providing 

many kinds of services. So, moving to the Satellite Ground Network Services, it is less 

insimplified term if you have your own satellite and want to download data, we will provide 

the commercial and access where they can find security. For the new space, they don’t 

want to invest on it, so they find something for them to move faster. Next is the Spacecraft 

and Enginerring Services, so as you may have heard of the telecommunication services, we 

have got the telecom operator in Sweden and want to expand outside European countries, 

to Asia, to provide services in spacecrafts operators. And for the DATA Sevices, we also 
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provide the customers the data analysis and information based on the spacecrafts and data 

securities as well and this is quite important. For the Earth information, when they receive 

the data, we use our services to define sustain and environmental project sources or 

suppliers providing the materials, for example, for the mission design consumption, launch 

services manpower, software satellite management data or the sustainable and 

environmental bases. I believe that is it 

 

Mr. Nonthapat: Thank you, Mr. Ravit. For me it’s quite useful information because you mentioned many 

thing about the state governance and policy regimes and also your activities as well. Next, I am going to 

move to more detail about Fostering the global aerospace value chain. I would like to go back to Mr. 

Nicolas for the next question. I would like to ask as the world is currently focusing on the environment and 

sustainability, could you share with us about your success stories in corporating CSR principles and 

procurement policy inside the value chain?  

 

Mr. Nicolas:  Let’s talk about the social responsibility. Of course, we are all concerned about 

the protection of the planet and the protection of the environment. And because of varieties 

in THALES and because of the political and climate or global issues that we have, we want 

to make the world greener. It is identified as the top priority. We have been approaching to 

environment protection for more than 15 years and reflective today to make use of the 

business activity worldwide for the low carbon future. Our main focus is on organizing and 

managing and anticipating the part of the manufacturing and processes. For THALES’s 

strategy, for the first pillar is to evolve the value chain and reduce gas emission, we have 

concrete target involving internal mobility and 50 persons for indirect. And the second pillar, 

we provide the innovative development for smart solutions to reduce the time and optimize 

the functions of the aircraft. By that, we are optimizing the energy efficiency of the digital 

world because the digital pollution has to be designed very effectively for the environmental 

purposes such as energy saving by design using AI in the value chain including more and 

more data. We are trying to provide the support for a better understanding of climate 
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phenomenons by using space system to conclude with the vision in Thailand and to develop 

strategy with the supply chains and supporting. Also, with every service and activities it is 

necessary to make it compliance to the law of the country. We are evolving climate. In 2022, 

we have sent low carbon launches and then we have received more than 70 aligns for the 

concrete actions and processes to reduce the carbon footprint. This is the new strategy for 

our low carbon future.  

 

Mr. Nanthapat: Thank you so much. It’s quite informative for me and it’s quite interesting when you talk 

about the collaboration of aerospace and carbon with Thailand. Next, I would like to go with Mr. Thomas 

for the next question. Also about GOM Space, we would like to know how you can contribute to the more 

environmental- friendly value chain and the sustainable development?  

 

Mr. Thomas: This is a very recent topic that I would say that we have three pillars in GOM space. For the 

first pillar in Gom space is technology and the satellite, how we do with the technology to be sustainable. 

Second, on the mission what satellite we are launching and how to reduce the footprint. So, the objective 

is to launch the mission with a very low carbon and friendly to the atmosphere by making sure that it is 

burn when it is passed through the atmosphere. Last, it is the Sustainable collaborative. First thing with 

technology, the idea is to be the principle object to put in orbit and the mission was achieved. Now we 

launch with limitation. We are trying to change with different angles, first is the proportions. We make sure 

that the launch to orbit has an appropriate and long proportion and make them burn in atmosphere. It is 

saving a few money and we are against the launch without the proportion Second is, creating less politician 

and footprint, as our value chain is moving from traditional space to new space, we have had more than 

100 satellites launched with only 1 launcher. New products and equipment. For the elements for the 

mission, it is our priority to limit the number of unique equipment and increase sustainability. The mission 

itself is forced to be done by the political and regulation or customers to pay for the gas monitoring space 

and data monitoring the mission etc. To stick with the sustainability with ecosytem, we need good 

partnership spirits for researching and exchanging knowledge and for Denmark is a bit different because we 

have support. From Taiwan we have to make the survive of the company. For us, partner is very important 

and we also offer the equipments by making available for market that everyone can use it and success 

globally for the Development and Spirits to sustain the ecosystem and development. 
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Mr. Nantaphat: Thank you so much for your information which is also aligned with my research about OECD 

greenspace technology. Next, I would like to move to Mr. Petre. From the background of your organization 

as SME industry association, could you please share your experiences to successfully develop business 

relationship with potential partners both domestically and abroad?  Maybe you can share different 

dimensions from your area and Thailand. 

Mr. Petr: Well, for us, knowhow is important, as the international cooperation. For small 

country and the cooperation is essential for small country like czech. Space conference and 

European people, international cooperation was really indispensable. Of course, they had 

financial support to buy knowhow and have positive perspective on developing relationship 

with companies because of the ESA regulation and support we are promoted to the large 

company but now we can establish ourselves. The concern is that we develop this it also 

develop the country but it is not always the best approach because we can’t do everything 

but we can supply the equipments and services. Now large companies come to Czech to 

provide supply for large project. The ambitious Czech prgram has the mission of concepts 

and design in launching the satellites. I am not sure about this that we can do everything, so, 

we need knowhow and partners. We have to establish friendship relationship and with 

Thailand is very well. Now is to be more detailed what we can do and find ideas for specific 

project like development of startup companies since we have business center in Czech. In 

my idea, we need to know more about business in Thailand and their interest to invest. 

Luckily, the government gave the industry large investment to make the project and develop 

the mission for the startups companies. Our goal is depended on the government and to ask 

the industry what are you interested in and what are you good at. After 15 yeas with ESA, we 

need to see what policy to develop on the furture in different areas. 

Mr. Nanthapat: Thank you for your information. As you mentioned, Czech Republic is a small country, but 

your development is getting bigger and stronger. Thailand space communities are not big and I hope that 

we are able to go along together. So, next, I would like to ask Mr. Ravit. According to your organization, we 

have heard about Esrange Space Center and Spaceport. Could you please share with us how can you 

successfully built this center and spaceport and what are the main challenges?  
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Mr. Ravit : Well, we are not a space core national progression, so our launches started from 

1960s and we have been developing expertises by using the stepping stone to move forward. 

So for SSC, we have got the Esrange Space center. It is the most versatile space center in the 

world because of the fact that there is no flight flying over, only done for experiment 

and small launches that can’t go larger expand. Our activities is mainly revolving around 

launches, balloons such as from Sweden go over Canada to Russian and came back. Next, 

we also got the ground segment to support the satellite builder manufacturer. We have 

backup services and communication and data. We slowly expanded and started 2018 to 

understand that there is the gap between continents. I believe that with the use of 

information from the gap, people who is doing the launches company, we can provide the 

inhabitat areas to test the motor engine before the launches. For global air traffic, we make 

it easier for the region that the region can prioritize their traffic because we are already 

providing the restricted zone. For the Esrange Spaceport, orbital launches, from launch 

complex-3. We have worked and operated on the launce to best appropriate orbit. Now, the 

military sector can do larger satellite requiring more services from us since we have the 

services and support for the launch like for the new launch operate. For Esa, Esa has built 

and tested the operation and services that we facilitate so we are quite certain with that at 

this point. We are expecting the progress through time by clearing some land to make it 

appropriate and available for the launch or the experiment, so that more or less, we are 

able to launch the satellite that is quite far from the living habitat. The important thing is 

what are the difficulties, we can start from exploring the space technology with Thailand to 

collect the what is your interest and that you are delivering something to the customers that 

other provider cannot get. For is, the facility development is very minor part of the 

development since space development is all about that you have to work around with the 

government and different agencies. Moreover, it is really important to us to make sure that it 

complies with international protocols and the sweden launchers since once you have 

established the customer and launches, you have to understand the things and to the 

procure and import the kind of satellite. If you have too long satellite, then that might 
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become the ending. Also, we have the maintain and strategy position that offer facilities in 

mainland Europe so that they can have rapid repsonds and launch of satellite. So, make sure 

that we have all the pile line looking at the commercial to be able to launch from Sweden 

and facilitate and go beyond national mission. Potential launcher and customers and asian 

launchers will have been made prolly by next year. 

M : Well, it is so informative that you mentioned the export policy and pay attention to the protocols. 

Next, I would like to start the third round question, starting from THALES. Because THALES has activities in 

Thailand for many years, how you will invest or develop your activities with us in the near future? 

Mr. Nicolas: This is very new in Thailand and I am so impressed, especially the quality. We 

have qualified and identified for the global supply chain from the West Pacific. Also, we have 

invested with Thailand for the space economy area. So, as you can see that there are 

different business models and technologies that are being used in this market or in our 

company as well because we are trying to provide alternative and various ways of business 

making for the companies and investors in order to create an environment friendly to the 

world. In recent years, we or THALES could develop our own local footprint and now, we 

are able to create connectivity regarding the transport domain with Thailand like the metro 

system where we have many people and expertises working in this domain. We are not only 

focusing on the large agencies or companies, but also the local company because it is 

essential for everyone. So, the point we have made is that we pay attention to the 

knowledge access and so, we are selecting new Thai partners and the rest of the world 

market in order to work with. So, in conclusion, we are motivated to reinforce with Thai IO 

space and Space ON in specific notions and space mission. Since Thailand has Thaicom and 

aerothai, we are able to provide the air traffic management and have been working with all 

different Thai companies in this domain as well. 

 

Mr. Nanthapat: Thank you for your information regarding your development activities in 

future. I found it very interesting. I will be moving on to our next representative from GOM 
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space with the question of how can you see Thailand as a new partnership and in what kind 

of activities that we both can have more collaborations?  

Mr. Thomas: Okay. So, for us, we have been looking for partnership to develop and joining 

different interests in the space market in which the economy is where we have barriers. 

Because we have conducted and found that [eople buy less and do more. So, our 

relationship with thailand has 3 angles. The first one is, country. GOM is an international 

company based on different companies like the interest in Luxemburg in which different 

from others since they want to do deep space and sustainable development in satellites, 

spacecrafts, and many more of space activities. We have also face with the international 

competition and I don’t want to put pressure but the financial capacity is the interest that 

we can work with thailand. The only to use to develop our satellites require supply chain. In 

Eu rope, we don’t have all access the data basis, so we need Thai company to consider. We 

have specialist to prepare for the change in the market in order to create the more solid 

image and exchange to specialists and see more specialist. A search GOM space has to 

reinvent itself in which equipment is the best one. And we are having more information of 

available resources in Thailand. As a small company. they have partnership and essential 

forces to attract and detect equipment in Thailand. Next, the economic ooperation and 

meaningful proposition to be more than happy, bit share and take benefits. We have share 

companies in Thailand. Globally, for the partnerships, we need more information and 

understand each other more  

Mr. Nantaphat: So, as a representative contact with Thailand. We are looking forward to be working with 

you more and more. Next, I will move to Mr. Petr with the question of for The Czech Space Alliance, what 

kind of activities inside the global space value chain that your members can collaborate with organizations 

in Thailand?  

Mr. Petr: Well, so we are always looking further to be working with different countries in Eu 

and Thailand. By that, we have some international non-european relationships such as 

sending supplies to Japan, Africa, Brazil and many more. We are looking for something 
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specific that normally, people will look more to the companies but i'm looking more to the 

common interest. To establish our close relationship on the government level, now we have 

a little support. Now, we are planning to make industrial machine in Thailand next year and 

find more specific area where we can collaborate 5 to 10 countries coming to Thailand and 

coordinate with the help of our embassy. 

 

Mr. Nanthapat: Thank you Mr. Petr for the answer. As a representative of Thailand, I am also 

looking forward to see our companies expand internationally as well. I would move the our 

last question and our last representative from Swedish Space Corporation, Mr. Ravit Sachasiri. 

As Swedish Space Corporation provide world class services, what do you see Thailand as 

your both commercial and institutional customers? What kind of projects that we can work 

together?  

 

Mr. Ravit: For more than 10 years of working in Thailand. We establish and provide ground 

mission services to other countries. We have established several projects together. SSC also 

provide services to the industry or agency in Thailand but we have been doing this for more 

than 10 years and work quite closely with thailand and established strong relationship with 

thailand. For the private sector in thailand and regions, we are intending to create greater 

opportunity for everyone by meeting different branches and department such as private 

sector. Working with larger organization in the domain to see what the SSC can work with 

them to bring development in economic growth to thailand. The value chain is the 

procurement and when we provide ground  mission such as commercial components, 

purchase equipment and manufacture and so on.  

It helps us in the advantages from the geographic characteristics by buy the equipments 

hardware and software from around the world and promote Thailand. For the investment in 

Thailand, we will go beyond to use Thailand to serve others stations that SSC has like in 
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Australia on the global areas. It has very advanced satellite launching software. What SSC 

core system and to expand services outside thailand and what we are doing. For our Thai 

assets, we are expanding to the polar region because Thailand is closer to the equator. We 

have Common launch and common regulation. We are looking further for international 

connection with different countries in Europe and Thailand. We will develop some 

international non-european relationship, for example, we send the supplies to Japan, Africa, 

Brazil etc. We are looking for something specific to the companies to establish close 

relationship on the governmental level and now that we have a little support. Currently, we 

are planning to make industrial machine in the next year and find more specific area where 

we can collaborate. We have established several project together. SSC provides services to 

the industry or agency in Thailand but we have been doing this for more than 10 years and 

work quite closely with thailand and estabiished SSC thailand. The investment in Thailand, 

we will go beyond to use Thailand to serve others stations that SSC has like in Australia on 

the global areas. It has very advanced satellite launching software. What SSC core system 

and to expand services outside thailand and what we are doing. 

 

 

 

 

 

ค – 2 The Debate “Demanding of Space Innovation for Our Earth’s Future” 

 

Debate "Demanding of Space Innovation for Our Earth's Future" 

 

Dr. Nontapat Pulsiri: Could you please introduce your organization and explain about the 

future innovations inside Airbus?  



258 
 

 

Mr. Olivier Chalvet: Thank you. For Airbus, we are working for the aviation sector and 

commercial aviation and we are the number one worldwide helicopter and have a strong 

history in space. Space is our DNA and we are one of the space ecosystems. We mainly 

process spacecraft, science and innovation. For our vision, we aim to be a pioneer in space 

yesterday, today and tomorrow. Thinking a step ahead is our mission. Moreover, we are also 

interested in innovations in manufacturing and design processes. Talking about the future 

innovations inside the Airbus, currenting we are working on the project called “JUICE” which 

is the autonomous satellite that we fly to Jupiter and detecting ice and elements around 

Jupiter. Also, another programme is the Asterix which is the 1st EU module that was an 

international program. Apart from that we are innovating and generating in the space sector. 

We innovate, federate, disrupt, protect and and fight climate change. For the new space and 

old space, we consider ourselves old space but we call the new space as the next space 

which is the best output for the space. We think that the ecosystem is the instant of success 

but we also need help and collaboration from the government, agencies and authorities 

together. Lastly, I would like to highlight another mission of Airbus, which is how to make 

space more sustainable. 

 

 

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you so much and for the next question, I would like to ask Mu 

Space. Could you please introduce your organization and explain key innovative products 

and services for space activities? 

 

Mr. Phurit Pookayakorn: We have been doing startups for 6 and almost 7 years now as the 

Thai space economy as a global partnership. For the vision of the company, we would like 

to solve the ever-diminishing natural resources problem on Earth by searching for alternatives 

in space. There are 3 factories and one of them is a partnership with Airbus. To tackle that 

problem particularlyhat’s one stage of the highest mission of the company’s new phrases 
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and to solve that we are getting engaged in the space economy but also technology 

development. We have the  NBTC Type 3 License where our services for the old internet 

come in as well. So as mentioned, 3 practices, there are more like a workshop that we want 

to, at last, produce the space-craft recruitment. This is also the partnership with Airbus that 

we want to make an in-country manufacturing closure to the original equipment 

manufacturer that goes up to Tier 2 or Tier 3 manufactures that we want to tackle the 

equipment manufacture. That’s why we invest in these facilities. We merely focus on 2 

things, posing ourselves in aerospace manufacture and satellite internet services providers. 

We see ourselves as a technology developer so we want to work with every space section or 

segment of the technology. We are trying to get to the market. First is that, currently pretty 

much know one in Thailand, is producing the old spacecraft, by components that are 

available commercials in Thailand that also globally. That’s why I want to step in and come 

up with the B200. Because 200 kilograms is the size most communications data would 

require, that's the first one and we are engaging when we develop the equipment that goes 

from 24 kilograms up to 500 kilograms and we are trying to be creative so we try to invest 

into additive manufacturing, and machine learning as well. Those are the area that we 

highlight our technologies from as well as the power system which is something that we 

emphasize as there are many additive control sensors, electronics up there and there are a 

lot of organizations like GISTDA and Airbus. They are developing electronics and something 

that we want to have to add value would be the power system. So far, we have up to 

components that are very ready for commercialization, the S-band Patch Antenna and the 

Reaction Wheel (RW 100), these are the designs compatible with the satellite. We try to get 

this equipment to be utilized for not only the Thai programme but also the international 

space programme. These are the designs that I want to push to the market soon. We are all 

working with all subsystems and we are trying to build to standards. Last time we were 

working with Airbus, we didn't want to produce something that users can use but also Airbus 

can use other suppliers and other system integrators can utilize it as well. The second service 

that we are providing right now is yesterday, we are announced with one work that we are 

the distribution partner with LEO internet SouthEast Asian, particularly in Thailand and Indo 

China; so Thailand, Myanmar, Cambodia, Laos to Vietnam. We are providing the internet with 
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satellite internet which enhances the speed as well as reduces the latency of the internet. 

So from about 600 milliseconds of latency of GEO satellite, we reduce that by about a 

hundred and that’s improve the overall and increases the work capacity by about 10 

megabit per second of the capacity will increase a hundred megabit per second and one 

web constellation will distribute in a very cost-effective and should be more afford than the 

current solution. That’s why we want to partner with a lot of users in Thailand and also in 

SouthEast Asia and these are some of the examples and use cases in the civil government. 

So it can be seen from the control center and remote area. I can be the commercial fixed so 

they can connect to their sub scenario companies from organization from eco across the 

region, commercial land mobile, so not just having a user terminal fixed on roof of sub 

building but also on parts of sub other mobiles, commercial maritimes as well so we can fix 

the Oneweb user terminals. In the past, when you wanted to install the satellite internet to 

chips, there were large user terminals that one constellation was able to use the ESA, flat 

part with the small compatibility with the low form factor and the small size of chips that 

were never enabled to equip with the satellite internet. It’s pretty much the same frequency 

that GEO uses, it’s slower so it’s faster so it helps you connect with lower latency and that 

would be the main presentation that we want to put out but we are trying to work with our 

partner development. Thank you very much. 

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you. So I will be moving on with Dr. Kanate, the first question, 

could you please introduce your organization and elaborate the current activities of EEC? 

  

Dr. Kanate Wangpaichitr: Good afternoon, everyone, my name is Kanate Wangpaichitr, 

assistant secretary general at Eastern Economic Corridor of digital of Thailand. EEC is the 

public agency and sorry I don’t have any presentation but I believe that everyone already 

knows who we are. We encourage and aim to promote the the investment from around the 

world to Thailand and, especially, on 3 provinces; Chachoengsao, Rayong and Chonburi. We 

aim to uplift technology, innovation, advanced technology innovation to come in and help 

our drought targeted industry of Thailand and also encouraged to be the promoter. We act 

as the facilitator for investors around the world. So we are very happy to welcome all of you 
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to come to Thailand and invest. Last but not least, we are not only building hard 

infrastructure, for example, the high-speed train link from Don Muang to U Tapao airport. We 

are not only do the airport city in U Tapao, we are not only expanding our deep seaport 

Maptaphud and also Laem Chabang seaport. We will also provide the infrastructure for the 

aerospace industry in the future. We have EECD, Eastern Economic Corridor of Digital, that 

already has prepared infrastructure for the space industry and I will explain and give you 

some more examples later on. We believe that aerospace and space technology will play a 

more important role in every industry and we expect to do more to support the investors 

around the world to EEC in Thailand. 

 

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you. Next, we would like to move to more detail about space 

innovation and application for sustainable earth. I would like to start with Airbus for Mr. 

Olivier, I would like to ask, according to the global situation, we are facing environmental 

challenges, sustainability, and society. Could you please inform us how Airbus can tackle 

these issues effectively worldwide? 

Mr. Olivier Chalvet: So that’s a very good question. In this sentence, you will understand 

everything that Airbus is doing. Commercialization is the source of carbon emissions so have 

been working for maybe years. Planes have been reduced tremendously to a few 

consumptions for years, and now the Chinese is even bigger because it’s not about reducing, 

it’s about remaining imitating carbon. So we are working on 2 areas. The first one is we will 

replace fossil fuel by the livestock made fuel which tremendously reduces the content of 

carbon emission. The second is even more ambitious, we are working on hydrogen so we 

have launched the technology research hydrogen as a future fuel. We initiate sustainability 

and believe that space is one of the best tools ever to monitor and to try to minimize 

climate change. For many years, we’ve been working around the very high accuracy, the a 

lot of sensing. We are already using our solution for maintaining flooding, drought to have 

farmers to get better pollution to reduce the footprint to produce less chemicals etc. We 

believe this is just a beginning, we continue to invest. This is what I believe in space, on the 

space emerging to have people on Earth to go to a more sustainable environment, this is for 
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the spacecraft. To the downstream market, it’s the same, today we have data for everyday 

use. But to hold and minimize your footprint, all you can monitor is the effect of pollution 

of excessive. We are going to launch the F-42, this is what we see in the future that we have 

a stock of data. So we invites the startup company that want to use the data implication for 

any kind of purpose for innovation. So this is a very unique proposing and just to conclude 

on that, on sustainability, what we are doing here in Thailand, with GISTDA, is essential. We 

are engaged in the THEOS programme. This is one of the most challenging programmes ever. 

It’s also about how we can work with GISTDA to give together the best solution that can be 

used for agriculture and water management, for any kinds of applications that can help to 

sustain the country. 

 

Dr. Nontapat Pulsiri: Wow, you really think that, in the future, Airbus will try to recreate the 

fossil fuel to renewable energy.  

 

Mr. Olivier Chalvet: I think we have no other options. Even if commercialization is les than 2 

percent. We a lot of ambition since Airbus is very creative. I think this is one of Airbus' biggest 

challenges ever. 

Dr. Nontapat Pulsiri: Okay and I also agree with you because I see the new trends that many 

organizations, especially in Europe, are try to move forward with renewable energy. So, for 

the next question, I would like to ask My space. In My Space's business, how you can help 

solving the issues about sustainability on Earth because it is also straight on your mission?? 

Mr. Phurit Pookayakorn: So technology is always about improving quality of life. We should 

not be concerned about the quality of life but the quality of people. Thus, the activity in 

space should not pollute the activity here on Earth. We should observe how much we use 

the emission of the, not just carbon dioxide but all the traces of gasses the could increase 

from human acitivities. The overall environment impacts the climate change. So when we 

send something out into space, we should be able to monitor them, if we send the sensor 

to the space, we can operate them for a lifetime. When we send something to space, we 
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want to make sure that it doesn’t collide with one another, and I think it will be a 

responsible stage. Also, when we try to bring something down from space down to Earth, we 

want to make sure that it wouldn’t require a high energy that bring something down the 

atmosphere, so that when the satellite comes down from space, it burns up most from the 

sky. That is also very important when we, Mu Space, produce the equipment, you want to 

make sure that every part are going to burn out in the atmosphere. We also want to tackle 

Earth in every process to develop ways to reduce carbon dioxide and other greenhouse 

gasses. So we need to be conscious when we select the partner and supplier that they are 

also conscious about this that they will not prohibit and produce more greenhouse gasses. I 

think speaking from this production of greenhouse gasses, we need some kind of monitoring 

and trading system of framework. For example, we could see that who is producing too 

much carbon dioxide and we can be more responsible to the process upon the environment 

of the ecosystem. That is something that we should support because we will able to see the 

carbon dioxide emission as well as building some kind of policy so that we can manage the 

infrastructure better. For example, the EEC vision, there are many industrial establishments 

that going in, if we can somehow manage the urban development of those areas, it could be 

very good to be conscious at the first place and not trying to be more eco-friendly at the 

end of the development. And that would be some kind of activities that we will engage with 

spacecraft manufacturing. Talking about sustainability, we want to bring more people into 

the ecosystem, reaching the digital device would be something that we need a lot of 

expertises from our partners to reach now, not later. And that would be it, thank you. 

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you so much, do you have any comments for the new space? 

Mr. Olivier Chalvet: I would like to say that we are glad to have the partnership with Mu 

Space because the way they are taking to develop the sustainable design is what we are 

actually looking for. You mentioned that we have to think right at the beginning of the 

spacecraft of what will be the consequence. Well done. 

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you so much for your explanation and a good partnership with 

each other. I would like to have just one question, you mentioned using some kind of 

satellite application to monitor some kind of land deflation, water quality and thermal and 
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even the night time light to see income gap. So you would like to focus on this articulation 

and areas, what is your comment about this? 

Mr. Phurit Pookayakorn: There are certain times that we want to be more efficient but asking 

door to door would take a lot of time to do. That that intend to produce carbon dioxide will 

have to development other prospect of country. So some kind of assessment that we can 

refer upon another would be very beneficial access if there are any development that those 

regions may require. So that, it terms of policy making, it makes much more sense and it 

answers to the urgency much faster than just going door by door. So we are not working on 

that in house, but we are trying to partner and be a technological provider; not just 

developing some softwares but also seeing the solution as a whole. Trying to get the value 

out of it with GISTDA and try to engage with the geo-activities. Not only trying to tackle the 

development of those areas but we also need to be able to response to the emergencies 

and that’s where I think is the activity between Airbus and GISTDA come to play in many 

things that those kinds of applications can be used in EEC region and also maybe remote 

parts of the countries and regions that I think reduced the overall cost. The agencies don’t 

have to go door by door anymore, they just have provided the central powerment agencies 

like GISTDA as a platform to the recent flooding, or PM 2.5 is coming previous 2-3 weeks. I 

think application is coming to place and the agencies is trying to tackle the problems. 

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you so much for your answer. My opinion, I think the business of 

the sustainable Earth and sustainable space, there are still many opportunities. Next, I would 

like to move to the EEC, according to the national plan to build smart city in the Eastern 

Economic Corridor, how can solutions from aerospace/space industries can help achieve this 

plan of smart city? 

Dr. Kanate Wangpaichitr: For the first time, Khun Phurit already mentioned EEC using space 

technology and space innovation in terms of developing cities and provinces. Thank you very 

much. I think we prepare, learn and we are in the process of using satellite technology, 

space technology to come up with the plan for our city. I will explain a little bit more of 

what we do on space technology in EEC. Personally, I think space industry or space 

technology is not only for smart city but it’s important for the world. It’s the future of world 
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development and security. The question asks about what EEC does in terms of the space 

industry. We think that our role is to promote a special economic zone. We have 7 special 

economic zones for special industry; for example, EECI, EECD and EECND something like that. 

In every special economic zone, we try to reduce most of the high technology and the 

satellite technology at the beginning. I believe that there’s a lot of solution that we use now 

for the EEC province in the special economic zone,especially; for example, I’m taking care of 

the Eastern Economic Corridor Digital which is located in Sriracha. We have about 2,050 

acres.  We already have the digital infrastructure ready in place, for example, the data center 

that can be linked directly to fiber optic navigate to the provinces in Thailand. That’s the 

best infrastructure that can be able to help in terms of communication. Last but not least, 

we already have GISTDA in the location of EECD which, I think, GISTDA is already very well 

positioned in terms of building capacity and the knowledge of the space industry. Getting to 

myself, what EEC do, we plan to expand our infrastructure in the EECD area. As I mentioned, 

we have 2,050 acres, we use the GIS technology (Geographic Information System) to integrate 

with our master plan. As Mr. Phurit has already mentioned, we have a very good support 

from GISTDA in terms of the data from satellite systems to know the space and to plan in 

terms of landing and planning of zoning the city on what we can do. Not only that, we use 

the satellite GIS in terms of water treatment because we have already built up the full 

capacity of the land of 2,050 acres, that makes a lot of space water. That’s other keys that 

we can use the satellite to come in with the plan together with the water and power. That’s 

the first thing that we already have the full support from GISTDA. The second thing is that, 

for the future plan, we have the satellite technology could be something very good for the 

observation for the city plan as Mr. Phurit said that the urban plan should be very important 

to use the satellite database to analyze and plan for the future expansion of the city. One 

more thing, I think, UAV, the unmanned aerial vehicle, first of all, as you mentioned, drone. 

We use drones in terms of aero mapping of the EECD land. We are going to use drones to do 

the mapping into the new smart city in Chonburi and Rayong which we plan to it on the next 

plan. I think that UAV application is one of the perfect applications in terms of mapping and 

surveillance especially I think the delivery service is something that I wish to be able to do it 

exactly and start in our new smart city, just like EECD or in the area of EEC where we are 
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building the city. I think the delivery service from drones should be implemented. We have 

on time to do more research and development; we have to implement it. A couple more 

things, I think many of the good technologies and many of the major technologies came 

from the space industry and space research. For example, the advance materials that we can 

use the in the space application. We are now using advanced materials to do vehicles or 

even the application to make the building because these advanced materials are stronger 

than steel, lighter than steel and we can use it longer.  

Dr. Nontapat Pulsiri: It has a better characterization.  

Dr. Kanate Wangpaichitr: Yes, right. I’m not the technical guy but I think that advanced 

materials are also becoming the most application part of the smart city. Last but not least, 

smart energy, just like solar or wind turbines. I believe it came from the space industry and 

we believe that smart cities need to have some kind of technology that comes in to build 

up the green energy. I think that’s the most important. Last but not least, I think we 

mentioned at the beginning that space technology application should be a very important in 

the near future for the daily life of the human being, should be something like environmental 

prevent, environment enforce and environmental monitoring because, as Mr. Phurit has 

already said, these prefactors, prevent, enforce and monitor, are very important to everyone 

in the future. I think not only smart city, I think everywhere should apply this for simple 

applications for daily life. In some ways, space application is super important, not only in 

smart cities but also in the future development of the world. I think this round is about this. 

Dr. Nontapat Pulsiri: That’s very impressive. I really like your answer. Do you have any 

comments for EEC? Actually, I have some comments, because my plan background is from 

ecology and engineering before. When I did research about smart materials, I did research in 

the USA when I was young and in a collaboration with NASA, and during that time, they have 

many advanced scientific knowledge and technology and innovation. They were just waiting 

for the right time to release to society because they needed to see the impact. The most 

important thing that we need to consider is the user acceptance. If we launch the ecology 

but the user doesn’t know how to use it, I think it cannot create value. Fortunately, I think 

it’s the time for the aerospace and space sector to create economic value. So for the next 
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question, I would like to move back to Airbus again. In your perspective, how can Airbus 

collaborate more sustainable activities with Thailand in the future about our partnership? 

Mr. Olivier Chalvet: Okay. So first of all, we don’t start from scratch, we already have 150 

people in our team in our Airbus Thailand. Most of them are in flight operation services to 

optimize flight to reduce a few consumptions. This team has been working now for 18 years 

and we keep growing. So we see that we have a strong demand from behind in general for 

this kind of solution to optimize their flight cost, to reduce the carbon footprint. Talking 

about space and what we have done, we have started with GISTDA for satellites. THEOS-2 is 

the key milestone, as I said, there are a lot of development and there is a lot to deliver 

because we are set to be achieve in terms of the impact of sustainable elements of the 

country. We believe that additional work in Thailand, we have a team of 10 people working 

in Airbus dedicated to space. I hope this team will be doubled in the next decade, even 

more especially because, as I’ve said before, in Airbus, we like to push the ecosystem to be 

created. With the private sector, new space innovating like Thaicom that you mentioned 

about telecommunication but Thaicom is also entering the space services. So the private 

sector is coming, there are also many other startups and SMEs which are coming. So, all of 

the ecosystem is to work together in a collaborative way. University is also important on 

what we want to do as AirBus that we want to help to bring additional knowledge to the 

country. It’s already there because we already have 150 people, there was not a really good 

educational background in this country. It’s very good and we want to go even further 

because we believe that space is where we wanna go. So definitely for Airbus, we see a 

bright future, especially in Thailand and the region. What I see that Thailand is leading the 

way, at least in SouthEast Asia, and because of the government organization, any actual 

coming from the private sector, I don’t see that in my country, in my region, only at a 

different scale. So let’s take this opportunity and work together and also with the support of 

EEC. We are talking a lot with EEC, we want to invest in this region. We also need a lot to 

develop in the future. We need to act towards and make it happen to further develop the 

space ecosystem in Thailand. 
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Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you so much, do you have any comment on this good view from 

the Airbus? 

Dr. Kanate Wangpaichitr: Yes, I think I agree. We welcome and we will be a business and 

partnership facilitator. You mentioned something about Thaicom and collaboration between 

networks and other things. I just have experience in telecommunication. Last couple weeks I 

went to the sea from Sattahip, Chonburi by seahorse, the big ship coming from Sattahip, 

Chonburi to Songkhla. This spent about almost 12 hours on the sea but the thing is that after 

we left the port, what happened was that I couldn’t just use my mobile anymore. So I need 

to used the Thaicom signal to communicate with friends and family and do all my work. I 

think that’s one of the examples that sometimes different technology should integrate 

because of that, we can help each other. It is my personal opinion. I think we have to 

balance between the country's benefit and security, and also the technical and innovation. 

Because this technology, the satellite, should be a future and can save people's lives, not 

only in the sea, ocean but in the mountains somewhere that other platforms of 

communication cannot go. So, how can we integrate platforms with each other but it is 

difficult. It is my opinion but we need to go forward with this. 

Dr. Nontapat Pulsiri: I really agree with you about this that we need to have the integrated 

platform in order to operate the system smoothly. So, for the next question I would like to 

ask Mu Space again. In your viewpoint, how Mu Space can collaborate with other 

organizations for promoting sustainability? 

Mr. Phurit Pookayakorn: I think when we do something, we don’t want to do the same thing 

that other people do and they are wasting not just the financial product. So the process is 

not natural. In terms of manufacturing the spacecraft, for this component and the system, 

we have to be conscious about putting the equipment in the market, putting systems in the 

market and in the space in order to not overlap with the existing systems but enhancing 

them. For example, in the THEOS program, they are not putting the same satellite in the 

same orbit, they’re putting it in a different orbit. So when Mu space produces spacecraft, we 

want to put the spacecraft system in the position where we want to integrate where we can 

do it and not have an overlap. That’s why I think we should be very conscious when we put 
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the system out. For example, one that overlaps with the constellation, we are serving 

enterprises, and most of the high capacity require that we still have the control of these 

remote places to enter the internet and remote learnings and remote healthcares. This kind 

of application requires more robot networks than having a decided network to do that would 

benefit. But we are not also trying to tackle the customers, that would be another system 

that would come in on something that is broadcasting. That’s why I think strategy between 

different systems comes into play. So we have to tackle the right uses as part manufacturing 

spacecraft equipment then we have to partner with like GISTDA and Airbus and others both 

domestic and international partners, to produce spacecraft equipment that they want but 

they don’t have. Trying to be better partner with them to develop technology, so that their 

mission can be successful and also they can improve their systems and quality, not just for 

the system but also for their mission and for their lives as a result. When we want to 

collaborate with the local regulators, the TTO for bringing out gas monitoring in Thailand. I 

want to work with them in using satellite technology to monitor and to invest in the right 

technology and right assets. So that it is, at least, trying to look from the economic point of 

view and environmental point of view. Having a monitoring system, capability of what kind of 

process that could reduce most greenhouse gasses, where are the positions geographically 

that would be less for industrial to be placed in, what kind of infrastructure that this industry 

would need in addition to the existing infrastructure. It is something that we want to work 

with the regulators who look with the data we have today and try to make the policy and 

decision maker to make the right investment. That’s the highest level, we are also trying to 

work with the stakeholders. So that we are not caring about the highest feature but it goes 

down to collaborating with another partner to build their quality of life better. Having people 

working in the same place may be a bit boring, so we need to work with GISTDA so that we 

have diversity and inclusiveness in the society. Having international partners opens our eyes 

very much, coming to work with the French, the British, opens our eyes because we see a 

lot of alternative solutions out there and that competitiveness although in the short term, it 

may sounds like we are competing with each other but, at last, when we see other people 

doing well, we want to do better, we want to work with them, we want to be the best of 

what they are doing and that pushes us towards the sustainable model that we are looking 
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for. I think that would be something that Mu Space would like to engage and collaborate 

with everyone. Thank you. 

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you so much and that’s the future of Mu Space. So, I would like 

to move to EEC again. For your last question, could you please provide us with the future’s 

policy direction to promote both international and domestic investments for Thailand’s 

aerospace/space innovations in EEC? 

Dr. Kanate Wangpaichitr: Sorry, I wonder why the question comes to me so fast. Certainly, I 

think the Thai government has recognized the space technology and space industry in the 

future as I mentioned. It will be the key driver for economic growth in the future. I think I’ve 

talked to my advisor at EEC and many stakeholders, I think one thing before going to the 

policy that supports it, one thing that we have our own policy in EEC that is to provide space 

industry and data management industry. First of all, is the upstream technology. I think 

GISTDA is already well in place and I think they are the leaders of Thai innovation too. I think 

the more important thing is that we have to develop the downstream industry that can be 

used for data management, data analytic, using the data from space technology and apply 

to be commercialized with the downstream. We plan to have something like downstream 

application center, we we believe that in the EEC area, we already have GISTDA in place, we 

already have NT opperator and also satellite in place. We need to build up the cluster which 

we call the space cluster in our area. We believe that EEC's goal is to specialize in technology 

but we are a facilitator and promoter to promote the ecosystem for aerospace. I think that’s 

important because if we can able to do something downstream application center or maybe 

the cluster, that will create a lot of opportunities, just like Mu space. I wish to have some 

company like Mu Space in Thailand so that we can be able to be the leader of this industry. 

That’s our plan and preparation to work with GISTDA. Actually, GISTDA is now helping me a 

lot in building the EECD. Other government policies, I think when we talk about R&D and 

sandbox, people always ask, what is a sandbox? When we have EECD and other promotion 

industries in EEC, we already have promoted and it allowed the big investor, startup and 

small company to be able to do their sandbox. Sandbox means that you cannot do 

something out of place, but you can do it in the promoted area that we already promoted. 
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We might be able to amend the room regulations to facilitate you to do your research. It's 

the policy of the sandbox regulations and amendment that will allow the investors and 

startups to be able to do their things. The other things for the industry cluster, that I 

mentioned, we are planning and we wish to have the industry cluster. I think everybody 

already knows that Thailand already has 12 targeted industries and one of the 12 targeted 

industries is the aerospace industries but, to be honest, I think we are just in the starting 

point. GISTDA is a very strong leader of the country but EEC can be able to support in terms 

of policy, regulations and go on into something like investment privilege. For example, tax 

privilege or other non-tax privilege that we are able to support. But for the tax and non-

privilege is something quite sensitive to say now but if we are able to negotiate and talk 

everything to the investor, we can be able to go in detail. For example, in the EECD area that 

I’m taking care of, we are going to have the data center tier 3, which is one of the biggest 

data centers in the world. We are going to do the contract. The data center we are not only 

required to do the data center but also provide the platform that can be able to support 

the other 12 targeted industries. So, we think we have provided and built quite enough 

ecosystem for the space cluster in EEC especially in EECD. So please let me know and help 

in terms of how we can manage the collaboration between international and local partners. 

I think there would be a lot of opportunities.  

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you so much for the EEC representative. I would like to ask; do 

you have any comments or feedback to help promote your business or any kind of policy 

that you wish to see.  

Mr. Phurit Pookayakorn: Looking in the past, I think for basic infrastructure, Thailand also had 

something similar maybe 50 or 100 years ago. It takes some time for the private sector and 

people to get familiar with and be able to blend their lives. So it will take a lot of energy to 

provide support for facilitation. I think the future will be a very prominent area where 

industry, not just aerospace industry, will happen. I think also the partnership with the 

international entities will also help Thai people to learn from their past mistakes and not 

having to do the same mistakes. To do more mistakes but not the same mistakes. I think 

having one in the table will help us to better and Mu Space would like to partner with them 
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and interesting our time, money and energy in developing the system that would enhance 

the quality of life of people and we would welcome every partnership possible and that’s 

the area that we want the conservation to go and we position ourselves to be able to be 

sustainable for the next year, 5 years, 10 years, 50 years. That would be the time frame that 

would require to get to the same status. For Mu Space, we need to spend time together. We 

would appreciate a lot of collaboration between government, regulators and the private 

sectors as well as the public sectors. We allow new players to come in and enhance the 

chance that we all do survive in the same industry. I think I appreciate it so much of 

everyone as well. 

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you for your feedback as well. For my perspective, I really hope 

to see Thailand build the aerospace hub in this region. 

Dr. Kanate Wangpaichitr: I forgot something that I highlighted in my note. The last sentence, I 

think that we kind of aim high. As you mentioned in the last conversation, we should 

establish Thailand as a regional hub. Just aim high to be the regional hub for the aerospace 

industry technology. I think that GISTDA and NIA will be one of the key people. I’ve heard 

from our EEC advisor that project F-1 should be very interesting and if EEC can be able to 

help facilitate and promote it. Please let us know, we will do the best that we can.  

 

Dr. Nontapat Pulsiri: Thank you so much, so next is the question and question session. I 

would like to ask any participants; do you have any questions from our partner? Do you have 

any questions, please feel free to ask. 

So, I would like to ask our MC is if we don’t have any question, shall we close our session 

and so our participants can take a rest a little bit? 
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ค – 3 The Big Debate “Developing New Space Ecosystems to Match the Gaps” 

 

Mr. Pierre Jaffre : Since space activities started in the late 40s and in the 50s, it went through 

several phases: 

1. A R&D phase – mainly public 

2. A Commercial phase with the birth of commercial industry and need for applications. As 

there are more actors, space needs to be organized. Government sees the need for Space 

Laws / Space Act to strategize and organize. 

3. An Innovation phase driven by quick and agile start-ups. 

These 3 phases require different targets and strategies, different approaches, different 

fundings methods and certainly different Ecosystems. They are certainly not mutually 

exclusive and need to work together. 

On stage with me to share their experience and to help you reflect and understand better 

how that’s work let me welcome: 

1. Dr. Damrongrit Niammuad, Deputy Executive Director, GISTDA 

2. Mr. Yasayuki Kasai (Kasai-san), Director General, National Space Policy Secretariat, Cabinet 

Office, Japan and; 

3. Mr Francois Chopard, Founder and CEO of Starburst Aerospace 

  

I will have the privilege to ask questions to these 3 eminent Space panelists and at the end, 

if we have time, we will take questions from the floor. 

 

I will start with Kasai-san. As japan is a major player in space and have been through all the 

phases describe above, could you share with us how is the recent Japanese space 

programme?  
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Mr. Yasuyuki Kasai: Good morning. First of all I would like to express my sincere appreciation 

to GISTDA and NIA and NBTC for your kind invitation to participate in the international 

seminar on space economy Thailand today. So please let me start my presentation by 

introducing our space policy and program which is not only the start-ups, inter companies’ 

policy that overall picture of space policy. There are 7 ministries concerned space and JAXA 

as implementing agencies, 16 ministries are owners of satellite and remained the users of 

space data. Next, it’s the in charge of various space times and technology and it has 

responsibility of budget arrangement for JAXA and MIC is in charge of communication in 

space and MOD as the ministry about space domain security and MLIT operates where the 

satellite hands on. METI as space industrial promoter and we NSPS, National Space Policy 

Secretariat, as a secretariat strategic headquarters of space policy that is in charge of the 

prime minister and constituted by all ministers. And upper right-hand side of picture in the 

center of the man who don’t wear mask is the current prime minister, Kishida. The role of 

NSPS is to coordinate the space policy backing power of the prime minister. The Japan space 

policy is decided by the strategic headquarters with space policy shared by the prime 

minister, the center of the picture, and the chief cabinet secretary and minister of state for 

space policy, the second one from the right, Ms.Takaishi, the current minister of space policy. 

She’s my boss and she’s a very good woman. The strategic headquarters for space policy is 

promoting space policy in concrete terms by formulating and revising the basic plan for 

space policy and its implementation plan. The basic plan for space policy aims to strengthen 

the comprehensive foundation of Japan’s space activity and contribute to the full national 

interest. First, ensuring space security and, second, contribution to disaster management, 

homeland resilience and solving global issues. Third, creation of new knowledge through 

space science and exploration and, fourth, realizing economic growth and innovation through 

expanding use of space as a driving force. In most recent space policy held the meeting on 

December 23th of last year and the implementation plan out the basic plan for space policy 

was revised and the key points today. Our first strengthen the comprehensive foundations of 

Japan’s space activities including industrial, scientific and technological bases. Even though, 

the fastest route of H3 rocket, regrettably, was not successful, but Japan would like to 

further enhance the competitiveness of the H3 launch vehicle, commercialize small 
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commercial rockets, conduct research and development of future space transportation 

systems and conduct research and development to acquire technologies on optical 

communication networks using small satellite constellations. Secondly, on assuring space 

security, Japan come to realize a system of the seven Quasi-Zenith Satellite System (QZSS) 

satellites by launching in sequence from FY2023, promote studies on small satellite 

constellations for missile defense, put Japan’s space situational awareness (SSA) system into 

actual cooperation operation from FY2023 and following the formulation of the new National 

Security Strategy last year, with a view to putting the agenda and policies in the field of 

space security into practice, put together the Government of Japan’s initiative by this 

summer, and reflect it in the Basic Plan on Space Policy and other relevant documents. 

Moreover, on contributing to disaster management, homeland resilience, and homeland 

resilience, and solving global issues, Japan would like to establish Japan’s own Synthetic 

Aperture Radar (SAR) satellite constellation capable of high-frequency observation by FY2025, 

begin manufacturing the next geostationary meteorological satellites equipped with the 

latest observation technology, such as 3D atmospheric observation functions, in 2023 and 

launch the Greenhouse Gases and Water Cycle Observing Satellite (GOSAT-GW) in FY2024. In 

the fourth, on creating new knowledge through space science and exploration, Japan would 

like to participate in the ARTEMIS program and develop equipment for the GATEWAY 

(manned lunar orbit base), promote research and development of manned pressurized rover 

which lunar rovers that can be used for long periods of time without space suits, aim to be 

the first non-US Japanese astronaut to land on the Moon in the late 2020s and ensure the 

launch of the Martian Moons eXploration (MMX) spacecraft in FY2024 to achieve the first 

sample return from the Martian moon surface in FY2029. Furthermore, on achieving space-

driven economic growth and innovation, Japan would like to implement demonstration 

projects for active debris removal technology and promote efforts to formulate international 

rules for space traffic management (STM), expand utilization of the Quasi-Zenith Satellite 

System (QZSS) and satellite data and promote new initiatives by start-up companies etc. 

through the Small Business Innovation Research (SBIR), government procurement of services, 

etc.. As for the QZSS, mentioned earlier, we will briefly introduce our deal of the system and 

service. The QZSS is a country system reflow satellite and it is used in conjunction with GPS 
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and other GNSS. In addition to that, the high accuracy position service demonstration 

MADOCA-PPP and the Emergency Warning-Service (EWS) are also provided. The QZSS signals 

and services applicable in Asia-Pacific region, we hope to work with you all even more in the 

future provide significant services. How the function of QZSS as of December 2022, 

approximately 390 products are compatible with QZSS. They are gradually expanding. Here’s 

the example; autonomous driving and drone, buoys for real-time ocean tide monitoring, 

wearable terminals that display EWS messages, the receiver and chipset process have 

compound are the number of applications has increased. For the Japan policy and to 

implement or increase the program today, we need a budget, and here is the space budget. 

The amount of Japan’s space budget for fiscal year 2023 is 5,562million USD which was 

increased by about 16% of the previous year. Thank you. It’s a little bit too long. Sorry about 

that. 

 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you. It was definitely not too long and thank you for the very 

comprehensive presentation on where Japan is in terms of program. I retained from what 

you said the very coordinated approach to have a very ambitious space policy. You need 

that to be taken as a prime minister level which is quite needed. That ambition is seen by 

the budget that we see as a big allocation of the budget given to that. So, probably a good 

recipe for success. Thank you very much. I will move to Dr. Damrongrit, Thailand. Thailand, 

in south east asia, is one of the countries that develop solid space capability. You have 

managed to launch a satellite and now you are assembling, building, testing. What is the 

next step, I would like to know in terms of the ecosystem? How will you see that? 

Dr. Damrongrit Niammuad: Actually, on behalf of my executive director, Dr. Pakorn Apaphant, 

he wants to be here by himself but because of the conflict schedule at the last minute, so I 

would like to present and to speak on behalf of him and also GISTDA. Actually, it’s a very 

tough question of what is our next step. I would like to say that we just learned from Japan 

and many leading countries. We are an emerging country of this kind of space and one of 

the big issues is to have a long term goal, that’s why we have what we called space master 

plan and we just got the approval from the cabinet at the end of last year. Thus, at the 
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beginning of this year, it’s a very new program that we are trying to implement and I’m trying 

to make the summary of a lot of plans in one page. I think for this kind of the space program, 

we have to expand since the space science exploration, satellite system, ground launch 

service, data until the end to downstream the application and solution. For the next step, 

we have the short term, little term and long term but I will not put in here what is the short 

term and long term. I think that it is very important as Mr. Kasai has mentioned a lot of things 

like exploration in navigation of QZSS. First of all, we will join the international programme 

for sure and also this international program should benefit Thailand or Thai society, this is 

more than what I’m trying to say. As you can see from the right hand side, starting with 

space science research. I think in line with what Mr. Yasayuki Kasai mentioned space 

situational awareness, this is something very new to Thailand and we are trying to engage 

the Thai society as we have the defence society and civilian society. Also, it is something 

very new to the region of SouthEast Asia. We try to engage SouthEast Asia, our member 

state, to know and to be aware of what we called SSA. Last year, we also had partners from 

Europe to set up the European programme and one of the topics was about SSA-STM. In 

GISTDA, we have the system that we will implement in Thailand. It’s not only our civilian but 

also we have to engage the defence and also many societies to do so. We have the space 

exploration and ARTEMIS program, yesterday's program that we discussed internally in 

Thailand about how to join the ARTEMIS programme. Also, there are many things. For sure, 

we will thinking about the leo constellation because we believe that you might heard about 

we just made some kind of licensing the geo telecommunication to the private sector in 

Thailand but we also discussed about how the leo constellation can be implement in 

Thailand, not only the telecommunication but also earth observation. I think there are many 

things but I would like to emphasize in this page because I have another one that application 

and solution using satellite navigation, using earth observation data, and new solution form 

the connectivity like 5G or 6G is the key for the future and also we are looking forward for 

the sustainability like the carbon accountability, smart technology, smart city. This is the key 

that Thailand is trying to do not only in Thailand but also SouthEast Asia. The next page is 

our satellite development program, as our moderator Mr.Pierre Jaffre just mentioned, we 

have the THEOS-1 programme with France, THEOS-2 & 2A that is going to be launched this 
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year. So in our constellation in recent years there are going to be 3 satellite observations but 

our plan in the next 10 years or 20 years I can say is that we plan to have THEOS-3 ,THEOS-

4, THEOS-5 and until THEOS-8. It’s going to be with the passive or the optical. We are 

planning for active sensors like radar also. This kind of ambitious, we can’t make it by ourself 

in country, we need the international country collaborations from Europe and Asia because 

just to make one satellite is a big job and the plan cannot be implement only from GISTDA. 

We believe that cooperation with university institutions is the key. Not only satellite 

development, we have been implementing the application for a long time and I think 

engaging the user is also a very hard job also. I think my 2 pages will enlarge our vision into 

the implementation for the future. This is our plan. 

 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you very much Dr. Damrongrit. It’s clear, you said a lot of the 

ambitious goals in GNSS, constellation, application. I saw also that you mentioned the 

ambitious program collaboration with Asian and European companies. So I think it is a very 

interesting comprehensive target that you said and thank you you very much for this first 

comment. Mr. Francois Chopard, you are clearly the next person I was mentioning. So you 

came and you launched a company. So can you tell us how it started and when did you 

realize that Aerospace and Defence needed a new ecosystem, quicker and more agile to 

develop further? 

 

Mr. Francois Chopard: Thank you Mr. Pierre for the question and thank you all the panelists. 

Yes, we started more than 10 years ago. At that time, there were not that many players on 

the market, probably a handful of them. We could specific their first launch in 2009 so just a 

few years ago. Planets were starting to launch a few satellites but there was barely an 

alliance, nobody would believe that start-ups would succeed in that long cycle investment 

type of business. When I created Starburst in 2012, everybody thought that I was crazy. 

Before that I was a partner at Oliver Wyman, a strategy consulting firm, I was actively working 

with Airbus on the strategy, innovation and I could tell that inside Airbus, a lot of people 

would not believe the spaceship would success and, at the same time, a lot of of people 
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were very excited by the launch of spaceship and what could the new space and startup 

could propose to the market. So I thought that there was an opportunity, first of all, because 

of all these guys excited by the spaceship, I thought that, at some point, they gonna believe 

and create their own company and even in 2012, there were maybe 10 startups, now we are 

counting more than 15,000. So going to a huge chance and a huge strength. Because the 

other half did not believe in spaceships, I realized that it’s the same thing in buoy, rocket 

and elsewhere. I thought that these guys would be disrupted or at least would need to be 

explained what was going on with the new trends and why the private sectors would be 

excited about that. Also, what’s is interesting is, in 2009, spaceships got their first major 

contract with NASA, 2.9 billion, and the fact that governor agency decided to take risk and 

allocate the large amount of budget with new players was also a sign of change and NASA 

was as almost as innovative in terms of policy and spaceships was on the technical aspect. 

So that’s how we started, we started in a very small way but it’s just doing much making 

between startups and, first of all, the French ecosystem between 2012 to 2014 or 2015. 

Then, I realized that most of the startups were in the US, and the French and the European 

corporations were interested in French startups, but they wanted to know what was popping 

up in the basics and real time around the world. So startups, for the corporates, was also a 

new way of looking at innovation. In the past 10 years ago, innovation was done mostly with 

university, laboratories, they were looking at patterns and IP. Now, startups are almost like 

the new way of doing innovation. Most of them are from universities and labs but they 

brought the comprehens of looking at new startups as a way of looking at technology with a 

little or less risk. So, for some area, the accelerators strategic domain for the corporate, there 

are still working with laboratories in trying to do their own IP in an adjusted domain where 

they are a little bit behind. It’s faster to start and work with startups. For one of the locations 

in Paris, we moved to Los Angeles and then to Singapore, then we went back to Munich and 

we did lots of wide network of locations, we used the existing aerospace hubs, because to 

create the startups you need the engineers, and this engineers are coming from universities 

and also from corporates and so they usually leave either in universities or corporates and 

they don’t go very far. Alright, so Munich is hub, Paris and Los Angeles, Montreal to some 

extent and then we use Singapore because it was a hub for SouthEast Asia and that 
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mentality of innovation, research, and lab. That's why we started there and then we 

expanded. From 2015 up to now, we are in aid of different countries and by the MOU that 

we signed last night, we are going to be in Thailand soon to grow the ecosystem. Then, we 

want to bring the ministries of defence, the agencies for space, the corporates, the 

universities and the investors. It takes the entire city or village to raise the startups and build 

the ecosystem. Now, yes we are partnering with more than 60 different corporates, we have 

been invested in 140 startups so now we can say that for the last 2-3 years later, more 

mature face where we have like 3,000 new startups emerging every year, it does not grown 

but still 3,000 around the globe, it is still significant. The most successful is in the US, but we 

see that Europe is rising, Japan, also with the capital of startups, is raising a lot of money and 

we are looking at growing elsewhere. So that’s where we are. 

 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you and point taken I think your ecosystem, you symbolized very 

well as a part of the space game. I think it’s very important that you mentioned the big 

corporation. It's the way to de-risk technology when investing in a startup is the way to test 

fast with technology and to know which one has to be followed or to be grown. That’s what 

I experienced and definitely what big corporations all over the world are doing. So thanks for 

this very insightful experience and sharing your experience. I come back to you Mr. Yasuyuki 

Kasai, with another question. I think that Japan is running several programs to boost the 

space economy and would you share with us the best practice or any successful programme?  

 

Mr. Yasuyuki Kasai: Thank you. We are now compared to the United States, it’s not many but 

very promising startups are emerging in Japan. So let me introduce one of our programmes 

called S-Booster. It’s a startup supporting programme called S-Booster that is a space-based 

business idea contest hosted by the Cabinet Office of Japan and GISTDA. What is the special 

feature of S-Booster? This is not only just an idea contest but provides a mentoring program 

to the finalists to brush up their business ideas. The application opens to the Asia and 

Oceania region for collaborating with Japanese industries. The presentations opportunity in 

front of investors, large companies, etc. to promote business matching. We have organized S-
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Booster in Asia 3 times and one of the Thai teams received the cash of 10 million Japanese 

yen in the grand prize. When is the next S-Booster? The upper right handside, we are 

scheduled to open the call for 2023 in this upcoming April and please stay tuned for any 

further announcement. This is a sort of schedule of the S-Booster in April to June is a call for 

ideas. June to August is the document screening in Japan, the semi-final in the Japanese 

round and also parallel with that, we are conducting the Asia round. For mentoring for the 

selected teams and final contest, will be in winter. The announced features of S-Booster is 

to bring collaboration opportunities to Japanese sponsor companies. This shows the risk of 

Japanese sponsor companies in the previous years setting up their own themes for the 

applications. We are expecting more Japanese companies joining S-Booster as sponsors this 

year. Exciting announcement is coming shortly in this month, stay tuned. As mentioned 

earlier, with the great contribution by GISTDA, we are organizing S-Booster in the Asia region. 

Additionally, so far, more than 20 agency industrial associations and startups are also 

supporting the promotion. As mentioned earlier, S-Booster provides a monitoring program for 

the selected finalists and they will get special lectures after being selected as finalists to the 

final presentation and workshop business ideas. The grand prize winners have been getting 

the cash of 10 million yen. To accelerate the activities realizing business, collaboration 

opportunities with Japanese sponsor companies are also giving additional value to this 

programme. Let me tell you about this amazing startup from Thailand who won the grand 

prize of S-Booster, in 2021. They are now expanding activities of the wildfire early warning 

detection system by utilizing IoT satellite in the northern part of Thailand. Look at the center 

of the slide, without the system, you need 3-6 hours to find the wildfire but with the early 

warning detection systems, the system shortens the time to less than 15 minutes as a crucial 

difference. This is the introduction to S-Booster. 

 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you very much. So, obviously, we see that Japan has set up in terms 

of supporting startups so it’s quite impressive. So I'm sure you will get a lot of attractions in 

Thailand for sure. The S-Booster programme is already well-known, so you see the success 

story already for the firefighting project that is facing most countries around the world; 
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disaster management and environment changing. So I think it’s a very timely and efficient 

focus to start working on this. Dr. Damrongrit, come back to you, you mentioned the 

ambition of Thailand with developing technology internationally which is, of course, the 

main job of GISTDA and you are doing it with a lot of talent but also externally through a lot 

of cooperation. Can you elaborate a little bit on that? 

 

Dr. Damrongrit Niammuad: I’m not sure about the last question I mentioned about the 

National Plan. When I mentioned THEOS-1 to THEOS-8, this is the slide and Mr. Pierre, our 

moderator, just mentioned that this is our ambition and it’s not only internally but also 

internationally that we try to engage in technology development is also the key. The next 

slide is not so clear at this point but I want you to see that we have Thai agencies, Thai 

companies, international agencies, international partners and academia. A lot of layers in 

Thailand and also in the region talking about space. The point is that there are many ideas 

and when I mentioned space technology, it’s ranging from space exploration outside the 

earth coming down to the space application, so there are lots of ideas and how we can work 

with them. I think we are very welcome in many ideas because our ideas may be limited to 

some certain point and our imagination. What we are trying to do in our GISTDA philosophy, 

we are looking at the end result of the space strategy master plan, meaning that we are 

trying to implement our master plan to be real, to make it implementation and action. This 

is our end result. Also, we would like to have the space economy, meaning that, 

commercialization. At the end, we are looking at the end of the result. At the beginning we 

are having lots of friends, partnerships, and ideas, but we have to look at the end. How can 

we implement our national master plan and how can we make economic value to the 

commercialization? So we believe that, to that kind of input and output, we need some kind 

of process and our process is we welcome all of the ideas internally and domestically, it’s 

not only GISTDA. When we want to implement some kind of disaster, we need other 

agencies in the country agriculture, we need the ministries talking about water, there are a 

lot of government agencies involved with. We have to have a committee that is not just a 

committee to block all the ideas but to stir the idea to go forward. Also, we have to make, 
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into the stage one, how can we make the technology and the market fit to Thailand. Because 

some technologies might be applicable to somewhere but not to Thailand. Moreover, our 

market may not be ready for that kind of solution so we have to introduce the market, we 

have to make the technology to the market fit to our request or needs. Thinking about ideas 

might not be enough, so in Thailand we have the keyword called sandbox. Sandbox means 

that we are trying to make the pilot project and also we cooperate with Japan and we used 

the keyword “rapid prototype development”. I think there are a lot of keywords but it’s still 

the same idea that we make the sandbox rapid prototype and we believe that, with these 

kinds of things, we can implement the small thing before the big things. Therefore, in the 

end, I think the idea goes to the process that we can get the master plan to be implemented 

and all the actors, not only the government agencies, we need industries to partner with our 

local business to get the commercialization in Thailand. As we are dreaming to be the hub 

of SouthEast Asia, we want to expand all the ideas and business to SouthEast Asian, our 

neighbour countries. So this is the model that we welcome all the partners, not only 

industry, government agency and also academia. I would like to emphasize one thing that 

the project we are now implementing in some kind of prototype or sandbox, we work with 

the cabinet office, so many corporations and also Chiang Mai university. We are trying to 

make some projects in Chiang Mai to have the disaster and air pollution solution. This kind 

of thing involves many kinds of technologies from space, communications and applications 

to users. It’s new to our society so we need some kind of prototype. Also, for SONY 

corporation to be implemented in Thailand so we introduced the local partners from 

university and Thai companies to be implemented with them. So this is the idea that we 

implement and we are welcome for all partners to implement with us in the very near 

future. Thank you. 

 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you very much for Dr. Damrongrit for sharing the slides. I think it is 

very informative to most of the people in the room to see that you are here to define a 

process to be able to incorporate all the actors whether they are academic, corporation, or 

government and that’s the key. This is our future, define tomorrow and goal to different 
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steps. I think, at the end of the day, you want to be pragmatic and make sure that it nurtures 

your natural plan, brings business and grows the economy. Thank you for sharing, I think it's 

very good. Francois, come back to you, I think when I read a lot of things on space and 

economy, I always see 2030 seems to be a magic date that everybody is focusing on because 

it’s a near future, not too far, but a little far time to implement some technologies and 

France is no exception. You have been selected to drive the new space in France 2030 plans. 

So can you share with us where you are on this project? 

 

Mr. Francois Chopard: So come back on our model, now are doing2 things. We run 

accelerators, we have different model for accelerators but we found different ways to grow 

startups to grow local ecosystems and to build at a country level to the generation of 

players. We do strategy consulting and we do a bunch of ventures. Since we started, we run 

down 17 accelerators from around the globe, sometimes we have more specific themes like 

in Korea, we are more focus on urban air mobility, in Israel we are more focus on space with 

the Israeli industry and the minister of defence, in europe it’s a little boarder where we run 

more aerospace accelerator on hydrogen and we and more and more focus on space and 

we’ll come back to that. In the west, we run an an accelerator for NASA, GPL, and we just 

launched one last year that I think was very innovative called Care in Space; what can we 

manufacture in space, that it’s not just satellite but we already at, what I call, the third 

industrial revolution which is the manufacture is much more product in space. Right now we 

are modifying our laboratory but tomorrow we could manufacture the electronic product, 

but also all new biotech types of products and leveraging the microgravity environment. 

There are a lot of things that are growing differently. Plants are growing differently, molecules 

are developing faster, stem cells also, and we are really working on investing in the new 

generation of startups. That is what I want to emphasize as we all see the west as one of the 

leading players. When you look at Europe and France, in particular, has been a great player 

in that field because of the government organization and there are large players like Airbus 

and Thales. At the same time, in the US, you have the rocket, and others and in the US, you 

have much more money and so we’ve seen startups and entrepreneurs wanting to fight the 
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large corporations. Elon Musk wanted to disrupt, destroy ULA, the United launch between 

the buoy and rocket. In Europe, it is a little bit different, there’s less money and large 

cooperation. So the emergence of startups, especially in France, has been slow but now we 

see that the government realized a great way of bringing the innovation and disruptions that 

maybe the large corporations were not bringing on the market. Plus, we see in Europe, on 

the launcher, we are struggling because Ariane 6 is not as successful as Ariane 5 and Ariane 

4. We are lacking the new generation on the rocket. The German has been ahead of the 

French with the airspace and so the French is a little bit behind on the field, so that’s why 

president Macron launched the France 2030 initiative, as a strong emphasis on space and it’s 

allocated 1.5 billion. For the first time, a large portion of the money would go to start-ups 

and not to large corporations. So, out of the 1.5 billion, 1 billion will go to start-ups and half 

of billion will go to the large cooperation, so that’s a major shift. Of course, the large 

corporations are not that happy and excited but that’s a huge opportunity for the start ups. 

One billion over the next 6 or 7 years, so that’s 200 million per year, just for startups and 

just coming from the government. We hope that initiative and investment going directly to 

the startup will bring more private money. It’s always, as a government, you want to change 

the policy to favor new players and allocate but make sure that it’s gonna bring additional 

private money. As a member of the French 2023 organization and being one of the experts 

for space, we are really pushing in that direction trying to catch up, especially for the 

launcher, on the rocket launching business using startups. So how you accelerate the 

startups make them more successful and make catch up on the US and the Germans to 

launch as soon as possible. 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you Francois, your comment is clear and at one stage or another it 

takes different time to realize that this startup thing is a reality. Next, back to Mr. Yasuyuki 

Kasai. As mentioned earlier, Japan is operating the QZSS and the satellite positioning service 

should be one of the driving forces for creating new businesses in the application sector. Is 

Japan having any promotion activities in Thailand and other South East Asian countries? 

Mr. Yasuyuki Kasai: Thank you. Let me introduce Multi GNSS Asia (MGA). MGA is a Japan 

initiated international community promoting multi-GNSS. We are enhancing networking of 
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2Ds between government, academic, and the industry and also capacity building through 

MGA activities. Due to the covid-19, all the learnings are organized online in 2020, the MGA 

annual conference was held in Chiang Mai in January 2023. We receive participants from 

various countries closer continent, show a high attention to the satellite positioning 

technology. As the capacity building program, we are running a hackathon called Rapid 

Prototype Development Challenge since 2018. As Dr. Damrongrit mentioned the sort of way 

of training. On the occasion of the MGA national annual conference, the team are creating a 

disaster related application prototype with guidance from mentors and experts from 

academia and industry for 6 months. Today, after this session, the final event of RPD 2022 

will be organized in the same venue and all the teams will be presented with their 

development prototype. Thank you, this is my introduction to MGA activities. 

 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you very much for the report on the MGA activity, we are looking 

forward to the result. I think it's a very ambitious programme and the successful one here. 

Thank you very much for sharing the policy aspect of your policy. I think It was very 

informative for everyone in the room. I will come back to Francois, and we will finish with Dr. 

Damrongrit, with our host. So Francois, we would like to know a little bit as Starburst is 

developing New Aerospace but identifying, growing and investing in around 150 Start-ups. 

What have you learned from investing in these 150 startups in the aerospace industry? 

Mr. Francois Chopard: So I put on this slide, the overall investment and the sub-category. So 

with the aviation on the upper left, defense in the middle, space on the upper right, as you 

can see space is one of the most active areas, and below, is all the living technology because 

there’s also many things that we need to look at from AI, machine learning, cyber security, 

manufacturing and so the energy is also the key on that field. But you can see that in space, 

where we are investing in it, in 4 different launchers, startups, earth observation whether it’s 

an optical, hyperspectral, we are investing in a different space target. We are investing in IOG 

communication and constellations. It’s very broad and I’m not gonna repeat what I was 

saying last night but the 7 lessons that we learn, Ijust gonna emphasize on the importance 

of the ecosystems. It was one of my last recommendations. What is show is that the startup 
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that is not supported, just developing by themselves, the ratio between the startups and the 

one that is raising their first round is 1 for 20. For in a non-supported environment, 19 out of 

20 startups will fail raising money which is a huge inefficiency at least at a country level. 

When we enter into this, when we build that ecosystem, and the ecosystem is very 

important because it’s not just one or two players, governments or agencies but it’s a 

network of experts. It’s a large cooperation, it’s the investors, local community, players like 

us that has been supported from incubation and acceleration to internationalization. When 

you put in place that very structured environment, you move from 5 percent success to 50 

percent success. So you increase your chance by a factor of 10, which is huge. That’s how in 

France, before we started, there were a handful of startups. Now we have an accelerated 

program, we accelerate 10 startups a year and half of them are raising money in a successful 

manner. To start building an ecosystem, you need to have more than 5 or 10 startups, it’s 

also a long-term investment and it’s 5-10 years where imagine if you build 5 successful 

startups every year, that’s mean in 10 years you will have 50. Thus, how many large 

corporations are dealing with space, in France there’re just a handful of them, in Thailand 

there are just a small number. So, thinking of putting a new supply chain, new type of 

players that will be very specific, agile and fast is also the key. Then when you start thinking 

with the startup’s mentality, first off all, once they are created, they need to raise their first 

round, then we say that when you start raising your 5 years to succeed and if you don’t go 

fast enough then you will fail. The reality is that startups need to raise money every 18-24 

months. The first round, we call it pre-seed round and then after 18-24 months you reach 

the next milestone. So finalized the technology could get market attraction, and then they 

raise series A. Then, again, they have 18-24 months to raise their series B and usually they 

need to raise at least the next round. So they need to go very fast which means that they 

would succeed fast or fail fast. Failing fast is also interesting before they learn and they can 

reallocate to the more successful startups. Therefore, at the end, it’s never a loss to invest 

in a startup even if there are failing, they will manage to create another one or join the other 

successful. We see that we are hearing that Facebook is firing 5,000 people, 10,000 people 

all at once but, at the end, there is no unemployment at all because they are all joining all 

the other startups that have been created that are raising money successfully. So it becomes 
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a very dynamic environment and that’s the key. So the governments and agencies that are 

usually afraid of failing or not good communication, it’s a little bit more difficult to enter into 

the new state of mind. Thinking of investing and failing fast is also success. So that’s what we 

are pushing this new way of approaching the business. You don’t put all your money into a 

large corporation but you spread 10-20 players and I thought we will succeed etc. 

 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you, I think it’s a very powerful message that you delivered that 

shows that you were saying from the beginning that all the ecosystems through the age of 

space are necessary to succeed. Plus, the new way of startups needs the cooperation and 

academic system because you need to mentor them, you need to have the ecosystem for 

them in order to be successful. Also, for the investors to have confidence. So what you 

mentioned multiply by ten, if you have the ecosystem is definitely a big lesson understood 

by everyone. Dr. Damrongrit, I will finish by you. Could you share with us the F1 initiative? 

Dr. Damrongrit Niammuad: Thank you Mr. Pierre. I think we launched the F1 programme last 

night and actually there are many questions about it, even the name. F1 what does it mean 

and everything. Yesterday, Dr. Pun-Arj, executive director of the national innovation agencies 

just mentioned something, today I would like to give you a clearer picture of F1. Actually, as 

a government agency, the very important thing is to have a clear position and clear plan and 

implementation way to work with our partners. I will start with the objective of the F1-

Programme, it’s very easy with 2A and 2I. 2A, we will focus on aviation and aerospace 

technology and industry. 2I is the integrating because we want to integrate all the ideas in 

the ecosystem as there are many players in the space ecosystem, not only the government 

and agency but also the academic universities, they play a very important role and we have 

to integrate them in the ecosystem. I will start with first I integrating as it’s not very easy for 

them to communicate with each other, there should be some programme or platform for 

them to talk with each other and integrate their affords, and, GISTDA have a lot of experience 

of talking for one person to the other person takes a long time as Mr. Francois just mentioned 

that agile and fast is not that easy for many actors to talk on the same idea to make it agile 

and fast. Consequently, this is the idea of F1 as F1 is formula 1 that is trying to make it agile 
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and fast. I know that it’s not that easy but with our experience and work as friends, it might 

happen. For sure, the target is local business, local commercial success but our target is not 

only in Thailand, it is also in the global market. We want to join hands with our European 

friends because we are targeting the European market also; Europeans research and funds 

also. As I mentioned a lot about the marketing and business, but there is also funding 

because we have global challenge R&D, and the challenge is in SouthEast Asia, a lot of R&D 

funding is also in SouthEast Asia and we could have the collaborations and space is one of 

the platforms that use these kinds of things. The second investment is to implement the 

Thailand National Master Plan. For sure, Thailand we have to invest and I don’t want to 

emphasize only technology but also, we have to invest in people and partnerships. Why do I 

say partnership? Because of this kind of seminar, we have to invest. You are here and we 

organize things and it’s some kind of investment, and we are happy to invest as at the end, 

we can see the result. The end result is the implementation of a global plan and also 

commercialization, funding, research and everything. This is the way we work with F1. So the 

next page please. So what is F1? The term F1 is fostering the Aero-Space Co-creation as One. 

I named it co-creation because it’s a new thing. We have a programme called aerospace 1. 

Our programme 2-3 years ago, I also shared with our moderator Mr. Pierre, we had the MOU 

with Airbus. Therefore, we created our domestic aerospace ecosystem and we called it 

aerospace 1 because we wanted everyone to be one team, as the Thailand team and 

worked with Airbus at that time. Also, NIA, they have the startup incubation programme 

ideation contest called Lifting Off. So we join hands with NIA to create this kind of F1 to 

foster the co-creation and the team of Thailand and also partnership around the world to 

implement our strategy called new space economy and for sure, we want to focus on an 

area called EEC, I think most of you know EEC. This is not only the way of making economic 

progress but also the base area in the Eastern Economic corridor. My last page will focus on 

the idea of what industry or business that we would like to focus on. We will focus in 3 main 

stream aero-space, automation & logistics and digitalization & sustainability. I will not focus in 

detail but you can see that, in these 3 main themes, the main technology that moving the 

world, as Mr, Francois and Mr. Kasai just mentioned about many technologies about aero-

space. But also, we can see that drones are also smart logistic autonomous vehicles. Even in 
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disaster management, climate tech startups are also included in this programme. We would 

like to invite and also make some kind of collaboration in Thailand and also with 

international partners. This is our target technology key area and I would like to open up 

Thailand for international progression. 

 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you very much for sharing that. I think with your last 2 presentations, 

we have a clear vision of where you want to go and the process you put in place to go there 

so it’s very valuable that you see that Thailand set the product of the ambition in space and 

saw the way to implement them. Not only internally with the Thai resources but also with 

the operations all over the world with the well-defined process. So thank you very much for 

that. I think we are almost at the end of this session, so before thanking all the participants, 

if one of you or all of you would like to conclude or to pass a message or recommendation, 

I think it will be good for the audience. 

 

Mr. Francois Chopard: I want to re-emphasize about the investing. It’s true that it’s about all 

the people especially when you look at startups with reality, cooperation and agencies but 

at the end, the working level is the people, the human being. It’s the same thing when you 

invest into startups and the key of the founder and the team and, yes, we are building that 

but as an individual, as a people that needs to work together. 

 

Mr. Pierre Jaffre: With great pleasure, I think the idea of the seminar is to emphasize what is 

done. Building the ecosystem definitely forces the new generation to enjoy and to take a 

space frontier higher and bigger. Before that, I let Dr. Damrongrit conclude. 

 

Dr. Damrongrit Niammuad: I would like to add more on what Mr. Francois just mentioned 

investing in people. I think it’s not just only in startups but the meaning of people is talent 

because I saw from the SONY presentation that AI is all around in society and everywhere. 
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You could see in society that we have more and more new technology and more and more 

AI everywhere. I think we have to invest in the talent in university, new generations maybe 

from the very young kids that we have to raise awareness, to raise their idea and also to give 

them more opportunities working with the new technologies. The new talents are not only 

in Thailand, nowadays, talents are moving around. I can see the best example, in Japan, 

there is the talent of the industry, government agencies move around and in Thailand, we 

have to see something like that also. We have a lot of tourists, in Thailand you can see in 

the airport but I think we are welcome more talents internationally to stay in Thailand to 

contribute in terms of business, knowledge, ideas and to be our talent. I think in the near 

future, we are not talking about Thai people but it’s our people in Thailand. I think one of 

the best examples is our moderator, he has been staying in Thailand for 25 years. He can 

speak some Thai words and he is the best talent in connecting people around the world for 

Thailand. I think this is the very good example and he also connects Mr. Francois to us and 

today is the platform to connect all of you as the talent to work together for the benefits of 

your country and our country, your region and our region. So thank you for coming. 

 

Mr. Pierre Jaffre: Thank you to all the participants. I think needless to say that it was a 

passionate and very informative debate. Now if we have some more time, I would like to 

also welcome the new startups coming because they have been doing a wonderful job. So 

please, come. 
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จ. สมการและแบบจำลองตาง ๆทางเศรษศาสตร 

จ – 1 สมการของแบบจำลองดุลยภาพท่ัวไป 

แบบจําลองดุลยภาพท่ัวไปเปนระบบสมการ (system of equations) แบบไมเชิงเสน (non-linear) 

ขนาดใหญ ซ่ึงมีวิธีการในการหาผลตอบของสมการหลายวิธี แตสําหรับวิธีการท่ีใชในงานวิจัยนี้ ใชวิธีการหาผล

ตอบโดยแปลงสมการทั้งหมดใหเปนสมการเชิงเสน (linearization) ซึ่งทําใหสามารถหาผลตอบของระบบ

สมการไดงาย โดยใชวิธีแกสมการของระบบสมการเชิงเสน แตวิธีการดังกลาวทําใหเกิดความผิดพลาดของผล

ตอบอันเกิดจากการแปลงสมการเปนสมการเชิงเสน (linearization error) จึงใชรวมกับเทคนิควิธีการหาผล

ตอบแบบหลายขั้น (multi-steps method) เพื่อลดความผิดพลาดจากการแปลงเปนสมการเชิงเสน ระบบ

สมการของแบบจําลองหลังจากแปลงเปนระบบสมการเชิงเสนแลวสามารถเขียนได ดังตอไปนี้ 

0AX =  

โดยท่ี A   คือ เมตริกซสัมประสิทธิ์ 

 X   คือ เมตริกซของตัวแปรท้ังหมดในแบบจําลอง 

 ตัวแปรทั้งหมดในแบบจําลองสามารถแบงออกเปน 2 ประเภท ไดแก ตัวแปรภายใน และตัวแปร

ภายนอก การหาผลตอบของแบบจําลองสามารถทําไดโดยการแบงเมตริกซ (Matrix Partitioning) ออกเปน 2 

กลุมตามกลุมของตัวแปรดังกลาว หลังจากนั้นจึงแกสมการเชิงเสนดวยวิธีการของเมตริกซเพ่ือหาคาของตัวแปร

ภายใน ซ่ึงสามารถแสดงไดตอไปนี้ 
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โดยท่ี 1 2,A A   คือ เมกตริกซยอยของเมตริกซ A  

 1X   คือ เมตริกซของตัวแปรภายใน 

 2X   คือ เมตริกซของตัวแปรภายนอก 

การหาผลตอบดวยวิธีแบบหลายขั้นทําไดดังแสดงในรูปที่ จ.1 ผลตอบเริ่มตน (initial solution) ของ

ระบบสมการอยูท่ีจุด X0, Y0 โจทยปญหา คือ ตองการหาผลตอบของคา Y เม่ือ X เปลี่ยนแปลงจาก X0 ไปเปน 

XF จากภาพจะเห็นไดวาหากใชวิธีแบบ 1 ขั้น ซึ่งเทียบเทากับการหาผลตอบของสมการเชิงเสนโดยไมมีการ
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แกปญหาความผิดพลาดจากการแปลงเปนสมการเชิงเสน ผลตอบที่ไดจะมีคาเทากับ YJ ซึ่งจะเห็นไดวา หาง

จากผลตอบที่แทจริง (Yexact) อยูมาก แตหากใชวิธีแบบ 3 ขั้น จะไดผลตอบเทากับ Y3 ซึ่งมีคาใกลเคียงกับผล

ตอบที่แทจริงมากขึ้น หากเพิ่มจํานวนขั้นใหมากขึ ้นไปอีก ผลตอบที่ไดจะยิ่งใกลเคียงกับคาจริงมากข้ึน

ตามลําดับ ในทางทฤษฎีแลว ท่ีจํานวนข้ันเทากับอนันต ผลตอบท่ีไดจะมีคาเทากับคาจริง 

 นอกจากนี้ในกรณีท่ีแบบจําลองมีขนาดใหญมาก เชน กรณีท่ีแบบจําลองจําแนกสาขาการผลิตออกเปน

หลายสิบสาขาขึ้นไป จะทําใหมีภาระการคํานวณ (computing burden) เพื่อหาผลตอบของสมการมาก แต

เนื่องจากตามลักษณะโครงสรางของแบบจําลองดุลยภาพทั่วไป ทําใหสมาชิกในเมตริกซสวนใหญมีคาเปน 0 

(เปนเมตริกซ sparse) ดังนั้น จึงใชวิธี lower - upper (LU) decomposition เพ่ือลดขนาดเมตริกซลง ซ่ึงทํา

ใหภาระการคํานวณลดลง นอกจากนี้ยังใชวิธี Extrapolation เพ่ือลดภาระการคํานวณ โดยคํานวณผลตอบใน

กรณีใชจํานวนขั้นตางๆ กัน แลวจึงทํา extrapolation เพื่อประมาณการผลตอบในกรณีใชจํานวนขั้นในการ

คํานวณเทากับอนันต ซ่ึงทําใหไดผลตอบท่ีเปนคาจริงดังท่ีไดกลาวขางตน 

รูปท่ี จ.1 วิธีหาผลตอบแบบหลายข้ัน (Multi-Steps Method) 

Y
1 step

3 step
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X
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1 step

3 step
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Yexact

Y2

XF

YJ

 

ท่ีมา: Harrison et al. (2016) 

ดวยขอจํากัดดานขอมูล และวัตถุประสงคในการลดความซับซอนของแบบจําลอง แบบจําลองจึงถูก

พัฒนาข้ึนภายใตขอสมมติบางประการ ซ่ึงสามารถสรุปได ดังตอไปนี้ 

• ตลาดของปจจัยการผลิตทั้งสินคาขั ้นกลางและปจจัยการผลิตขั้นตนถูกสมมติใหเปนตลาดแขงขัน

สมบูรณ ผูผลิตจะประพฤติตัวเปนผูยอมรับราคา (price taker) ของปจจัยการผลิตทุกประเภท  
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• ผูลงทุนประพฤติตัวเปนผูยอมรับราคาของสินคาขั้นกลาง โดยมีเปาหมายในการลงทุนเพื่อลดตนทุน

ในการผลิตสินคาทุนใหตํ่าที่สุด สินคาทุนมีลักษณะเจาะจงสาขาการผลิต (sector-specific) แตสามารถ

กําหนดใหมีการเคลื่อนยายระหวางสาขาการผลิต  

• ทุกครัวเรือนมีลักษณะพฤติกรรมการบริโภคเหมือนกัน แทนไดดวยครัวเรือนตัวแทน (representative 

household) 1 ครัวเรือน 

• ในแบบจําลอง ไมมีทฤษฎีอธิบายพฤติกรรมการเก็บสินคาคงคลัง จึงกําหนดใหสินคาคงคลังแปรผัน

โดยตรงกับระดับผลผลิต 

• แบบจําลองไมมีทฤษฎีอธิบายพฤติกรรมของอุปทานแรงงาน ผูใชแบบจําลองมีทางเลือกในการจัดการ

ตาง ๆ ดังนี้ (1) กําหนดใหการจางงานเปนตัวแปรภายนอก อัตราคาจางเปนตัวแปรภายใน (2) กําหนดให

อัตราคาจางเปนตัวแปรภายนอก การจางงานเปนตัวแปรภายใน (3) กําหนดใหอัตราคาจางแปรตาม

อัตราเงินเฟอ 

แบบจําลองในงานวิจัยนี้ถูกเขียนขึ้นบนซอฟตแวร GEMPACK ซึ่งเปนซอฟตแวรที่มีความสามารถใน

การแกระบบสมการที่ไมเปนเชิงเสนขนาดใหญ และใชเทคนิควิธีการดังที่ไดอธิบายขางตน ภาษาที่ใชในการ

เขียนของซอฟตแวรเรียกวาภาษา TABLO1 เนื่องจากแบบจําลองเปนแบบจําลองขนาดใหญซึ่งมีตัวแปรและ

สัมประสิทธิ์ตาง ๆ มากมาย เพื่อใหผูอานสามารถเขาใจความหมายของชื่อตาง ๆ ไดโดยงาย แบบจําลอง 

ORANI-G จึงไดกําหนดขอตกลงในการตั้งชื่อ (naming convention) ภายในแบบจําลอง ดังรายละเอียดใน

กรอบท่ี 1 

ตัวแปรท่ีแสดงในรูปอักษรตัวพิมพเล็ก คือ ตัวแปรท่ีอยูในรูปของอัตราการเปลี่ยนแปลง (percentage 

change) สวนตัวแปรที่มี “del” อยูขางหนา คือ ตัวแปรที่อยูในรูปของระดับการเปลี่ยนแปลง (level 

change) ชื่อท่ีแสดงในรูปอักษรตัวพิมพใหญคือคาสัมประสิทธิ์ (coefficient) 

แตละประโยคของภาษา TABLO จะจบประโยคดวยสัญลักษณ semicolon (;) ขอความที่อยูภายใน 

# # คือ คําอธิบายหรือชื่อยาว (long name) ของตัวแปรหรือสัมประสิทธิ์ ขอความภายใน ! ! คือ ขอความของ

ผูพัฒนาแบบจําลอง (comment) ที่ใชอธิบายรายละเอียดในสวนตาง ๆ ของแบบจําลอง ซึ่งไมมีผลตอการ

ทํางานของซอฟตแวร  

รายละเอียดของแบบจําลอง ORANI-G ที่อยูในรูปของภาษา TABLO แลว สามารถดูไดจากไฟล

แบบจําลองท่ีชื่อ oranig3.tab 

 
1 ดูรายละเอียดขอกำหนดของภาษาไดจาก http://www.copsmodels.com/gpmanual.htm 
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กรอบท่ี 1 ขอตกลงการตั้งช่ือของแบบจำลอง ORANI-G 

 

 

แบบจําลองประกอบไปดวยสมการคณิตศาสตรซ่ึงสามารถแบงออกเปนกลุมได ดังนี้ 
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จ – 1.1 การผลิต 

โครงสรางของสมการการผลิตสามารถไดดังรูปที่ จ.2 เปาหมายของพฤติกรรมการผลิต 

คือ ผูผลิตในแตละอุตสาหกรรมจะตัดสินใจผลิตสินคาในปริมาณที่ทําใหไดกําไรสูงสุด (Profit maximization) 

และเลือกสวนผสมของปจจัยการผลิตซึ่งทําใหตนทุนการผลิตมีคาตํ่าสุด (cost minimization) ระดับของการ

ผลิตถูกมองเปนตัวแปรภายนอกสําหรับโครงสรางการผลิต และจะถูกกําหนดดวยอุปสงคตอสินคาในภาพรวม

ของแบบจําลอง  

ปจจัยการผลิตของผูผลิตประกอบดวย สินคาขั้นกลาง (intermediate factors) ปจจัย

การผลิตข้ันตน  (primary factors) ปจจัยอ่ืน ๆ (other costs) โดยตลาดของปจจัยการผลิตท้ังสินคาข้ันกลาง

และปจจัยการผลิตข้ันตนถูกสมมติใหเปนตลาดแขงขันสมบูรณ ผูผลิตจะประพฤติตัวเปนผูยอมรับราคา (price 

taker) ของปจจัยการผลิตทุกประเภท  

รูปท่ี จ.2 โครงสรางของสมการการผลิต 

 

ท่ีมา: ดัดแปลงมาจาก Horridge (2014) 
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ปจจัยการผลิตขั้นตน (Primary factor) ประกอบดวย แรงงาน ทุน และที่ดิน ซ่ึง

สามารถใชทดแทนกันได แสดงไดดวยฟงกชัน CES (Constant Elasticity of Substitution) แรงงานจําแนก

ออกเปน 2 ประเภท คือ แรงงานมีทักษะและแรงงานทักษะนอย โดยแรงงานทั้ง 2 ประเภทถูกกําหนดให

สามารถโยกยายขามสาขาการผลิตได (มีลักษณะ homogeneous) และแรงงานมีทักษะกับแรงงานทักษะนอย

สามารถใชทดแทนกันได ซ่ึงอธิบายไดดวยฟงกชัน CES เชนเดียวกัน  

สินคาขั้นกลาง (intermediate goods) ที่ใชในการผลิตถูกกําหนดใหไมสามารถ

ทดแทนกันไดระหวางชนิดของสินคา กลาวคือ ผูผลิตจะใชสัดสวนระหวางชนิดของสินคาขั้นกลางที่คงท่ี 

ฟงกชันที่ใชคือฟงกชัน Leontief ผูผลิตสามารถเลือกใชปจจัยการผลิตขั้นกลางแตละชนิดจาก 2 แหลง คือ 

สินคาที่ผลิตภายในประเทศ และสินคานําเขา โดยสินคาทั้งสองสามารถทดแทนกันได โดยผูผลิตจะเลือก

สวนผสมของสินคาทั้งสองที ่ทําใหตนทุนการผลิตตํ่าสุด ฟงกชันที่ใชแสดงการทดแทนกันระหวางสินคา

ภายในประเทศและสินคานําเขา คือฟงกชัน CES  

 งานวิจัยไดกําหนดใหแตละอุตสาหกรรมสามารถผลิตสินคาไดเพียงชนิดเดียว (Single-Product 

Industry) เนื ่องจากขอจํากัดดานขอมูลของตารางปจจัยการผลผลิตและผลผลิต ทําใหไมสามารถใช

แบบจําลองอุตสาหกรรมการผลิตแบบหลายผลิตภัณฑ (Multi-Product Industry) ซึ่งหากเปนแบบจําลอง

อุตสาหกรรมการผลิตแบบหลายผลิตภัณฑ การทดแทนการผลิตสินคาจะอยูในรูปของฟงกชัน CET (Constant 

Elasticity Transformation) นอกจากนี้สินคาที่อุตสาหกรรมผลิตออกมายังสามารถแบงออกเปนสินคาที่ใช

ภายในประเทศและสินคาสงออก  

 สมการภาคการผลิตในแบบจําลอง แสดงไดดังตอไปนี ้

𝑋𝑋1𝑇𝑇𝑂𝑂𝑇𝑇(𝑗𝑗)

= MIN �𝐴𝐴𝐴𝐴𝐴𝐴, 𝑖𝑖,𝐶𝐶𝑂𝑂𝐶𝐶:
𝑋𝑋1_𝑆𝑆(𝑖𝑖, 𝑗𝑗)

𝐴𝐴1_𝑆𝑆(𝑖𝑖, 𝑗𝑗)𝐴𝐴1𝑇𝑇𝑂𝑂𝑇𝑇(𝑗𝑗)
,

𝑋𝑋1𝑃𝑃𝑃𝑃𝑃𝑃𝐶𝐶(𝑗𝑗)
𝐴𝐴1𝑃𝑃𝑃𝑃𝑃𝑃𝐶𝐶(𝑗𝑗)𝐴𝐴1𝑇𝑇𝑂𝑂𝑇𝑇(𝑗𝑗)

,
𝑋𝑋1𝑂𝑂𝐶𝐶𝑇𝑇(𝑗𝑗)

𝐴𝐴1𝑂𝑂𝐶𝐶𝑇𝑇(𝑗𝑗)𝐴𝐴1𝑇𝑇𝑂𝑂𝑇𝑇(𝑗𝑗)
� 

𝑋𝑋1𝑃𝑃𝑃𝑃𝑃𝑃𝐶𝐶(𝑗𝑗) = CES �
𝑋𝑋1𝐿𝐿𝐴𝐴𝐿𝐿_𝑂𝑂(𝑗𝑗)
𝐴𝐴1𝐿𝐿𝐴𝐴𝐿𝐿_𝑂𝑂(𝑗𝑗)

,
𝑋𝑋1𝐶𝐶𝐴𝐴𝑃𝑃(𝑗𝑗)
𝐴𝐴1𝐶𝐶𝐴𝐴𝑃𝑃(𝑗𝑗)

,
𝑋𝑋1𝐿𝐿𝐿𝐿𝐿𝐿(𝑗𝑗)
𝐴𝐴1𝐿𝐿𝐿𝐿𝐿𝐿(𝑗𝑗)

� 

𝑋𝑋1_𝑆𝑆(𝑖𝑖, 𝑗𝑗) = CES �𝐴𝐴𝐴𝐴𝐴𝐴, 𝑠𝑠, 𝑆𝑆𝑃𝑃𝐶𝐶:
𝑋𝑋1(𝑖𝑖, 𝑠𝑠, 𝑗𝑗)
𝐴𝐴1(𝑖𝑖, 𝑠𝑠, 𝑗𝑗)

� 

 โดยท่ี  X1TOT(j) คือ ระดับผลผลิตของสาขาการผลิต j, X1_S(i,j) คือ อุปสงคตอ

สินคา composite i ของการผลิตของสาขาการผลิต j,  A1_S(i,j) คือ การเปลี่ยนแปลงทางเทคนิคของ

สินคา composite i ของการผลิตของสาขาการผลิต j, A1TOT(j) คือ การเปลี่ยนแปลงทางเทคนิคของการ

ผลิตของสาขาการผลิต j, X1PRIM(j) คือ อุปสงคตอปจจัยขั้นตน (primary factor) ของสาขาการผลิต j, 

A1PRIM(j) คือ การเปลี่ยนแปลงทางเทคนิคของปจจัยขั้นตน ของสาขาการผลิต j, X1OCT(j) คือ อุปสงคตอ
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ปจจัยอื่น ๆ ของสาขาการผลิต j, A1OCT(j) คือ การเปลี่ยนแปลงทางเทคนิคของปจจัยอื่น ๆ ของสาขาการ

ผลิต j 

 X1LAB_O(j) คือ อุปสงคตอแรงงาน composite ของสาขาการผลิต j, A1LAB_O(j) 

คือ การเปลี่ยนแปลงทางเทคนิคของแรงงาน composite, X1CAP(j) คือ อุปสงคตอสินคาทุน ของสาขาการ

ผลิต j, A1CAP(j) คือ การเปลี่ยนแลงทางเทคนิคของทุน ของสาขาการผลิต j, X1LND(j) คือ อุปสงคตอที่ดิน 

ของสาขาการผลิต j, A1LND(j) คือ การเปลี่ยนแปลงทางเทคนิคของท่ีดิน ของสาขาการผลิต j 
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จ – 1.2 การลงทุน 

พฤติกรรมการลงทุนของผูลงทุนภายในแบบจําลอง กําหนดใหสินคาที่ใชในการผลิตสินคา

ทุนไมสามารถทดแทนกันไดระหวางชนิดของสินคา กลาวคือ ผูลงทุนจะใชสัดสวนระหวางชนิดของสินคาท่ีคงท่ี 

อธิบายไดดวยฟงกชัน Leontief แตผูลงทุนสามารถเลือกใชสินคาจาก 2 แหลง คือ สินคาท่ีผลิตภายในประเทศ

และสินคานําเขา การตัดสินใจเลือกแหลงสินคาข้ึนอยูกับราคาสัมพัทธของสินคาท้ัง 2 แหลง และความสามารถ

ในการทดแทนกันระหวางสินคาซึ่งกําหนดดวยคาความยืดหยุนของการทดแทนกัน ฟงกชันที่ใชแสดงการ

ทดแทนกันระหวางสินคาภายในประเทศและสินคานําเขา คือฟงกชัน CES 

นอกจากนี้การผลิตสินคาทุนไมมีการใชปจจัยการผลิตขั้นตน (Primary factor) และตนทุน

อ่ืน ๆ (Other costs) โดยตรงเหมือนการผลิตสินคา แตจะใชสินคาข้ันกลางเทานั้น โดยผูลงทุนประพฤติตัวเปน

ผูยอมรับราคาของสินคาขั้นกลาง และมีเปาหมายในการลงทุนเพื่อลดตนทุนในการผลิตสินคาทุนใหตํ่าท่ีสุด 

สินคาทุนมีลักษณะเจาะจงสาขาการผลิต (sector-specific) โครงสรางการผลิตสินคาทุนหรือการลงทุนของผู

ลงทุนแสดงไดดังรูปท่ี จ.3 

รูปท่ี จ.3 โครงสรางการลงทุน 

 

ท่ีมา: Horridge (2014) 
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สมการอุปสงคการลงทุน แสดงไดดังนี้ 

X2_S(i,j) = CES(All, s, SRC: X2(i,s,j)/A2(i,s,j)) 

X2TOT(j) = MIN(All, i, COM: X2_S(i,j)/[A2_S(i,j)*A2TOT(j)] 

โดยท่ี  X2_S(I,j) คือ อุปสงคการลงทุนตอสินคา composite i ของสาขาการผลิต j 

X2(i,s,j) คือ อุปสงคการลงทุนตอสินคา i จากแหลง s ของสาขาการผลิต j 

A2(i,s,j) คือ การเปลี่ยนแปลงทางเทคนิคของสินคา i จากแหลง s ของการลงทุนของสาขาการผลิต j 

A2_S(i,j) คือ การเปลี่ยนแปลงทางเทคนิคของสินคา composite i ของการลงทุนของสาขาการผลิต j 

X2TOT(j) คือ อุปสงคการลงทุนของสาขาการผลิต j 

A2TOT(j) คือ การเปลี่ยนแปลงทางเทคนิคของการลงทุนของสาขาการผลิต j 
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จ – 1.3 การบริโภคของครัวเรือน 

สําหรับพฤติกรรมการบริโภคสินคาของครัวเร ือน ผู บร ิโภคจะเลือกซื ้อส ินคาแตละชนิด 

(Composite goods) เพื่อใหไดความพอใจสูงสุด (Maximize Utility) ภายใตขอจํากัดของรายไดที ่มีอยู 

(Budget constraint) สินคาท่ีครัวเรือนบริโภค ประกอบดวยสินคาจําเปนและสินคาฟุมเฟอย โดยการตัดสินใจ

เลือกการบริโภคจะเปนไปตาม Klein-Rubin หรือ Linear System Expenditure (LES) กลาวคือ ครัวเรือน

จะจัดสรรรายไดเพื่อบริโภคสินคาสวนที่จําเปน (Subsistence part) จนถึงระดับที่เรียกวา รายจายผูกพัน 

ดังนั้น การเปลี่ยนแปลงอุปสงคตอสินคาจําเปนรวมจึงข้ึนอยูกับจํานวนครัวเรือนหรือจํานวนผูบริโภค เนื่องจาก

ผูบริโภคจําเปนตองบริโภคสินคาดังกลาวอยูแลวจึงไมกระทบตอความพึงพอใจของผูบริโภค (Household 

Utility) หลังจากนั้นจึงนํารายไดสวนที่เหลือไปบริโภคสินคาสวนที่เกินความจําเปน (Supernumerary part) 

ซึ่งเปนการบริโภคที่สงตอความพึงพอใจของผูบริโภค โดยผูบริโภคมีพฤติกรรมเลือกบริโภคเพื่อใหเกิดความพึง

พอใจสูงสุด 

สินคาบริโภคมีที่มาจาก 2 แหลงคือ สินคาที่ผลิตในประเทศ และสินคานําเขา โดยผูบริโภคจะ

ตัดสินใจเลือกปริมาณจากแตละแหลง ตามราคาโดยเปรียบเทียบของสินคาทั้งสองแหลง และความสามารถ

ของการทดแทนกันระหวางสินคาทั้ง 2 แหลง ซึ่งอธิบายไดดวยฟงกชันแบบ CES โครงสรางการบริโภคของ

ผูบริโภคแสดงดังรูปท่ี จ.4 
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รูปท่ี จ.4 โครงสรางการบริโภคของผูบริโภค 

ท่ีมา: Horridge (2014) 

  

สมการการบริโภคของครัวเรือนแสดงไดดังตอไปนี้ 

  X3_Si = CES(X3is) 

 X3_Si คือ ปริมาณสินคาชนิด i ท่ีครัวเรือนใช    

X3is คือ ปริมาณสินคาชนิด i จากแหลง s (s = ภายในหรอืภายนอกประเทศ) ท่ีครัวเรือนใช 

 ระดับการบริโภคของครัวเรือนประกอบดวยสองสวน สวนแรกคือการบริโภคสินคาในระดับจําเปน 

(subsistent part) ซ่ึงเปนปริมาณสินคาจํานวนนอยท่ีสุดท่ีผูบริโภคจะตองใช สวนท่ีสองคือการบริโภคสินคาใน

ระดับฟุมเฟอย (luxury or supernumerary part) ซึ่งเปนสวนที่เพิ่มเติมจากสวนการบริโภคสินคาจําเปนดัง

สมการ 
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X3_Si = X3SUBi + X3LUXi 

X3SUBi คือ ปริมาณการบริโภคสินคาชนิด i ในระดับจําเปน    

X3LUXi คือ ปริมาณการบริโภคสินคาชนิด i ในระดับฟุมเฟอย  

ปริมาณการบริโภคสนิคาในระดับจําเปนแปรผันโดยตรงกับจํานวนครัวเรือน (Q) และการเปลี่ยนแปลง

รสนิยมของผูบริโภค (A3SUBi) ดังสมการ 

X3SUBi = C*Q*A3SUBi  

โดย C เปนคาคงท่ี 

ปริมาณการบริโภคสินคาในระดับฟุมเฟอยขึ้นอยูกับสวนเหลือของปริมาณในการบริโภคทั้งหมดหัก

ออกดวยสวนท่ีเปนการใชจายในระดับจําเปน และยังข้ึนกับการเปลี่ยนแปลงรสนิยมของผูบริโภค 

ครัวเรือนไดรับอรรถประโยชนจากการบริโภคสินคาในระดับฟุมเฟอย ซ่ึงเปนไปตามสมการ 

  Utility = (1/Q)*Π X3LUXi
S3LUXi 

 โดยท่ี   Σ S3LUXi = 1 

  Utility คือ อรรถประโยชนท่ีไดรับของครัวเรือน 1 ครัวเรือน   

S3LUXi คือ สัดสวนของการบริโภคสินคา i ในระดับฟุมเฟอยที่หนวยสุดทายเมื่อครัวเรือนมีรายไดเพิ่มขึ้น 1 

หนวย (marginal budget share)  

สมการขางตนเปนสมการซึ่งทําหนาที่กําหนดเพียงสวนประกอบของการบริโภค ยังไมไดอธิบาย

ถึงระดับของการบริโภครวม ระดับการบริโภครวมจะถูกกําหนดโดยสวนอื่น ๆ ของแบบจําลองอีกทีหนึ่ง ซึ่งมี

วิธีในการกําหนดหลากหลายรูปแบบ เชน ระดับการบริโภครวมถูกกําหนดโดยแรงกดดันทางดานดุลการคา 

หรืออาจกําหนดใหระดับการบริโภครวมแปรผันทางตรงกับระดับของผลิตภัณฑมวลรวมประชาชาติ (GDP) 

เปนตน 

 

 

จ – 1.4 อุปสงคการสงออก 

 แบบจําลอง ORANI-G จําแนกสินคาสงออกเปน 2 กลุม กลุมแรกคือ สินคา Individual 

Export ซึ่งอุปสงคการสงออกของสินคานี้จะขึ้นอยูกับการเปลี่ยนแปลงของราคาของสินคานั้นในตลาดโลก 
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กลุมที่สองคือ สินคา Collective Export ซึ่งอุปสงคการสงออกจะขึ้นอยูกับการเปลี่ยนแปลงของราคาเฉลี่ย

ของสินคา Collective Export ทั้งหมด นอกจากนี้อุปสงคตอการสงออกของทั้งสองกลุมสินคา ยังขึ้นอยูกับ

ความยืดหยุนของอุปสงคการสงออก (Export Elasticity) ตอราคาของสินคาชนิดนั้น ๆ 

เนื่องจากประเทศไทยนับเปนประเทศที่มีเศรษฐกิจขนาดเล็ก ดังนั้นการสงออกของ

ไทยจึงไมทําใหเกิดการเปลี่ยนแปลงราคาในตลาดโลก ดังนั้นไทยจึงเปนผูยอมรับราคา (Price taker) ยกเวน

สินคาบางชนิดที่ไทยเปนผูสงออกหลักในตลาดโลก การเปลี่ยนแปลงของราคาและปริมาณของสินคาสงออก

ของไทยจึงมีผลในตลาดโลก 

สมการอุปสงคการสงออกแสดงไดดังตอไปนี้ 

  X4i = F4Qi * (P4I /(PHI*F4Pi))EXP_ELASTi 

 X4i คือปริมาณการสงออกของสินคาท่ี i   

P4i คือ ราคาสงออก (ในรูปสกุลเงินในประเทศ)   

PHI คือ อัตราแลกเปลี่ยน (nominal exchange rate)  (มีหนวยเปนบาทตอดอลลาร)   

EXP_ELASTi คือ ความยืดหยุนของการสงออกของสินคา i (export elasticity)    

F4Qi, F4Pi คือ ตัวแปรเลื่อน (shift variable) ทางดานปริมาณและราคาซ่ึงทําหนาท่ีในการเลื่อนเสน

อุปสงคในแนวนอนและแนวดิ่ง ตามลําดับ 

 

 

 

 

 

 

จ - 1.5 การใชจายภาครัฐ 

การใชจายภาครัฐเปนอุปสงคขั ้นสุดทาย (Final Demand) ประเภทหนึ่ง ผู ใชงาน

แบบจําลองอาจกําหนดใหอุปสงคการใชจายของภาครัฐ แปรผันในสัดสวนเดียวกันกับการใชจายรวมของการ
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บริโภคของครัวเรือน หรืออาจกําหนดใหอุปสงคการใชจายของภาครัฐเปนตัวแปรภายนอก (Exogenous 

Variable) ซ่ึงอาจกําหนดใหคงท่ี หรือเปลี่ยนแปลงตามคาท่ีกําหนดจากภายนอกแบบจําลอง 

 สมการอุปสงคการใชจายภาครัฐ แสดงไดดังตอไปนี้ 

   X5i = C * X3TOT 

 X5i คือปริมาณการใชจายสินคา i ของภาครัฐ    

X3TOT คือปริมาณการใชจายรวมของครัวเรือน   

C คือคาคงท่ี    

จากสมการขางตน แสดงใหเห็นวา ปริมาณการใชจายรวมของภาครัฐแปรผันโดยตรง

กับปริมาณการใชจายรวมของครัวเรือน และภาครัฐใชจายสินคาแตละชนิดในสัดสวนคงท่ีตลอดเวลา 

จ – 1.6 การสะสมสินคาคงคลัง 

ในแบบจําลอง ORANI-G ไมมีทฤษฎีอธิบายพฤติกรรมการเก็บสินคาคงคลัง จึง

กําหนดใหสินคาคงคลังแปรผันโดยตรงกับระดับผลผลิต โดยหากสินคาคงคลังเปนบวกหมายถึงมีการเก็บสินคา

คงคลัง  หากสินคาคงคลังเปนลบหมายถึงมีการนําสินคาคงคลังมาใช อยางไรก็ตาม ผูใชงานแบบจําลองอาจ

กําหนดใหสินคาคงคลังมีคาคงท่ีก็ได โดยกําหนดใหสินคาคงคลังเปนตัวแปรภายนอก 
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จ - 1.7 อุปสงคตอสินคาเหล่ือม (margin demand) 

สินคาเหลื่อม คือ สินคาหรือบริการที่ใชไปในการทําใหสินคาที่ผลิตได เคลื่อนยายจาก

ผูผลิตไปถึงผูซื้อตาง ๆ (purchaser) ตัวอยางสินคาเหลื่อม เชน การคาสง การคาปลีก การขนสง เปนตน 

แบบจําลอง ORANI-G กําหนดใหปริมาณการใชสินคาสวนเหลื่อม แปรผันโดยตรงกับปริมาณการใชสินคานั้น 

นั่นคือ ปริมาณการขนสงและการคามีสัดสวนคงที่ เมื่อเปรียบเทียบกับปริมาณการใชสินคา โดยรอยละการ

เปลี่ยนแปลงในสินคาเหลื่อมจะข้ึนอยูกับรอยละการเปลี่ยนแปลงของความตองการสินคาแตละประเภท  

 ตัวอยางสมการของอุปสงคตอสินคาเหลื่อม 

  X1MARi,s,j = A1MARi,s,j * X1i,s,j  

 X1MARi,s,j คือ ปริมาณสินคาเหลื่อมท่ีใชในการเคลื่อนยายสินคา i จากแหลง s ไปยังสาขาการผลิต j 

X1i,s,j คือ ปริมาณสินคา i จากแหลง s ท่ีสาขาการผลิต j ใชในการผลิต  

A1MARi,s,j คือ ระดับเทคโนโลยีท่ีใชในการเคลื่อนยาย 

จ - 1.8 สมการเกล่ียตลาด (market clearing) 

สมการเกลี่ยตลาดเปนสวนท่ีกําหนดใหอุปสงคเทากับอุปทานในทุก ๆ สินคา ท้ังสินคาท่ี

ผลิตภายในประเทศและสินคานําเขา รวมท้ังปจจัยการผลิตข้ันตน อันประกอบดวย แรงงาน ทุน และท่ีดิน รวม

ไปถึงสินคาเหลื่อม  

จ - 1.9 สมการราคา 

การกําหนดราคาหรือบางครั้งมีชื่อเรียกวา “การกําหนดสภาวะผลกําไรสุทธิเปนศูนย 

(zero pure profit condition)” จะถูกกําหนดโดยราคาสินคา 4 ชนิด ในแบบจําลอง ORANI–G ไดแก 

• ราคาพ้ืนฐาน (basic value) คือ ราคา ณ ตําแหนงการผลิตหรือราคาสินคากอนการเสียคาสินคา

เหลื่อมและภาษีการขาย ซึ่งในแบบจําลองไดกําหนดใหสินคาหนึ่ง ๆ มีราคาพื้นฐานเทากันหมด 

แตแตกกันระหวางสินคาท่ีผลิตในประเทศและสินคานําเขา 

• ราคาผูซื้อ (purchasers’ price) คือ ราคาที่ไดรวมคาใชจายของสินคาเหลื่อมและภาษีการขาย

แลว ราคานี้อาจมีคาไมเทากันสําหรับแตละผูซ้ือ  แมจะเปนสินคาชนิดเดียวกัน เนื่องจากการเสีย

คาใชจายในสินคาเหลื่อมและภาษีในอัตราท่ีแตกตางกัน 

• ราคา f.o.b คือ ราคาสินคาสงออกซ่ึงอยูในรูปสกุลเงินตราตางประเทศ  

• ราคา c.i.f คือ ราคาสินคานําเขาในรูปสกุลเงินตราตางประเทศ และเปนราคาสินคากอนการเก็บ

ภาษีศุลกากร 
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จ - 1.10 การเก็บภาษี 

โดยพื้นฐานแลว แบบจําลอง ORANI-G ไมมีภาษีรายได มีแตภาษีการผลิต และภาษี

ทางออมซึ่งเปนภาษีการขาย ซึ่งสามารถกําหนดอัตราภาษีที่แตกตางกันไดระหวางสินคาหรือผูใช (users) ท่ี

แตกตางกัน ไดแก สินคาขั้นกลาง การลงทุน การบริโภคของครัวเรือน การสงออก และภาครัฐ รายไดภาษี

เขียนในรูปของ ordinary change (มูลคาการเปลี่ยนแปลง) เพื่อใหสามารถจําลองพฤติกรรมการอุดหนุนได 

(ภาษีมีคาเปนลบ) 

ภาษีทางออม (Indirect tax) 

กําหนดใหภาษีทางออมเปนภาษีท่ีเก็บจากทุกกิจกรรมของการขายสินคาจากผูผลิตไปยังผูซ้ือ 

หรือเปนภาษีการขาย (sale tax) ยกเวนในกิจกรรมของการสะสมสินคาคงคลัง  

  W1TAXi,s,j = T1i,s,j * X1i,s,j 

W1TAXi,s,j คือ  มูลคาภาษีท่ีเก็บจากการขายสินคา 

T1i,s,j คือ  อัตราภาษี 

X1i,s,j คือ  ปริมาณสินคาท่ีใชในการผลิต 

สัญลักษณ i, s, j หมายถึง การขายสินคาชนิด i จากแหลง s (ภายในหรือภายนอกประเทศ) ไปยัง

สาขาการผลิต j สมการขางตนแสดงภาษีซ่ึงเก็บจากการขายสินคาเพ่ือใชในการผลิต สําหรับกิจกรรมอ่ืน ๆ จะ

มีสมการในลักษณะเชนเดียวกัน ในกรณีที่อัตราภาษีมีคาเปนลบจะหมายถึงการอุดหนุน (Subsidize) จาก

ภาครัฐ 

  ภาษีศุลกากร (Tariff) 

 ภาษีศุลกากรหรือภาษีนําเขาถูกกําหนดใหเก็บตามมูลคาการนําเขา (Ad valorem tax) ทําใหสินคา

นําเขามีราคาสูงข้ึนตามสมการ 

P0IMPi = PF0CIFi * PHI * (1+ TARIFFi) 

P0IMPi คือ ราคาของสินคานําเขา i หลังรวมภาษี 

PF0CIFi คือ ราคาของสินคานําเขา i กอนรวมภาษี ซ่ึงอยูในรูปสกุลเงินตราตางประเทศ 

PHI คือ อัตราแลกเปลี่ยนเงินตราตางประเทศ 

TARIFFi คือ อัตราพิกัดภาษีสินคาชนิด i 
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จ - 1.11 สมการมหภาคและดัชนี 

สมการมหภาคและดัชนีในแบบจําลองประกอบไปตัวแปรตาง ๆ เชน ผลิตภัณฑมวล

รวมภายในประเทศ (GDP) ดุลการคา การลงทุนรวม การบริโภคของครัวเรือนรวม อัตราเงินเฟอ อัตราการคา 

(Terms of Trade) เปนตน สําหรับ GDP สามารถคํานวณไดท้ังดานรายไดและดานรายจาย ซ่ึงควรมีคาเทากัน 

จึงสามารถใชในการตรวจสอบความถูกตองในการพัฒนาแบบจําลอง 

จ - 1.12 ตลาดแรงงาน 

เงื่อนไขที่แสดงดุลยภาพในตลาดแรงงานคือเงื่อนไขอุปสงคเทากับอุปทานในแตละ

ประเภทแรงงาน โดยรอยละการเปลี่ยนแปลงในอุปทานแรงงานแรงงานประเภท จะตองเทากับรอยละการ

เปลี่ยนแปลงในความตองการแรงงานประเภทเชนกัน 

 

 

 



 
 

 

ภาคผนวก ณ 
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ณ. แนวโนมในการพัฒนาและสงดาวเทียมท่ีสำคัญของ 8 ประเทศ 

ณ – 1 Unites States (US) 

US Launch Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, the US is expected to conduct 1,343 launches during the next decade—and 

an estimated 2,386 launches by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 

Figure 1: US as a Space Actor: Estimated Numbers of Launches 
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US Spacecraft Production Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, the US is expected to produce an estimated 13,959 satellites and spacecraft 

during the next decade—and an estimated 28,777 spacecraft and satellites by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 
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Figure 2: US as a Space Actor: Estimated Numbers of Spacecraft 

 

 

 

 

 

 



315 
 

 

ณ – 2 United Kingdom (UK) 

UK Launch Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, the UK is expected to conduct 8 launches during the next decade—and 

significantly more launches by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 
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Figure 3: UK as a Space Actor: Estimated Numbers of Launches 
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UK Spacecraft Production Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, the UK is expected to produce an estimated 102 satellites and spacecraft 

during the next decade—and an estimated 137 spacecraft and satellites by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 

Figure 4: UK as a Space Actor: Estimated Numbers of Spacecraft 
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The UK space sector is a fast-growing industry that generates significant income and 

employment opportunities, generating an income of £17.5 billion in 2020/21, with 80% of 

income being commercial. The industry is comprised of 1,590 organizations, with 29 new 

incorporations since last year. The UK's space sector is globally competitive and increasingly 

important to all parts of the economy, national security, and everyday life. According to a 

report by the UK government, the total income of the UK space industry grew by 5.1% in 

real terms to £17.5 billion in 2020/21, making it the second-fastest annual growth in the last 

seven years. 

The industry is made up of 1,590 organizations, with 29 new incorporations since last 

year. The UK Space Agency (UKSA) is responsible for the UK civil space program and aims to 

grow the UK space industry, build a strong national space capability, invest in early-stage 

R&D, and foster international collaboration. 

The UK space industry is worth over £16.4 billion per year to the UK economy and 

employs 45,100 people. The industry has achieved considerable success in exports, with 

32% (£5.3 billion) of income stemming from abroad. The UK space sector holds great 

potential, generating an income of £14.8 billion annually according to the Government's 

Integrated Review of Security. The income of the UK space industry has more than tripled 

since 2000, and it generates an estimated income of £16.5 billion. 

In terms of customer type, the UK space industry is primarily commercial, with 80% 

of total income coming from sales to consumers and other businesses. Sales to consumers, 

including direct-to-home broadcasting, account for 50% of total income, while sales to other 

businesses account for 30%. However, there is also a strong role for public demand, with 

20% of total income coming from public customers. The largest public customer is the 

defense sector, which accounts for 10.2% of total income 

Overall, the UK space industry is a fast-growing sector with a strong commercial focus 

and significant potential for future growth  
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ณ – 3 Luxembourg 

Luxembourg Launch Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Luxembourg does not have its own launch capability—but instead launches as part of 

Europe, most often through the European Space Agency (ESA) and European providers such 

as Arianespace. It is therefore instructive to consider Luxembourgish launch activity through 

the prism of European launch. 

Overall, Europe is expected to conduct 331 launches during the next decade—and an 

estimated 638 launches by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 

Figure 5: Luxembourg / Europe as a Space Actor: Estimated Numbers of Launches 
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Luxembourg Spacecraft Production Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, Luxembourg (and multinational companies based in Luxembourg) are 

expected to produce an estimated 78 satellites and spacecraft during the next decade—and 

an estimated 142 spacecraft and satellites by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 
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Figure 6: Luxembourg as a Space Actor: Estimated Numbers of Spacecraft 

 

 

 

 

 



325 
 

 

 

 

  



326 
 

ณ – 4 New Zealand 

New Zealand Launch Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, China is expected to conduct 47 launches during the next decade—and an 

estimated 135 launches by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 

Figure 7: New Zealand as a Space Actor: Estimated Numbers of Launches 
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New Zealand Spacecraft Production Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, New Zealand is expected to produce an estimated 11 satellites and 

spacecraft during the next decade—and an estimated 20 spacecraft and satellites by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 
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Figure 8: New Zealand as a Space Actor: Estimated Numbers of Spacecraft 
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ณ – 5 United Arab Emirates (UAE) 

UAE Launch Trends and Forecast, 2020s-2030s 

The UAE is currently not projected to launch its own spacecraft during the next 10 

years, due to a lack of existing spaceport or rocket. The UAE may build a spaceport in the 

future. However, previous plans for a suborbital spaceport were originated in the 2010s, but 

never progressed—so prospects for a future UAE spaceport, launches, and launch vehicles 

remain uncertain. 

UAE Spacecraft Production Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, the UAE is expected to produce an estimated 33 satellites and spacecraft 

during the next decade—and an estimated 64 spacecraft and satellites by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 
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Figure 9: UAE as a Space Actor: Estimated Numbers of Spacecraft 
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ณ – 6 China 

China Launch Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, China is expected to conduct 538 launches during the next decade—and an 

estimated 1,214 launches by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 

Figure 10: China as a Space Actor: Estimated Numbers of Launches 
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China Spacecraft Production Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, China is expected to produce an estimated 3,316 satellites and spacecraft 

during the next decade—and an estimated 5,962 spacecraft and satellites by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 
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Figure 11: China as a Space Actor: Estimated Numbers of Spacecraft 
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ณ – 7 India 

India Launch Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, India is expected to conduct 96 launches during the next decade—and an 

estimated 205 launches by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 

Figure 12: India as a Space Actor: Estimated Numbers of Launches 
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India Spacecraft Production Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, India is expected to produce an estimated 163 satellites and spacecraft during the 

next decade—and an estimated 325 spacecraft and satellites by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and estimated 

satellite mass ranges. 

Figure 13: India as a Space Actor: Estimated Numbers of Spacecraft 
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ณ – 8 Japan 

Japan Launch Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, Japan is expected to conduct 157 launches during the next decade—and an 

estimated 310 launches by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 
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Figure 14: Japan as a Space Actor: Estimated Numbers of Launches 
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Japan Spacecraft Production Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Overall, Japan is expected to produce an estimated 539 satellites and spacecraft 

during the next decade—and an estimated 969 spacecraft and satellites by 2040. 
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The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, and 

estimated satellite mass ranges. 

Figure 15: Japan as a Space Actor: Estimated Numbers of Spacecraft 
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ณ – 9 Thailand 

Thailand Launch Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Thailand is currently not projected to launch its own spacecraft during the next 10 

years, due to a lack of existing spaceport or rocket. However, Thailand is actively considering 

building a spaceport (a project which this report concludes is a worthwhile investment). 

Should Thailand build a spaceport or develop its own launch vehicle, it may be in a position 

to launch satellites and spacecraft to orbit within a decade. 

 

Thailand Spacecraft Production Trends and Forecast, 2020s-2030s 

Thailand is investing in satellites and spacecraft—and to the extent possible, Thailand 

is seeking to transition spacecraft production from overseas manufacturers to Thai 

companies and facilities. As Thailand’s own satellite production facilities remain nascent, 

building more Thai satellites in-country will be an ongoing project, requiring careful planning 

and logistics. 

 

Overall, Thailand is expected to produce an estimated 14 satellites and spacecraft for 

launch during the next decade, and an estimated 26 spacecraft and satellites by 2040. 

The following forecast estimates these trends by orbit type, mission type, country of 

operation, and estimated satellite mass ranges. 
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Figure 16: Thailand as a Space Actor: Estimated Numbers of Spacecraft 
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